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Młodzi z Żychlina
grają i śpiewają
– i to jak! str. 2

Pacyna i Bedlno�|�apel�o�rozsądne�korzystanie�z�wody�

Pompy pracują pod pełnym 
obciążeniem
W związku z utrzymując się suszą wójtowie gmin Pacyna i Bedlno apelują 
do mieszkańców o rozsądne używanie wody z gminnych wodociągów.

– Pobór wody z gminnych stud-
ni głębinowych jest obecnie trzy-
-czterokrotnie większy od śred-
niego dobowego poboru wody 
w innych porach roku – dowia-
dujemy się w Bedlnie. – Odnoto-
waliśmy dwu-trzykrotne zwięk-
szenie poboru wody. Po ostatnich 
opadach trochę się poprawiło, ale 
nadal apelujemy o rozsądne uży-
wanie wody – usłyszeliśmy to 
samo w Pacynie. 

Wójt gminy Bedlno Józef Igna-
czewski wprowadził 13 czerwca 

zakaz poboru wody z wodocią-
gów gminnych z przeznaczeniem 
do podlewania i zraszania trawni-
ków, ogródków przydomowych 
oraz podlewania upraw rolnych, 
warzywniczych i sadowniczych. 
Do kiedy? Data nie została okre-
ślona, zarządzenie ma obowiązy-
wać do odwołania. 

Dlaczego potrzebne było 
wprowadzenie ograniczeń i apel 
do mieszkańców? Jak się dowia-
dujemy w Bedlnie dalsze utrzy-
manie się takiego stanu grozi 
uszkodzeniem pomp, które pra-
cują bez przerwy pod pełnym ob-
ciążeniem. 

Zwiększenie poboru wody 
spowodowało też spadki ciśnie-
nia w sieci wodociągowej. 

Mając na względzie koniecz-
ność utrzymania dostaw wody 
do odbiorców, wójt Ignaczewski 
apeluje o używanie wody wyłącz-
nie do celów sanitarnych i żywie-
niowych  ludzi oraz na potrzeby 
zwierząt. – Proszę o zrozumienie 
i zastosowanie się do zaleceń, po-
nieważ oszczędne gospodarowa-
nie wodą przeznaczoną do spo-
życia przez ludzi leży w interesie 
wszystkich mieszkańców gmi-
ny Bedlno – czytamy w krótkim 
komunikacie sygnowanym przez 
wójta. 

– Na szczęście nie ma ta-
kich ekstremalnych sytuacji jak 
na przykład w Skierniewicach, 
gdzie trzeba mieszkańcom dowo-
zić wodę. Chcemy uniknąć takiej 

sytuacji – powiedziała nam Anna 
Łąpieś zajmująca stanowisko ds. 
rolnictwa i ochrony środowiska 
w urzędzie w Bedlnie. 

Z bardzo podobnym apelem 
w sprawie ograniczenia poboru 
wody, również 13 czerwca, zwró-
cił się do mieszkańców wójt gmi-
ny Pacyna Krzysztof Woźniak. 

Jak nam powiedział, podjął taką 
decyzję w związku ze znacz-
nym wzrostem poboru wody, co 
może grozić awariami stacji wo-
dociągowych i stacji uzdatniania, 
a w następstwie tego przerwami 
w dostawach wody. – Zresztą tego 
dnia już mieliśmy jedną awarię 
w Czarnowie – dowiedzieliśmy 
się w gminie. Awarii uległa pom-
pa w stacji uzdatniania wody na 
terenie Domu Pomocy Społecznej 
w Czarnowie. Udało się ją usunąć 
w ciągu kilku godzin, popołudnio-
wa przerwa w dostawie wody do-
tyczyła mieszkańców Czarnowa, 
Sejkowic, Kąt i Przylasków. 

Ograniczenie w szczególno-
ści powinno dotyczyć podlewa-
nia plantacji warzyw, ogrodów, 
terenów rekreacyjnych, zrasza-
nia posesji, stosowania deszczow-
ni, uzupełniania wody w stawach 
i basenach oraz innego wykorzy-
stania nie związanego z prowa-
dzeniem gospodarstwa rolnego. 
Pod apelem podpisał się z upo-
ważnienia wójta sekretarz gminy 
Waldemar Rachubiński. 

Oporów 
Koncert na zamku

W niedzielę 23 czerwca o godz. 
18.00 na zamku w Oporowie roz-
pocznie się koncert pt. „Zapo-
mniana muzyka romantyczna na 
fortepian na cztery ręce” w wyko-
naniu duetu Maria Szymanowska 
Piano Duo, która wystąpi w skła-
dzie: Agata Górska-Kołodziejska 
i Anna Liszewska. Bilety po 10 zł.

Uczestnicy koncertu wysłucha-
ją sześciu utworów na cztery ręce: 
O.Singer/W.A. Mozarta Serena-
da „Eine kleine Nachtmusik KV 
525”, O.Singera/G. Bizeta„Fanta-
zja na motywach opery Carmen”, 
E. Griega „Suitę Peer Gynt op. 46 
nr 1-4, S. Rachamininowa „Woka-
liza”.  str. 7

Żychlin 
Cztery ołtarze 
na Boże Ciało 

Tradycyjna procesja do czte-
rech ołtarzy wyruszy w czwartek, 
20 czerwca po mszy św. o godz. 
10.30 z kościoła parafi alnego pw. 
świętych Apostołów Piotra i Paw-
ła w Żychlinie. Trasa procesji jest 
podobna do tych lat ubiegłych, 
a ołtarze mają być mniej więcej 
w tych samych miejscach, gdzie 
były przygotowywane do tej pory.    

Proboszcz żychlińskiej parafi i, 
ksiądz Wiesław Frelek zachęca, 
by w procesji wzięły udział dzie-
ci w swoich strojach pierwszoko-
munijnych. – Proszę też o pomoc 
w pozyskiwaniu płatków kwia-
tów, do sypania przez bielanki 
przed Najświętszym Sakramen-
tem – apeluje. 

Pierwszy ołtarz, który ma być 
ustawiony w pobliżu wyjścia z ko-
ścioła przygotują mieszkańcy Pa-
sieki. Tradycją w tej parafi i jest 
to, że co roku ołtarz ten przygo-
towują mieszkańcy innego sołec-
twa lub też osiedla czy wspólno-
ty z tereny parafi i. Drugi ołtarz 
tradycyjnie przygotuje środowi-
sko związane ze szkołami. Będzie 
on się znajdował przy budynku 
SP 1. Trzeci ołtarz przygotowu-
ją przedstawiciele Urzędu Miasta 
i Gminy oraz samorządowych jed-
nostek organizacyjnych. Będzie 
umiejscowiony w okolicach Urzę-
du Gminy. Czwarty i ostatni ołtarz 
zwyczajowo przygotowują straża-
cy z Ochotniczej Straży Pożarnej 
– znajduje się w sąsiedztwie stra-
żackiej remizy.  mak 

Żychlin�|�utw�przed�wakacjami

Studenci zakończyli naukę
W piątek 14 czerwca 
o godzinie 17 
w ŻDK odbyło się 
zakończenie roku 
akademickiego 
Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku. Słuchacze oraz 
goście obejrzeli spektakl 
„Pamiętajcie o Osieckiej” 
oraz wernisaż prac 
studentów uniwersytetu.

Spektakl o Agnieszce Osieckiej 
i jej tekstach przygotowała gru-
pa teatralna „Scena dla Seniora” 
działająca na UTW pod kierun-
kiem Agnieszki Wichrowskiej. 
Aktorzy przypomnieli najbardziej 
znane teksty Osieckiej. Występ 
zakończył się piosenką „Niech 
żyje bal”, którą zachęcona przez 
występujących publiczność od-
śpiewała na stojąco. 

Po spektaklu zebrani udali się 
na wernisaż prac plastycznych 
z sekcji mozaiki szklanej pod kie-
runkiem Joanny Cieniewskiej, 
Akademii Rysunku i Malarstwa 
pod kierunkiem Iwony Moty-
lewskiej-Białek oraz prac wyko-
nanych na zajęciach rękodzie-
ła artystycznego pod kierunkiem 
Stanisławy Puchalskiej. Prac nie 

powstydziłaby się niejedna gale-
ria. 

Jednymi najbardziej rzucający-
mi się w oczy są prace pana Ry-
szarda Modraka. 

– Malowałem od zawsze, choć 
jak pracowałem w technikum, 
to miałem około 30 lat przerwy 
– opowiada pan Ryszard Mo-

drak. Na odkrycie czy szlifowa-
nie talentu nigdy nie jest za póź-
no – komentowali zwiedzający. 
Wśród prac studenci otrzyma-
li promocję na następny rok stu-
diów, co udokumentowane zo-
stało imiennymi certyfi katami. 
Na zakończenie zaśpiewał Chór 
„Złoty Akord” z sekcji muzycz-

nej UTW pod kierunkiem Wi-
tolda Figurskiego. Pamiątkowym 
dyplomem i kwiatami uhonoro-
wani zostali także współpracujący 
z UTW nauczyciele. 

Od października rozpocznie 
się 9 już rok nauki na Żychliń-
skim Uniwersytecie Trzeciego 
Wieku.  Aleksandra Głuszcz

MarCIN
KUCHarSKI

marcin.kucharski@lowiczanin.info

proszę�o�zrozumienie�
i�zastosowanie�
się�do�zaleceń,�
ponieważ�oszczędne�
gospodarowanie�wodą�
przeznaczoną�do�
spożycia�przez�ludzi�leży�
w�interesie�wszystkich�
mieszkańców�gminy.

wójt 
Józef ignaczewski

Wernisaż prac studentów uTW, na�pierwszym�planie�praca�pana�ryszarda�Modraka.
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Dobrzelin��

W tym roku 
Wianków
nie będzie
Nie odbędzie się 
w tym roku kolejna, 
a byłaby to już szósta, 
edycja Wianków Dworskich 
w Dobrzelinie.

Przyczyny tego, że obecni wła-
ściciele dworu postanowili jej w 
tym roku nie organizować były 
dwie: rozpoczęty remont elewa-
cji, skute tynki i częściowo zde-
montowane podłogi w dworze w 
Dobrzelinie oraz brak dofi nanso-
wania imprezy, o które starali się.

Obecnie właścicielem dwo-
ru w Dobrzelinie są Beata i Ry-
szard Łysakowie, którzy w 2015 
roku powołali Fundację Dworu 
Dobrzelin.

– Staraliśmy się o dofi nanso-
wanie z trzech źródeł: Urzędu 
Marszałkowskiego w Łodzi oraz 
w dwóch przypadkach z Mini-
sterstwa Kultury, ale nie udało się 
– powiedziała nam Beata Łysak. 

Nałożył się na to wspomniany 
remont oraz dłuższy pobyt wła-
ścicieli poza Polską. Właściciel-
ka zamierza jednak czynić sta-
rania by zorganizować Wianki w 
przyszłym roku.  mak 
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Aktualności
Żychlin�|�zagrali�mimo�upału

Bo muzyka jest namiętnością,
miłością i tęsknotą
14 czerwca o godzinie 17 w sali gimnastycznej Szkoły Podstawowej nr 2
im. Jana Pawła II w Żychlinie odbył się koncert muzyczny w wykonaniu 
uczniów szkoły oraz zaproszonych gości. Koncert tak jak co roku 
przygotowała pani Agnieszka Wawrzyniak– nauczycielka muzyki. 
Mimo upału sala zapełniła się miłośnikami muzyki.

Na koncert przybyli nie tylko 
rodzice, dziadkowie, czy nauczy-
ciele, z okazji, by wysłuchać mło-
dych talentów skorzystali również 
radni, burmistrz Grzegorz Am-
broziak, pan Ludwik Zalewski 
i mieszkańcy Żychlina. Wstęp na 
koncert był bezpłatny. 

– Wybitny kompozytor Ry-
szard Wagner powiedział że mu-
zyka jest namiętnością, miłością 
i tęsknotą. Zapraszamy państwa 
do tego wspaniałego świata, peł-
nego niepowtarzalnych emocji 
i cudownych wrażeń – powiedzia-
ły prowadzące koncert uczennice 
Ida Kalinowska i Małgorzata Ba-
becka.

W świat pełen uczuć wprowa-
dził zebranych Bartosz Mrowic-
ki – absolwent „Dwójki” obecnie 
kończący gimnazjum Mickiewi-
cza grając przepiękny walc w fi l-
mu Trędowata. W świat bajkowy 
publiczność zabrała Oliwia Ku-
kuła śpiewająca piosenkę z fi lmu 
Pocahontas – „Kolorowy wiatr”. 
„Novelette” Corneliusa Gurlitta na 
pianinie zagrała Ania Darowska. 

Każdy myślał o swojej 
mamie 
W świat gier komputerowych 

przeniosła widzów Antonina Zie-
lińska wykonując Pieśń Priscilli, 
jeden z najbardziej niezwykłych 
momentów Wiedźmina. Miko-
łaj Klimczak zagrał pięknie temat 

z fi lmu Tajemniczy Ogród Rolfa 
Lovlanda. Następnie swoim gło-
sem urzekła publiczność Mary-
sia Zieleniewska śpiewając „Rze-
ka marzeń”. Ada Sieczkowska na 
koncert przygotowała „Taniec Cy-
gański” Feliksa Rybickiego. 

Niezwykle wzruszający utwór 
z repertuaru Viotetty Villas „List 
do Matki” zaśpiewała Gabrysia 
Zweigert. Nie było na Sali osoby, 
która w tym momencie nie myśla-
łaby o swojej mamie. Przebój mło-
dziutkich pianistów – „Smutna 

opowieść” A.M. Klechniowskiej 
zagrała Wiktoria Kalinowska. Pio-
senkę zespołu Varius Manx –„Za-
migotał świat” usłyszano w wyko-
naniu Karoliny Makowskiej.

Skrzypce i akordeon
Polonez B-dur F. Chopina za-

grała Maja Król. Uczennica po-
jawiła się na scenie po raz drugi 
w utworze Beyonce – Hallo. Wiel-
ki przebój z repertuaru Blue Cafe 
– „Czas nie będzie na nas czekał” 
– zebrani usłyszeli w wykona-

niu Marcysi Tomaszewskiej. Na-
stępnie publiczność miała okazje 
usłyszeć skrzypce i akordeon. Na 
skrzypcach utwór Ezry Jenkin-
sona zagrała Antonia Zielińska. 
Natomiast swoje umiejętności na 
akordeonie pokazał Kacper Fal-
kowski grając popularny utwór 
„Jak się masz kochanie”. 

Po wykonaniach instrumental-
nych na scenie pojawiła się We-

ronika Jakubowska, która zaśpie-
wała piosenkę Ani Wyszkoni. 
Jeden z najbardziej popularnych 
utworów południowokoreańskie-
go pianisty i kompozytora Ri-
ver fl oks in you Yirumy zapre-
zentowała Alicja Ranachowska. 
Sylwia Kaczmarek zaśpiewała 
przepiękną piosenkę Only Hope. 
Swoje umiejętność gry na gita-
rze pokazała Amelia Białecka 
w utworze Tatiany Stachali – 
„Tango pizzicato”. “Kasztany” 
– piosenkę, która na stałe weszła 
do repertuaru wielu polskich pio-
senkarek zaśpiewała Olga Rana-
chowska. Ola Kaczmarek zapre-
zentowała utwór Bourree Johanna 
Kriegera. 

Następnie na scenę wkroczyła 
kolejna skrzypaczka – Adrianna 
Lewaniak, która zagrała Obertas. 
Zuzanna Węgrzynowska zaśpie-
wała „Groszki i róże” Ewy De-
marczyk. 

Jako ostatni z uczniów dwój-
ki wystąpił Aleksander Furman, 
który zagrał „Dla Elizy” Ludwika 
van Beethovena. 

Następnie przed publiczno-
ścią stanęła uczennica LO im. A. 
Mickiewicza Weronika Mrozo-
wicz. Zaśpiewała „Ktoś taki jak 
ty” z musicalu „Jekyll &Hyde”. 
Koncert zakończył występ chóru 
szkolnego Con fuoco. Chór wy-
konał utwory „Kot bez ogona”, 
„Can’t help falling in love” oraz 
„Alleluja”. Partie solową w utwo-
rze Elvisa Presleya wykonała We-
ronika.

Palce ślizgają się 
po klawiszach
Mimo upału publiczność była 

oczarowana występami najmłod-
szych dzieci jak i młodzieży. 
Śpiewanie w takich warunkach 
naprawdę jest wyczynem, jak 
i granie – ponieważ palce ślizgają 
się po klawiszach – mówiła, dzię-
kując swoim uczniom za występy 
pani Agnieszka Wawrzyniak. Za 
przygotowanie koncertu podzię-
kował jej dyrektor Piotr Wysocki. 
Wspominał również czasy, gdy 
Weronika Mrozowicz była uczen-
nicą SP nr 2. Pamiętasz Weronika, 
jak byliśmy na wycieczce w Kar-
konoszach? – pytał żartobliwie 
byłą uczennicę. 

Dyrektor podziękował rów-
nież za przybycie władzom miasta 
i honorowemu obywatelowi Ży-
chlina, stawiając pana Ludwika 
za wzór dla młodzieży. – Zobacz-
cie: mimo upału i wieku pan Lu-
dwik przyszedł, by was posłuchać, 
chciał być z wami – powiedział 
do dzieci Piotr Wysocki. Pan Lu-
dwik próbował zachęcić do wy-
stępu panią Agnieszkę, która orga-
nizując koncerty w Mickiewiczu 
często śpiewała razem z młodzie-
żą bądź z operowymi śpiewakami 
pochodzącymi z naszego regionu. 
Tym razem się jednak nie udało. 
Z pewnością mieszkańcy Żychli-
na jeszcze usłyszą nie tylko panią 
Agnieszkę, ale i młodych rosną-
cych i cały czas uczących się mło-
dych artystów, którzy na razie za-
śpiewali w „Dwójce”.  

Chór SP nr 2 – Con fuoco�wraz�z�weroniką�Mrozowicz�w�wykonaniu�
piosenki�„Can’t�help�falling�in�love”.Marysia Zieleniewska�śpiewa

piosenkę�„rzeka�marzeń”.

Aleksander Furman grający utwór Ludwika van Beethovena. w�tle�zasłuchana�sylwia�kaczmarek,�również�
śpiewająca�podczas�koncertu.

Samochody zaparkowane w sąsiedztwie wyjazdu z garaży z�remizy�
ochotniczej�straży�pożarnej�w�Żychlinie.

Żychlin |�nie�zastawiaj�wyjazdu�straży�pożarnej�

Nie pomagają upomnienia, więc będą mandaty 
– Od kilkunastu dni 
mamy nowe, czytelne 
oznakowanie, a mimo to 
sytuacja jest bez zmian 
– mówią na temat 
parkowania w sąsiedztwie 
wyjazdu z garażu z remizy 
Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Żychlinie poirytowani 
strażacy.

Nie pomagają akcje infor-
macyjne, nie pomaga widoczne 
i czytelne oznakowanie, nie po-
magają upomnienia od strażaków. 
W dalszym ciągu podjazd jest za-
stawiany przez pojazdy osób, któ-
re przyjeżdżają na znajdujące się 
nieopodal targowisko i parkują 
w sąsiedztwie budynku straży. 

Problem jest szczególnie do-
tkliwy w czwartki i soboty, kiedy 
w Żychlinie wiele osób odwie-

dza targowisko. To właśnie wtedy 
część kierowców parkuje samo-
chody na miejscach wydzielonych 
po to, żeby strażakom było łatwiej 
wyjechać z garażu na akcje. 

Po pojawieniu się oznakowania 
na drodze – wymalowanych bia-
łych pasów na placu przed remi-
zą żychlińscy strażacy dali kieru-
jącym kilka dni na oswojenie się 
z nową sytuacją. Upominali kie-
rowców przy parkowaniu. Ponie-
waż nie przyniosło to skutku, więc 
od tego tygodnia proszą o inter-
wencję policję – o czym poinfor-
mowali na profi lu jednostki na Fa-
cebooku. 

– W czwartki i soboty to istna 
zmora. Póki nie było oznakowa-
nia poziomego na podjeździe, kie-
rowcy mogli tłumaczyć się, że nie 
wiedzą, że tak nie można. Od kil-
kunastu dni tak już jednak nie jest. 

Kiedyś zdarzyło się, że wy-
jazd został znacznie opóźniony 

ze względu na konieczność prze-
parkowania samochodów, któ-
re stanęły blisko drzwi garażo-
wych. Strażacy mówią, że to nie 
była jedna, odosobniona sytu-
acja. – Bezmyślność, wygodnic-

two i brak wiedzy kierujących na 
temat znaków drogowych – mó-
wią wprost o przyczynach takiego 
stanu rzeczy. 

Pierwszy raz powiadomili po-
licję o parkujących na wydzielo-

nych białymi pasami miejscach 
przed remizą w ostatnią sobo-
tę, 15 czerwca. Jak się dowiadu-
jemy, tego dnia funkcjonariusze 
wystawili kilka mandatów, po 
wcześniejszych czwartkowych 
pouczaniach kierowców. Straża-
cy mówią, że wzywanie policji 
to miała być z ich strony ostatecz-
ność. Uznali jednak, że nie uda im 
się wyegzekwować przestrzegania 
znaków przy remizie w inny spo-
sób.  

Internauci, którzy komentowali 
zdjęcie samochodów parkujących 
przed remizą OSP w Żychlinie 
używali mocniejszych słów niż 
sami strażacy. Pod postem rozgo-
rzała gorąca dyskusja. „Bezmyśl-
ne barany...” – padło określenie, 
„Odholować kilka dla przykładu 
i się nauczą... prośbą nic nie wskó-
racie” – popierali działania stra-
żaków. „No przecież oni tylko na 
chwilę – ironizowali inni. Byli też 
i tacy, którzy proponowali nawet 
„rozwiązania siłowe: „Starano-
wać” a zapłatę za naprawy wypi-
sać na kierowców.  mak    

aLEKSaNDra
GŁUSZCZ

zychlin@lowiczanin.info
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�6�czerwca�około�godz.�10.34�
w�Dobrzelinie�na�ul.� jabłonkowej�
policja� zatrzymała� 38-letniego�
mieszkańca� powiatu� kutnowskie-
go,� który� jechał� rowerem� mając�
1,34�promila�alkoholu.

�7� czerwca� o� 12.38� strażacy�
z� osp� pacyna� interweniowali�
w� kamionce,� gasząc� pożar� przy-
domowego� śmietnika.� w� akcję�
były�zaangażowane�dwie�jednost-
ki.

�9� czerwca� wieczorem�
w� szczawinie� kościelnym� poli-
cjanci�z�pacyny�zatrzymali�dwóch�
podejrzanie� poruszających� się�
motorowerzystów.�okazało�się,�że�
pierwszy�z�nich�-�28-latek�-�ma�w�or-
ganizmie�ponad�2�promile�alkoho-
lu,�drugi�-�o�2�lata�starszy�-�ponad�
promil.�Grozi�im�do�2�lat�więzienia�i�
zakaz�prowadzenia�pojazdów.

kRONikA 
POLiCyJNA
6.06.–�9.06
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Aktualności
Łowicz�|�Boże�Ciało�2019�–�co�będzie�się�działo

Jedyna taka procesja
Już jutro uroczystość 
Najświętszego Ciała  
i Krwi Chrystusa,  
czyli – jak to się przyjęło 
nazywać – Boże Ciało. 
Oprócz okazałej, jak co 
roku, części religijnej  
z procesją ulicami miasta, 
tak jak w poprzednich 
latach, na mieszkańców 
Łowicza i przyjezdnych 
będzie czekało wiele 
atrakcji.

Uroczystości kościelne roz-
poczną się mszą świętą w bazy-
lice katedralnej o godzinie 10.30. 
Po błogosławieństwie wyruszy 
procesja, czyli jeden z symboli 
Łowicza – bo choć w tym dniu 
procesje będą szły w całej Pol-
sce, to ta łowicka od dawna uwa-
żana jest za unikatową i jedyną 
w swoim rodzaju. Trasa proce-
sji, tak jak rok i dwa lata temu, 
będzie wiodła przez ulice 11 Li-
stopada, plac Koński Targ, Tka-
czew i 3 Maja. Zacznie się i za-
kończy na Starym Rynku. Cztery 
ołtarze na trasie przygotują: ojco-
wie pijarzy, cech rzemiosł i repre-

zentacja drobnych przedsiębior-
ców, mieszkańcy Świeryża oraz 
wspólnota neokatechumenal-
na parafii katedralnej. Wszyscy, 
którzy nie mogą uczestniczyć  

w uroczystości, a chcieliby jej 
wysłuchać na żywo, mogą nasta-
wić radioodbiorniki (albo telefo-
ny z funkcją radia) na częstotli-
wości 107,00 FM. 

Po uroczystościach kościel-
nych około godz. 13.30 ze Starego 
Rynku na Nowy Rynek wyruszy 
kolorowy korowód „pasiaków”. 
Parada przejdzie ulicami: 11 Li-

stopada, Sienkiewicza, Sikorskie-
go, Kurkową i Stanisława Stani-
sławskiego. Wokół rynku swoje 
stoiska z rękodziełem rozstawią 
łowiccy twórcy ludowi. Na zada-
szonych stoiskach odbywać się 
będą bezpłatne warsztaty ludowe 
z garncarstwa, rzeźbiarstwa, ko-
ronkarstwa, wikliniarstwa, plasty-
ki obrzędowej, hafciarstwa oraz 
sporządzania tradycyjnych potraw 
regionalnych.

Część rozrywkowa, z dużą 
dawką folkloru, rozpocznie się na 
Nowym Rynku o 14.15. W blo-
ku występów ludowych, na sce-
nie zaprezentują się: Kapela Lu-
dowa „Gieńczoki-Łowiczanie” 
z Łowickiego Towarzystwa Mu-
zycznego, Dziecięco-Młodzieżo-
wy Zespół Ludowy „Koderki”, 
Zespół Ludowy Gniewkowianie  
z Gniewkowa, Zespół Pieśni i Tań-
ca „Dobroń” z Dobronia oraz Ze-
spół Pieśni i Tańca „Kalina” z Do-
maniewic. Imprezę poprowadzi 
dwoje laureatów tytułu Łowiczani-
na Roku – twórczyni ludowa Anna 
Staniszewska oraz gawędziarz  
i konferansjer Eligiusz Pietrucha. 

Stałym punktem Bożego Ciała 
w Łowiczu są też wesołe miastecz-
ko na terenie przy ul. Kaliskiej 
oraz stragany, zwane u nas „bobi-
kami”, wzdłuż ul. Starzyńskiego.

Muzeum w Łowiczu zaprasza 
w tym czasie na zwiedzanie mu-
zeum (o godz. 10 i 14) oraz skan-
senu w Maurzycach (godz. 14)  
z przewodnikiem (obowiązują bi-
lety wstępu, nie płaci się natomiast 
za usługi przewodnickie).  tm

Mapka�z�zaznaczonymi�trasami�procesji�oraz�parady�pasiaków.�

Łowicz 
20-lecie wizyty 
Jana Pawła II
„Dnia 14 czerwca 1999 roku 
w czasie VII pielgrzymki  
do ojczyzny na placu obok 
tej świątyni Ojciec Święty 
Jan Paweł II celebrował mszę 
św.” – tablica o takiej treści 
została pobłogosławiona 
i poświęcona 16 czerwca 
w kościele Chrystusa 
Dobrego Pasterza,  
w czasie obchodów 20-lecia 
pielgrzymki Papieża 
do Łowicza.

Tablica została zamontowa-
na na frontonie kościoła przy ul. 
Jana Pawła II. Poświecili ją i od-
słonili biskupi Andrzej Dziuba  
i Wojciech Osial oraz proboszcz 
ks. Wiesław Wronka. 

Biskup ordynariusz przewod-
niczył mszy św., podczas której 
dziękowano za dar pielgrzymki 
Ojca Świętego Jana Pawła II do 
Łowicza, wygłosił też homilię. 
Dokładnie dwa dni wcześniej – 14 
czerwca – minęło 20 lat od papie-
skiej celebry.  

W swoim kazaniu ordynariusz 
mówił o tajemnicy Trójcy Świę-
tej, o tym, że Boga Ojca, Syna  
i Ducha Świętego łączy miłość, 
bo przecież „Bóg jest miłością”  
– co było hasłem pielgrzymki 
Jana Pawła II do Polski.  str. 23

Oporów�|�Boże�Ciało

Kwiatowy dywan znów 
ozdobi procesję
Tak jak we wszystkich 
parafiach kraju,  
tak też w parafii  
św. Marcina w Oporowie 
trwają przygotowania  
do uroczystości 
Najświętszego Ciała  
i Krwi Chrystusa  
– czyli Bożego Ciała. 
Znakiem szczególnym, 
wyróżniającym tę parafię, 
będzie kwiatowy dywan 
układany przez parafian 
wzdłuż trasy.

Zdobiony motywami religij-
nymi dywan, jak w ubiegłych la-
tach, zdobił będzie trasę procesji 
eucharystycznej do czterech ołta-
rzy, wiodącą od klasztoru ojców 
paulinów do zamku, czyli odcinek 
o długości około 1 km. Ojcowie 
paulini wraz z parafianami planu-
ją rozpocząć układanie dywanu 
ze wcześniej zebranych kwiatów  
w dniu święta już o godzinie 4 
rano. Główna msza święta roz-
pocznie się o godzinie 11, procesja 
wyruszy po jej zakończeniu.

Dywan kwiatowy od 2011 roku 
zdobi oporowską procesję. Inspi-
racją dla parafian były takie dy-
wany podpatrzone w Spycimierzu 
koło Uniejowa. Inicjatorem prze-
niesienia tej tradycji także do Opo-
rowa był Paweł Wojciechowski ze 
Świechowa.  tm

Okazały biały gołąb pokoju witał wiernych,�którzy�przyszli�na�Boże�
Ciało�w�ubiegłym�roku.
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Gmina Żychlin�|�które�drogi�do�remontu?�

Najpierw wizja w terenie  
w towarzystwie sołtysa

Pięć krótkich odcinków dróg 
w różnych miejscowościach gmi-
ny Żychlin ma zostać w tym roku 
wyremontowanych. Zakresy robót 
są różne – nie są duże, ale wyko-
nawcy, by poznać ich szczegóło-
wy zakres oraz warunki drogowe, 
muszą najpierw skontaktować się 
z sołtysami danych miejscowości 
i przeprowadzić tzw. wizję w te-
renie. 

Modernizacja drogi gminnej  
w sołectwie Budzyń obejmu-

je wykonanie nakładki asfalto-
wej na drodze na długości 50 m 
o szerokości 3 m. Naprawa drogi 
gminnej w sołectwie Tretki (72 
m2) obejmuje: wycięcie i oczysz-
czenie nawierzchni, wypełnie-
nie masą asfaltową, zagęszczenie 
walcem wibracyjnym i skropie-
nie krawędzi emulsją asfaltową. 
Remont dróg gminnych w so-
łectwie Wola Popowa obejmu-
je naprawę drogi o długości 800 
m o szerokości 3 m poprzez pro-

filowanie jej równiarką, ułożenie 
tłucznia kamiennego i zagęszcze-
nie go walcem wibracyjnym. 

Wykonanie nakładki asfalto-
wej na drodze w sołectwie Za-
groby ma zostać przeprowadzo-
ne na długości 40 m i szerokości 
3 m. W sołectwie Zgoda – a kon-
kretnie w Śleszynku – plano-
wane jest natomiast utwardze-
nie drogi tłuczniem i destruktem 
na długości 120 m i szerokości  
3 m. Wcześniej ma zostać prze-
prowadzone profilowanie dro-
gi równiarką, a po utwardzeniu  
– profilowanie poboczy. 

Wszystkie te remonty powinny 
zostać przeprowadzone do końca 
września.  mak

RZuT OkieM�|�taBliCa�poChylona�oD�kilkunastu�Dni��

– Gdyby nie słup, to by się całkiem położyła – żartują mieszkańcy Bedlna na temat przechylonej tablicy 
informacyjnej�przy�skrzyżowaniu�drogi�wojewódzkiej�nr�583�z�drogą�krajową�nr�92�warszawa�–�kutno.�według�
naszego�rozmówcy�tak�jest�już�kilkanaście�dni.�–�Może�żaden�z�drogowców�tędy�nie�jeździ?�–�podśmiewał�się�
mieszkaniec.�poinformowaliśmy�zarządcę�drogi�wyższej�kategorii�o�potrzebie�poprawienia�stanu�tablicy.�mak��
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Raport o stanie
gminy Bedlno
- co zawiera? str. 6

Żychlin�|�oświadczenia�majątkowe�za�2018�rok�

Ile i na czym zarobili 
urzędnicy i radni? 
Jak co roku samorządowcy musieli wywiązać się z obowiązku
złożenia oświadczeń majątkowych. Sprawdziliśmy ile w 2018 roku 
zarobił burmistrz, najważniejsi urzędnicy i radni gminy Żychlin.

 Grzegorz Ambroziak, 
burmistrz Żychlina 
Wszystkie wykazane skład-

niki mienia stanowią małżeńską 
wspólność majątkową. 

Na koniec roku miał zaosz-
czędzone 11.000 zł, zaś w roku 
poprzednim 4.000 zł. Posiada 
mieszkanie własnościowe o po-
wierzchni 57,9 mkw., o warto-
ści 100.419,68 zł oraz samochód 
Opel Corsa E z 2016 r. o warto-
ści 42.000 zł. 

W 2018 roku z tytułu za-
trudnienia w UG Żychlin zaro-
bił 138.031,35 zł (przed rokiem 
128.637 zł). Żona burmistrza 
zarobiła z tytułu zatrudnienia 
34.163,41 zł. 

Spłaca kredyt kredyt hipo-
teczny na remont mieszkania, 
który był zaciągnięty w wyso-
kości 78.714,07 zł. Do spłaty zo-
stało 30.800 zł, oprocentowanie 
5,49 proc. Ponadto spłaca kre-
dyt konsumpcyjny zaciągnię-
ty w Raiffeisen Polbank na za-
kup samochodu w wysokości 

63.127,12 zł. Do spłaty pozostało 
18.110 złotych w 14 ratach, opro-
centowanie 6,99%.

 Zbigniew Gałązka, 
zastępca burmistrza 
Na koniec 2018 roku miał za-

oszczędzone 12.809,01 zł, rok 
wcześniej 10.744 zł. Na koniec 
2018 roku nie miał kredytów, po-
dobnie jak wcześniej. 

Posiada dom o powierzchni 
230 mkw., o wartości 190.000 zł, 
który stoi na działce o powierzch-
ni 480 mkw. – jak wskazuje za-
stępca burmistrza – o wartości 
7.200 zł oraz mieszkanie o po-
wierzchni 54 mkw., o wartości 
174.000 zł (Spółdzielcze prawo 
własności. Darowizna od rodzi-
ców żony to jej majątek odrębny). 

Wyposażenie gabinetu stoma-
tologicznego stanowi majątek 
osobisty żony. Małżonkowie po-
siadają wspólnie samochód To-
yota Yaris 1,0 o wartości 18.000 
zł oraz samochód Ford Focus 1,6 
o wartości 35.000 zł. 

W 2018 roku z tytułu za-
trudnienia w UG Żychlin zaro-
bił 136.199,60 zł, poprzednio 
120.760 zł. 

Dochód żony – ustanowiona 
rozdzielność majątkowa. 

 Waldemar Bartochowski, 
sekretarz gminy
Na koniec 2018 r. miał zgro-

madzone 10.615,89 zł, rok wcze-
śniej 209 zł. 

Jego zobowiązania pieniężne 
stanowią: kredyt konsolidacyj-
no-konsumpcyjny w Citi Han-
dlowym Banku w Warszawie 
w wysokości 132.090,00 zł, do 
spłaty pozostało 127,877,22 zł 
w liczbie 116 rat, RRSO 7,51 
proc.; limit kredytowy na koncie 
osobistym w Citi Handlowym 
Banku w Warszawie w wyso-
kości 19.500 zł; plan spłat ratal-
nych w ramach karty kredytowej 
„Komfort” – do spłaty 12.788 
w liczbie 59 rat, RRSO – 13,11%; 
plan spłat ratalnych w ramach 
karty kredytowej „Komfort” 
– do spłaty pozostało 10.329,89 zł 
w liczbie 56 rat, RRSO 21,38%. 

Wraz z żoną posiada własno-
ściowe mieszkanie o powierzch-
ni 46 mkw., o wartości 96.600 
zł, będące wspólnotą małżeńską 
w 7/18 części wartości lokalu. 
Nie wykazał mienia ruchome-
go o wartości powyżej 10.000 zł, 
podobnie jak rok temu. 

Z tytułu zatrudnienia 
w 2018 r. w UG Żychlin zaro-
bił 100.453,76 zł. W 2017 roku 

zarobił 84.458 zł. Ponadto uzy-
skał dochód z tytułu pełnienia 
funkcji społecznych w wysokości 
2.314,34 zł.

Dochód osiągnięty przez jego 
żonę z tytułu zatrudnienia wyno-
sił 31.209,43 zł. 

 emilia Rajewska, 
skarbnik gminy 
Na koniec 2018 roku mia-

ła zaoszczędzone 200.906,45 zł, 
przed rokiem miała zaoszczędzo-
ne 173.576 zł. Nie miała kredytu, 
podobnie jak rok temu. 

Mieszka wspólnie z ro-
dzicami. Nie ma mienia ru-
chomego o wartości powyżej 
10.000 zł. Z tytułu zatrudnienia 
w UG Żychlin w 2018 roku uzy-
skała 104.319,13 zł. Rok wcze-
śniej zarobiła 101.540 zł.

 elżbieta Wanda Sikora, 
przewodnicząca Rady 
Na koniec 2018 roku nie wy-

kazała zgromadzonych oszczęd-
ności. 

Posiada mieszkanie własno-
ściowe o powierzchni 58 mkw., 
o wartości 116.000 zł. 

Prowadzi działalność gospo-
darczą świadczącą usługi pie-
lęgniarskie, z której uzyskała 
w ubiegłym roku przychód 
w wysokości 61.714,50 zł i do-
chód w wysokości 46,680,81 zł.

Ponadto wykazała następują-
ce składniki dochodu: 27.179,58 

zł emerytury, 9.058,95 zł diety 
radnego i 4.286,16 z działalności 
wykonywanej osobiście. 

Nie posiada składników mie-
nia ruchomego oraz zobowiązań 
pieniężnych powyżej 10.000 zł. 

 Michał Janusz kowalik, 
wiceprzewodniczący Rady
Na koniec 2018 roku wykazał 

oszczędności na kwotę 15.000 
zł oraz papiery wartościowe na 
kwotę 1.400 zł. Jest współwła-
ścicielem domów o powierzch-
ni 146 mkw. i wartości 220.000 
zł oraz o powierzchni 50 mkw. 
i wartości 35.000 zł; mieszkań 
o powierzchni 58,5 mkw. i warto-
ści 180.000 zł oraz o powierzch-
ni 73,5 mkw. i wartości 300.000 
zł. We współwłasności posiada 
też gospodarstwo rolne z zabu-
dową o powierzchni 37,03 ha, o 
wartości: ok. 270.000 zł budyn-
ki i ok. 900.000 zł grunty rolne. 
Z tego tytułu osiągnął przychód 
w wysokości 160.000 zł i dochód 
w wysokości 110.000 zł. 

Posiada samochód Dacia Du-
ster z 2011 r. i ciągnik C-360 3p 
z 1989 r. 

W 2018 roku uzyskał 
13.528,14 złotych z tytułu renty 
oraz 7.872,58 zł diety radnego. 
Nie ma kredytów do spłaty.

 Rafał klimczak, radny 
Na koniec 2018 roku miał 

zgromadzone 48.500 zł na kon-
cie ROR w Banku Pekao S.A. 

We współwłasności małżeń-
skiej posiada mieszkanie spół-
dzielcze własnościowe o po-
wierzchni 58 mkw., o wartości 
100.000 zł. 

Na koniec 2018 roku wykazał 
następujące składniki dochodu: 
49.568,15 zł brutto z tytułu pra-
cy w zakładzie Emit, 7.083 ry-
czałtu z Rady Miejskiej, 2.650,36 
zł ryczałtu z Sądu Rejonowego 
w Kutnie oraz 3.500 zł tytułem 

praw autorskich. Dochód jego 
żony wynosił 55.351,77 zł brutto. 

Posiada samochód For C-max 
z 2017 roku. 

 Piotr kowalski, radny 
Na koniec 2018 roku nie miał 

zgromadzonych oszczędności. 
Jest współwłaścicielem domu 

o powierzchni 103 metrów kwa-
dratowych i o wartości 180.000 
zł oraz gospodarstwa rolnego 
z zabudową o wartości 700.000 
złotych, z którego uzyskał przy-
chód w wysokości 77.339 zł oraz 
dochód w wysokości 33.500 zł. 

W 2018 roku wykazał następu-
jące składniki dochodu: 1.089,76 
zł diety radnego, 2.250 zł jako wy-
nagrodzenie członka rady nadzor-
czej BS, 719 zł prowizji sołtysa, 
700 zł diety sołtysa oraz 200 zł za 
ryczałtu za prowadzenie rachun-
kowości rolnej Polskiego FADN. 

Posiada samochód Nissan 
Note z 2006 roku o wartości 
13.000 zł oraz ciągnik Ursus 2812 
z 1996 roku o wartości 18.000 zł. 

 Leszek kwiatkowski, 
radny 
Na koniec 2018 roku miał 

zgromadzone oszczędności 
– produkty inwestycyjno-
-oszczędnościowe w PKO BP 
o wartości 120.325,50 zł. 

Posiada mieszkanie (tytuł 
prawny: własnościowe spółdziel-
cze prawo do lokalu) o powierzch-
ni 32 mkw., o wartości 76.800 zł. 
Posiada też 1/6 udziału (spadek) 
do nieruchomości (własnościo-
we spółdzielcze prawo do lokalu) 
o powierzchni 47,79 mkw. i war-
tości 105.138 zł. Ma samochód 
Toyota Corolla z 2013 roku. 

Posiada akcje w Krajowej 
Spółce Cukrowej S.A. w Toru-
niu, nie osiągnął z tego tytułu do-
chodu. 

W miejscu zatrudnienia zaro-
bił 136.197,77 zł. Otrzymał też 
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Żychlin�|�początek�prac

Remont i rozbudowa 
nastawni 

Rozpoczęły się roboty ziemne 
związane z rozbudową nastawni 
kolejowej w sąsiedztwie dworca w 
Żychlinie. 

Budynek zostanie rozbudo-
wany m.in. o dodatkowe po-
mieszczenie socjalne oraz ma-
gazynowe, a istniejąca część 
zostanie wyremontowana (roboty 
dekarskie, nowe tynki, okładzi-

ny, stolarka okienna i drzwiowa, 
posadzki, sufi ty podwieszane, ma-
lowanie). Oprócz obsługi ruchu 
kolejowego w rejonie Żychlina, 
z nastawni obsługiwane są rów-
nież rogatki pobliskim na prze-
jeździe kolejowym. Prace są tak 
prowadzone w taki sposób, żeby 
można było zapewnić normalny 
ruch pociągów.  mak 

Prace przy nastawni w Żychlinie�są�tak�prowadzone,�żeby�mogła�ona�
cały�czas�pracować.�
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Żychlin�|�Viii�sesja�rady�Miejskiej�

Raport przekazany radnym,  
debata pod koniec czerwca
165-stronicowy dokument 
– pierwszy raport o stanie 
gminy Żychlin, został 
przekazany radnym  
na ostatniej sesji,  
która odbyła się 29 maja. 
Debata nad raportem ma 
odbyć się na sesji  
pod koniec czerwca.  
Jej termin jeszcze nie został 
ostatecznie wyznaczony.

Nad raportem debatować będą 
sami radni – nikt spośród miesz-
kańców nie zgłosił chęci udziału 
w debacie – o czym na ostatniej 
sesji poinformowała przewod-
nicząca Rady Elżbieta Sikora.  
O procedurach z tym związanych 
pisaliśmy na łamach Nowego Ło-
wiczanina. Raport został radnym 
przekazany, ale formalnie nie był 
przedstawiany. 

Jak wyjaśnia we wstępie bur-
mistrz Grzegorz Ambroziak, ra-
port stanowi wynik pracy zespo-
łowej i jako pierwszy tego rodzaju 
dokument może być jeszcze da-
lece niedoskonały. Zachęca do 
kontaktu i zgłaszania uwag do ra-
portu, by kolejne lepiej spełniały 
oczekiwania. 

Oprócz ogólnej charakterysty-
ki gminy, demografii i danych na 
temat bezrobocia w raporcie po-
święcono dużo miejsca wyko-
naniu budżetu gminy, szczegól-
nie wydatków inwestycyjnych, 
ale nie tylko. Największą pozycję  
w wydatkach budżetu stanowi 
pomoc społeczna i rodzina – wy-

konanie wynosiło 16.297.007,63 
złotych (w tym ok. 13,12 mln zł 
dotacji i ok. 3,17 mln zł środków 
własnych). Drugą co do wielko-
ści zrealizowanych wydatków 
budżetowych pozycją jest oświa-
ta (29,63% udziału w wydatkach 
ogółem gminy) – 14.421.643,69 zł 
przy subwencji 6.458.037 zł. 

Co ciekawe – raport przygoto-
wany przez żychlińskich urzędni-
ków zawiera zdjęcia. Wiele innych 
raportów, które przeglądaliśmy, 
tak wielu zdjęć nie miało, choć ra-
port w gminy Pacyna też był bo-
gato ilustrowany. On jednak za-
wierał więcej wykresów i tabel niż 
zdjęć. Stąd też poniekąd wynika 
jego obszerność. Na fotografiach 
została przedstawiona część in-
westycji wykonanych w ubiegłym 
roku w Żychlinie. 

Raport zawiera wiele danych 
statystycznych lub takich, któ-
re można by znaleźć również w 
innych opracowaniach czy spra-
wozdaniach przedstawianych rad-
nym w ciągu roku, np. informacje  
o długości sieci wodnej i kanali-
zacyjnej, zużycie wody, wykaz 
lokali komunalnych w Żychlinie, 
czy też sprawozdanie z realizacji 
Gminnego Programu Profilakty-
ki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Gminnego 
Programu Przeciwdziałania Nar-
komanii za rok ubiegły, z którym 
radni zapoznawali się już w marcu 
tego roku. 

Wg stanu na koniec grudnia 
2018 roku na terenie gminy Ży-
chlin funkcjonowało: 31 punk-
tów sprzedaży detalicznej oraz 6 

punktów sprzedaży gastronomicz-
nej alkoholu. Dochody uzyskane 
z opłat za korzystanie z zezwo-
leń na sprzedaż napojów alkoho-
lowych w ubiegłym roku wynio-
sły 239 tys. zł. W tym miejscu 
zapewne wiele osób zada sobie 
pytanie: to ile pieniędzy na al-
kohol wydano w ubiegłym roku  
w Żychlinie? Odpowiedź też znaj-
dziemy w tymże raporcie. Trzeba 
przyznać, że ilość pieniędzy wy-
danych na alkohol robi wrażenie. 
Razem sprzedaż detaliczna i ga-
stronomiczna wyniosła bowiem 
10.303.935,91 złotych. Wartość 
sprzedaży napojów alkoholowych 
obliczono na podstawie złożonych 
oświadczeń za poprzedni rok. 

W dziale poświęconym oświa-
cie raport wyszczególnia wszyst-
kie placówki, podana jest liczba 
uczniów i oddziałów. Sieć szkół 
podstawowych i przedszkoli  
w gminie zabezpiecza w pełni 
aktualne potrzeby mieszkańców 
gminy – czytamy w podsumowa-
niu działu. Rozdział o promocji 
jest najbardziej kolorowy i wypeł-
niony w znacznej części zdjęciami 
z organizowanych przez samorząd 
imprez, spotkań itp. Na osobny 
rozdział „zasłużył” też fundusz 
sołecki. Wyszczególnione zostały 
wszystkie sołectwa wraz z infor-
macjami o tym, jakie rzeczy zo-
stały wykonane za sołeckie pie-
niądze. Tak samo jak w innych 
gminach obszerna jest część do-
tycząca pomocy społecznej. Plan 
wydatków ośrodka pomocy wy-
niósł w ubiegłym roku 16.751.497 
złotych.  mak 

RZuT OkieM�|�szkolenie�Dla�saMorząDowCów

Narodowy instytut Samorządu 
Terytorialnego przeprowadził��

w�sali�konferencyjnej�urzędu�Gminy�
w�Żychlinie�bezpłatne�szkolenie�dla�
pracowników�samorządu�na�temat�
nowelizacji�kodeksu�postępowania�

administracyjnego�w�związku��
z�wejściem�w�życie�roDo.�Główną�

prelegentką�była�dr�iwona�Małgorzata�
wieczorek,�dyrektor�narodowego�

instytutu�samorządu�terytorialnego�
(od�2016�roku),�a�w�latach�2010-14�

prezydent�zgierza.�opr. mak fo
t.
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7.263 zł diety radnego. Nie zacią-
gał kredytów. 

 Justyna Rapsiewicz, 
radna 
Na koniec 2018 roku miała za-

oszczędzone ok. 1.000 zł. 
Posiada tytuł współwłasno-

ści do domu o powierzchni 180 
mkw. i wartości 350.000 zł oraz 
własności do mieszkania o po-
wierzchni 55 mkw. i wartości 
200.000 zł.

We współwłasności z mę-
żem posiada gospodarstwo rolne  
o powierzchni 1,75 ha o warto-
ści 70.000 zł, z którego wykazała 
w roku ubiegłym przychód i do-
chód w wysokości ok. 1.000 zł. 

W 2018 roku uzyskała dochód 
w wysokości 1.089,76 zł z tytułu 
bycia radną. Dochód jej współ-
małżonka wynosił 65.313,37 zł. 

Spłaca kredyt zaciągnięty na 
zakup mieszkania w kwocie 
201.000 zł, do spłaty 50.579,70 zł 
w Banku Pekao S.A. 

 Agnieszka Sidawa, 
radna 
Na koniec 2018 roku nie mia-

ła zgromadzonych oszczędności.
Jest właścicielką w 1/8 (spa-

dek) domu o powierzchni 100 
mkw., o wartości 250.000 
zł, jak też nieruchomości  
o powierzchni 1,30 ha o warto-
ści 30.000 zł oraz właścicielką 
mieszkania o powierzchni 57,8 
mkw. o wartości 120.000 zł. 

W 2018 roku wykazała dochód 
z tytułu zatrudnienia w Szko-
le Podstawowej nr 1 Żychlinie  
i Zespole Szkół nr 1 w Żychlinie 
w wysokości 63.254,04 zł. 

 Sylwia Sobierańska,
radna 
Na koniec 2018 roku wyka-

zała zgromadzone oszczędności  
w wysokości 40.000 zł. 

Jest właścicielką domu o po-
wierzchni 120 mkw. o warto-
ści 150.000 zł oraz gospodar-
stwa rolnego o powierzchni 6,5 
ha o wartości 200.000 zł, z któ-
rego w roku ubiegłym osiągnęła 
przychód i dochód w wysokości 
22.000 zł. 

Wykazała następujące składni-
ki dochodu: 29.277,28 zł z umo-
wy o pracę, 7.614,80 zł z umowy 
zlecenia, 1.089,76 zł diety radnej. 
Wynagrodzenie jej męża wynosi-
ło 50.013,20 zł. 

Posiada auto osobowe Chevro-
let Aveo z 2018 roku o wartości 
11.500 zł. 

 ewa Stańczak, radna 
Na koniec 2018 roku wyka-

zała zgromadzone oszczędności  
w kwocie 7.005,15 zł. 

Jest współwłaścicielką domu 
o powierzchni 60 mkw. o war-
tości 60.000 zł, ma też mieszka-
nie spółdzielcze lokatorskie o po-
wierzchni 79,7 mkw. o wartości 
160.000 zł. 

We współwłasności posiada 
też gospodarstwo rolne zajmują-
ce się uprawą roślin o powierzch-
ni 5,52 ha, którego łączna wartość  
z budynkiem mieszkalnym wy-
nosi 300.000 zł. W ubiegłym 
roku gospodarstwo przyniosło 
przychód w wysokości 6.000 zł  
i brak dochodu. 

Posiada też własnościowe pra-
wo do lokalu do nieruchomości  
o powierzchni 42,42 mkw.,  
o wartości 200.000 zł. 

Posiada 874 akcji zwykłych  
w Krajowej Spółce Cukrowej S.A. 

W 2018 roku uzyskała do-
chód: 40.418,98 zł z tytułu pracy  
i 7.792,04 zł diety radnej. 

Posiada samochód Merce-
des Vito z 2007 roku o warto-
ści 20.000 zł, ciągnik rolniczy 
Ursus 3512 o wartości 15.000 zł 
oraz przyczepę Knaus Eifelland  
o wartości 37.000 zł. 

Spłaca kredyt hipoteczny za-
ciągnięty na zakup mieszkania, 
stan zadłużenia 70.927,48 fran-
ków szwajcarskich. 

 Stanisław Szymański, 
radny 
Na koniec 2018 roku nie wy-

kazał zgromadzonych oszczęd-
ności. Jest współwłaścicielem 
domów o powierzchni 80 mkw. 
i wartości 20.000 zł oraz o po-
wierzchni 208 mkw. i wartości 
251.000 zł, a także gospodarstwa 
rolnego o powierzchni 19,71 ha  
o wartości gruntów 280.000 zł, 
obora - ok. 136.000 zł, budynek 
gospodarczy - 181.000 zł. 

Po stronie dochodów wykazał 
m.in. 14.617,56 zł z tytułu pobie-
rania renty, 7.142,49 zł diety rad-
nego i 800 zł diety sołtysa. 

We współwłasności małżeń-
skiej posiada ciągnik Ursus 2812 
z 1998 roku, ciągnik Case 150  
z 2002 roku i samochód osobowy 
marki BMW z 2007 roku. 

Wśród zobowiązań pienięż-
nych wymienił kredyt małżonki 
zaciągnięty w Banku Spółdziel-
czym w Żychlinie w wysokości 
256.663 zł na zakup gruntów rol-
nych. 

 krzysztof Wojtalewicz, 
radny 
Na koniec 2018 roku wykazał 

oszczędności w kwocie 25.000 
zł. Posiada samochód osobowy 
marki Kia Sportage, rok produk-
cji 2011. 

Wykazał następujące składniki 
dochodu: 50.138,67 z tytułu umo-

wy o pracę, 1.089,76 zł diety rad-
nego i 350 zł tytułem usługi. 

Ma do spłacenia kredyt zacią-
gnięty w Alior Banku na kwotę 
18.770 zł. 

 Barbara Wypych,
radna 
Nie miała na koniec 2018 roku 

odłożonych pieniędzy. 
Posiada mieszkanie własno-

ściowe o powierzchni 52,9 mkw., 
o wartości 130.000 zł. 

Wykazała następujące skład-
niki dochodu: 1.199,23 zł z tytułu 
umowy o dzieło w Sądzie Rejo-
nowym, 777,70 diety kuratora są-
dowego, 7.083,44 zł diety radnej, 
8.960 zł z tytułu umowy zlecenia, 
66.681 zł jako wynagrodzenie za 
pracę oraz 16.666,78 zł renty ro-
dzinnej na dziecko. 

Ma następujące zobowiąza-
nia pieniężne: 15.000 zł – kre-
dyt odnawialny w PKO S.A.  
oraz 10.000 – karta kredytowa  
w PKO S.A. 

 Zbigniew Wypych, 
radny
W oświadczeniu majątkowym 

za 2018 roku wykazał oszczędno-
ści w kwocie 4.000 zł. 

Zarobił 39.846,80 zł jako wy-
nagrodzenie ze stosunku pracy, 
1.148,81 zł diety radnego. Wy-
nagrodzenie jego współmałżon-
ki wynosiło 29.151,17 zł. Posiada 
samochód osobowy marki Nis-
san Note z 2010 roku. 

 Rafał Zajączkowski, 
radny 
Ma odłożone 10.137,95 zł  

na lokacie oraz 1.200 zł w ra-
mach funduszu inwestycyjnego. 

We współwłasności posia-
da mieszkanie o powierzchni 37 
mkw., o wartości 60.000 zł. Po-
siada samochód osobowy marki 
Renault Megane Sedan, rok pro-
dukcji 2005. 

Zarobił 74.102,77 zł jako wy-
nagrodzenie wynikające ze sto-
sunku pracy oraz 1.089,76 zło-
tych. Dochód uzyskany przez 
jego małżonkę wynosił 58.745,54 
zł. 

Spłaca kredyt konsumpcyjny 
zaciągnięty w Banku Pekao S.A. 
na kwotę 15.000 zł, do spłaty po-
zostało 11.475,81 zł. 

 Paulina Żurawik,
radna 
Na koniec 2018 roku miała 

zgromadzone środki pieniężne  
w wysokości 15.329,18 zł. 

Ponadto wykazała dochód  
w w postaci: 5.021,76 zł jako wy-
nagrodzenie z tytułu zatrudnie-
nia, 1.200 zł stypendium oraz 
1.089,76 zł diety radnej.  aa 
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Gmina Bedlno�|�podczas�sesji�

Radni przyjęli 39 takich 
samych uchwał
Z nietypową i dość 
czasochłonną sytuacją, 
wymuszoną względami 
formalno-prawnymi, 
mieli do czynienia 
radni na ostatniej sesji 
Rady Gminy 
w Bedlnie we wtorek, 
11 czerwca. 

Tego dnia przegłosowali 39 pra-
wie identycznych uchwał w spra-
wie wprowadzenia zmian w sta-
tutach poszczególnych sołectw 
– wszystkie jednogłośnie. Uchwa-
ły różniły się wyłącznie nazwą so-
łectwa, którego dotyczyły. 

Konieczność przegłosowania 
owych 39 uchwał wynikła z tego, 
ze służby prawne wojewody łódz-
kiego dopatrzyły się w statutach 
sołectw niedużych, ale jednak, 
wad prawnych. Statuty te były 
przyjmowane 14 września ubie-
głego roku. Dotyczyły one m.in. 
tego na podstawie jakich danych 
ustalana jest lista osób uprawnio-
nych do głosowania w wyborach 
sołtysów i rad sołeckich. Statu-
ty w tej gminie przewidywały, że 
będzie ona ustalona na podstawie 
tzw. stałego rejestru wyborcze-
go. Tymczasem służby wojewody 
uznały, że mieszkaniec danego so-
łectwa wcale nie musi fi gurować 
w tym rejestrze, a powinien mieć 
prawo do głosowania w wybo-
rach sołtysów – wystarczy, że za-

mieszkuje tę miejscowość. Zapis 
ten usunięto. 

Ponadto służby wojewody za-
proponowały wydłużenie czasu 
z 3 do 6 miesięcy od ogłoszenia 
wyników w wyborach samorzą-
dowych, na przeprowadzenie wy-
borczych zebrań wiejskich. Zapis 
ten nie był błędny, ale radni posta-
nowili uwzględnić i tę propozycję. 
Wprowadzono też kilka innych 
drobnych zmian. 

Zanim jednak 39 projektów 
uchwał trafi ło na sesję, trzeba było 
przeprowadzić w kwietniu tego 
roku tzw. konsultacje społeczne 
w sprawie zmiany statutów. Jak się 
można było spodziewać nikt nie 
wziął w nich udziału i nie wpły-
nęły żadne dodatkowe propozycje 
zmian od mieszkańców. 

Każda z uchwał była głosowa-
na osobno, a w tej gminie głoso-
wania trwają dość długo. Sesje 
bowiem są rejestrowane (trans-
mitowane są na żywo oraz jest 
możliwość późniejszego ich od-
tworzenia) i prawo wymaga by 
potencjalny widz wiedział, jak 
głosowali poszczególni radni. 
W części gmin głosowania odby-
wają się za pomocą zsieciowanych 
tabletów lub innych systemów zli-
czających głosy. W Bedlnie ze 
względów oszczędnościowych 
zastosowano takie rozwiązanie, 
że przy każdej uchwale przewod-
nicząca odczytuje kolejno imio-
na i nazwiska radnych, a ci mó-
wią, czy są „za”, „przeciw”, czy 
„wstrzymują się”.  mak

Bedlno�|�podsumowanie�działalności�wójta�i�kompendium�wiedzy�o�gminie�

Nie było dyskusji nad 
raportem o stanie gminy
Raport o stanie gminy Bedlno będący zestawieniem danych o samorządzie 
oraz obejmujący również podsumowanie działalności wójta w ubiegłym roku 
został przyjęty na ostatniej sesji Rady Gminy Bedlno, 11 czerwca. 

Dokument ten został przygo-
towany w związku z nowelizacją 
samorządowych ustaw ustrojo-
wych – jest rzeczą w samorzą-
dach zupełnie nową – przygoto-
wywany był po raz pierwszy. Tą 
nowelizacją ustawodawca wpro-
wadził nową instytucję tzw. ra-
port o stanie gminy, który wójt 
ma obowiązek przygotować i na-
stępnie przedstawić radzie gminy 
co roku. 

Przygotowanie raportu jest 
pierwszym etapem procedury 
jego rozpatrzenia. Na pozostałe 
etapy składają się: debata nad ra-
portem oraz przeprowadzenie gło-
sowania nad udzieleniem wójto-
wi wotum zaufania. Ustawodawca 
zdecydował ponadto, że proce-
dura rozpatrzenia raportu jest po-
łączona z procedurą udzielenia 
wójtowi absolutorium i jest prze-
prowadzana podczas sesji absolu-

toryjnej z dochowaniem terminu 
30 czerwca. Procedura wygląda 
na dość długą i skomplikowaną, 
tymczasem radni gminy Bedl-
no poradzili sobie z nią – łącznie 

z kilkoma głosowaniami – w oko-
ło godzinę. 

60-stronicowy raport w tele-
grafi cznym skrócie przedstawiła 
sekretarz gminy Mirosława Tere-

sa Gal-Grabowska. Ponieważ zo-
stał on przekazany radnym pod 
koniec maja oraz jest dostępny 
w gminnym Biuletynie Informacji 
Publicznej, nie był odczytywany. 
Jeden z radnych zadał tylko jedno, 
formalne pytanie o wysokość nad-
wyżki budżetowej. Na tym „de-
batę” nad 60-stronicowym doku-
mentem zakończono. 

Dodać należy też, że nikt 
z mieszkańców nie będących rad-
nymi nie zgłosił się do dysku-
sji nad raportem. O procedurach 
zgłaszania chęci wzięcia udziału 
w debacie pisaliśmy w maju – kie-
dy jeszcze był na to czas. By deba-
tować należało zebrać poparcie co 
najmniej 20 mieszkańców gminy 
i przedstawić taką listę przewodni-
czącej rady. – Nikt nie zgłosił się 
do debaty nad raportem – poin-
formowała krótko przewodniczą-
ca Rada Gminy w Bedlnie Anna 
Ratajczyk. 

Co zawiera raport? Oprócz cha-
rakterystyki gminy, przedstawie-
nia poprzednich i obecnych władz 
(wójtowie i radni), wyszczególnie-
nia sołectw, szkół, jednostek orga-
nizacyjnych, a nawet referatów 
w urzędzie zawiera m.in. infor-
macje o demografi i. Gminę Be-
dlno zamieszkiwało 5.489 miesz-
kańców wg. stanu na koniec 2018 

Zainteresowanie debatą było... prawie żadne. na�zdjęciu�urząd�
Gminy�Bedlno.�
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roku. Są też informacje o działal-
ności GOK-u, biblioteki, ilości 
wypłaconych zasiłków, długości 
dróg, przeprowadzonych inwesty-
cjach i remontach w gminie, a tak-
że o wykonaniu ubiegłorocznego 
budżetu. 

W kolejnych głosowaniach 
radni jednogłośnie przyjęli (przy 
jednym radnym nieobecnym – 
Marcin Adasiak) sprawozdania  
z wykonania ubiegłorocznego 
budżetu wraz z pozytywną i nie 
wnoszącą żadnych uwag opinią 
Regionalnej Izby Obrachunkowej 
o tym sprawozdaniu. 

Najważniejsze z punktu wi-
dzenia wójta głosowanie: nad 
udzieleniem mu absolutorium za 
ubiegły rok również przeszło jed-
nogłośnie – 14 głosami za. – Zda-
ję sobie sprawę, że swoją funkcję  
w 2018 roku pełniłem tylko przez 
miesiąc i kilka dni (jesienią 2018 
odbyły się wybory samorządowe  
i mieszkańcy wybrali nowego 
wójta – przyp. red.). Trzeba do-
brze pracować, żeby taki wynik 
był w przyszłym roku – podzię-
kował za zaufanie wójt Józef Igna-
czewski. – Zapraszam wszystkich 
do współpracy – dodał.  mak 

według�stanu�
na�koniec�
2018�roku�
gminę�Bedlno�
zamieszkiwało�
5.489�
mieszkańców.�

Oporów�|�piknik�rodzinny

Dzień Dziecka pełen atrakcji
9 czerwca w Oporowie  
z Dnia Dziecka odbył 
się piknik rodzinny.

Na uczestników czekało szereg 
atrakcji. Impreza rozpoczęła się  
o godzinie 14 i trwała do wieczora. 

Dobrej zabawy zebranym ży-
czył wójt gminy Oporów Robert 
Pawlikowski. Zazwyczaj takie 
imprezy odbywały się na tere-
nie zamku Oporów, tym razem 
jednak obok stawu poza tere-
nem zamku. Uczestnicy, by szu-
kać ochłody w upale, i tak szli do 
alejek parkowych, by skorzystać  
z cienia. Dmuchańce, strażacki 
tor przeszkód, stoiska z jedzeniem 

były ustawione wzdłuż stawu. 
Chętni mogli również skorzystać 
z możliwości pływania na dwóch 
rowerach wodnych. 

O godzinie 16 rozpoczęła się 
potańcówka przy muzyce serwo-
wanej przez DJ Adrusa. Mimo 
zmiany miejsca imprezy, chętnych 
by zjeść kiełbasę z grilla czy pysz-
ny domowy sernik nie brakowa-
ło. Niektórzy jednak narzekali, że 
teren był mniejszy, a muzyka tak 
głośna, że trudno było rozmawiać. 
Na terenie parku wokół zamku 
prościej było usiąść na ławce bar-
dziej oddalonej od sceny. Trudno 
jednak wymagać, by na festynie 
było cicho. Imprezę organizowały 
władze gminy. Aleksandra Głuszcz impreza odbyła się nie na terenie zamku,�ale�wzdłuż�stawu.�
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Żychlin |�Członkowie�tMhŻ�szlakiem�2�korpusu

Rowerami od Monte Cassino
do Bolonii
Prezes Towarzystwa Miłośników Historii Żychlina 
Anna Wrzesińska jest dumna z członków swojego 
towarzystwa: Leszka Łopaty i Zbigniewa Gajewskiego 
z Żychlina, którzy w dniach 3-17 kwietnia,  
na rowerach pokonywali szlak, którym w czasie  
II wojny światowej, wędrowali żołnierze gen. Andersa.

–18 maja pod Monte Cassino 
odbyły się oficjalne uroczystości 
związane z 75. rocznicą zwycię-
skiej bitwy 2 Korpusu Polskiego, 
która otworzyła aliantom drogę na 
Rzym – mówi Anna Wrzesińska. 
– Nasze Towarzystwo Miłośników 
Historii Żychlina uczciło tę donio-
słą rocznicę miesiąc wcześniej. 
Dwaj członkowie Towarzystwa 
Miłośników Historii Żychlina: Le-
szek Łopata i Zbyszek Gajewski w 
dniach 3-17 kwietnia wybrali się 
na wyprawę rowerową do Włoch 
szlakiem 2 Korpusu Polskiego 
gen. Andersa. Z wyprawy przy-
wieźli wiele zdjęć i filmików, któ-
re będą podstawą do dalszej pracy 
TMHŻ. Przejechali 920 km, byli 
na kilku wielkich cmentarzach: 
na Monte Cassino, w Loreto  
i w Bolonii, gdzie zapalili znicze  
z naklejkami TMHŻ.

Jak wspomina prezes towarzy-
stwa pomysł wyjazdu powstał je-
sienią 2018 r. podczas zebrania 

TMHŻ, na którym omawiano 
efekty wyprawy do Wilna z oka-
zji uczczenia 100. rocznicy odzy-
skania niepodległości przez Pol-
skę.

– Przypomniałam, że w 2019 r. 
przypada 80. rocznica wybuchu 
II wojny światowej – dodaje pre-
zes. – Jeden z kolegów Zbyszek 
Gajewski powiedział, że bardzo 
chciałby pojechać na taką wypra-
wę, ale tam, gdzie jest ciepło. I tak 
powstał projekt kolejnego rajdu ro-
werowego TMHŻ pt. „Szklakiem 
2 Korpusu Polskiego Armii Pol-
skiej na Zachodzie „Monte Cas-
sino – Bolonia”. Celem jego było 
odwiedzenie miejsc w Włoszech, 
w których działał i przebywał 2 
Korpus Polski gen. Władysława 
Andersa, walczący o wolność Pol-
ski daleko od jej granic. Chodziło 
też o odwiedzenie cmentarzy, na 
których spoczywają polscy żoł-
nierze, by upamiętnić ich wciąż 
aktualne przesłanie: „Przechod-

niu, powiedz Polsce, żeśmy pole-
gli wierni w Jej służbie”. 

Rozpoczęły się przygotowania, 
studiowanie map i historii. Dwaj 
cykliści wraz z Anną Wrzesiń-
ską byli w muzeum w Krośnie-
wicach, spod których pochodził 
gen. Anders. Wyprawa była pla-
nowana na trzy tygodnie, a jej ce-
lem odwiedzenie jak największej 
ilości miejsc związanych z wal-

kami Polaków w tzw. Kampanii 
włoskiej. Koledzy, którzy swą 
wyprawę zaczęli od Rzymu, po-
suwali się szlakiem walk 2 Kor-
pusu Polskiego Armii Polskiej 
na Zachodzie, poczynając od 
Monte Cassino. Tam poznali ku-
stosz miejscowego muzeum, pa-
nią Annę Fruneul, która nie dość, 
że pokazała im zbiory, to jeszcze 
obiecała przyjechać do Żychlina.

Potem cykliści z Żychlina ru-
szyli na Pescarę (zdobytą 18 
czerwca), a następnie szlakiem 
nad Adriatykiem przez Lore-
to, Ankonę, Pesaro do Rimini,  
a stamtąd do Bolonii, która 2 KP 
zdobył 20 kwietnia 1945 roku  
i tam zakończył walki. Zobaczyli 
trzy wielkie cmentarze: na Mon-
te Cassino, w Loreto i w Bolonii. 
 dag

Leszek Łopata i Zbigniew Gajewski na�Monte�Cassino.
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Oporów 
Koncert  
na zamku

dokończenie ze str. 1
Będzie też można usłyszeć 

utwór C. Debussy'ego „Claire de 
lune” oraz „Kontredance” S. Mo-
niuszki. To oryginalna kompo-
zycja na fortepian na cztery ręce 
wykonana z okazji Roku Mo-
niuszkowskiego. Obydwie pianist-
ki związane są z Akademią Mu-
zyczną w Łodzi. Zaprezentowane 
utwory znajdują się na ich mu-
zycznym albumie zawierającym 
muzykę fortepianową na cztery 
ręce. Myślą przewodnią obu ar-
tystek jest propagowanie muzyki 
polskiej, w tym dzieł kompozyto-
rów mniej znanych, choć akurat w 
tym koncercie tak nie będzie.  dag
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Raport
Co pierwszy polski
kosmonauta
mówił do młodych. str. 16

Samorząd |�raport�o�stanie�powiatu,�miasta,�gminy�–�co�nam�dał?

Dużo pracy, mało wniosków
Ustawa o samorządzie nałożyła na wójtów obowiązek przygotowywania 
raportu o stanie gminy. To samo dotyczy powiatów i miast. Do 31 maja br. 
raporty takie, dotyczące 2018 roku, otrzymali radni. Na sesjach absolutoryjnych, 
które odbywać się będą w tym miesiącu, przeprowadzona będzie dyskusja
na ten temat. Jedynie w Łowiczu zgłosiły się do niej osoby spoza rady. 

Czy będzie o czym rozma-
wiać? Problemy do rozwiąza-
nia są w każdym samorządzie, 
jednak wydaje się, że raporty te 
wiele nie wniosą. Często są ob-
szerne i z pewnością kosztowa-
ły urzędników wiele pracy, ale 
– niestety – przybrały kształt ko-
lejnego sprawozdania, z którego 
trudno wydobyć konkrety. Przede 
wszystkim mało miejsca poświę-
cono w nich na podstawowy pro-
blem, przed którym stoją gminy. 
One są wspomniane, to prawda, 
ale informacje o nich „toną” w po-
wodzi sprawozdań. 

A chodziło ustawodawcy – mo-
żemy domniemywać – o wezwa-
nie władz gmin do rzetelnego ra-
portu, mającego pokazać główne 
problemy i sygnalizującego, do 
dyskusji, proponowane drogi wyj-
ścia. Tego niemal nie ma! Może 
w przyszłym roku będzie lepiej? 
Mniej papieru, więcej treści? Oby. 

Oto nasz przegląd. 

raport o stanie powiatu 
– dla cierpliwych
157 stron liczy opracowany 

przez Zarząd Powiatu Łowic-
kiego raport o stanie powiatu 
w 2018 roku. Dokument jest sta-
rannie opracowany i przeznaczo-
ny dla cierpliwych czytelników. 
Jest w nim bardzo bogata część 
opisowa, nie ma praktycznie żad-

nych wniosków, wskazania sła-
bych stron powiatu czy bolączek. 

W podsumowaniu, które liczy 
zaledwie 8 linijek tekstu, mowa 
jest jedynie o tym, że pierwszy ra-
port w historii polskiego samorzą-
du dotyczy roku, w którym skoń-
czyła się V kadencja samorządu 
i rozpoczęła VI. 

Raport zawiera opis starostwa 
i jego wydziałów, szkół i innych 
jednostek podległych powiatowi, 
łącznie ze szpitalem, muzeum, 
PUP etc. Jest tam też wykaz 
wszystkich uchwał podjętych 
w ubiegłym roku, a tych było 101 
– z ich nazwami, numerami, data-
mi podjęcia i informacjami o tym, 
czy zostały zrealizowane. 

Jest też sporo informacji o sy-
tuacji fi nansowej powiatu, przy 
której policzono wiele wskaźni-
ków. Ponieważ raport dostępny 
jest w BIP powiatu łowickiego, 
podamy tylko kilka liczb. Wy-
konanie dochodów w 2018 roku 
wyniosło 82.010.806 zł, wydat-
ków – 86.661.859 zł. Wydatki ma-
jątkowe wyniosły 15.515.014 zł 
– w tym na drogi wydatkowano 
9,7 mln zł, na remonty w szpitalu 
prawie 2,5 mln zł, na zakończenie 
budowy MOS w Kiernozi – po-
nad 2,3 mln zł. 

Zadłużenie na koniec roku 
– 19.924.442 zł, co stanowiło 
24,29% dochodów ogółem. Było 

najwyższe od 2015 roku. W prze-
liczeniu na statycznego mieszkań-
ca powiatu – 253,44 zł (rok wcze-
śniej 164,20 zł). 

Do debaty na temat raportu nie 
zgłosił się nikt spoza rady. 

Łowicz (miasto)
Problemem Łowicza – o czym 

wiadomo od dawna – jest dra-
stycznie malejąca liczba miesz-
kańców. Spadek notowany jest 
co roku od 1997 roku (wówczas 
wynosiła ona 31.833 mieszkań-
ców). Na koniec 2018 roku było 
to 27.908 osób (w tym kobiet 
– 14.873, mężczyzn – 13.035). 
W tej liczbie 4975 to mieszkań-
cy do 18. roku życia, 8150 oso-
by w wieku od 19 do 40 lat, 7325 
w wieku 41-60 lat, a 7458 powyżej 
60 lat. Niepokojącym zjawiskiem 
jest fakt, że wskaźnik przyrostu 
naturalnego osiągnął w 2012 roku 
wartość ujemną (-38) i utrzymu-
je się nadal, a nawet ma tendencję 
wzrostową. W 2018 roku przyrost 
naturalny wynosił -46. Burmistrz 
zauważa, że coraz większy odse-
tek ludzi tzw. „wieku poproduk-
cyjnym” (6,7% mężczyzn i 16,4% 
kobiet) to efekt także podniesienia 
średniej długości (a zatem i stan-
dardu) życia. Jest to też dla władz 
miasta wyzwanie, aby ten stan-
dard życia poprawiać i działać 
na rzecz aktywizacji seniorów. 

W 2018 roku wydano 477 Łowic-
kich Kart Seniora, czyli o 110 wię-
cej niż w roku 2017.

Pocieszającym jest natomiast 
systematyczny spadek bezrobocia. 
Jego stopa w powiecie łowickim 
na koniec 2018 r. wynosiła 5,5% 
(przy 6,1% w województwie łódz-
kim oraz 5,8% w kraju). 31 grud-
nia było 1818 bezrobotnych, w tym 
251 osób z prawem do zasiłku. To 
najlepszy wynik od lat. Jeszcze 
w 2013 roku bezrobotnych w Ło-
wiczu było 3589. Warto zauwa-
żyć, że 26,4% bezrobotnych to 
ludzie w wieku od 25 do 34 lat. 
Przeszło połowa bezrobotnych to 
osoby z niewielkim (do 5 lat) sta-
żem pracy lub bez niego.

Na terenie miasta (i powiatu) 
działa 14 fi rm zatrudniających 
więcej niż 54 osoby. Są to przed-
siębiorstwa z branży spożywczej, 
chemicznej, dziewiarskiej czy bu-
dowlanej. Statystyki te uwzględ-
niają także Zakład Opieki Zdro-
wotnej i Zakład Karny, które są 
odpowiednio 5. i 6. największym 
pracodawcą. Największą fi rmą 
pozostaje Okręgowa Spółdzielnia 
Mleczarska, przed Agros Nova 
(w tym roku rozbudowany, co 
znacząco wpłynie też na wzrost 
zatrudnienia) i zakładem Takeda 
w Łyszkowicach.

Wśród prowadzących działal-
ność gospodarczą podmiotów do-
minują liczebnie małe, rodzinne 
fi rmy, często działające na zasa-
dzie samozatrudnienia. W 2018 
roku zwiększyła się liczba nowo 
zarejestrowanych podmiotów – do 
256.

Burmistrz podkreślił, że zdy-
namizowanie rozwoju gospo-

darczego miasta i efektywnego 
zwalczania bezrobocia to jedno 
z głównych zadań miasta na naj-
bliższe lata.

W 2018 roku miasto zrealizo-
wało 66 zadań inwestycyjnych. 
Planowanych było więcej, bo aż 
14 zostało przeniesionych do reali-
zacji w tym roku. W ciągu ubie-
głego roku miasto nabyło też 13 
nowych działek do zasobów mie-
nia komunalnego, kosztowały one 
łącznie 1.926.570,18 zł. 

Na podstawie analiz frekwen-
cji prowadzonych przez Muzeum 
w Łowiczu (opartych głównie na 
liczbie sprzedanych biletów do 
muzeum i skansenów) oszacowa-
no, że w 2018 r. było 72.791 od-
wiedzających. To znaczny wzrost, 
bo w 2018 r. było to 59.067 osób. 
Ruch ten ma charakter sezonowy, 
co roku największe natężenie wy-
stępuje w maju i czerwcu, które są 
też miesiącami z większą ilością 
wydarzeń rozrywkowych, kultu-
ralnych i religijnych.

W kwestii ochrony środowi-
ska, od 2016 roku obowiązuje 
w Łowiczu plan gospodarki nisko-
emisyjnej. Według jego założeń 
do przyszłego roku emisja CO2 
miała być zredukowana o przy-
najmniej 3,19%, zużycie energii 
o 3,60%, przy zwiększeniu do po-
ziomu przynajmniej 2,78% udzia-
łu energii z odnawialnych źró-
deł. Cele te osiągane są poprzez 
wprowadzenie programu „Misja-
-Emisja” (udzielanie dotacji na 
wymianę kotłów), dofi nansowa-
nia do instalacji paneli solarnych, 
instalację oświetlenia LED na ul. 
Dmowskiego i Dworcowej z par-
kingiem czy prace termomoder-

nizacyjne w Przedszkolu nr 5 
oraz w budynkach przy ul. Cheł-
mońskiego i Armii Krajowej. 

Gmina Bielawy
Na sesji 29 maja wójt Sylwester 

Kubiński raportu o stanie gminy 
nie przedstawiał publicznie, ale 
poinformował radnych, że doku-
ment zostanie im przesłany na ta-
blety do 31 maja. Tego dnia został 
też opublikowany w interneto-
wym Biuletynie Informacji Pu-
blicznej.

Raport o stanie gminy Bielawy 
liczy 59 stron. Po wstępie, z ogól-
nej charakterystyki gminy dowia-
dujemy się, że na koniec 2018 r. 
zamieszkiwało ją 5461 osób, a po-
nad 74% mieszkańców związa-
nych jest z rolnictwem. W skład 
gm. Bielawy wchodzi 39 sołectw, 
ubiegłoroczny jej budżet po stro-
nie dochodów i wydatków prze-
kroczył 27 mln zł, od 2011 r. gmi-
na wyodrębnia fundusz sołecki. 

W podsumowaniu czytamy 
o najpoważniejszych wyzwaniach 
tego samorządu, jakimi są in-
westycje zmierzające do zapew-
nienia wszystkim mieszkańcom 
dostępu do wody pitnej oraz po-
prawa stanu dróg gminnych. Wie-
my, iż mimo przepływających 
przez gminę rzek, powracającym 
problemem są tu okresowe susze 
i generalnie – małe zasoby wody, 
co przy zwiększonym na nią za-
potrzebowaniu powoduje, że stara 
infrastruktura wodociągowa (stud-
nie i pompy) okazuje się niewy-
dolna.

Debata nad raportem o sta-
nie gminy Bielawy odbędzie się 
na sesji absolutoryjnej, 26 czerw-
ca.

Gmina Bolimów
 Wójt gminy Bolimówi Stani-

sław Linart przedstawił 50-stro-
nicowy raport. Wynika z niego, 
że na plan dochodów wynoszą-

Co pierwszy polski
kosmonauta
mówił do młodych. str. 16
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centrum 
farmaceutyczne

Łowicz  ul. Zduńska 38

Czynne 7 dni 
w tygodniu
Łowicz  ul. Zduńska 38

cy 17.903.426,17 zł, w ubiegłym 
roku wykonano 18.018.339,79 zł, 
czyli zrealizowano go w 100,64%.  
W przypadku wydatków plan wy-
nosił 19.703.085,17 zł, zaś wyko-
nanie – 18.767.888,30 zł, co stano-
wiło 95,25%. 

Na inwestycje wydano 
3.264.593, 21 zł. Należały do nich: 
budowa i przebudowa sieci wodo-
ciągowej w Bolimowie, ul. Żabia, 
Zastodolna, Kozia – 253.702,09 
zł, budowa stacji ujmowania  
i uzdatniania wody w Huminie 
– 2.402.060,00 zł, przebudowa 
wodociągu w Joachimowie Mo-
giłach – 43.831,08 zł, dokumen-
tacja przebudowy drogi gminnej  
w Ziemiarach – 46.605,00 zł, 
przebudowa drogi w Bolimow-
skiej Wsi i Bolimowie – dotacja 
66.562 zł z Programu Obszarów 
Wiejskich, łączne wydatki wy-
niosły – 131.143,54 zł, dokumen-
tacja drogi dojazdowej do gruntów 
rolnych w Bolimowie (za Frukto-
dorem) – 5.104,50 zł, internet dla 
mieszkańców gminy (4 szt. przy-
łączy i 1 zestaw komputerowy)  
– 42.533 zł oraz budowa boiska 
przy Szkole Podstawowej w Hu-
minie” – 339.614 zł. 

Zadłużenie gminy na dzień 
31 grudnia 2018 roku wynosi-
ło 4.576.670,00 zł, co stanowiło 
25,40% wykonanych dochodów. 

Na koniec ubiegłego roku sto-
pa bezrobocia w gminie wyniosła 
1,28% (dla powiatu 3,8%, dla wo-
jewództwa – 6,1%). Zarejestrowa-
nych było 51 bezrobotnych, w tym 
większość kobiet. Połowa z tych 
osób pozostaje bez pracy od daw-
na. Na terenie gminy Bolimów 
zlokalizowanych jest 192 firm, 
głównie jednoosobowe działalno-
ści gospodarcze. Pod względem 

branż dominuje budownictwo i 
towarzyszące mu usługi. Drugą 
grupę firm stanowią sklepy, zaś 
trzecią – mechanika pojazdowa.  
Do debaty na temat raportu nie 
zgłosił się żaden z mieszkańców. 

Gmina Chąśno 
Raport o stanie gminy Chąśno 

omówiliśmy już na naszych ła-
mach tuż po jego zaprezentowa-
niu, ponieważ była to pierwsza 
taka prezentacja w gminach na-
szego powiatu.

Gmina Domaniewice 
Raport o stanie gminy Doma-

niewice wójt Paweł Kwiatkow-
ski przedstawił Radzie Gminy 
30 maja. Z odczytanego raportu 
wynika, że obecnie powierzch-
nia gminy wynosi 8.631 hekta-
rów i podzielona jest ona na 12 
sołectw. Na początku 2018 roku 
gminę zamieszkiwało 4.636 
osób, zaś w ciągu roku liczba  
ta zwiększyła się o 7 osób. 

Gmina Domaniewice ma cha-
rakter rolniczy, zaś dominującym 
kierunkiem produkcji w ostatnich 
latach była hodowla bydła mlecz-
nego oraz uprawa warzyw i owo-
ców. W roku, którego dotyczy 
raport, odnotowano 1.102 gospo-
darstwa rolne. 

– Nasza gmina jest w tym sen-
sie rozproszona, bo średnia wiel-
kość gospodarstwa wynosi 6,34 
hektara, zaś gospodarstw powy-
żej 20 hektarów mamy w gminie 
zaledwie 26 – powiedział wójt.

Ze względu na zeszłoroczną 
suszę 24 rolników złożyło tzw. 
wnioski suszowe, zaś 5 z nich 
odnotowało powyżej 30% stra-
ty średniej rocznej produkcji. Ca-
łościową kwotę szkód oszacowa-

no na ponad 250 tysięcy złotych.  
W poprzednim roku w gminie 
działało 167 podmiotów gospo-
darczych. 

Odnosząc się do zaprezentowa-
nych danych finansowych, wójt 
przypomniał, że od kilku lat gmi-
na nie zaciągała kredytów. Ostat-
nie zobowiązania podjęto w 2012 
roku – wysokość kredytu wyno-
siła wówczas 300 tysięcy złotych. 
W najbliższych latach władze 
przymierzają się jednak do zacią-
gnięcia zobowiązań w wysoko-
ści 1.200.000 złotych (2019 rok)  
oraz 1.300.000 złotych (2020 rok), 
w celu pokrycia uwzględnionego 
w Wieloletniej Prognozie Finan-
sowej planowanego deficytu bu-
dżetowego.

Dodajmy, że dochody budżetu 
obecnie znajdują się na poziomie 
19.603.077 złotych, zaś wydatki  
– 19.508.048 złotych, co daje nad-
wyżkę w wysokości 95.029 zło-
tych.

– Nasz wynik finansowy jest 
obecnie na dobrym poziomie,  
a realizowane przez nas inwesty-
cje przyczyniają się do wzrostu 
zadowolenia mieszkańców naszej 
gminy – zauważył Paweł Kwiat-
kowski. 

Gmina Kiernozia 
Debata nad raportem w tej gmi-

nie została zaplanowana na sesji 
we wtorek, 25 czerwca. Tak jak  
w wielu innych gminach, w tej 
również nikt z mieszkańców nie 
zgłosił się do debaty, odbędzie się 
ona więc w gronie radnych. 

W prezentowanym dokumen-
cie scharakteryzowano najważ-
niejsze inwestycje, prace orga-
nizacyjne i procesy, jakie miały 
miejsce w funkcjonowaniu urzę-

du, a co za tym idzie w gminie 
Kiernozia w 2018 roku. Doku-
ment nie jest krótki, liczy 63 stro-
ny. 

Liczba ludności gminy Kier-
nozia w porównaniu do roku po-
przedniego zmalała o 34 osoby 
i wynosiła na koniec 2018 roku 
3.421 (liczba osób zameldowa-
nych na pobyt stały). Jest to stała 
tendencja utrzymująca się od kil-
kudziesięciu lat. Ludność gmi-
ny zamieszkuje w 20 miejscowo-
ściach, które jednocześnie pełnią 
rolę sołectw. Największe sołec-
two to oczywiście sama Kiernozia 
(894 mieszkańców), kolejne pod 
względem liczebności jest sołec-
two Stępów (309 mieszkańców). 

Raport przedstawia też wiele 
informacji finansowych na temat 
budżetu gminy. Wydatki budżeto-
we za 2018 rok nie były małe i wy-
niosły nieco ponad 16 milionów 
złotych. Raport przypomina też 
wszystkie większe ubiegłorocz-
ne inwestycje. Największą było 
„Uporządkowanie gospodarki 
wodno-ściekowej dla miejscowo-
ści Kiernozia etap III”. W ramach 
tego etapu wykonano przyłą-
cza kanalizacyjne, a także odcin-
ki sieci wodociągowej, na ul. Ży-
chlińskiej, ul. Nowy Rynek oraz 
ul. Przytargowej, na łączną kwo-
tę 1.752.165,41 zł. Inwestycję zre-
alizowano z udziałem pieniędzy 
unijnych w kwocie około 788 tys. 
zł. Tak samo jak w innych rapor-
tach dużo miejsca zajmuje spra-
wozdanie z działalności ośrodka 
pomocy społecznej. Ponadto ra-
port zawiera też m.in. zestawie-
nie wszystkich 61 uchwał podję-
tych przez Radę Gminy Kiernozia 
w ubiegłym roku, a nawet wy-
szczególnienie imprez, warszta-

tów, spotkań, zajęć cyklicznych  
i prób Zespołu Pieśni i Tańca 
Kiernozianie. 

Odrębny rozdział został po-
święcony został gospodarce śmie-
ciowej. Opłatę za gospodarowanie 
odpadami ponosiło w ubiegłym 
roku 2.969 osób, czyli około 
86,79% wszystkich zameldowa-
nych mieszkańców gminy. Licz-
ba zameldowanych mieszkańców 
wynosiła 3.421. 

W 2018 roku gmina usytuowa-
ła się na 465 pozycji rankingu 
gmin wiejskich (na łączną licz-
bę gmin – 1.537), opracowanego 
przez „Rzeczpospolitą”. Kryte-
riami oceny rankingu były dane 
przedstawiane w sprawozdaniach 
budżetowych i dane Głównego 
Urzędu Statystycznego. 

Gmina Kocierzew 
Południowy 
Wójt Agnieszka Wojda przed-

stawiła raport o stanie swojej 
gminy na sesji rady, która odby-
ła się 30 maja. Prezentacji danych 
towarzyszyło wyświetlanie naj-
ważniejszych informacji i choć 
wójt zaznaczyła, że raportu spi-
sanego na 91 stronach nie sposób 
przedstawić pod każdym kątem 
w szczegółach, to jego prezenta-
cja potrwała i tak blisko 2,5 go-
dziny. 

Z danych demograficznych 
wynika, że od wielu lat liczba 
mieszkańców gminy maleje. Od 
2000 roku zmniejszyła się ona 
o 527 osób. Na koniec ubiegłe-
go roku zamieszkiwało tu 4308 
osób. 61% społeczeństwa gmi-
ny to ludzie w wieku produk-
cyjnym. Budżet gminy na dzień 
31 grudnia 2018 roku stanowił 
17.415.758,49 zł po stronie do-

chodów i 17.170.758,49 zł po stro-
nie wydatków. Planowana nad-
wyżka budżetu wyniosła więc 
245.000,00 zł. Ostatecznie zre-
alizowano 100,05% planowanych 
dochodów, zaś wydatki wykona-
no na poziomie 96,81%. Wydatki 
majątkowe stanowiły 10,32% bu-
dżetu i przeznaczono na nie kwo-
tę 1.716.264,26 zł. Zadłużenie 
gminy wyniosło 1.392.730,00 zł. 

Jak podkreślono w raporcie, 
dzięki pozyskaniu dofinansowania 
na realizowanie zadań bieżących  
i inwestycyjnych z wielu źródeł  
w ostatnich kilku latach, uda-
je się realizować zaplanowane  
w budżecie inwestycje, a jedno-
cześnie spłacać systematycznie 
zadłużenie, które spowodowa-
ne było zaciągnięciem kredytów  
w 2013-2015 r. na budowę przy-
domowych oczyszczalni ścieków.

Całość raportu upublicznio-
na została na stronie internetowej 
gminy. Tak jak we wszystkich sa-
morządach, również w Kocierze-
wie, dokument będzie dyskutowa-
ny na czerwcowej, absolutoryjnej 
sesji rady. Z uwagi na to, że ża-
den z mieszkańców w wyznaczo-
nym terminie nie zgłosił swojego 
udziału w debacie, zostanie ona 
przeprowadzona tylko w gronie 
samorządowców. 

Gmina Łowicz 
29 maja, omawiając na sesji ra-

port o stanie gminy Łowicz, wójt 
Andrzej Barylski wskazał, że za-
grożeniem dla gminy jest spadek 
przyrostu naturalnego ludności, 
podkreślając, że stan osobowy 
mieszkańców udało się utrzymać 
na poziomie z roku poprzedniego 
dzięki migracjom, a nie ilości na-
rodzin.  str. 10
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Ponadto zwrócił uwagę na ro-
snące koszty funkcjonowania, 
utrzymania szkół, drożejące in-
westycje, a także rosnące opłaty 
za prąd i gospodarkę odpadami 
komunalnymi. Problem może też 
stanowić zapewnienie przez gmi-
nę opieki osobom starszym. 

Nadmienił, że w przyszłości bę-
dzie trzeba zastanowić się nad po-
wołaniem zakładu infrastruktury  
i spółki do spraw obsługi sieci wo-
dociągowej, której systematycznie 
przybywa, ostatnio gmina podpi-
sała umowę na wykonanie kolej-
nego odcinka o długości ok. 10,5 
km w miejscowościach Zielkowi-
ce, Placencja i Parma. 

Wójt dostrzega także zagroże-
nie w nieprzewidywalności pra-
wa i braku jednoznaczności w in-
terpretacji przepisów. Ocenia, że 
sytuacja gminy będzie determi-
nowana przez otoczenie i sytu-
ację gospodarczą miasta Łowicza.  
W sąsiedztwie z miastem widzi 
też znaczące atuty, gdyż dzięki 
temu gmina może korzystać m.in. 
z wody, komunikacji i wydarzeń 
kulturalnych. Wójt jest przekona-
ny, że największym atutem gmi-
ny jest zaangażowanie społeczne, 
m.in. ze strony OSP, KGW i LZS-
-ów, jak też zdolność kredytowa, 
by realizować inwestycje. 

Gmina Łyszkowice
We wstępie do raportu o sta-

nie gminy Łyszkowice wójt Adam 
Ruta zwraca się bezpośrednio 
do mieszkańców, podkreślając 
„dobrą atmosferę współpracy  
z mieszkańcami, radą Gmi-
ny Łyszkowice, sołtysami, kie-
rownikami jednostek orga-
nizacyjnych”. O konfliktach  
z przedstawicielami tych grup, 
jakie również w 2018 roku mia-
ły miejsce (a niektóre kończyły 
się na prokuraturze lub w sądzie)  
– na ten temat nie ma tu słowa. 

Wójt wspomina natomiast  
o licznych spotkaniach sołeckich, 
konsultacjach i codziennych roz-
mowach z mieszkańcami, a tak-
że o rozwiązaniach organiza-
cyjnych, których być może nie 
widać na co dzień, ale które przy-
noszą wymierne efekty, w tym  
o niewątpliwych sukcesach wój-
ta z początku poprzedniej kaden-
cji, jak np. powołanie referatu ds. 
strategii i rozwoju gminy czy re-
negocjacja warunków i podpi-
sanie porozumienia z Takeda 
Pharma, znacznie zwiększają-
cego wpływy do budżetu gminy  
za ścieki z zakładu (gmina zyska-
ła na tym ok. 2,5 mln złotych).

Zasadnicza treść raportu przy-
wołuje szczegółowe dane z dzia-
łania gminy, w której na koniec 
grudnia 2018 roku żyło 6681 
mieszkańców, w tym 3450 to ko-
biety, a 3231 mężczyźni. 20,28% 
mieszkańców to osoby w wieku 
„przedprodukcyjnym”, 61,63%  
– „produkcyjnym”, a 18.08%  
– „poprodukcyjnym”. W porów-
naniu z 2015 rokiem, ubyło 70 
mieszkańców.

150 osób było zarejestrowa-
nych jako bezrobotne, z czego 
43% to kobiety. 19 z nich mia-
ło prawo do zasiłku, pozostałe 
to osoby zarejestrowane od dłuż-
szego czasu. Osoby długotrwa-
le bezrobotne stanowią 1,94% 
wszystkich mieszkańców w wie-
ku „produkcyjnym”.

Z zaplanowanych na 2018 rok 
dochodów budżetowych gmi-
ny (25.617.561,75 zł) faktycz-
nie wpłynęło 28.049.267,83 zł.  
W tej liczbie 27.065.865,52 zł to 
dochody bieżące.

Wydatki były początko-
wo planowane w wysokości 
25.317.561,75 zł, faktycznie wy-
niosły 29.126.480,73 zł, z czego 
23.877.440,06 zł to wydatki bie-
żące.

Zadłużenie gminy na koniec 
2018 roku wynosiło 1.621.684,23 

zł i wiązało się z koniecznością 
spłacania kredytu zaciągniętego 
na termomodernizację budynku 
szkoły w Łyszkowicach. 

Na dzień 31 grudnia 2018 r. 
Gminnym Zasobem Nierucho-
mości objęte były grunty o po-
wierzchni 248,7202 ha, w tym 
działki oddane w użytkowanie 
wieczyste obejmowały 5,1502 ha. 
Gmina posiada 9 budynków ko-
munalnych, w których jest łącz-
nie 98 lokali mieszkaniowych.

Jeśli chodzi o infrastrukturę 
drogową, to w 2018 roku gmi-
na przeprowadzała moderniza-
cję dróg w Czatolinie, Stachle-
wie, drogi Kolonia – Łyszkowice 
– Pszczonów oraz ulic Cmen-
tarnej i Sportowej w Łyszkowi-
cach; udzieliła też dotacji na re-
mont chodnika i parkingu przy 
budynkach „Mydlarni” i „Pod-
kowy”. Gmina zainwestowała też  
w oświetlenie uliczne, w 2018 
roku inwestycji w tym zakresie 
dokonała w Polesiu, Zakulinie 
i Łyszkowicach. Zamontowano 
nowe pompy w przepompowni 
Kalenicach i wymieniono cen-
tralne ogrzewanie w budynku 
oczyszczalni ścieków. To tylko 
niektóre, przykładowe inwesty-
cje przeprowadzone w ubiegłym 
roku, o większości z nich pisali-
śmy już na naszych łamach.

Gmina Nieborów
Zwięzły, w znacznej części ta-

belaryczny i wykresowy, odno-
szący się nie tylko do ostatniego 
roku, ale do ostatnich 4 lat, raport 
o stanie gminy przedstawił wójt 
gminy Bolimów Jarosław Papu-
ga, który po wyborach samorzą-
dowych 2018 zmienił dotychczas 
piastującego to stanowisko An-
drzeja Werle. 

W raporcie zaznaczono, że 
na przestrzeni 4 ostatnich lat do-
chody gminy Nieborów wzrosły 
o 10.176.229,08 zł, tj. 32,24%, 
na co głównie wpłynął wzrost 

dochodów z dotacji celowych 
(głównie świadczenia 500+ oraz 
300+). Gminie udało się rów-
nież zwiększyć dochody własne  
o 3.458.931,84 zł, tj. 30,21%, na 
co największy wpływ miał wzrost 
poziomu dochodów z podatku od 
osób fizycznych. Dochód gminy 
wyliczony na 1 mieszkańca po-
większył się z 2.738,17 zł w 2014 
r. do 3.840,61 zł w 2018 r. Podob-
nie wzrastają również wydatki  
– w 2014 roku kwota ta wynosiła 
2.679,66 zł na jednego mieszkań-
ca, w 2018 roku było to już nie-
mal 4.000 zł. Najwięcej pienię-
dzy z budżetu gminy Nieborów 
wydaje się na zadania oświato-
wo-wychowawcze. 

Na przestrzeni 4 ostatnich lat 
wydano ponad 15,8 mln zł na 
inwestycje. Były to głównie wy-
datki polepszające infrastruktu-
rę oświatową, drogową i wodo-
ciągową, kulturalną i sportową 
oraz modernizacja mienia ko-
munalnego. Na realizację czę-
ści inwestycji gmina Nieborów 
zaciąga zobowiązania. W latach 
2014-2018 stopień zadłużenia 
był systematycznie zmniejszany  
– z 3,38% w 2014 roku do nie-
spełna 0,83% w 2018 roku 

Na koniec ubiegłego roku gm. 
Nieborów miała zadłużenie w 
kwocie 1.677.580,69 zł. Do de-
baty nad raportem o stanie gmi-
ny nie zgłosił się żaden z miesz-
kańców.

Miasto i gmina Sanniki 
Debata nad raportem w tej 

gminie została zaplanowana na 
sesji w piątek, 28 czerwca. Nikt 
z mieszkańców nie zgłosił się do 
debaty, odbędzie się ona więc  
w gronie radnych. 

Raport, który został przeka-
zany radnym oraz można rów-
nież pobrać z Biuletynu Infor-
macji Publicznej, liczy 48 stron. 
Zaczyna się informacją o tym, 
że rok 2018 był pierwszym,  

w którym Sanniki funkcjonowały 
jako miasto w związku z prawa-
mi nabytymi z dniem 1 stycznia. 
W związku z tym gmina Sanni-
ki stała się gminą miejsko-wiej-
ską. Dalej czytamy o tendencji 
zmniejszania się liczby ludności, 
wynikającej zarówno z większej 
liczby zgonów niż urodzeń, jak  
i z ujemnego salda migracji. We-
dług stanu na koniec 2018 roku 
w mieście i gminie Sanniki za-
meldowane na pobyt stały były 
6.103 osoby. W raporcie zawarte 
są też statystyki związane z bez-
pieczeństwem na terenie gminy, 
informacje o posterunku poli-
cji, wszystkich jednostkach stra-
ży pożarnej na terenie gminy,  
a nawet o Niepublicznym Zakła-
dzie Opieki Zdrowotnej „Lekarz 
Rodziny”, który działa dzierża-
wionym od gminy budynku. Ob-
szernie omówione są też sprawy 
związane z pomocą społeczną. 
Takie same bądź zbliżone in-
formacje zawiera przedstawia-
ne radzie co roku sprawozdanie  
z działalności Gminnego Ośrod-
ka Pomocy Społecznej. 

Część dotycząca kultury za-
wiera nie tylko sprawozdanie  
z działalności ośrodka kultury  
i biblioteki, ale również Europej-
skiego Centrum Artystycznego 
im. Fryderyka Chopina. Eduka-
cja, obok pomocy społecznej, jest 
najpoważniejszą pozycją w bu-
dżecie miasta i gminy Sanniki. 
Na rok 2018 zaplanowano na ten 
cel wydatki w kwocie 7.212.794 
zł. W „części gospodarczej” ra-
portu można przeczytać m.in.  
o wykonanych w ubiegłym roku 
modernizacjach i remontach dróg 
i budowie studni głębinowej. 

Ostatnia część raportu wskazu-
je główne wyzwania na najbliż-
sze lata, nie precyzując jednak  
w jaki sposób będą wykonane:  
w zakresie demografii powstrzy-
manie trendu wyludniania gmi-
ny, w zakresie budżetu postępu-
jące nakładanie na samorządy 
nowych zadań przy ogranicza-
niu środków na ich realizację 
– najpoważniejsza luka budże-
towa dotyczy w finansowaniu 
zadań oświatowych ze środków 
własnych gminy: obecnie gmina 

zmuszona jest dopłacać do tych 
zadań ponad 3 mln zł rocznie  
i kwoty te ciągle rosną. 

Raport wskazuje też na ko-
nieczność kosztownych inwesty-
cji w nowe drogi oraz remonty 
nawierzchni już istniejących dróg 
gminnych oraz konieczność re-
montu sieci wodociągowej oraz 
stacji uzdatniania wody.

Gmina Zduny
W gminie Zduny, inaczej niż  

w pozostałych gminach powiatu 
łowickiego, raportu nie przedsta-
wił wójt, ale zastępca Agata Imie-
lińska, która czuwała nad jego 
przygotowaniem. Jak zaznaczyła 
na sesji 30 maja, nie była jednak 
jego jedynym autorem. 

Raport liczy ponad 66 stron  
i nie ma w nim podsumowania. 
Rozpoczyna się od listu wój-
ta Krzysztofa Skowrońskiego 
do mieszkańców. Na szczegól-
ną uwagę zasługują w nim finan-
se, nie najlepsze po wykonanych 
inwestycjach. Dochody gminy 
wyniosły 22.209.698 zł, wydat-
ki 21.393.354 zł, więc wystąpiła 
nadwyżka 826.343 zł, która bę-
dzie wykorzystana w tym roku, 
ale – jednocześnie – zadłuże-
nie na koniec roku wyniosło 
7.818.167 zł.

W opracowaniu wyszło na jaw, 
że gmina boryka się z proble-
mem niedociągnięć w nowo po-
budowanej hali sportowej i zmu-
szona była wykonać ekspertyzę 
techniczną, aby poznać przyczy-
ny przeciekającego dachu. Wy-
konawca ma naprawić usterki  
do połowy czerwca. 

Inny problem to nieprecyzyjna 
umowa z wykonawcą sieci kana-
lizacyjnej, z powodu której gmi-
na dodatkowo ponosi koszty ser-
wisu, pomimo że gwarancja trwa 
do 2021 roku. W umowie nie ma 
zapisów na ten temat, nie ma też 
odrębnej umowy w tej sprawie. 
Udało się z wykonawcą wynego-
cjować, że jeden duży serwis wy-
kona na swój koszt, ale nie będzie 
to jedyny przegląd. 

Do dyskusji na temat raportu 
nie zgłosił się nikt z mieszkań-
ców.

aa, aw, ewr, ljs. mak, mwk, tm 

Samorząd |�raport�o�stanie�powiatu,�miasta,�gminy�–�co�nam�dał?

Dużo pracy, mało wniosków
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Punkt zapalny
Łowicz�|�kontrowersje�po�koncercie�w�Łok

O czym rapował Żabson 
z okazji jubileuszu
Czy Mateusz Zawistowski, znany jako Żabson,  
był odpowiednim wykonawcą na koncert  
z okazji 30. rocznicy wyborów z 4 czerwca 1989 
roku? 25-letni raper podczas organizowanego 
przez Łowicki Ośrodek Kultury koncertu nie 
zrezygnował z używania wulgarnych tekstów.

„Kiedyś chciałem mieć te sik-
sy, dzisiaj mam i nie chcę/Ona 
mówi coś do tamtej dziwki, że ona  
z nami nie chce/A teraz lata na te 
same bibki, ale nikt jej z nami nie 
chce/Może i ma fajną dupę, fajne 
cycki ale na pewno w bani siecz-
kę” – to przykładowy fragment 
tekstu jednego z wykonywanych 
przez Żabsona utworów, a zdarza-
ją się jeszcze ostrzejsze.

Oburzenia sytuacją nie kryje 
jeden z łowiczan, który zgłosił tę 
sprawę naszej redakcji. – Nie do-
wierzałem, słysząc język używany 
przez tego wykonawcę – mówił. 
– Po pierwsze, dotknęło to moje 
uczucia, jako osoby, dla której ten 
jubileusz jest szczególnie ważny, 
po drugie, z zatrwożeniem patrzy-
łem na dzieci, które tego słuchały, 
a potem powtarzały te słowa.

Dyrektor ŁOK Maciej Malan-
giewicz uważa te zarzuty za prze-
sadzone. – Sam byłem na całym 
koncercie i nie uważam, żeby było 
to coś oburzającego, biorąc pod 
uwagę specyfikę koncertów rapo-
wych – mówi. 

Dyrektor nie przeczy, że wul-
garyzmy się pojawiały się w tek-
stach, ale jego zdaniem przesa-
dą jest mówienie o szczególnym 
ich nagromadzeniu. Twierdzi, że 
nie było w nich nawoływania do 
nienawiści czy agresji. Podkreśla,  
że ludzie, w tym licznie zgro-
madzona młodzież, bawiła się 
bardzo dobrze. Mówił, że ani  
na koncercie, ani później, nikt nie 
zgłaszał do niego, że coś mogło 
być nie tak. 

– Staraliśmy się, żeby koncerty 
z okazji tego jubileuszu były zróż-
nicowane, by każdy znalazł coś 
dla siebie, by było jak największe 
zainteresowanie – mówi dyrek-
tor Malangiewicz. – Żabson ma  
w Łowiczu bardzo wielu fanów,  
o czym można było się przekonać 
będąc na koncercie. Nawet sprze-
dawczyni z Empiku mówiła mi, 
że w tym czasie płyty tego wyko-
nawcy znikały ze sklepu tak szyb-
ko, jak jeszcze przy żadnym kon-
cercie nie było.

Dyrektor mówi, że nie odci-
na się od odpowiedzialności za 

organizację tego koncertu, choć 
przyznaje, że twórczości Żabsona 
wcześniej nie znał. Zapraszaniem 
wykonawców hip-hopowych zaj-
mują się zwykle pracownicy, któ-
rzy znają się na takiej muzyce le-
piej – Krystian Cipiński i Jakub 
Papuga.

Krystian Cipiński mówi nam, 
że używanie przekleństw jest  
w hip-hopowych tekstach czymś 
powszechnym, co chyba wszy-

scy doskonale wiedzą. Faktem 
jest też, ze cieszą się one dużym 
zainteresowaniem i zawsze dobrą 
frekwencją, dlatego ŁOK co ja-
kiś czas organizuje też koncerty 
w tym gatunku – dla ludzi, którzy 
wiedzą, czego się na nich spodzie-
wać.

Kiedy w roku ubiegłym na 
Dniach Łowicza występował ra-
per Tede, ŁOK zawarł z nim 
wcześniej umowę, że w koncercie 

ma nie używać słów wulgarnych, 
na co ten przystał – choć wielu 
jego fanów odebrało to jako coś 
kuriozalnego. Tym razem nie za-
proponowano takiej umowy Żab-
sonowi. – To był inny przypadek, 
bo ten koncert był biletowany, w 
godzinach wieczornych – mówi 
Krystian Cipiński. – Myślę, że 
każdy, kto nabył bilet, powinien 
mieć świadomość, że nie jest to 
najlepszy koncert dla dzieci.

Również Krystian Cipiński mó-
wił, że żadnych krytycznych uwag 
ze strony publiczności nie słyszał.

Tłumaczenia, że koncert był 
imprezą zamkniętą, nie do koń-
ca przekonują łowiczanina, który 
zgłosił nam problem. – Godzina 
21.00 jeszcze nie jest tak późną, 
żeby wykluczała obecność dzie-
ci – mówi. – Widziałem przynaj-
mniej piątkę czy szóstkę dzieci  
w wieku około 10-11 lat, które sta-
ły przy ogrodzeniu, gdzie było sły-
chać te przekleństwa.

– Sądzę, że niepotrzebnie po-
łączono koncert Żabsona z jubi-
leuszem, można było zrobić go 
w innym terminie – mówił nam, 
również prosząc o anonimowość, 
jeden ze stałych bywalców imprez 
w ŁOK. – Osobiście nie czułem 
się jakoś szczególnie oburzony, 
bo nie takie teksty słyszałem już  
w wykonaniu współczesnych wy-
konawców, ale uważam, że przy 
planowaniu koncertu z okazji ta-
kiej rocznicy można było zacho-
wać większą ostrożność.  tm 

kiedy�w�roku�ubiegłym�
na�Dniach�Łowicza�
występował�raper�
tede,�Łok�zawarł��
z�nim�wcześniej�
umowę,�że��
w�koncercie�ma�
nie�używać�słów�
wulgarnych,�na�co�ten�
przystał.�tym�razem�
nie�zaproponowano�
takiej�umowy�
Żabsonowi.
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Łowicz�|�jubileusz�ochotniczej�straży�pożarnej

Historia, która zaczęła się 140 lat temu
Strażacy z Montoire-sur-le-Loir i Solecznik, posłowie 
Paweł Bejda i Tadeusz Woźniak, przedstawiciele 
władz powiatu i miasta, zawodowa straż i ochotnicy 
z zaprzyjaźnionych jednostek uczestniczyli 
w jubileuszu 140-lecia Ochotniczej Straży Pożarnej, 
zorganizowanym w minioną niedzielę, 16 czerwca 
w muszli koncertowej na Błoniach. 

Strażacy przemaszerowali na 
Błonia z pijarskiego kościoła, 
gdzie została odprawiona msza 
św. w ich intencji. Na czele prze-
marszu szła strażacko-harcer-
ska orkiestra dęta z Uniejowa. 
W muszli koncertowej, w później-
szej części uroczystości, zagrała 
ona koncert. W części artystycz-
nej wystąpili też Solczanie – któ-
rzy przyjechali do Łowicza po 15 
latach przerwy, z inicjatywy Da-
riusza Mroczka, który z własnej 
inicjatywy podtrzymuje kontakt 
z partnerskim miastem. Władze 
Łowicza pomogły sfi nansować 
ten przyjazd. Solczanie zaśpiewa-
li swoje pieśni, po czym przebra-
li się w stroje łowickie i zaprezen-
towali program, który specjalnie 
przygotowali na przyjazd do na-
szego miasta. Szkoda tylko, że 
mało łowiczan miało okazję go 
zobaczyć, bo na widowni tłumów 
nie było. 

Ofi cjalna części uroczystości, 
trwająca kilka godzin, miała kil-
ka kulminacyjnych momentów. 
Jednym z nich z pewnością było 
uhonorowanie OSP w Łowiczu 
medalem honorowym im. Bo-
lesława Chomicza, w uznaniu 
szczególnych zasług dla rozwoju 
i umacniania Związku Ochotni-
czych Straży Pożarnych RP. 

Drugim – ofi cjalne przekaza-
nie prezesowi Markowi Przyżyc-
kiemu kluczyków do zakupione-
go na przełomie 2018 i 2019 roku 
nowego samochodu MAN, któ-
rego nazwano „Kazik” w podzię-
kowaniu dla Kazimierza Grocho-
lewicza, który był zaangażowany 

w pozyskanie go. MAN-a prze-
kazali strażakom komendant PSP 
w Łowiczu Arkadiusz Makowski, 
burmistrz Krzysztof Kaliński, sta-
rosta Marcin Kosiorek oraz prezes 
WFOŚiGW w Łodzi Wojciech 
Miedzianowski. 

od wozu rekwizytowego 
do MaN-a
Historię jednostki przedstawił 

Stanisław Grzelak – emerytowa-
ny nauczyciel historii w ZSP nr 
1 przy ul. Podrzecznej w Łowi-
czu. Swoje opracowanie zatytuło-
wał „Od wozu rekwizytowego do 
MAN-a”. Wspomina w nim to, 
że przed powstaniem straży do 
gaszenia ognia służyła beczka na 
wodę osadzona na kółkach, prze-
chowywana w ratuszowej szopie. 
Niestety zdarzało się, że była ona 
rozeschnięta i nie nadawała się do 
użytku, tymczasem zagrożenie 
pożarami było duże. W mieście 
było wiele budynków drewnia-
nych, a w czasie jarmarków przy-
wożono tu również słomę i pa-
szę dla zwierząt, zaś osoby, które 
miały nadzór nad tym, były nie-
uważne lub spożywały alkohol. 

Inicjatorami zorganizowania 
prawdziwej straży ogniowej były 
znane postaci: Hipolit Wyszyń-
ski, Romuald Oczykowski i Wła-
dysław Tarczyński. 5 marca 1879 
roku uzyskali oni zgodę władz 
carskich na powołanie straży, 
a uroczysta inauguracja działal-
ności nastąpiła 4 lipca 1879 roku 
w kościele kolegiackim. Przyna-
leżność do straży – czynna lub 
w charakterze członka wspiera-
jącego – w tamtych czasach była 
niemal obowiązkiem. W pierw-
szym roku działalności liczy-
ła 154 czynnych strażaków i 71 
wspierających. 

Pierwszym naczelnikiem jed-
nostki został Hipolit Wyszyń-
ski. Pierwszą siedzibą były staj-
nie przy Końskim Targu. W 1880 
roku podzielono miasto na 4 re-
wiry i wyznaczono 12 punktów, 
w których były dzwonki alarmo-
we, w które dzwoniono w razie 
pożaru. 

Od początku działalność ło-
wickiej straży była szeroka – 
poza pożarami strażacy jeździli 
nieść pomoc w czasie klęsk ży-
wiołowych takich jak powodzie, 
zalania, uszkodzone dachy. Pro-
wadzono też działania, które dziś 
nazywamy profi laktyką i edu-
kacją. Ważny w działalności był 
aspekt patriotyczny i działalność 
kulturalna. 

W 1900 roku jednostka wzbo-
gaciła się o pierwszy sztandar, na 
którym był wizerunek patronki 
miasta św. Wiktorii oraz herby gu-
berni i Łowicza. W 1903 roku po-
wstała przy straży orkiestra. 

Drugi sztandar – eksponowa-
ny obecnie w łowickim muzeum 
– wykonano w 1919 roku, w 40. 
rocznicę powstania jednostki. Na 
nim również została przedsta-
wiona po jednej stronie św. Wik-
toria, po drugiej – herbowe pe-
likany i herb straży. Na drzewcu 
tego sztandaru umieszczony jest 
ozdobny gwóźdź wbity przez pre-
zydenta Stanisława Wojciechow-
skiego podczas jego wizyty w Ło-
wiczu w 1925 roku. W miejscu 
obecnej siedziby straż działa od 

1904 roku, początkowo miała tam 
tylko szopę, budynek postawiony 
w latach 1936-1937 został częścio-
wo zniszczony w czasie pożaru w 
1944 roku. Po wojnie był remon-
towany. 

Kolejny sztandar dla OSP Ło-
wicz mieszkańcy miasta ufundo-
wali w 1967 roku, w 1999 zde-
cydowano się wykonać kopię 
sztandaru z 1919 roku, którą Jan 
Paweł II poświęcił podczas wizy-
ty w Łowiczu.

Stanisław Grzelak kilka zdań 
powiedział o dniu obecnym jed-
nostki. Liczy ona 21 czynnych 
członków, 38 druhów przydzia-
łu bojowego, 6 członków honoro-
wych i 8 wspierających. Młodzie-
żowa Drużyna Pożarnicza liczy 11 
członków. 

Na wyposażeniu OSP Łowicz 
jest jeden samochód ciężki, dwa 
średnie, samochód ratownictwa 
technicznego i podnośnik. 

Medale
i oznaczenia
Podczas wręczania strażackich 

medali i odznaczeń, odczytano, 
że Złoty Znak Związku otrzy-
mał Zbigniew Niedziela. Wrę-
czenie odznaczenie miało miej-
sce podczas wojewódzkiego Dnia 
Strażaka, który odbył się 11 maja 
w Uniejowie. W czasie 140-lecia 
w Łowiczu Złoty Znak Związku 
otrzymał również Krzysztof Da-
łek. 

Złote Medale za Zasługi dla 
Pożarnictwa otrzymali: Franci-
szek Gąsecki, Sławomir Król, 
Zbigniew Okraska i Dariusz Że-
laźkiewicz. 

Srebrne Medale za Zasługi dla 
Pożarnictwa: Bogumił Gałaj, Ra-
dosław Iwański, Dariusz Koło-
dziejczyk, Jacek Rutkowski, Jaro-
sław Rybus i Kamil Urbanek. 

Brązowe Medale za Zasługi dla 
Pożarnictwa: Robert Chodorski, 
Łukasz Gałaj i Konrad Noga. 

Oznaką Strażak Wzorowy uho-
norowano: Damiana Barańskiego, 
Ardiana Czapnika, Remigiusza 
Juchniewicza, Annę Papugę i Pa-
tryka Tarnowskiego. 

Ponad 30 druhów otrzymało 
oznaki za wysługę 10-55 lat. Naj-
większy staż, 55-letni miał jeden 
druh – Andrzej Dzięgiel. Wie-
lu zaproszonych gości otrzyma-
ło również pamiątkowe statuetki 
z okazji 140-lecia jednostki. 
W gronie tym byli posłowie, 
przedstawiciele władz samorzą-
dowych, komendant PSP w Ło-
wiczu, kapelan strażaków i inne 
osoby. 

Przemówienia i życzenia
Serdeczności, jakie otrzymali 

tego dnia strażacy w Łowicza nie 
sposób na tych łamach wymienić.  
Wręczano na ręce prezesa upo-
minki. Również delegacje z Mon-
toire i Solecznik przygotowały dla 
druhów z Łowicza prezenty.  mwk

Na jubileusz OSP Łowicz�przyjechali�m.in.�strażacy�z�Montore-sur-le-loir�
we�francji�-�widoczni�na�pierwszym�planie.�
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Poseł Tadeusz Woźniak gratuluje prezesowi Markowi Przyżyckiemu 
przyznania�jednostce�Medalu�honorowego�im.�Bolesława�Chomicza.�
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Zespół Pieśni i Tańca Solczanie z Solecznik�przyjechał�na�występ�do�
Łowicza�po�15�latach.�szkoda�tylko,�że�śpiewał�dla�niewielkiej�widowni.�
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MIrKa WoLSKa
-KoBIErECKa

mirka.wolska@lowiczanin.info
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Sanniki�|�fundusz�Dróg�samorządowych�woj.�mazowieckiego��

Półtora miliona dotacji 
na osiedle Witosa
Cztery drogi powiatowe  
i dwie drogi gminne  
o łącznej długości 11,98 
km otrzymały w tzw. 
subregionie płockim 
dofinansowanie  
w ramach Funduszu Dróg 
Samorządowych. Wśród 
nich są m.in. Sanniki, które 
otrzymają nieco ponad 1,5 
miliona złotych dotacji do 
budowy dwóch dróg oraz 
kanalizacji deszczowej na 
osiedlu Witosa. 

Symboliczne czeki na dofinan-
sowanie zadań z programu, wrę-
czyli przedstawicielom samorzą-
dów z subregionu płockiego 12 
czerwca wojewoda mazowiec-
ki Zdzisław Sipiera, senator RP 
Marek Martynowski oraz Marle-
na Mazurska, kierownik delega-
tury Mazowieckiego Urzędu Wo-
jewódzkiego w Płocku. Oprócz 
Sannik dofinansowanie z Fundu-
szu Dróg Samorządowych w sub-
regionie płockim otrzymają:

powiat żyrardowski, sierpecki, 
płocki, gostyniński (przebudowa 
drogi na odcinku od skrzyżowania 
z drogą gminną w Białce w gm. 
Szczawin Kościelny do granicy 
województwa) oraz gmina Łąck 
na przebudowę dróg gminnych  
w Sendeniu Małym. 

Jeśli chodzi o Sanniki, to do-
tacja dotyczy drogi Poprzecznej  
i Zachodniej na osiedlu Witosa. – 
To element większej całości. Mu-
simy jeszcze zrobić odwodnienie 
tych dróg oraz poprowadzić oko-
ło 800 metrów kanalizacji desz-
czowej od końca ul. Zachodniej 
do drogi powiatowej – wyjaśnia 
sekretarz miasta i gminy Sanni-
ki Piotr Skonieczny. Kiedy moż-
na spodziewać się rozpoczęcia 
robót na osiedlu Witosa? – Jak 
tylko podpiszemy porozumienie 
z województwem, co ma nastąpić 
jeszcze w czerwcu, to ogłaszamy 

przetarg – zapowiada sekretarz 
Skonieczny. Wykonawca ma więc 
szansę rozpocząć budowę jeszcze 
w wakacje.  

W ubiegłym roku część dróg 
lokalnych na osiedlu Witosa zo-
stała wykorytowana i nawiezio-
ny został nań tłuczeń. Rozwiąza-
nie miało charakter tymczasowy 
i miało poprawić na rok, może 
dwa, stan osiedlowych dróg grun-
towych. Kwota dofinansowania, 
która ma być przekazana przez 
wojewodę mazowieckiego stano-
wi 50% szacowanych kosztów in-
westycji.  mak

Łowicz�|�orkiestra�Miasta�Łowicza�nie�grała�na�jubileuszu�straży

Mimo problemów 
orkiestra chce grać
Niektórzy obserwatorzy jubileuszu 140-lecia OSP Łowicz 
(czytaj obok) zastanawiali się, dlaczego nie uczestniczyła  
w nim Orkiestra Miasta Łowicza, która przecież  
powstała w 2016 roku z wcześniejszej orkiestry strażackiej, 
podlegającej właśnie pod OSP. Zagrała natomiast  
– w powszechnym odbiorze bardzo dobrze  
– harcersko-strażacka orkiestra z Uniejowa.

Dyrygent łowickiej orkiestry 
Dawid Dutkiewicz mówili nam, 
że nawet gdyby otrzymała ona 
propozycję występu 15 czerwca, 
nie byłaby w stanie zebrać wystar-
czającej liczby ludzi. Obecnie or-
kiestra koncentruje się na występie 
podczas uroczystości z okazji Bo-
żego Ciała. 

Nie jest tajemnicą, że orkiestra 
przechodzi przez poważny kry-
zys kadrowy – o czym od pew-
nego czasu mówi się w zakuliso-
wych rozmowach. Potwierdza to 
Dawid Dutkiewicz, mówiąc, że 
wielu członków wyprowadziło 
się z Łowicza ze względu na stu-
dia czy pracę i zebranie składu na 
miejscu bywa kłopotliwe, a czę-
sto niemożliwe. Co gorsze – nie 
widać nowych osób, które były-
by w stanie zatrzymać odcho-
dzących, zapewniając przy tym 
utrzymanie wypracowanego po-
ziomu.

Nie brakuje 
instrumentów, brakuje 
muzyków
Orkiestra prowadzona jest 

przez stowarzyszenie, funkcję pre-
zesa pełni Radosław Kupiec. On 
również potwierdza, że problemy 

orkiestry są natury kadrowej. – 
Sprzętu nie brakuje, częściej oka-
zuje się, że nie ma kto na nim grać, 
bo większość członków studiuje 
lub pracuje w innych miastach – 
stwierdza prezes.

W jego ocenie około 20 osób 
to minimum, żeby tworzyć odpo-
wiednią oprawę muzyczną uro-
czystości, niewielu więcej jest w 
tej chwili członków, których moż-
na uznać za stałych. Gdyby było 
ich przeszło 40, nie byłoby pro-
blemu z wybraniem spośród nich 
chętnych do gry nawet na mniej-
szych uroczystościach. Obec-
nie można liczyć na obsadę tylko 
przy dużych uroczystościach, ta-
kich jak na przykład Boże Ciało – 
a i tak czasem trzeba się wspoma-
gać muzykami z innych orkiestr.

Prezes zapewnia, że stowarzy-
szenie, jak i sama orkiestra, mimo 
trudności chcą działać i grać dalej. 
Liczą, że pomoże w tym łowicka 
szkoła muzyczna, która prowadzi 
już klasę trąbki i wprowadza kolej-
ne instrumenty dęte. – Wiadomo, 
że rok nauki to jeszcze trochę za 
mało, by na tej młodzieży opierać 
orkiestrę, ale mam nadzieję, że za 
kilka lat to zaowocuje – mówi Ra-
dosław Kupiec.

Nad sytuacją orkiestry z jej li-
derami ma w najbliższych dniach 
rozmawiać burmistrz Krzysz-
tof Jan Kaliński. Zarówno Dawid 
Dutkiewicz, jak i jego ojciec Jan 
– twórca i wieloletni kapelmistrz – 
mówili, że dopiero po tym spotka-
niu będą mogli zdradzić konkrety.

– Chcemy, żeby orkiestra dalej 
działała, szukamy rozwiązań, któ-
re to zapewnią – powiedział nam 
pytany o to spotkanie burmistrz. 

Propozycji i tak nie było
Prezes OSP w Łowiczu Marek 

Przyżycki zdradził nam, że swego 
czasu rozważane było zaprosze-
nie na jubileusz Orkiestry Repre-
zentacyjnej Marynarki Wojennej  
w Gdyni, ale ta swoje występy pla-
nuje z rocznym wystąpieniem i nie 
była wolna w tym terminie. Zde-
cydowano się więc zaprosić cie-
szącą się dobrą renomą orkiestrę 
z Uniejowa.  Orkiestra Miasta Ło-
wicza w ogóle nie była brana pod 
uwagę. Prezes Przyżycki nie chce 
teraz, zwłaszcza przy takiej okazji 
jak 140-lecie, wracać do dawnych 
napięć pomiędzy orkiestrą a jed-
nostką.

Dopytywany przez nas przy-
znał w końcu, że ma osobisty żal 
do orkiestry, ponieważ uważa, że 
był przez jej przedstawicieli nie-
słusznie oczerniany w mediach. 
Podobnego zdania są też inni dru-
howie. Prezes mówi, że po odłą-
czeniu się orkiestry od straży były 
próby nawiązywania współpracy, 
ale zwykle kończyły się kolejnymi 
„zgrzytami”.    tm

Fotografia�|�z�obiektywu�Łowiczaków

Przyłapana wiewiórka
Sobotnie popołudnie. Słońce 

złotawo wlewa się w zieleń czerw-
cowych roślin – zaczyna się tzw. 
„złota godzina” dla fotografów. 
Na tarasie w swoim ogródku sie-
dzi pani Ela. Choć codziennie 
uważnie ogląda swój ogród i nie-
wiele może ją w nim zaskoczyć, 
to tym razem, wśród drzew, wi-
dzi nowego gościa. To wiewiórka! 
Nie czekając, aż miły gość zniknie 
jej z oczu, chwyta za swój aparat  
i pstryka takie oto zdjęcia:

To nie pierwsze zdjęcia pani 
Eli. Elżbieta Kłosińska, pocho-
dząca i mieszkająca w Łowiczu, 

lubi fotografować różności. Naj-
pierw fotografowała Zenitem 
męża, później już aparatami cyfro-
wymi. Aktualnie jest posiadacz-
ką Panasonica Lumix’a. Choć to 
zwykła „małpka”, to potrafi zro-
bić naprawdę dobre zdjęcia! 

A to jest dla pani Eli bardzo 
ważne. Od lat przywiązuje wagę 
do zdjęć – szczególnie rodzin-
nych. Lubi dawać w prezencie 
swoim dzieciom specjalnie dla 
nich stworzone albumy. Choć fo-
tografii się nie uczyła, to posiada 
ważne w tym temacie wyczucie 
estetyki. 

– Spacerując z mężem czasem 
widzę kompozycje, których on 
nie dostrzega– zauważa pani Ela.

Elżbieta Kłosińska jest eme-
rytowaną nauczycielką plastyki, 
stąd zapewne jej artystyczne za-
miłowanie – również do robienia 
zdjęć. Swoją pasją służy również 
w Łowickim Klubie Amazonek, 
gdzie od samego początku jest 
główną osobą zajmującą doku-
mentowaniem fotograficznym 
wydarzeń w kronice klubu. Aktu-
alnie prowadzi już V tom! Cieszy 
się z aktywności Łowiczaków 
na naszej facebookowej grupie, 
gdzie i ona i wiele innych osób 
mogą dzielić się swoimi „upolo-
wanymi” w aparacie chwilami. 
 mb

Nowy gość na modrzewiu pani eli�musiał�zostać�uwieczniony�na�zdjęciu.

Symboliczny czek wręczyli burmistrzowi Gabrielowi Wieczorkowi 
wojewoda�mazowiecki�zdzisław�sipiera,�senator�rp�Marek�Martynowski�
oraz�Marlena�Mazurska,�kierownik�delegatury�Muw�w�płocku.�
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Gmina Bielawy�|�z�sesji�rady�Gminy

Pieniądze na studnię i projekt żłobka
Rada Gminy Bielawy na sesji 12 czerwca 
zwiększyła środki na priorytetowe w tym roku 
zadania inwestycyjne, czyli budowę ujęcia wody 
z pokładów trzeciorzędowych w Oszkowicach 
i wykonanie rurociągu tłocznego z podłączeniem 
do hydroforni – łącznie o 230 tys. zł.

W tej samej uchwale zabezpie-
czono 20 tys. zł na dokumenta-
cję projektową utworzenia żłobka 
gminnego w Bielawach. Środki 
na wymienione zadania w łącznej 
kwocie 250 tys. zł przeniesiono 
z działu Bezpieczeństwo publicz-
ne i ochrona przeciwpożarowa 
w związku z faktem, iż nie bę-
dzie w tym roku realizowany za-
kup samochodu strażackiego dla 
jednostki OSP w Starym Walisze-
wie, bo nie udało się na niego po-
zyskać dofi nansowania z Komen-
dy Głównej PSP. 250 tys. zł miało 
stanowić udział własny gminy 
w zakupie. 

Ostatecznie, po długiej dyskusji 
na sesji, w głosowaniu za zapro-
ponowanymi zmianami w budże-
cie opowiedziało się 12 radnych, 
jeden wstrzymał się od głosu. 
W sesji tego dnia uczestniczyło 
13 radnych. 

Wyścig z czasem i suszą
Jeszcze przed głosowaniem 

nad projektem uchwały, wójt Syl-
wester Kubiński powiedział, że 
w proponowanych zmianach „cho-
dzi o czas”. Zwiększenie środków 
na budowę studni w Oszkowicach 
(na działce zakupionej już od Kół-
ka Rolniczego) okazało się ko-
nieczne po tym, jak w odpowiedzi 
na gminny przetarg wpłynęła tyl-
ko jedna oferta, która o 50 tys. zł 
przekroczyła środki pierwotnie za-
rezerwowane na ten cel w budże-

cie. Złożył ją Zakład Studniarski 
Leopolda Śmiałkowskiego z Łodzi 
na prawie 250 tys. zł – jest to fi rma, 
która wierciła już w gm. Bielawy 
studnię w Leśniczówce – Zakrze-
wie. Alternatywą dla zwiększenia 
środków na to zadanie było unie-
ważnienie przetargu i ogłoszenie 
ponownego z nadzieją, że wpły-
nie więcej ofert i będą one nieco 
tańsze. 

– Kiedy czas nas goni, a sytu-
acja pogodowa jest jaka jest, wy-
brałem opcję, żeby zwiększyć 
środki na ten cel i podpisać umo-
wę z obecnym oferentem – mówił 
wójt na sesji, dodając, że z roze-
znania, jakie poczynił wśród fi rm 
oferujących wiercenia, wynika, 
iż studniarze są już do jesieni 
bardzo obłożeni zamówieniami 
i z tego powodu wielu nie przystę-
powało do przetargu w Bielawach. 
Być może byliby zainteresowani, 
gdyby zamawiający przedłużył 
termin realizacji zadania w Oszko-
wicach do jesieni. Tyle, w opinii 
wójta, czekać nie można, a poza 
tym 200 tys. zaplanowanych na re-
alizację całego zadania wodocią-
gowego nie wystarczy na budowę 
sieci tłocznej, przyłącza energe-
tycznego, obudowę studni i nad-
zór. W związku z tym padła pro-
pozycja zwiększenia puli środków 
na kompleksowe wykonanie i pod-
łączenie studni aż o 230 tys. zł. 

Sylwester Kubińki poinfor-
mował, że wycofanie wkładu 
własnego na zakup samochodu 
strażackiego po fi asku starań o do-
tację konsultował z prezesem OSP 
w Starym Waliszewie Cezarym 
Olejniczakiem. Gminy nie stać na 
samodzielne sfi nansowanie takie-

go zakupu za 700-800 tys. zł, ale 
jeśli rada się zgodzi, to takie same 
środki, czyli 250 tys. zł, na wóz 
bojowy dla tej jednostki zostaną 
zarezerwowane w przyszłorocz-
nym budżecie gminy i ponownie 
złożony będzie wniosek o dofi -
nansowanie. 

Konsekwencją wykonania od-
wiertu nowej studni docelowo ma 
być przywrócenie pierwotnej wy-
dajności stacji uzdatniania wody 
w Oszkowicach, która w tej chwili 
znacznie spadła i gmina Bielawy 
musi ratować się dostawami wody 
kupowanej od gminy Głowno. 

Apel wójta o oszczędne gospo-
darowanie wodą i niepodlewanie 
trawników czy ogródków przy-
niósł skutek i zasadniczo ciśnienie 
wody w sieci pozwala na jej do-
starczenie do odbiorców także na 
końcówkach, choć wieczorami, 
w okresie wzmożonego poboru, 
wciąż zdarzają się przerwy. Sytu-
acja jest więc trudna, a zwiększe-
nie wydajności SUW to koniecz-
ność. 

Radny Adam Krysicki dopyty-
wał czy po zwiększeniu środków 
o proponowaną kwotę 230 tys. zł, 
czyli do 480 tys. zł, wystarczy ich 
na całą inwestycję, w następstwie 

której pod koniec sierpnia do sie-
ci popłynie woda z nowej stud-
ni? Radny Jarosław Pałka chciał 
z kolei wiedzieć, czy od stycznia 
było robione rozeznanie rynku 

i dlaczego wówczas nie ogłaszano 
przetargu, a dopiero teraz, w ostat-
niej chwili, gdy pojawiły się po-
ważne problemy z dostawą wody. 

Wójt wyjaśnił, że pierwot-
nie w budżecie planowano 200 
tys. zł tylko na odwiert studzien-
ny, zamierzając obudowę i pod-
łączenie studni sfi nansować czę-
ściowo umarzalną pożyczką 
z WFOŚiGW, o którą jednak nie 
występowano, licząc, że zadanie 
uda się zrealizować z własnych 
środków. Gmina nie mogła ogło-
sić przetargu przed otrzymaniem 
tzw. warunków środowiskowych 
z Urzędu Marszałkowskiego, 
o które zabiegano półtora miesią-
ca i stąd niezawinione przez gmi-
nę opóźnienie całego procesu in-
westycyjnego.

Przy udziale własnej ekipy 
pracowników gminy w wykony-
waniu połączenia nowej studni 
z istniejącą hydrofornią w Oszko-
wicach, środków teraz zwiększo-
nych powinno wystarczyć na za-
kończenie inwestycji, włącznie 
z wykonaniem przyłącza energe-
tycznego i ogrodzeniem studni. 

Radni mieli jednak jeszcze spo-
ro wątpliwości, zastanawiali się 
nad możliwą wydajnością nowej 

studni, analizowali czy nie lepiej 
unieważnić przetarg, zanim osta-
tecznie większością głosów pod-
jęli zaproponowaną przez wójta 
uchwałę. 

Czy budować żłobek? 
Wspomniany żłobek w Biela-

wach w ramach, na utworzenie 
którego gmina chce pozyskać do-
fi nansowanie z rządowego progra-
mu „Maluch +”, mógłby powstać 
na gminnej działce jako nowy 
obiekt za salą gimnastyczną. Roz-
ważano też adaptację na jego po-
trzeby pomieszczeń wygaszanego 
gimnazjum, co okazało się dość 
skomplikowane i według szacun-
ków kosztowałoby aż 400 tys. zł, 
gdy tymczasem wybudowanie 
żłobka od podstaw oszacowano 
na 550 tys. zł, w tym udział wła-
sny samorządu stanowiłby 20%, 
a resztę – rządowe dofi nansowa-
nie. Wójt zakłada, że żłobek byłby 
wybudowany na 24 dzieci. 

W dyskusji radny Wojciech 
Szcześniak zaproponował, by za-
miast budować nowy obiekt, za-
gospodarować na żłobek cały 
parter Szkoły Podstawowej w Bie-
lawach, a jej starsze klasy prze-
nieść do pobliskiego, dobrze wy-
posażonego budynku gimnazjum. 
Jest to – w opinii wójta – również 
warte rozważenia, niemniej jed-
nak środki na dokumentację pro-
jektową należało zarezerwować 
i przeznaczono na to 20 tys. zł. 

reklaMa

ELŻBIETa WoLDaN
-roMaNoWICZ

ela.woldan@lowiczanin.info

konsekwencją�
wykonania�odwiertu�
nowej�studni�
docelowo�ma�
być�przywrócenie�
pierwotnej�
wydajności�stacji�
uzdatniania�wody�
w�oszkowicach,�
która�w�tej�chwili�
znacznie�spadła�
i�gmina�Bielawy�
musi�ratować�się�
dostawami�wody,�
kupionymi�od�gminy�
Głowno.

Sanniki |�posterunek�policji�zostanie�zmodernizowany�

Będzie ładniej, ale obsada się nie zwiększy
Budynek posterunku 
policji w Sannikach 
zostanie zmodernizowany. 
Decyzję o przeprowadzeniu 
remontu podjęła Komenda 
Wojewódzka.

Nie oznacza to jednak zmiany 
organizacyjnej sannickiego po-
sterunku czy też zwiększenia jego 
obsady. 

Zmiany będą widoczne rów-
nież z zewnątrz: budynek zostanie 
docieplony, wymienione zosta-

ną okna na antywłamaniowe, tak 
samo drzwi zewnętrzne – również 
będą antywłamaniowe. Oznacza 
to, że znikną niezbyt estetyczne 
kraty z okien i drzwi. Ponadto wy-
mieniona zostanie nawierzchnia 
parkingu oraz ogrodzenie terenu, 
powstanie też kanalizacja desz-
czowa. Konserwację przejdzie 
maszt antenowy oraz instalacja 
odgromowa. Wewnątrz budynku 
poprawiony zostanie natomiast 
stan instalacji wodno-kanalizacyj-
nej, elektrycznej oraz teleinforma-
tycznej. Zamontowany zostanie 
również klimatyzator. 

Roboty mają zostać zakończo-
ne do końca października.  mak   Posterunek policji�przy�ul.�warszawskiej�w�sannikach.
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Łowicz |�tablice�informacyjne�przy�obiektach�historycznych�–�jak�powstawały�i�jak�służą

Historia na szkle hartowanym pisana
Ma je Łódź, Warszawa, Kraków, Gniezno, 
ma je również Łowicz. Szklane tablice, 
na których umieszczona jest krótka historia 
zabytkowych obiektów lub miejsc, 
w których takie się kiedyś znajdowały, 
powoli wpisują się w krajobraz miasta.

Jak pomysł, który długo doj-
rzewał, a – i wbrew pozorom – 
w sferze realizacji wcale do ła-
twych nie należał, sprawdził się 
w praktyce? 

Tablice zostały rozlokowane 
w 41 miejscach, począwszy od 
Starego Rynku i katedry, a skoń-
czywszy na Pomniku Trzech Na-
rodów i parku na Błoniach. Je-
żeli obiekt się nie zachował, jak 
chociażby w przypadku dawnych 
bram prowadzących do miasta 
czy żydowskiej synagogi, tablicz-
ki umieszczone zostały na meta-
lowych konstrukcjach, a przy in-
formacjach znalazły się zdjęcia 
z ryciny Łowicza pochodził 
 atlasu Brauna i Hogenberga (po-
czątek XVII w).

Wszystko
za sprawą pupili
Początki projektu to 2003 rok, 

kiedy przewodnik łowickiego 
PTTK Zdzisław Kryściak będąc 
w parku Sienkiewicza przy po-
mniku Artura Zawiszy Czarne-
go zauważył żółtą tabliczkę, in-
formującą o tym, żeby sprzątać 
po swoich pupilach, i pomyślał, 
czemu w takim razie Łowicz nie 
może mieć tabliczek na swoich 

zabytkach i w miejscach, gdzie 
kiedyś takie jeszcze istniały.

Inicjatywę wsparł ówczesny 
radny miejski, kierownik Archi-
wum Państwowego w Łowiczu, 
Marek Wojtylak. To właśnie on 
jest autorem tekstu na tabliczce 
– prekursorce, która została za-
wieszona na Łowickim Ośrod-
ku Kultury po jego remoncie 
w 2004 roku. Obiekt nie był wpi-
sany do rejestru zabytków, więc 
tabliczkę można było umieścić 
bez zgody konserwatora. Później 
już tak łatwo nie było. 

4 lata później wrócono do te-
matu umieszczenia tabliczek na 
zabytkach. Obowiązywały jesz-
cze inne przepisy, nie było aż tyle 
formalności, ale zgoda konser-
watora zabytków była rzeczą nie-
zbędną. Miastu nie udało się jej 
uzyskać. Ówczesny konserwator 
zabytków w Skierniewicach nie 
wydał jej, twierdząc, że Łowicz 
musiałby wystąpić o tablice na 
wszystkie obiekty zawarte w re-
jestrze zabytków, a tych byłoby 
ponad 100. Przedsięwzięcie by-
łoby absurdalne chociażby z tego 
względu, że wiele zabytków nie 
zachowało się do tych czasów, 
z drugiej zaś strony należałoby 
umieszczać tablicę na co drugiej 
kamienicy przy ul. Zduńskiej. 

Pokłosiem odmowy było wy-
konanie w 2009 roku 5 dużych 
tablic informacyjnych umiesz-
czonych przy Bazylice Katedral-
nej, której koszty w znacznym 
stopniu zostały pokryte z umiesz-
czonych na nich reklam. 

Mnóstwo 
papierologii
Do tematu wrócono w 2016 

roku, uzupełniono dokumenta-
cje, którą rozpoczęto tworzyć 
w 2008 i 2009 roku, wystąpio-
no z ponowną prośbą o możli-
wość umieszczenia tablic na za-
bytkach. Na odpowiedź trzeba 
było czekać długo, ale w końcu 
w 2017 roku rozpoczęły się in-
tensywne działania. Teksty, ja-
kie miały znaleźć się na tablicach 

trzeba było poprawić, zweryfi ko-
wać, co odbywało się przy współ-
udziale Zdzisława Kryściaka. To 
właśnie on, pasjonat lokalnej hi-
storii, przewodnik PTTK, był au-
torem pierwszego opracowania 
wszystkich tablic, o które wystę-
powano pierwotnie w 2008 roku. 

W końcu, w lutym 2018 roku 
wystąpiono z wnioskami do kon-
serwatora zabytków w Łodzi. 
W międzyczasie zmieniły się 
też przepisy, w związku z czym 
do każdego właściciela nieru-
chomości, na której miała być 
umieszczona tablica, trzeba było 
wystąpić o wyrażenie na to zgody 
i załączyć projekt grafi czny. Nie 
obyło się bez przypadków,w któ-
rych niektórzy chcieli ingerować 
w zakres tekstu. Wszystko wy-
magało sukcesywnego wysyłania 
do konserwatora partii kilkudzie-
sięciu formularzy i oświadczeń. 
Ostatecznie teksty na tablicach 
były zatwierdzane przez konser-
watora zabytków, który również 
powtórnie go weryfi kował, a na-
wet skracał. Poszczególne decy-
zje przychodziły w formie indy-
widualnej aż do grudnia.

Rozpisano zapytanie oferto-
we, które wysłano do potencjal-

nych wykonawców w Polsce oraz 
fi rm lokalnych. Tablice miały być 
wykonane z hartowanego, odpor-
nego na działanie warunków at-
mosferycznych szkła, a nie plasti-
ku. Wartość ofert obejmujących 
wykonanie tablic i umocowanie 
ich na zabytkach wahała się od 
45 tys. zł najwyższej oferty do 
29 tys. zł najniższej. Najniższa, 
przedstawiona przez fi rmę Kolo 
z Łowicza, spełniła wszystkie 
oczekiwania, łącznie z wizuali-
zacją tablic, których ostatecznie 
wykonano 41. 

Do kosztów należało jeszcze 
doliczyć tłumaczenia, gdyż ini-
cjatorzy projektu liczyli się z tym, 
że do na wymianę przyjeżdża-
ją turyści z miast partnerskich, 
ale i indywidualni zwiedzający. 
Samo tłumaczenie informacji za-
wartych na tablicach na 3 wersje 
językowe: francuską, angielską i 
niemiecką kosztowało 10 tys. zł.

Twórcy 
zadowoleni
Po pół roku od zaistnienia ta-

blic w przestrzeni publicznej, 
Michał Zalewski, kierownik biu-
ra ds. Kultury, Sportu, Turysty-
ki i Organizacji Pozarządowych 
UM Łowicz, mówi, że jest z tego 
projektu bardzo zadowolony, tym 
bardziej, że sygnalizowano już 
wiele lat temu. Wiele miast tury-
stycznych, do których ze swoimi 
licznymi zabytkami pretenduje 
również Łowicz – już od dawna 
takie posiadało. 

A co mówią ludzie? Michał 
Zalewski przyznaje, że opinie są 
różne. Krytykujący mówią m.in. 
o tym, że tekst na tablicach mógł-
by być inny albo, że jest zbyt 
krótki. Twórcy tablic odpowiada-
ją na to, że zamieszczanie „ency-

klopedii” nie miałoby sensu i to 
z różnych względów. Po pierw-
sze – byłoby nieprzyswajalne. 
Po drugie – może nawet niezro-
zumiałe, ponieważ przeciętny tu-
rysta, który nie zna historii mia-
sta, dzięki wzmiance o wizycie 
w Łowiczu dajmy na to Achille 
Rattiego (późniejszy papież Pius 
XI), niewiele zyska. Od począt-
ku, jak podkreśla Zalewski, inten-
cją inicjatorów przedsięwzięcia 
było to, aby tablice były infor-
macją o tym, gdzie ktoś się znaj-
duje, jaki zabytek właśnie oglą-
da, z jakiego okresu on pochodzi 
i ewentualnie, kto był jego pro-
jektodawcą. Łącznie z tłumacze-
niami językowymi czyni to już 
i tak niemałą objętość.

Swego rodzaju testerem całe-
go przedsięwzięcia jest tabliczka 
umieszczona na kamienicy przy 
Starym Rynku, w której znajdu-
je się Biuro Promocji. Zatrzy-
mujący się przy niej ludzie, o ile 
wzbudzi ona ich zainteresowanie, 
mogą wejść i zapytać o więcej. 
Jak mówi Michał Zalewski, nie-
rzadko zdarza się, że tak właśnie 
robią, dopytują, a co to jest, od 
kiedy, że takie zwarte, krótkie in-
formacje to dobry pomysł, gdzie 
umieszczone zostały inne. 

Jeśli ktoś chce poszerzyć swo-
ją wiedzę, ma możliwość otrzy-
mania paszportu turystycznego, 
czy ulotki. Jeśli ktoś będzie chciał 
sięgnąć po szersze informacje, to 
ma też możliwość skorzystania 
z przewodnika po Łowiczu wy-
danego w 2016 roku „Wszystkie 
kolory Łowicza”. W tym roku, 
najprawdopodobniej na począt-
ku września, będzie wydana ob-
szerna publikacja opisująca Ło-
wicz od średniowiecza po czasy 
współczesne. 

W oparciu o tablice, po kon-
sultacjach z łowickimi przewod-
nikami, wykonana została też 
aplikacja mobilna na telefon. Za-
warto w niej 19 punktów do obej-
ścia, łącznie z przypisanymi im 
z ciekawostkami. Turystę prowa-
dzi szlak wyświetlany na ekranie 
i głos przewodnika. Aplikacja ma 
być uzupełniana o wersje języko-
we. W tym roku powstanie rów-
nież jeszcze ulotka z mapą roz-
mieszczenia tablic. 

Tablice, jak dotąd, okazały 
się również chuliganoodporne. 
Z dwunastomiesięcznej obsługi 
pogwarancyjnej do tej pory nie 
trzeba było korzystać. 

Jedna z tabliczek stanęła w alejach Sienkiewicza przy�pomniku�artura�zawiszy�Czarnego.
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Do�każdego�
właściciela�
nieruchomości,�
na�której�miała�być�
umieszczona�tablica,�
trzeba�było�wystąpić�
o�wyrażenie�na�to�
zgody�i�załączyć�
projekt�grafi�czny.

krytykujący�mówią�
m.in.,�że�tekst�
na�tablicach�mógłby�
być�inny�albo,�że�jest�
zbyt�krótki.�twórcy�
tablic�odpowiadają,�
że�zamieszczanie�
„encyklopedii”�
nie�miałoby�sensu.

LILIaNNa JÓŹWIaK
-STaSZEWSKa

lila.staszewska@lowiczanin.info
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Głowno |�Mirosław�hermaszewski�odwiedził�klo�

Żyję ponad marzeniami 
– W życiu wszystko jest możliwe, dlatego 
warto iść za głosem serca i spełniać 
swoje marzenia na przekór opiniom 
oraz przeciwnościom – przekonywał młodych 
mieszkańców Głowna lotnik i kosmonauta 
Mirosław Hermaszewski.

Wizją świata widzianego z per-
spektywy statku kosmicznego ge-
nerał Mirosław Hermaszewski 
podzielił się z uczniami Publicz-
nego Katolickiego Liceum Ogól-
nokształcącego w Głownie oraz 
Szkoły Podstawowej nr 2 w Głow-
nie podczas spotkania, które miało 
miejsce w środę, 12 czerwca.

Podcinali mi skrzydła, 
ale nauczyłem się latać
Zgromadzonej licznie w mu-

rach wspomnianego liceum mło-
dzieży pierwszy Polak w kosmo-
sie opowiedział o trudnej drodze, 
jaką musiał przebyć, by spełnić 
swoje marzenia o lotnictwie. Poja-
wiły się one już w najmłodszych 
latach, bo w pierwszej klasie szko-
ły podstawowej, pod wpływem fa-
scynacji widokiem wzlatującego 
samolotu na lotnisku we Wrocła-
wiu. Mały Mirosław Hermaszew-
ski był wówczas w drodze do szpi-
tala po tym, jak w czasie zabawy 
ze starszymi kolegami doznał ura-
zu ręki.

– Ręka bolała mnie niemiło-
siernie, ale kiedy zobaczyłem sa-
molot wznoszący się do lotu, ból 
przestał się liczyć. Ten widok na 
zawsze wrósł we mnie, a lotnic-
two nigdy już nie dało mi już spo-
koju – wspominał.

Droga ku spełnieniu marzeń 
wcale nie była jednak prosta. Już 
na początku pojawiły się kompli-
kacje w postaci braku wiary ze 
strony najbliższego środowiska. 
Kiedy mały Mirosław z uporem 
tworzył papierowe samoloty i czy-
tał o osiągnięciach lotników, wie-
rząc, że pewnego dnia sam sta-
nie się jednym z nich, nauczyciele 
wciąż powtarzali, że takie zajęcia 
są stworzone jedynie dla osób wy-
bitnych, nie zaś dla prostego chło-
paka z małego miasta.

– Było to środowisko herme-
tyczne i ograniczone, dlatego 
nie rozumiało moich pragnień. 
Wiecznie podcinano mi skrzydła, 
a ja mimo to nauczyłem się latać. 
Zamiast uwierzyć w to, że niewie-
le jestem wart, zdecydowałem, 
że udowodnię im, jak bardzo się 
mylili. I udało się – zauważa Mi-
rosław Hermaszewski w rozmo-
wie z naszym reporterem.

Pamięta każdą 
sekundę 
pierwszego lotu
W późniejszym czasie, gdy 

marzenie o lataniu na szybow-
cach stało się bardziej realne ze 
względu na konieczność samo-
dzielnego wyboru życiowej ścież-
ki, pojawiły się kolejne problemy. 
Komisje lotnicze, w których brał 
udział, odmawiały wydania zgody 
na wykonywanie takiego zawodu 
ze względu na niedowagę. Mimo 
tego, że przyszły kosmonauta wy-
trwale ćwiczył, by nabrać masy 

i poprawić kondycję, decyzja na-
dal była odmowna.

– Nie przyjęli mnie nawet za 
trzecim razem, gdy wyglądałem 
już nieco inaczej i występowa-
łem pod innym nazwiskiem. To 
był dla mnie cios, dlatego płaka-
łem na korytarzu – przyznał prele-
gent, dodając, że w takiej właśnie 
sytuacji spotkał go nieznajomy le-
karz, który po ustaleniu powodu 
smutku postanowił porozmawiać 
z członkami komisji. 

– Po wyjściu powiedział mi, 
że będę mógł latać, zaś na moim 
siedzeniu, dla wyrównania masy 
ciała, znajdował się będzie worek 
piasku o masie 10 kilogramów. 
Nie mogłem uwierzyć w swoje 
szczęście – opowiadał gość.

Z zapewnień Mirosława Her-
maszewskiego wynika, że ze swo-
jego pierwszego, trwającego za-
ledwie 3 minuty lotu, zapamiętał 
każdą sekundę. Towarzyszyła mu 
również duma płynąca z poczu-
cia, że oto na przekór ludzkim 
opiniom i ograniczeniom staje 
u progu realizacji swoich marzeń 
o szybowaniu. 

o misji apollo 11 
przypomina... wnuk
Jednocześnie w tym czasie 

żywo interesował się także osią-
gnięciami w dziedzinie lotnictwa 
oraz kosmonautyki, dlatego nie-
obce pozostawały mu informacje 
o pierwszych próbach lotu w ko-
smos – w tym o podjętej 12 kwiet-
nia 1961 roku przez radzieckiego 
kosmonautę Jurija Gagarina. Jak 
wspomina, wówczas przyszło mu 
do głowy, że możliwości latania 
są nieskończone, a podejmując się 
lotów szybowcowych znajduje się 
dopiero na początku tej drogi.

– Człowieka zawsze interesu-
je to, co znajduje się poza pozor-
nym zasięgiem jego możliwości 
oraz przekraczanie obowiązują-
cych granic, dlatego, mimo stra-
chu, podjęto próby wzniesienia się 
w powietrze balonem, a następnie 
skonstruowania samolotu. Na po-
czątku wszyscy powtarzali, że to 
wbrew naturze człowieka i sta-
nowi wtargnięcie w kompetencje 
Pana Boga, ale dziś nie wyobra-
żamy sobie już życia bez podró-
żowania samolotem – opowiadał.
Szczególne znaczenie w życiu 

Mirosława Hermaszewskiego po 
dziś dzień ma 20 lipca 1969 roku, 
czyli moment lądowania zało-
gowego statku kosmicznego na 
Księżycu podczas misji Apollo 11.

– Tego dnia, choć wiele lat póź-
niej, na świat przyszedł mój wnuk 
Stanisław Neil. Kiedy zapytałem 
córki, dlaczego postanowiła nadać 
synowi obcojęzyczne drugie imię, 
odpowiedziała, że to na część 
pierwszego człowieka na Księży-
cu, czyli Neila Armstronga, który 
wykonał pamiętny mały krok dla 
człowieka, a zarazem wielki skok 
dla ludzkości. Dziś mija od tego 
momentu już pół wieku – mówił 
generał.

Wzlecieć ponad 
marzenia
W „kosmicznej” opowieści 

Mirosława Hermaszewskiego 
nie zabrakło również wspomnień 
dotyczących późniejszego lotu 

w kosmos, w którym sam brał 
udział w 1978 roku. Jak wynika 
z jego relacji, kiedy został wzięty 
pod uwagę podczas selekcji pro-
wadzonej w gronie kilkuset pol-
skich pilotów jako kandydat do 
lotu kosmicznego, początkowo 
nie zdawał sobie sprawy z celu ba-
dań. Jak zapewnia, udał się tam, 
bo jego pragnieniem było jedynie 
zobaczyć kosmonautę. U kresu 
własnych marzeń znalazł się już 
wcześniej.

– Był taki moment, w którym 
lecąc patrzyłem na rozgwieżdżo-
ne niebo i przypomniałem so-
bie jak kleiłem samochody będąc 
dzieckiem. W myślach podróżo-
wałem do przeszłości, by prze-
konać się, że wszystkie marzenia 
udało mi się spełnić. A potem ży-
łem ponad marzeniami – zapew-
niał.

W czasie misji kosmicznej, 
w jakiej Mirosław Hermaszewski 
brał udział w okresie od 27 czerw-
ca do 5 lipca 1978 roku, dokona-
no 126 okrążeń Ziemi. W pamię-
ci kosmonauty zapisały się przede 
wszystkim niezwykłe krajobrazy 
pustyni, fi ordów czy rafy koralo-
wej, zapierające dech w piersiach 
wschody oraz zachody słoń-
ca, różnobarwne zorze polarne, 
a nawet cyklony, które fotografo-
wał, by dzielić się ich widokiem 
z innymi. Jak zapewniał uczniów, 
w trakcie ośmiodniowej wyprawy 
badawczej nie było zbyt wiele cza-
su na podziwianie tych widoków, 
dlatego zajęcie to wybierał zazwy-
czaj zamiast snu. Było to, w jego 
opinii, doświadczenie duchowe.

– Szkoda było czasu na sen, 
dlatego wolałem podziwiać. Nad 
Polską przelatywaliśmy w ciągu 
87 sekund i było to doświadczenie 
niezwykłe. Krzyczałem, że po 
raz pierwszy widzę swój kraj 
w całości – wspomina.

Podarunek z kosmosu
Szczególne miejsce w opowie-

ści kosmonauty zajęły wątki oso-
biste, związane z okresem dzie-
ciństwa, przedwczesną stratą ojca 
zamordowanego podczas rzezi 
wołyńskiej oraz miłością do mat-
ki, która poświęciła całe swoje ży-
cie wychowaniu siedmiorga dzie-
ci.

– Mordując mojego ojca, my-
śleli, że mama nie poradzi sobie 
w życiu, bo była niska i sprawiała 
wrażenie kruchej. W rzeczywisto-
ści była wielka duchem i nigdy nie 
zabrakło jej odwagi, dlatego potra-
fi ła nas wychować i wykształcić. 
Dziś jest jedyną kobietą w tym 
kraju, która wychowała trzech lot-
ników, w tym dwóch generałów 
– podkreślił prelegent.

W trakcie nostalgicznej podró-
ży w przeszłość Mirosław Her-
maszewski wspominał również 
spotkania z wyjątkowymi ludźmi, 
m.in. możliwość poznania patrona 
Liceum Katolickiego w Głownie, 
papieża Jana Pawła II, któremu 
podarował wydanie „Pana Tade-
usza” z pieczęcią Centrum Badań 
Kosmicznych.

– Kiedy spotkaliśmy się wiele 
lat później uśmiechnął się i powie-
dział, że nadal pamięta mój poda-
runek z kosmosu – opowiadał pre-
legent.

Inspiruje młodych, 
by spłacić dług 
wdzięczności
Kiedy po czterdziestu latach 

służby generał Mirosław Herma-
szewski przeszedł w stan spoczyn-

ku, jego pasją i kolejną misją stały 
się spotkania z młodzieżą, pod-
czas których może opowiadać 
o dawnych doświadczeniach, dzie-
lić się niezwykłymi fotografi ami, 
a przede wszystkim zachęcać, by 
na przekór własnym ogranicze-
niom i wszechobecnym dobrym 
radom podążali za głosem serca. 
Jak generał przyznał w rozmowie 
z naszym reporterem, spotkania te 
są dla niego formą spłacenia długu 
wdzięczności za to, że dane było 
mu zaznać niezwykłego życia, po-
mimo tego, że pochodzi z małego 
miasta, więc niejednokrotnie prze-
chodził przez rozmowy z dorosły-
mi, którzy radzili, by wybrał zwy-
czajne życie. 

– Podobnie jak młodym, pod-
cinali mi skrzydła i tworzyli kom-
pleksy, które towarzyszyły mi 
przez długi czas, dlatego dziś 
chcę udowodnić uczniom, że war-
to uwierzyć w swoje możliwości 
i wytrwale podążać za swoimi 
marzeniami. W ten sposób spła-
cam dług wdzięczności za to, 
że mi się w życiu udało – mówi 
nasz rozmówca.

Tuż po zakończeniu nieco-
dziennego wydarzenia uczniowie 
chętnie ustawiali się w kolejce po 
autograf kosmonauty, a następnie 
mogli wykonali sobie w jego to-
warzystwie pamiątkową fotogra-
fi ę. 

uczniowie kLO oraz SP nr 2 w Głownie na�pamiątkowej�fotografi�i�z�Mirosławem�hermaszewskim.
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agnieszka.wojcieszek@lowiczanin.info

uśmiech często gościł na�twarzy�prelegenta.�
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KS. Dr STaNISŁaW 
BaNaCH, 
dziekan głowieński, 
proboszcz parafi i 
św. Jakuba w Głownie:

w�życiu�człowieka�bywają�
chwile�znaczące�jak�wieki�
i�taką�właśnie�chwilą�
w�życiu�wybitnego�
kosmonauty,�
generała�Mirosława�
hermaszewskiego,�był�lot�
w�kosmos.�wierzę,�że�takim�
momentem�spotkanie�
z�lotnikiem�stało�się�
również�dla�uczniów�
głowieńskich�szkół.�
Cieszę�się,�że�mogli�oni�
poznać�tego�wspaniałego�
człowieka,�który�własną�
determinacją�udowodnił,�
że�wytrwałość�przybliża�
nas�do�upragnionego�
celu�i�pozwala�spełnić�
marzenia.

MIroSŁaW 
HErMaSZEWSKI
generał, lotnik, 
kosmonauta, pierwszy 
Polak w kosmosie

–�ludzie�często�pytają�
mnie:�po�co�latamy�
w�kosmos?�odpowiadam�
im,�że�przestrzeń�
kosmiczna�nadal�pozostaje�
dla�nas�wielką�niewiadomą,�
a�więc�zagadką,�którą�
chcielibyśmy�rozwiązać.�
próba�przekraczania�
własnych�granic�jest�dla�
człowieka�naturalna,�
a�jedną�z�nich�jest�właśnie�
poznawanie�kosmosu.�
Może�liczymy�na�to,�
że�wreszcie�spotkamy�tam�
kogoś,�kto�okaże�się�
lepszy�od�nas?�a�może�
pewnego�dnia�uda�nam�się�
z�tej�ziemi�uciec?

szkoda�było�czasu�na�
sen,�dlatego�wolałem�
podziwiać.�nad�polską�
przelatywaliśmy�
w�ciągu�87�sekund�
i�było�to�doświadczenie�
niezwykłe.�krzyczałem,�
że�po�raz�pierwszy�
widzę�swój�kraj�
w�całości.
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Zduńska Dąbrowa�|�olimpiada

Czterech finalistów
Daniel Staniaszek,  
Kacper Baran,  
Szczepan Kacprzak 
i Radosław Rudnicki – 
tegoroczni absolwenci 
Technikum Rolniczego  
w Zduńskiej Dąbrowie – 
zostali finalistami 
XLIII Olimpiady Wiedzy 
i Umiejętności Rolniczych. 

Etap centralny tej olimpiady 
został zorganizowany 7-8 czerwca  
w Zespole Szkół Centrum Kształ-
cenia Rolniczego w Hańczowej.

OWiUR to jeden z najstarszych 
i najbardziej prestiżowych konkur-
sów wiedzy i umiejętności, który 
odbywa pod patronatem Ministra 
Edukacji Narodowej oraz Ministra 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Jest to 
olimpiada punktowana w rankin-
gu „Perspektyw”. Organizatorem 
olimpiady jest Komitet Główny 
przy Uniwersytecie Przyrodniczo-
-Humanistycznym w Siedlcach, 
zaś organizatorem tegorocznej 
edycji był Uniwersytet Przyrodni-
czy w Krakowie. 

Zanim najlepsi dotrą do finału, 
rywalizują w etapie szkolnym, na-

stępnie okręgowym. We wszyst-
kich blokach tematycznych roz-
wiązują najpierw testy, a  później 
wykonują zadania praktyczne.

W etapie centralnym wzię-
ło udział ponad 200 uczniów ze 
szkół średnich z całej Polski. Ry-
walizowali w 11 blokach tema-
tycznych. Wychowankowie ZS 
CKR w Zduńskiej Dąbrowie star-
towali w 3 blokach: Daniel Sta-
niaszek – w bloku produkcja ro-
ślinna, Kacper Baran – w bloku 
mechanizacja rolnictwa, Szczepan 
Kacprzak i Radosław Rudnicki – 
w bloku agrobiznes. 

Tytuł finalisty daje im moż-
liwość podjęcia studiów na wy-
działach zgodnych z blokiem te-
matycznym olimpiady. Mają do 
wyboru większość uczelni rolni-
czych w kraju. 

W sukcesie uczniów swój 
udział mają ich nauczyciele. Kac-
per Baran przygotowywał się 
olimpiady pod kierunkiem dyrek-
tora szkoły Stanisława Kosmow-
skiego, Szczepan Kacprzak i Ra-
dosław Rudnicki pod kierunkiem 
wicedyrektor Zofii Rosy, Daniel 
Staniaszek – pod okiem Iwony 
Przytulskiej.  mwk

Łowicz�|�zespół�szkół�i�placówek�oświatowych�województwa�Łódzkiego

Dzień przyjaźni polsko-austriackiej
W Zespole Szkół i Placówek 
Oświatowych Województwa 
Łódzkiego w Łowiczu  
13 czerwca obchodzono 
Dzień Austriacki. Gości 
zapraszał i witał dyrektor 
tej szkoły Tadeusz Żaczek, 
który jest zarazem  
prezesem łowickiego 
oddziału Towarzystwa  
Polsko-Austriackiego.

– Kraj stosunkowo mały, ale o 
wielkim znaczeniu – takimi sło-
wami określił Austrię gość łowic-
kiej uroczystości Stanisław Szo-
stak, sekretarz generalny TP-A. 
Towarzystwo to działa nieprze-
rwanie od 60 lat, co czyni je jedną 
z najstarszych tego typu organiza-
cji w Polsce. Główne obchody ju-
bileuszu planowane są w warsza-
wie jesienią.

Jeśli mowa o Austrii, to oczy-
wiście nie mogło zabraknąć mu-
zyki poważnej, w tym klasy-
ków wiedeńskich. Krótki koncert  
z fragmentami najbardziej zna-
nych kompozycji austriackich 
twórców zagrali Wiktoria Zwo-
lińska (skrzypce) i Błażej Szostak 
(fortepian).

Muzyka klasyczna, walc wie-
deński, ale też hip-hop nawią-
zujący do skoków narciarskich, 
pojawiały się w programie arty-
stycznym przygotowanym przez 
uczniów II LO wraz z montażem-
-słowno muzycznym. Scenariusz 
opierał się na prostej rozmowie 

dwojga bohaterów – Polski i Au-
striaka. Ona mówiła słabo po nie-
miecku, on słabo po polsku, ale 
zdołali się jednak dogadać roz-
mawiając o historii Austrii i zabyt-
kach Wiednia. Akcja rozgrywała 
się w pachnącej sernikiem i tor-
tem wiedeńskiej kawiarni, którą 
nawiedzały duchy historycznych 
postaci – Jana III Sobieskiego, we-
zyra Kara Mustafy, czy uwielbia-
nej do dziś przez Austriaków cesa-
rzowej Elżbiety von Wittelsbach, 
znanej jako „Sissi”. 

Podczas Dnia Austrii zostały 
też wręczone nagrody i wyróżnia-
nia dla młodzieży biorącej udział 
w konkursach. W konkursie dru-
żynowym wiedzy o Austrii zwy-
ciężyła reprezentacja SP nr 2 w 
Łowiczu przed SP w Błędowie  
i SP nr 1 w Łowiczu. 

W konkursie plastycznym, na 
pracę przedstawiającą zabytki Au-
strii, wygrała Martyna Zygmun-
towicz z I LO, przed Zuzanną 
Jabłońską z II LO i Natalią Sta-
churską z ZSP nr 4. 

W powiatowym konkursie ję-
zykowym z języka angielskie-
go najlepsza była Gabriela Any-
szewska z II LO, wyprzadzając 
na podium Małgorzatę Kosiorek  
z Pijarskiego LO oraz Mateusza 
Lesińskiego z II LO. 

W podobnym konkursie, ale 
z języka niemieckiego, wygrała 
Małgorzata Mostowska z Zespołu 
Szkół Ponadgimnazjalnych nr 4, 
przed Aleksandrą Pietrzak z Pijar-
skiego LO i Mileną Górczyńską  
z I LO.  tm

W tym roku szkoła w Zduńskiej Dąbrowie dochowała się 4 finalistów 
olimpiady�wiedzy�i�umiejętności�rolniczych.
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uczniowie ii LO, podobnie jak ZSiPOWŁ, aktywnie pomogli łowickiemu oddziałowi�towarzystwa�polsko-
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artykuŁ�sponsorowany

Ludzie |�Dominika�skomiał�o�życiowych�planach�i�nadziei�na�pomoc

Trudności trzeba przezwyciężać
Dominika Skomiał ze Skowrody Południowej kończy właśnie gimnazjum. 
Chociaż od dziecka zmaga się ze skutkami dziecięcego porażenia 
mózgowego, ma ambitne plany życiowe, które z determinacją realizuje. 
Potrzebuje jednak wsparcia fi nansowego ludzi dobrej woli, 
ponieważ przygotowuje się do kosztownej terapii.

Dominika porusza się głów-
nie na wózku elektrycznym – 
w styczniu 2018 roku pisaliśmy 
na naszych łamach o imprezie 
charytatywnej ze zbiórką na ten 
wózek, jaka odbyła się wówczas 
w Gminnej Bibliotece Publicznej 
w Chąśnie Drugim. Pomimo nie-
dowładu kończyn i konieczności 
poruszaniu się na wózku, a także 
zaburzeń mowy, Dominika jest 
pogodną, często się uśmiechają-
cą nastolatką, która chce żyć prze-
kraczając narzucone przez choro-
bę ograniczenia. 

Nie chce siedzieć w domu, 
bierze udział w różnych impre-
zach i wydarzeniach kulturalnych, 
uwielbia też podróżować – była 
już m.in. w Trójmieście, Wrocła-
wiu, Pradze czy Berlinie, a chce 
móc jeździć jeszcze dalej, żeby 
zaspokajać ciekawość świata. 
Mówi, że zawsze w podróży poja-
wiają się dla niej różne trudności, 
często nieoczekiwane, ale chodzi 
o to, żeby sobie z nimi radzić. 

Mama dodaje, że Dominika 
nie rozstaje się praktycznie z te-
lefonem i odtwarzaczem ze słu-
chawkami. Z telefonem – bo 
dzięki niemu podtrzymuje relacje 
towarzyskie. Ma na przykład bar-
dzo dobrą przyjaciółkę Weronikę 
z Konina, poznaną przez internet. 
Jeszcze nigdy nie spotkały się na 
żywo („w realu” – jak to mówi 
młodzież), ale obie mają nadzie-
ję, że zmieni się to już wkrótce. 
Muzyka to z kolei jej sposób na 
radzenie sobie ze stresem i popra-
wę nastroju, nic więc dziwnego, 

że szczególnie ceni sobie żywe, 
energiczne rytmy – pop, dance, 
latino disco, a także rap. 

ambitne plany
Dominika ma jednak wiele 

innych zainteresowań, nie tylko 
typowo rozrywkowych. Bardzo 
lubi poszerzać wiedzę z zakre-
su psychologii, historii czy poli-
tyki, lubi też pisać opowiadania, 
a w przyszłości chciałaby stwo-
rzyć powieść. 

Chce studiować albo psycho-
logię, albo jakiś kierunek fi lolo-
giczny. Obecnie kończy naukę 
w oddziale gimnazjalnym Szko-
ły Podstawowej w Błędowie, wy-
biera się do II LO w Łowiczu, 
do klasy humanistyczno-lingwi-
stycznej, a ze średnią ocen powy-
żej 5,2 powinna być o przyjęcie 
spokojna.

Jak mówi jej mama – Domini-
ka już w podstawówce upatrzyła 
sobie II LO, a wizyta na dniach 
otwartych ostatecznie ją w tym 
wyborze utwierdziła. Domini-
ka wyjaśnia, że chodzi nie tylko 
o to, że budynek jest dostosowany 
do potrzeb osób niepełnospraw-
nych (ma na przykład windę dla 
poruszających się na wózku), 

ale też o ogólne wrażenie jakie 
robi atmosfera jej szkoły, zarów-
no podczas dni otwartych, jak i w 
opowieściach znajomych. – Na-
uczyciele byli przesympatycz-
ni, uczniowie podobnie – mówi 
Dominika. – Podobały mi się też 
pracownie i ich wyposażenie.

Szansa w komórkach 
macierzystych
Eksperymentalna terapia, do ja-

kiej została zakwalifi kowana Do-
minika, prowadzona jest w szpita-
lu Żagiel Med w Lublinie. Polega 
na wprowadzeniu do organizmu 
dużej ilości nowych komórek ma-

cierzystych. Biorąc pod uwagę 
masę ciała Dominiki, wystarczy 
pięć dawek, podawanych co oko-
ło 3 tygodnie. Pierwsza, wstrzyki-
wana dożylnie, mogłaby być po-
dana jesienią, bo komórki są już 
przygotowywane. Jedna dawka to 
koszt około 14 tys. zł – trzeba za-
płacić przed ich podaniem. Rodzi-
ców Dominiki nie stać na to, żeby 
zgromadzić 70 tys. zł w tak krót-
kim czasie, dlatego zwracają się 
oni – i sama Dominika – z prośbą 
o wsparcie jej subkonta prowadzo-
nego przez fundację Avalon. Aby 
tego dokonać należy wpłacić pie-
niądze na konto fundacji: 62 1600 
1286 0003 0031 8642 6001, z do-
piskiem „Skomiał, 2177”. 

– Nie jestem przyzwyczajona, 
żeby chodzić po ludziach i prosić 
– przyznaje mama Dominiki. – 
Do tej pory dawaliśmy sobie radę 
sami, albo korzystając z pomocy 
bliskich osób. Ta terapia to jak na 
nasze możliwości olbrzymi koszt, 
ale też wielka szansa, by znaczą-
co polepszyć sprawność Domini-
ki i jej codzienne funkcjonowanie.

Podanie komórek stwarza 
szanse na wzmocnienie tkanki 
mięśniowej i odbudowę uszko-
dzonych nerwów. Są pacjenci 
u których wyraźną poprawę wi-
dać już po pierwszej dawce, ale 
nie ma na to gwarancji. Niestety 
zdarza się też, że terapia w ogóle 
nie przynosi spodziewanych skut-
ków. W połączeniu z ciężką pracą 
Dominiki należy być dobrej myśli, 
ponieważ świadomie i sumiennie 
podchodzi ona do zajęć i ćwiczeń 
– co potwierdza Ewelina Kuśmie-
rek, fi zjoterapeutka zajmująca się 
rehabilitacją w Stowarzyszeniu 
Centrum Inicjatyw Obywatel-
skich Ziemi Łowickiej.   

ToMaSZ
MaTUSIaK

tomasz.matusiak@lowiczanin.info

pomimo�niedowładu�
kończyn�i�konieczności�
poruszaniu�się�
na�wózku,�a�także�
zaburzeń�mowy,�
Dominika�jest�
pogodną,�często�
się�uśmiechającą�
nastolatką.

Dominika i jej fi zjoterapeutka ewelina kuśmierek�podczas�zajęć�
w�stowarzyszeniu�Centrum�inicjatyw�obywatelskich�ziemi�Łowickiej.�
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Łowicz�|�spotkanie�uczniów�z�młodymi�przedsiębiorcami

Najważniejsza jest pasja
– Spotkaniem tym chcieliśmy pokazać naszej młodzieży, że nawet pochodząc z małego miasta, można w biznesie 
wypłynąć na głębokie wody. Myślę, że było ciekawie i mam nadzieję, że już niebawem zrodzi się z tego coś  
więcej – powiedział nam wiceburmistrz Łowicza Bogusław Bończak, który był inicjatorem spotkania uczniów 
łowickich szkół z młodymi przedsiębiorcami z branży IT pochodzącymi z Łowicza.

Spotkanie miało miejsce w Ło-
wickim Ośrodku Kultury 5 czerw-
ca, wzięli w nim udział przedsię-
biorcy: Marek Nowicki z Noma 
Solutions, Jakub Górajek z Raw-
Film, Rafał Kuśmider z dhosting.
pl, Michal Szymański i Dawid 
Adach z MDBootstrap. Wszyscy 
wiekowo mieszczą się w prze-
dziale od 30 do 40 lat i wszystkich 
łączy to, że pochodzą z Łowicza  
i w pewnym momencie podjęli 
decyzję, że wezmą swoje życie we 
własne ręce, otworzą biznes, sta-
wiając wiele na szali, doświadcze-
nie i pieniądze, które udało się im 
zgromadzić.

Na pełnej sali kina Fenix zna-
lazły się grupy uczniów star-
szych klas i gimnazjów ze wszyst-
kich łowickich szkół. Burmistrz 
Krzysztof Kaliński powiedział 
na spotkaniu, że piątka młodych 
przedsiębiorców z Łowicza jest 
przykładem, że można wyjść poza 
szablon: studia, praca, wakacje  
i pomimo stresu i ryzyka osiągnąć 
sukces. Odwołał się też do zawo-
łania Gimnazjum nr 2: „aby nie 
siedzieć, ale iść i działać”. Życzył 
młodzieży – Uczcie się od star-
szych kolegów, są wiarygodniejsi 

chociażby od osób w moim wie-
ku. Marek Nowicki z Noma So-
lutions powiedział, że przygodę  

z komputerem i programowaniem 
zaczynał w wieku 10 lat, w wie-
ku 14 lat rozpoczął pierwszą pracę 

– przepisywanie tekstów, potem 
zajmował się administrowaniem 
systemami komputerowymi, po 

studiach, w czasie których także 
pracował, w wieku 23 lat, mając 
już jakieś doświadczenie, postano-
wił rozpocząć swój biznes w bran-
ży IT. Dziś, po 12 latach, firma, 
którą założył, tworzy oprogramo-
wanie dla wielu klientów, o szero-
kim spektrum. – Przyświeca nam 
podstawowy cel: optymizacja pra-
cy tak, aby przebiegała ona spraw-
niej, była wydajniejsza i zajmowa-
ła mniej czasu – mówił.

Jedną z firm, z którą współpra-
cuje stale Noma Solutions, jest 
Orange. – Zajmujemy się cyber-
bezpieczeństwem, nasze systemy 
wychwytują np. phishing (pod-
szywanie się pod inną osobę, lub 
instytucję w celu wyłudzenia in-
formacji, np. danych logowania do 
konta) i wirusy w czasie rzeczywi-
stym. Dzięki temu jesteśmy w sta-
nie także w czasie rzeczywistym 
reagować, zapobiegając tym ata-
kom na wasze telefony – zachwa-

lał. Firma zajmuje się też tworze-
niem systemów bankowych, np. 
dla mBanku, ale też aplikacjami 
mobilnymi służącymi np. do płat-
ności za parkingi, za pomocą któ-
rych można chociażby przedłużyć 
opłatę, zajmuje się też tworzeniem 
systemów handlu internetowego  
i gier komputerowych.

Mówiąc do młodzieży podkre-
ślił, że jego praca daje mu ogrom-
ną satysfakcję, zwłaszcza gdy 
spojrzy na to, że codziennie tysią-
ce osób korzysta z pomysłów, któ-
re powstały w jego w firmie i które 
udało się wdrożyć, że swoją dzia-
łalnością w pewien sposób zmie-
nia świat, wpływając na np. na po-
prawę bezpieczeństwa. 

– W tej chwili macie stały do-
stęp do komputera, telefonu i opro-
gramowania, macie dużo łatwiej 
niż ja, gdy zaczynałem się tym in-
teresować. Część tego oprogramo-
wania jest bezpłatna i nie stoi nic 
właściwie na waszej drodze, aby 
spróbować – mówił, dodając też, 
że aby odnieść sukces muszą być 
nie tylko chęci, ale przede wszyst-
kim pasja i determinacja.

Wiceburmistrz Bogusław 
Bończak powiedział nam, że li-
czy na to, iż już w nowym roku 
szkolnym, dzięki współpracy  
z przedsiębiorcami, ale także dy-
rektorami szkół i nauczyciela-
mi informatyki uda się stworzyć  
w jednej z łowickich szkół koło 
informatyczne, dla uczniów 
uzdolnionych w kierunkach IT, 
którzy będą mieli możliwość roz-
wijać swoje umiejętności. Jak za-
znaczył, na dopracowanie szcze-
gółów są wakacje, po nich będzie 
mógł powiedzieć więcej.  tb

Marek Nowicki z Noma Solutions�na�spotkaniu�z�łowicką�młodzieżą�miejskich�szkół�mówił,�że�do�osiągnięcia�
sukcesu�nie�wystarczą�wiedza�i�umiejętności,�ale�przede�wszystkim�pasja�i�determinacja.�
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praca�daje�mu�
ogromną�satysfakcję,�
zwłaszcza�gdy�spojrzy�
na�to,�że�codziennie�
tysiące�osób�korzysta�
z�pomysłów,�które�
powstały�w�jego��
w�firmie�i�które�udało�
się�wdrożyć,�że�swoją�
działalnością�w�pewien�
sposób�zmienia�świat.

Łowicz i okolice�|�pttk�zaprosił,�odzew�był�duży

„Frost Team Chłopacy” zwycięzcą nocnego rajdu
– Nie zdradzimy, gdzie 
rośnie kwiat paproci. 
Trzy lata go szukaliśmy, 
aż wreszcie znaleźliśmy  
– powiedział nam Tomasz 
Rudnicki z Łowicza, 
kierownik grupy „Frost 
Team Chłopacy” , która 
wygrała VI Łowicki 
Nocny Rajd  
„W poszukiwaniu kwiatu 
paproci”. Został on 
zorganizowany w nocy, 
14/15 czerwca.

W rajdzie wystartowało 19 dru-
żyn, ponieważ nie zgłosiła się jed-
na z zapisanych. Organizatorzy 
przygotowali dla nich pięć tras  
o długości około 14-15 km, pro-
wadzących z Łowicza przez Ziel-
kowice, Parmę i Placencję. Finał 
rajdu, z ogniskiem i wręczeniem 
nagród, zorganizowany został  
w Domu Ludowym w Wygodzie.

Najmłodszym uczestnikiem 
był  Szymon Kołudzki, najstar-
szym – Janusz Bobras. Zwycię-
ska drużyna wystąpiła w składzie: 
Marcin Mróz, Paweł Aftewicz, 
Krzysztof Piesik, Szymon Mróz, 
Miłosz Wróbel, Ireneusz Piotrow-
ski, Kacper Piotowski, Dariusz 
Pietrzak i wspomniany kierownik 
Tomasz Rudnicki. 

„Frost Team Chłopacy” nie 
miał ani jednego punktu ujemne-
go, co oznacza, że w odpowied-
nim czasie pokonał trasę rajdu  
(w ich przypadku wiodła ona ze 
Starego Rynku, przez ul. Pijar-
ską, Al. Sienkiewicza, ul. 3 Maja, 
Kaliską, Dmowskiego i Pałacową  
w kierunku Zielkowic), wyko-
nując po drodze wszystkie za-

dania. Tomasz Rudnicki powie-
dział nam, że trasa nie była trudna, 
zwłaszcza biorąc pod uwagę to,  
że większość członków drużyny 
to osoby, które kolejny raz wybra-
ły się na nocny rajd. Bardzo do-
brym pomysłem – w jego ocenie 
– było to, że organizatorzy zmie-
nili rejon, na którym wyznaczone 
były trasy. W poprzednich latach 
były one wyznaczone w okolicach 
Bochenia i Otolic.

Pytania, na jakie musieli odpo-
wiedzieć „Frost Team Chłopacy”, 
nie były rudne, choć podchwytli-
we. Musieli np. odpowiedzieć, czy 
przechodzili obok domu sołtysa  
w Zielkowicach. Na to pytanie, tak 
jak na wszystkie pozostałe, udało 
im się dobrze odpowiedzieć.  mwk

Łowicz�|�MGt�przy�Bolimowskiej

Noc cudów w salonie Fiata
Klienci nie szturmowali 
w miniony piątek,  
14 czerwca, łowickiego 
salonu Fiata przy ul. 
Bolimowskiej, w którym, 
podobnie jak u innych 
dealerów tej marki, 
została zorganizowana 
„Noc cudów”, która 
trwała do północy – choć 
oferta była ciekawa. 

Jak nam na miejscu wyjaśnił 
Łukasz Drabik – kierownik działu 
sprzedaży spółki MGT, „ Noc cu-
dów” to organizowana cyklicznie 
akcja koncernu FCA (produkują-
cego  Fiat, Alfa Romeo i Jeepa), 

która danego dnia trwa od rana 
do północy. Ceny nowych aut są 
wówczas niższe średnio o 4-5 tys. 
zł netto. 

Ponieważ łowicki salon sprze-
daje tylko samochody dostawcze, 
to zainteresowanie akcją nie jest 
duże, ale nie można powiedzieć, 
że go nie ma w ogóle. Tego dnia 
MGT sprzedało dwa samochody 
– jeden klient zgłosił się osobi-
ście, drugi – zamówił samochód 
przez telefon. – Obaj wiedzieli, że 
będzie taka akcja i czekali na nią  
– powiedział nam Łukasz Drabik. 

Wspomniani klienci zakupili 
Fiata Talento za 109 tys. zł (cena 
regularna wynosi 120 tys. zł) oraz 
Fiata Fiorino za 37 tys. zł (w tym 
przypadku upust wyniósł 4 tys. 
zł).  mwk Spółka MGT�oferuje�sprzedaż�tylko�dostawczych�fiatów,�stąd�też�„noc�cudów”�nie�przyciągnęła�wielu�klientów.�
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Tomasz Rudnicki – kierownik „Frost Team Chłopacy”,�na�starcie�rajdu�
udawał�chorego,�ledwo�wypisanego�ze�szpitala�pacjenta,�który�po�chwili�
cudownie�ozdrowiał.�
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ekipa „Frost Team Dziewczyny”�(na�pierwszym�planie�Dorota�
konopczyńska-aftewicz�i�jej�córki�bliźniaczki)�w�punkcie�kontrolnym�
na�placu�koński�targ.�
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Łowicz�|�szkoła�podstawowa�nr�7

Trzy uroczystości 
w jednym dniu 
Trzy uroczystości połączył w sobie tegoroczny Dzień 
Patrona Szkoły Podstawowej nr 7 im. Jana Pawła II 
z Oddziałami Integracyjnymi w Łowiczu. 14 czerwca, 
SP 7 obchodziła również 20. rocznicę przyjazdu 
Ojca Świętego Jana Pawła II do Łowicza, tego dnia 
zorganizowano także przekazanie nowego sztandaru.

Rozpoczęto od wbicia w sztan-
dar gwoździ honorowych. Obec-
ni byli m.in.: proboszcz parafi i 
pw. Chrystusa Dobrego Pasterza 
w Łowiczu, ks. prałat Wiesła-
wa Wronka, burmistrz Łowicza 
Krzysztof Kaliński, przewodni-
czy Rady Miejskiej Henryk Za-
sępa, przedstawiciele kuratorium 
oświaty, fundatorzy sztandaru. 
Gośćmi specjalnymi  byli: Anna 
Staniszewska, Grzegorz Trafal-
ski oraz Marek Wojtylak, którym 
podziękowano za współpracę przy 
tworzeniu sztandaru: 

Annie Staniszewskiej za wy-
konanie sztandaru. Honorowe-
mu Obywatelowi Miasta Łowicza 
Markowi Wojtylakowi za kon-
sultacje historyczne, Grzegorzo-
wi Trafalskiemu – za konsultacje 
w dziedzinie weksylologii i opra-

cowanie grafi cznego projektu 
sztandaru. 

Przed głównymi uroczystościa-
mi w szkole wszyscy udali się do 
kościoła parafi alnego pod wezwa-
niem Chrystusa Dobrego Paste-
rza, aby uczestniczyć w uroczystej 
mszy św., podczas której dzięko-
wali za obecność Ojca Świętego 
w szkole 20 lat temu. Tutaj nastą-
piło poświęcenie nowego sztanda-
ru szkoły. 

Następnie na sali gimnastycz-
nej przedstawiono symbolikę 
sztandaru. Na płacie głównym, 
w centralnym miejscu znajduje 
się Godło Państwowe. Na stronie 
odwrotnej,  w centralnym miej-
scu znajduje się zaś herb Miasta 
Łowicza a wokół niego pełna na-
zwa szkoły „Szkoła Podstawowa 
nr 7 im. Jana Pawła II z Oddzia-

łami Integracyjnymi w Łowiczu”. 
W dolnych rogach płata umiesz-
czono dwie ważne dla szkoły daty: 
1993 – rok powstania szkoły oraz 
1999 – rok wizyty Ojca Świętego 
Jana Pawła II w Łowiczu. Drzew-
ce sztandaru zwieńczono głowicą 
z wizerunkiem Godła Państwowe-
go. Nastąpiło przekazanie nowego 
sztandaru szkoły ufundowanego 
przez Radę Rodziców i sponso-
rów dyrektor Marii Wojtylak, któ-
ra z kolei, po prezentacji, przeka-
zała go uczniom szkoły. 

Przekazanie nowego sztandaru 
było ostatnim elementem obcho-
dów jubileuszu 25-lecia SP , któ-
re rozpoczęły się dokładnie rok 
temu. Z tej okazji odbyło się pod-
sumowanie projektów -  konkur-
sów związanych z Patronem

Szkoły. Uroczystość zakończy-
ła część artystyczna nawiązują-
ca do wizyty Papieża Jana Pawła 
II przygotowana przez uczniów, 
których przygotowali nauczycie-
le: Renata Hymka, Aleksandra 
Kłosińska,  Agnieszka Łazińska, 
Joanna Pietrucha, Ewa Skierska 
i Piotr Wysocki.  ljs

Łowicz, Warszawa�|�wycieczka�do�sejmu�

Poseł Woźniak zaprosił na Wiejską
Biuro poselskie Tadeusza 
Woźniaka w Łowiczu 
zaprosiło mieszkańców 
Łowicza na wycieczkę do 
Warszawy, której głównym 
punktem programu była 
3-godzinna wizyta 
w Sejmie RP.  

W wycieczce, która odbyła się 
11 czerwca, wzięły udział matki, 
ojcowie i dzieci, babcie i dziad-
kowie. Po Sejmie i Senacie grupę 
oprowadził Tadeusz Woźniak (So-
lidarna Polska, Klub PiS), który 

opowiedział historię sejmu w cie-
kawy sposób, przytaczając wiele 
anegdot. Mówił też, jak wygląda 
codzienna praca. Grupa miała za-
mówiony obiad w kancelarii pre-
zydenta.  

W programie wycieczki była 
też wizyta w Łazienkach z prze-
wodnikiem, który oprowadził gru-
pę po parku, wszedł z nią także do 
pałacu na wodzie i pałacu Myśle-
wickiego. Stamtąd grupa udała się 
na Stare Miasto. 

Organizatorka wyjazdu i opie-
kunka grupy Ewa Wilkoszewska, 
która jest asystentką posła, po-
wiedziała nam, że pomimo upa-

łu wszyscy byli zadowoleni z wy-
jazdu, dziękowali za zaproszenie, 
a organizatorów nagrodzili bra-
wami. 

Agnieszka Solarek, która na 
wycieczkę pojechała z 14-letnią 
córką, powiedziała nam, że jako 
główna księgowa ma problem 
z „wyłączeniem się”, a w sejmie 
jej się to udało i to na całe 3 go-
dziny. Aż zapomniała o tym, że 
miała wykonać ważny telefon 
w sprawach służbowych. Uważa, 
że Tadeusz Woźniak jako prze-
wodnik po Sejmie spisał się świet-
nie, o czym świadczy fakt, że 
wszyscy go słuchali.  str. 23

RZuT OkieM�|�rowereM�wzDŁuŻ�Bzury

Wycieczki rowerowe na zakończenie roku w Szkole Podstawowej Nr 1 to już tradycja.�tym�razem,�po�
wystawieniu�ocen,�7�czerwca,�na�wyprawę�polnymi�drogami�w�okolice�Maurzyc�wybrała�się�klasa�7a�wraz�
z�wychowawcą�arturem�roźniatą.�Był�to�swego�rodzaju�zaległy�Dzień�Dziecka.�na�wycieczkę�pojechało�15�
siódmoklasistów,�którzy�w�obydwie�strony�pokonali�na�rowerach�ok.�20�km.�na�trasie�nie�zabrakło�plaży�
z�plamami�w�parku�Błonie,�ale�większość�dystansu�stanowiły�niemal�nie�zmienione�jeszcze�przez�człowieka�
nabbzurzańskie�rejony.�w�okolicach�Maurzyc�grupa�zatrzymała�się�na�postój.�uczniowie�„jedynki”�mają�nad�
Bzurą�swoje�ulubione�miejsce.�Gąszcz�roślin�broniących�dostępu�do�polany�według�wielu�przypomina�bajkową�
narnię.�upalna�pogoda�pozwoliła�siódmoklasistom�na�kąpiel�w�Bzurze.�Było�też�ognisko�z�pieczeniem�kiełbasek,�
a�wyjątkowo�głodni�mogli�skosztować�chleba�ze�smalcem�przygotowanego�przez�nauczyciela.�kolejna�wyprawa�
już�za�rok.�ljs

Nie zabrakło ludowego akcentu.�w�części�artystycznej�uroczystości�uczniowie�ubrani�w�stroje�ludowe�wzięli�do�
tańca�w�kółeczku�jana�pawła�ii.��

uczestnicy wycieczki z Łowicza�na�schodach�sejmowych,�z�posłem�tadeuszem�woźniakiem.�
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WSPOMNieNiA |�pozostaną�w�naszej�paMiĘCiODeSZLi OD NAS�|�5.06.2019–13.06.2019
�5 czerwca: krzysztof�

Świątkowski,�l.68;�Dorota�
różycka,�l.72;�walentyna�Maria�
zatorska,�l.92;�róża�aleksandra�
Chądrzyńska,�l.63.

�6 czerwca:�waldemar�
ziembiński,�l.72.�henryka�
rykała,�l.92.

�7 czerwca: zofia�antoniak,�l.87.
�9 czerwca:�ryszard�

kołaczyński,�l.72;�Mieczysław�
różycki,�l.77.

�10 czerwca:�sławomir�Gałaj,�
l.61;�andrzej�wróblewski,�l.64;�
henryk�Barylski,�l.73,�stryków

�11 czerwca:�zofia�sochala,�
l.73;�jan�wojciechowski,�l.75.

�12 czerwca:�
józefa�skoneczna,�l.70;�
jan�stanisław�kochanek,�l.73;�
Maria�taflińska,�l.65.

�13 czerwca: henryk�
Góralczyk,�l.70,�stryków.

Waldemar Grażka (1949-2016)
Mija 2,5 roku od śmierci Waldemara Grażki, 
który przez całe swoje życie związany był 
z lewą stroną sceny politycznej Łowicza. 
Zebraliśmy wspomnienia o tym, jak jest 
wspominany przez ludzi z lokalnego świata polityki 
oraz najbliższych współpracowników.

Przed rokiem 1989 był człon-
kiem PZPR i w historii miasta 
zapisał się jako ostatni I Sekre-
tarz Komitetu Miejskiego w Ło-
wiczu. W nowej rzeczywistości 
odnalazł się najpierw w SdRP, 
a potem w SLD, w którym był 
przewodniczącym zarządu po-
wiatowego. W tym czasie był ak-
tywnym samorządowcem, rad-
nym miejskim, radnym Sejmiku 
Wojewódzkiego, członkiem Rady 
Nadzorczej Łowickiej Spółdzielni 
Mieszkaniowej. Pracował w m.in. 
ZUK. Zmarł po długiej chorobie 
29 grudnia 2016 roku.

Jak wspominają go ci, którzy na 
co dzień współpracowali z nim za-
wodowo i działali politycznie?

Janusz Michalak, członek 
zarządu Powiatu Łowickiego, 
dyrektor ZUK w Łowiczu, któ-
ry przez kilkanaście lat pracował 
z Waldemarem Grażką mówi 
o nim przede wszystkim, jako 
o bardzo kontaktowym człowieku, 
podwładnym, który nie przycho-
dził do niego z byle czym i szefi e, 
którego pracownicy również po-
winni wspominać dobrze. W wie-
loletniej zawodowej współpracy 
nie przeszkadzało im to, że pocho-
dzili z dwóch politycznych świa-
tów: Janusz Michalak z prawico-
wego UPR-u Korwin-Mikkego, 
a Waldemar Grażka z PZPR-u.

– Znałem Waldka wcześniej z 
jego działalności w Radzie Mia-
sta, w kadencji 1994-1998, by-
liśmy razem w komisji gospo-
darczej, czy budżetowej. To był 
początek samorządów, wszystkie-
go się uczyliśmy. Jeszcze wów-
czas samorząd próbował działać 
bez polityki, tylko na rzecz miesz-
kańców i ich obsługi w tych dzie-
dzinach, które były mu przypisane 
– wspomina Janusz Michalak.

Później, kiedy Waldemar 
Grażka pracował juz w ZUK-u, 

jednocześnie sprawował mandat 
radnego wojewódzkiego, jeździł 
na sesje i komisje sejmiku, swo-
je funkcje starł się wypełniać 
z korzyścią dla dobra sprawy, a 
nie polityki. Jak wspomina Ja-
nusz Michalak, każdy taki wy-
jazd poprzedzało zadawane mu 
pytanie pytanie, czy nie trzeba za-
brać głosu na jakiś ważny temat. 
W pracy jednak Waldemar Graż-
ka politykiem nie był. 

– Kiedy przyjmowałem Wald-
ka do pracy, był jeden warunek: 
nie łączymy z nią polityki. Wal-
dek wiedział, że o polityce mo-
żemy sobie pogadać prywatnie 
i oczywiście gadaliśmy, spiera-
liśmy się, ale o wykorzystywa-
niu pracy do celów politycznych 
i odwrotnie, absolutnie nie było 
mowy – wspomina wieloletni 
przełożony Waldemara Grażki.

Janusz Michalak przyznaje 
jednak, że kiedy Waldemar Graż-
ka jako z-ca kierownika wodo-
ciągów przygotowywał taryfy za 
wodę i ścieki, zawsze twierdził, 
że ludziom nie powinno się fun-
dować podwyżek. – Ja go wów-
czas pytałem: A podwyżki dla 
pracowników to z czego? – wspo-
mina dyrektor ZUK. 

Waldemar Grażka nadzoro-
wał rozliczanie odbiorców wody, 
miał pod sobą grupę inkasentów 
i pracownic, które rozliczały 
wpłaty. 

– Był bardzo kontaktowym 
człowiekiem. Charakterystycz-
ne dla niego było to, że nigdy nie 
podnosił głosu. Nie słyszałem go 
nigdy, żeby krzyczał. To był czło-
wiek, który jeśli widział, że nie 
da się kogoś przekonać, bo jest 
zacięty, nie próbował robić tego 
na siłę, zmieniał temat. Jeśli nato-
miast widział, że nie może wyeg-
zekwować czegoś od pracowni-
ka, wolał to zrobić sam, niż dalej 

na to nastawać – wspomina Ja-
nusz Michalak. 

krzysztof Górski, były na-
czelnik miasta Łowicza w latach 
1988-1980, w poprzedniej ka-
dencji przewodniczący Rady Po-
wiatu Łowickiego, obecnie rad-
ny Rady Powiatu Łowickiego, 
wcześniej przewodniczący Rady 
Miejskiej, Waldemara Grażkę 
znał pod dziecka i choć ich kon-
takty na przestrzeni całego życia 
różniły się swoja intensywnością, 
to wspomina Waldemara Grażkę, 
jako bardzo dobrego i porządnego 
człowieka. – Był dobrym kolegą, 
dobrym mężem i dobrym ojcem 
– mówi. 

Drogi ich młodzieńczej przy-
jaźni rozeszły się, kiedy Krzysztof 
Górski wyjechał z domu na studia, 
a Waldemar Grażka zaczął pracę. 
– Po moim powrocie, on nie wiem 
dlaczego i kto go do tego namó-
wił, ale został I sekretarzem Ko-
mitetu Miejskiego. Zawodowo nie 
łączyło nas nic. Później, kiedy zo-
stałem naczelnikiem miasta, spo-
tykaliśmy się, ale nie było w tym 
zaciekłej polityki. Nasze drogi 
szły do końca bezkonfl iktowo – 
wspomina Górski. 

Cezary Olejniczak, członek 
SLD, poseł na Sejm VII kaden-
cji mówi, że Waldemara Grażkę 
wspomina mile i ciepło, przede 
wszystkim dlatego, że był czło-
wiekiem lewicy, czyli widział po-
trzeby innych ludzi. Miał z nim 
wiele do czynienia nie prywatnie, 
ale właśnie na niwie społecznej 
i politycznej. 

– Ja go znałem od kiedy za-
istniałem w lewicy. Był zawsze 
merytoryczny, życzliwy. Zawsze 
dyskutował na argumenty i w na-
szych dyskusjach zawsze docho-
dziliśmy do kompromisu. Nigdy 
nie czuł potrzeby stawiania na 
swoim. Nigdy nie był w kontrze, 
jak inni politycy. Bardzo chętnie 
włączał się w moje aktywności 
jako posła SLD , np. w obchody 1 
Maja w Łowiczu. Zawsze chciał, 
żeby choć skromnie, to jednak to 
święto było obchodzone – wspo-
mina Cezary Olejniczak. 

Robert Wójcik, członek SLD, 
radny Rady Miejskiej Łowicza, 
poznał Waldemara Grażkę, jako 
młody człowiek. Określa go jako 
jednego z dwóch (obok Wiesła-
wa Cabana) swoich politycznych 
mentorów.

– Waldek w polityce był od za-
wsze, a ja go poznałem jako mło-
dy człowiek. Przeszliśmy wie-
le kampanii wyborczych i tych 
zwycięskich, i tych przegranych. 
Zawsze mówił, żeby nie krytyko-
wać ludzi, tylko mówić o proble-
mie i sposobach jego rozwiąza-
nia. Lubił młodzież. Radziliśmy 
się go w wielu sprawach – wspo-
mina Robert Wójcik. 

Jego zdaniem Waldemar Graż-
ka, jako nieliczny mówił otwar-
cie, że świat należy do młodych, 
nie widział w nich zagrożenia, 
a potencjał. – Był otwartym i cie-
płym człowiekiem – dodaje.

*
Zgodnie z wolą najbliższych 

Waldemara Grażki wyrażoną 
przez jego syna Rafała, w ma-
teriale nie zamieszczamy infor-
macji o jego życiu rodzinnym. 
– Ze swojej strony mogę powie-
dzieć, że zawsze mogłem liczyć 
na wsparcie ze strony ojca – pod-
kreśla Rafał Grażka.   ljs

reklaMa

 Waldemar Grażka
(1949-2016) 
aktywny�samorządowiec,�
radny�miejski,�radny�
sejmiku�wojewódzkiego,�
członek�sdrp,�
przewodniczący�zarządu�
powiatowego�slD,�
członek�rady�nadzorczej�
Łowickiej�spółdzielni�
Mieszkaniowej,�
pracownik�zuk.�
zmarł�26�grudnia�2016�
roku�w�wieku�67�lat.�

392573

Łowicz�|�olimpiada�wiedzy�religijnej

Dominika laureatką
Uczennica SP w Łagusze-

wie. Dominika Jażdżewska zajęła 
I miejsce w Olimpiadzie Wiedzy 
Religijnej dla szkół podstawowych 
i gimnazjalnych w diecezji łowic-
kiej. Finał olimpiady odbył się 11 
czerwca w Wyższym Seminarium 
Duchownym. Hasło tegorocz-
nej edycji brzmiało „Powołanie – 
dar i tajemnica”. W fi nale wzięły 
udział 62 osoby. Dominika zdo-
była 65 punktów. Miejsce II zajęła 

Anna Zielińska ze Szkoły Podsta-
wowej nr 4 w Rawie Mazowickiej, 
która uzyskała 64 pkt., III – Ma-
ciej Brochocki z SP w Strzybodze 
(gmina Nowy Kawęczyn, powiat 
skierniewicki) z wynikiem 56 pkt. 

Nagrodą jest 3-dniowa piel-
grzymka oraz możliwość przyję-
cia do Klasycznego LO w  Skier-
niewicach lub Prywatnego LO w 
Szymanowie (warunek to średnia 
ocen przynajmniej 4,0).  mwk   
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Łowicz | religijna�uroczystość�na�Bratkowicach

20-lecie wizyty Jana Pawła II
dokończenie ze str. 3
Nawiązując do wizyty Ojca 

Świętego pytał: co zostało z tego 
orędzia wygłoszonego w Łowi-
czu, bo może jest ono naszą dumą, 
ale czy jest życiem? Czy nie „za-
kurzyło się”?

Mimo że odpowiedzi na te py-
tania mogą być trudne, obecni na 
liturgii jeszcze raz podziękowali  
– modlitwą i brawami za historycz-
ną wizytę. Po mszy św. wszyscy 
przeszli na teren boiska przy Szko-
le Podstawowej nr 7, aby tam od-
mówić litanię do św. Jana Pawła II.  
Na czele procesji szła orkiestra 
dęta z OSP Łyszkowice i OSP Wi-
cie, która najpierw zagrała „Bar-
kę” – ulubioną pieśń Ojca Święte-
go.  mwk

Sobota |�szkolny�bal�na�zakończenie�gimnazjum

Bo każdy koniec  
jest początkiem czegoś 
nowego
Ostatni rocznik 
absolwentów Publicznego 
Gimnazjum i pierwsi 
absolwenci klasy VIII 
zreformowanej Szkoły 
Podstawowej im. Prezydenta 
RP Ignacego Mościckiego 
w Sobocie 15 czerwca 
bawili się na pożegnalnym 
balu w sali OSP.

Zabawę, która rozpoczęła się  
o godz. 16.00, uroczyście otworzy-
li dyrektorzy – Barbara Pawlaczyk 
z Zespołu Szkolno-Przedszkol-
nego w Sobocie oraz Wojciech 
Szcześniak z Gimnazjum. Powi-
tali gości, przedstawili pary ta-
neczne i jednogłośnie dali sygnał,  
że „Poloneza czas zacząć!”, po 
którym młodzież wyszła na par-
kiet, by dać pokaz do perfekcji 
wyćwiczonego, skomplikowane-
go układu z 13 figurami.

Po polonezie, dyrektor Publicz-
nego Gimnazjum w Sobocie wraz 
z prezesem prowadzącego tę pla-
cówkę od 2012 r. Stowarzyszenia 
Rozwoju Wsi Bocheń i Okolic 
Adamem Tokarczykiem, wręczyli 
pamiątkowe statuetki wszystkim, 
którzy przyczynili się do powsta-
nia szkoły i jej funkcjonowania,  
w tym licznemu gronu nauczy-
cieli i wychowawców młodzieży, 
a także przyjaciołom i pracowni-
kom niepedagogicznym. 

Jako pierwszy statuetkę z rąk 
dyrektora otrzymał sam prezes 
Stowarzyszenia Adam Tokarczyk, 

o którym Wojciech Szcześniak 
powiedział, że nigdy nie odmówił 
on dzieciom pomocy. Sam zresztą 
dyrektor również otrzymał statuet-
kę od prezesa. 

Statuetkę dla wójta Sylwestra 
Kubińskiego, będącą symbolicz-
nym podziękowaniem za przy-
chylność władzy samorządowej 
wobec planów utworzenia stowa-
rzyszeniowego gimnazjum, ode-
brała reprezentująca go sekretarz 
gminy Bielawy Stanisława Błasz-
czyk. 

To gimnazjum powstało 
dla dobra dzieci
Warto tu choć w kilku słowach 

przytoczyć może nie długą, ale 
chlubną historię sobockiego gim-
nazjum, zawiązanego dzięki de-
cyzji rodziców dzieci z pobliskie-
go Bochenia (a także Mystkowic 
i Otolic) w gminie Łowicz, któ-
rzy po likwidacji tamtejszej pod-
stawówki postanowili, że swoje 
pociechy będą kształcić właśnie 
w Sobocie. Sobocka szkoła cie-
szyła się w środowisku rodziciel-
skim dobrą opinią ze względu na 
świetną atmosferę, a także wysoki 
poziom nauczania. Na powstanie 
Publicznego Gimnazjum, prowa-
dzonego w Sobocie przez Stowa-
rzyszenie Rozwoju Wsi Bocheń  
i Okolic od 1 września 2012 r. zgo-
dziła się ówczesna Rada Gminy 
Bielawy.

– Stworzyliśmy to gimnazjum 
razem z rodzicami, dzięki pomo-
cy i pozwoleniu gminy Bielawy, 
ponieważ chcieliśmy pokazać,  

że wystarczy bardzo chcieć i moż-
na coś stworzyć. Nie było to łatwe. 
Przez te lata uczyliśmy się róż-
nych rzeczy, których nigdy wcze-
śniej nie robiliśmy. Było to bar-
dzo ciężkie, ale wiedzieliśmy, że 
jak postawimy na uczniów, któ-
rym damy dobre warunki oraz za-
chętę do nauki, to naprawdę bę-
dzie to owocowało (...). Przez te 
lata możemy się pochwalić, że za-
wsze byliśmy na drugim, trzecim, 
czwartym miejscu na osiemnaście 
gimnazjów w powiecie łowickim. 
Duże brawa dla tych uczniów  
i absolwentów, którzy pokazali, 
że można z czegoś małego zrobić 
duże rzeczy – mówił Adam To-
karczyk na uroczystości.

Podziękowania  
za wspólne lata 
Pamiątkowe statuetki na poże-

gnanie gimnazjum otrzymała dy-
rektor ZS-P Barbara Pawlaczyk 
(ucząca w gimnazjum biologii  
i sprawująca nad nim nadzór pe-
dagogiczny), a także nauczyciele, 
pracownicy obsługi i przyjacie-
le gimnazjum: Magdalena Bu-
dzisz (wychowawczyni drugiego 
oraz ostatniego rocznika gimna-
zjalistów), Agata Dróźdż, Mie-
czysława Malinowska, Krzysztof 
Chlebny, Sylwia Ulatowska, Syl-
wia Bełz, Sylwia Malinowska, 
Agata Jońska, Seweryn Chwa-
liński, Joanna Werwińska, Ma-
rzena Miterka, Monika Danych, 
Iwona Pastusiak, Agnieszka Ry-
kowska-Baleja, Wiesława Kalu-
ga, Agnieszka Walczak, Aneta 
Tarkowska, Katarzyna Owczarek, 
Magdalena Szafarowicz, Zbi-
gniew Bińczak, Marzena Tokar-
czyk, Tadeusz Dziedzic i Jolanta 
Banasik. Bukietami kwiatów po-
dziękowano przewodniczącym 
Rady Rodziców Małgorzacie Ga-
jewskiej (byłej) i Danucie Józefo-
wicz (obecnej). 

Po krótkiej przerwie oddano 
głos uczniom, którzy na ten wie-
czór przygotowali program arty-
styczny, a po nim przyszedł czas 
na beztroską zabawę. 

Zanim opuściliśmy Sobotę, za-
pytaliśmy dwie tegoroczne absol-
wentki kl. VIII SP o to, jak będą 
wspominały swoją podstawówkę 
i jakie mają plany. Ola i Marty-
na powiedziały nam: że to bardzo 
dobra szkoła, w której wszyscy 
się znali i lubili, nauczyciele byli 
serdeczni i wyrozumiali. Za tą 
atmosferą dziewczęta na pewno 
będą tęsknić. Od września jed-
na z nich rozpoczyna naukę w ło-
wickim LO im. Chełmońskiego,  
a druga – w „Ekonomiku”.  ewr 

Poloneza zatańczyli tegoroczni absolwenci klasy�Viii�szkoły�
podstawowej�oraz�klasy�iii�Gimnazjum.
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Adam Tokarczyk,�prezes�
stowarzyszenia�rozwoju�wsi�
Bocheń�i�okolic.

RZuT OkieM |�poDwójny�Bal

52 uczniów klas iii gimnazjum oraz 43 uczniów klas Viii szkoły 
podstawowej bawiło się w minioną sobotę,15 czerwca, na balu  
w murach Pijarskich Szkół królowej Pokoju.�towarzyszyli�im�
nauczyciele,�organizacją�i�opieką�zajęli�się�rodzice.��Bal�rozpoczął�się�
polonezem,�którego�oddzielnie�zatańczyli�ósmoklasiści,��
odrębnie�gimnazjaliści.�pierwsi�wybrali�utwór�wojciecha�kilara��
z�filmu�„pan�tadeusz”,�drudzy�–�Bartosza�Chajdeckiego�z�serialu�
„Czasu�honoru”.�organizatorzy,�ze�względu�na�upalną�pogodę,�ustawili�
na�zewnątrz�sali�gimnastycznej,�gdzie�bawiła�się�młodzież,�duże�
klimatyzatory,�które�wdmuchiwały�do�środka�schłodzone�powietrze.�mwk

fo
t.

�M
ir

o
s

Ła
w

a
�w

o
ls

k
a

-k
o

B
ie

r
eC

k
a

Łowicz, Warszawa�
Poseł  
z Woźniak 
zaprosił  
na Wiejską

dokończenie ze str. 21
Z wyjazdu wróciła zadowolona 

nie tylko ona, ale także jej córka, 
która początkowo nie bardzo mia-
ła chęć jechać do sejmu. 

Emerytka Irena Stępień przy-
znała w rozmowie z NŁ, że ina-
czej wyobrażała sobie gmach Sej-
mu. Była zaskoczona, że to tak 
duży kompleks budynków, a sale 
wewnątrz są tak przestronne i są 
w nich dobre warunki do pracy, 
w klimatyzowanych pomieszcze-
niach.  

– Z wycieczki jestem bardzo 
zadowolona, wiele z niej wynio-
słam i inaczej spojrzałam na pra-
cę sejmu. 

Obie panie powiedziały, że 
pozytywnym doświadczeniem 
dla nich było spotkanie twarzą  
w twarz ze  znanymi politykami. 
 mwk

Tablica upamiętniająca wizytę Jana Pawła ii�w�Łowiczu�na�frontonie�
kościoła�Chrystusa�Dobrego�pasterza.�
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Łowicz�|�na�rowerach�wzdłuż�loary

Byli w bajkowych zamkach 
i zwykłych domach Francuzów
W 6 dni pokonali na rowerach 200 km. Grupa młodych łowiczan 
wróciła w ubiegłym tygodniu z Francji, którą przemierzała rowerami, 
podziwiając zabytki i przyrodę brzegów Loary. Byli z nimi rówieśnicy
z Montoire-sur-le-Loir, miasta partnerskiego Łowicza.

Choć wyjazd dobiegł końca, 
to zawiązane na miejscu rówie-
śnicze znajomości nadal trwają. 
Młodzież wymienia między sobą 
wiadomości i zdjęcia. Łowiczanie 
myślą już o tym, jak tym razem 
u siebie ugościć Francuzów. To, 
że będzie rewizyta, jest już niemal 
pewne. 

W projekcie edukacyjnym Eto-
ile-Cyclo USEP 41 uczestniczy-
ło 18 uczniów uczących się języ-
ka francuskiego w SP 7 im. Jana 
Pawła II z Oddziałami Integracyj-

nymi i Pijarskiej SP Królowej Po-
koju w Łowiczu. Z dziećmi poje-
chało 4 opiekunów: Małgorzata 
Wiśniewska, Dorota Krawczyk, 
Sebastain Popiel oraz Agnieszka 
Gajda. Pobyt we Francji trwał od 
31 maja do 8 czerwca. Poza krótką 
wizytą w Paryżu, do którego pole-
cieli samolotem, większość czasu 
łowiczanie spędzili w dolinie Lo-
ary, przemieszczając się z miejsca 
na miejsce rowerami. Momenta-
mi było męcząco, ale na pewno 
nie nudno, najważniejsze, że bez-
piecznie. 

Wyjazd został zorganizowany 
na zaproszenie Jacquesa Derrie-
na, dyrektora Szkoły Podstawowej 
Ecole Pasteur, w Montoire -sur -le 
-Loir we Francji, mieście partner-

skim Łowicza. Koordynatorka ło-
wickiego wyjazdu, nauczycielka 
języka francuskiego, Małgorza-
ta Wiśniewska, wymieniła z Ja-
cquesem Derrienem co najmniej 
kilkadziesiąt e-maili i telefonów. 
Przygotowania trwały kilka mie-
sięcy. 

od jazdy próbnej 
do opieki żandarmerii
Nauczyciele, którzy dołączy-

li do grupy jako opiekunowie 
na krótko przed wyjazdem, po-
wiedzieli nam, że na miejscu za-
stali wszystko świetnie zorga-
nizowane. Dzieci z licznej, bo 
łącznie 50-osobowej grupy, która 
codziennie wyjeżdżała na trasę, 
przeszły szkolenie, jak zachowy-

wać się na drodze, miały zorga-
nizowane 10-kilometrowa jazdę 
próbną z dopasowaniem rowerów 
do indywidualnych wymagań, 
a na samej trasie wybranej tak, by 
nie jechać tam, gdzie natężenie 
ruchu jest duże, do każdej szóst-
ki dzieci przypisany był opiekun 
albo nawet dwóch. Grupę piloto-
wał szef żandarmerii w Monto-

ire. Nie bez znaczenia był fakt, że 
„Etoile-Cyclo” USEP 41 ma już 
długą tradycję. 

Z dnia na dzień łatwiej
Uczestnictwo w tym rowero-

wym rajdzie polega na pokona-
niu dziennie na rowerach od 30 do 
45 kilometrów w dolinie zamków 
nad Loarą, poznanie tego regio-
nu oraz jego zabytków począw-
szy od Montrésor (obiekt należą-
cy do polskiej rodziny Reyów), 
przez Chaumont, Chambord, 
Talcy, Blois, i kończąc na Ven-
dôme. Z relacji uczestników wy-
nika, że najgorszy był pierwszy 
dzień, kiedy trzeba było jechać 
pod górę nachyloną pod kątem 
ok. 30 st. W kolejnych dniach było 
już dużo lżej, nogi przyzwyczaiły 
się do wysiłku i rytmu trasy, je-
dyną uciążliwością była koniecz-
ność codziennego pakowania się 
i rozpakowywania podczas przy-
stanków noclegowych organizo-

wanych w obiektach sportowych. 
Dużym plusem było to, że rowe-
rzyści nie musieli wozić ze sobą 
bagaży. Tym zajęła się obsługa 
techniczna grupy. 

Smak bagietki
Francja zachwyciła. Choć wy-

jazd był swego rodzaju nagroda 
dla najlepiej radzących sobie z ję-
zykiem francuskim, to mało kto 
z siódmoklasistów miał wcześniej 
kontakt z tym krajem. Na miejscu 
uczniowie mieli okazję zetknąć 
się z jego historią i teraźniejszo-
ścią.

Malwina Ciesielska, Amelia 
Siejka, Maja Czerwińska ze szkół 
pijarskich wróciły pełne wrażeń. 
Francuskiego uczą się od roku, 
więc dużego zasobu słownic-
twa nie mają, ale dzięki temu, że 
w rodzinach, u których gości-
ły, dorośli mówili dobrze po an-
gielsku, z komunikacją nie było 
kłopotów. W przełamaniu lodów 
z młodymi Francuzami pomaga-
ły zabawy integracyjne takie, jak 
chociażby Anse Kabanse, nauka 
belgijki, piosenki czy gry w gol-
fa. 

Było za to sporo niespodzia-
nek. Polaków zaskoczyło to, że 
Francuzi jedząc śniadanie nigdy 
nie piją z z kubków czy fi liżanek 
– zawsze z miseczek i zdziwiło, że 
Francuzi jedzą obiad złożony aż 
z 5 dań. Smak oryginalnej francu-

Reportaż

LILIaNNa JÓŹWIaK
-STaSZEWSKa

lila.staszewska@lowiczanin.info

poznaliśmy�francję�
niefolderową,�
francję�prawdziwą,�
uczestniczyliśmy�
w�codzienności�
mieszkańców
tego�kraju.

W tle zamek Montresor,�należący�do�rodziny�reyów,�obok�most�zaprojektowany�przez�Gustawa�eiffl�a.�
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Łowicka grupa przy wielkim królewskim zamku Chambord. jak�widać:�ciepło�wcale�tam�nie�było.
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Przystanek na trasie na krótki odpoczynek. na�pierwszym�planie�jcques�Derrien,�dyrektor�ecole�pasteur,��
na�zaproszenie�którego�łowiczanie�pojechali�do�francji.
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skiej bagietki jest natomiast o wie-
le lepszy od tych sprzedawanych  
u nas. Francuzi dziwili się, że w 
Polsce dzieci uczą się w szkole 
podstawowej aż 8 lat, a język któ-
rym się posługują jest tak trudny, 
że nawet zwykłe „Cześć!” może 
być wyzwaniem. 

Z wizyta u hrabiego 
Konstantego
Turystyczny program wyjazdu 

dziewczyny zapamiętają na dłużej 
ze względu na pewną szczegól-
ną postać, a mianowicie hrabiego 
Konstantego Reya. Pogodne uspo-
sobienie i niezwykła gościnność 
gospodarza zamku Montresor, 
który piękną polszczyzną opo-
wiedział o historii rodu Branic-
kich oraz swoich wnukach, któ-
rzy wraz z jego synem Mikołąjem 
Reyem mieszkają w Krakowie. 

Wyjątkową gratką był mini 
koncert fortepianowy, który dla 
wszystkich wykonała Malwina, 
uczennica Niepublicznmej Szko-
ły Muzycznej I stopnia w Łowi-
czu. Dziewczynka miała okazję 
zagrać Sonatinę Wiedeńską Mo-
zarta na instrumencie, na którym 
kiedyś Chopin uczył grać hrabian-
ki Branickie, a nawet samą Geor-
ge Sand. 

Francja zbliżyła 
Polaków
Uczennice SP 7: Patrycja Kru-

szyńska, Agata Kłosińska, Ga-

brysia Stasiak, Oliwia Beczek  
i Julia Gajda, z którymi rozma-
wialiśmy kilka dni po powro-
cie do Polski doceniają wyjazd 
z jeszcze innego powodu. Dzięki 
niemu ich grupa znajomych po-
większyła się nie tylko o Francu-
zów, ale i o Polaków – uczniów 
szkół pijarskich, z którymi za-
poznały się już podczas dwóch 
spotkań integracyjnych poprze-
dzających wyjazd. Razem jesz-
cze przyjemniej było podziwiać 
Paryż i piękne krajobrazy doli-

ny Loary, czy ogromny zamek  
w Chambord, który obok nie-
zwykle gościnnego Montresor  
i otoczonego przepięknymi ogro-
dami Chaumont, uczennicom SP 
7 najbardziej zapadł w pamięci. 

Tego nie zapewni  
żadne biuro podróży
Co do tego, że wyjazd, który 

połączył w sobie w sobie elemen-
ty edukacji przyrodniczej, histo-
rycznej, geograficznej, językowej i 

sportowej, przyniósł uczniom wie-
le korzyści, nie ma wątpliwości 
jego główna organizatorka Mał-
gorzata Wiśniewska. Romanistka 
przyznaje, że kiedy w październi-
ku ubiegłego roku zaczęła pierw-
sze rozmowy na temat wyjazdu 
miała sporo obaw związanych z 
bezpieczeństwem, które potęgo-
wały protesty żółtych kamizelek, 
dlatego ostateczna decyzja została 
przeciągnięta do lutego. Organiza-
cyjnie pomagało na pewno to, że 
wg wymogów projektu na każdą 
grupę 6 uczniów przypada jeden 
opiekun, co doskonale sprawdzi-
ło się zarówno na trasie rowero-
wej, ale też na lotnisku czy pod-
czas zwiedzania Paryża. Dużym 
wsparciem wykazały się władze 
Łowicza, które sfinansowały bi-
lety lotnicze i ubezpieczenie, co 
mocno obniżyło koszty wyjazdu, 
które musiały ponieść rodziny. 

W podobnym projekcie Ło-
wiczanie uczestniczyli już 4 lata 

temu. – Poznaliśmy Francję nie-
folderową, Francję prawdziwą, 
uczestniczyliśmy w codzienności 
mieszkańców tego kraju, której 
to możliwości na pewno nie mają 
uczestnicy wycieczek organizo-
wanych przez biura. Nie do prze-
cenienia jest ilość walorów edu-
kacyjnych zahaczających nawet 
o praktyczne zadania z historię 
sztuki, jakie nasi uczniowie mieli 
okazję rozwiązywać na miejscu – 
powiedziała nam Małgorzat Wi-
śniewska. 

Łowiczanie doceniają też 
możliwość spotkania z grupą za-
paleńców rowerowych, z których 
najstarszy towarzyszący im na 
trasie miał 89 lat. Bez tych ser-
decznych, pozytywnie nastawio-
nych ludzi, rzęsisty całodniowy 
deszcz który spotkał rowerzy-
stów na samym początku trasy 
w Chambord mógłby wyciecz-
kowiczów skutecznie zniechęcić,  
a jednak tego nie zrobił. 

Zabytkowy kościół w trakcie odnowy��–��jeden�z�wielu�przystanków�
na�trasie.�
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Na przystankach�największym�powodzeniem�cieszyło�się�coś�do�picia.
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Podczas zwiedzania zamku Montresor�łowiczanie�spotkali�się�z�hrabią�
konstantym�reyem.
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Swoje umiejętności muzyczne w zamku Reyów, przy�fortepianie�
na�którym�fryderyk�Chopin�uczył�grać�George�sand,�miała�okazję�
zaprezentować�jedna�z�uczennic�szkół�pijarskich,�Malwina�Ciesielska.�
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Kultura
Nieborów�|�Bezcenne�zbiory�udostępnione�dla�zwiedzających

Strażnicy maryjnego wizerunku
„Sobiescy i Radziwiłłowie. Strażnicy Wizerunku Maryjnego” – to tytuł wyjątkowej wystawy, która powstała w pałacu 
w Nieborowie dzięki rodzinie Radziwiłłów. 15 czerwca została ona uroczyście otwarta w obecności Macieja Radziwiłła 
– który jest kustoszem wystawy, jego krewnych oraz licznie przybyłych gości. Do Nieborowa przyjechał również 
prof. Jerzy Mioziołek – dyrektor Muzeum Narodowego w Warszawie, któremu Nieborów polega.

Wyjątkowość nowej wystawy 
polega na tym, że Radziwiłłowie 
– potomkowie dawnych właścicie-
li nieborowskich dóbr – udostęp-
nili wiele swoich pamiątek, nigdy 
nie eksponowanych. Najcenniej-
szym eksponatem (ten akurat był 
już prezentowany) jest niepozor-
ny wizerunek Matki Bożej (dato-
wany na I połowę XVII wieku), 
który został znaleziony w 1683 r. 
w drugim dniu odsieczy wiedeń-
skiej. Przez króla Jana III Sobie-
skiego został on odczytany jako 
symbol zwycięstwa nad armią tu-
recką, ze względu na napisy wid-
niejące na szarfach trzymanych 
przez anioły, odnoszące się (przy-
padkiem) do imienia króla. Treść 
tych napisów to: „In hac Imagine 
Mariae Victor ero Ioannnes”, czyli 
„W tym obrazie Maryi ja Jan będę 
zwycięzcą” oraz „In hac Imagi-
ne Mariae Vinces Ioannes” czyli 

„W tym obrazie Maryi zwycię-
żysz Janie”. Te napisy oraz oczy-
wiście zwycięstwo spowodowały 
to, że Jan III Sobieski otoczył ob-
raz kultem trwającym do dnia dzi-

siejszego. Obraz jest też uznawany 
za jeden z najcenniejszych zdoby-
czy spod Wiednia. 

Obraz, który jest pod opieką 
Radziwiłłów od dziesięciu poko-

leń, pokazywany był dotąd jedy-
nie w 1883 i 1983 roku, podczas 
dwóch wystaw upamiętniających 
200. i 300. rocznicę zwycięstwa 
pod Wiedniem. Obie te wystawy 

zorganizowane były w Krakowie. 
Poza oryginałem, na wystawie 
prezentowane są jego kopie – jed-
na z nich przywieziona w ostatniej 
chwili z Loretto, a także portre-
ty Radziwiłłów ze starej linii nie-
świeskiej i liczne pamiątki rodzin-
ne. Wystawę – która zajmuje kilka 
pomieszczeń w pałacu ze stałą 
ekspozycją, można będzie oglą-
dać w pałacu w Nieborowie do 15 
września.

Maciej Radziwiłł dziękował 
kustosz muzeum w Nieborowie 
Monice Antczak i Aleksandrze 
Czarnołęckiej (wszyscy troje są 
współkuratorami wystawy „So-
biescy i Radziwiłłowie. Strażnicy 
Wizerunku Maryjnego”) za zor-
ganizowanie wystawy. Jako do-
wód wdzięczności podarował pa-
niom medaliki z wizerunkiem 
Matki Boskiej. Żartował, że nawet 
obiekty, które nie są najładniejsze, 
zostały na niej pięknie wyekspo-
nowane. – Te brzydkie ekspona-
ty pochodzą z rodziny Sapiehów 

– miłych ludzi, ale naszych od-
wiecznych wrogów – mówił 
z uśmiechem.

Maciej radziwiłł: ten 
obraz to nie jest nasza 
własność
– Z tym obrazem wiąże się 

historia najpiękniejszych chwil 
w historii Polski, która jest o tyle 
ciekawa, co piękna – mówił Ma-
ciej Radziwiłł podczas otwarcia 
wystawy – bo wielcy wodzowie 
uważają zwykle, że to oni zwycię-
żyli, dzięki swojemu swoim talen-
tom, pomysłom i fortelom. Król, 
chociaż miał wszelkie dane, aby 
mówić, że to on wygrał, bo rze-
czywiście dokonał genialnego 
manewru, który przesądził o bi-
twie, uważał jednak, że zwyciężył 
dzięki Maryi. 

Pan Maciej dedykował wysta-
wę trzem osobom: swojej babce 
Marii, która miała wielki wpływ 
na jego gałąź rodziny i na niego 
osobiście. Była ona strażnikiem 
jednej z kopii obrazu i zawsze bę-
dzie mu się z nim kojarzyła. Dru-
ga to Izabela Radziwiłłowa – bab-
ka żony Macieja Radziwiłła, która 
była mocno związana z Niebo-
rowem. Trzecia – to mało zna-
na Anna Engelgard, niania dzieci 
ostatniego właściciela Nieświe-
ża, która uratowała obraz w 1939 
roku i po wojnie przekazała go 
z powrotem rodzinie. 

Maciej Radziwiłł podkreślał 
przy tym, że strażnikami obrazu 
bywały czasem skromne osoby. 
Radziwiłłowie nie czują się wła-
ścicielami obrazu, ale opiekuna-
mi. Są przekonani, że to również 
Matka Boska opiekuje się nimi. 

Dyrektor Muzeum Narodowego w Warszawie, prof.�jerzy�Miziołek,�
życzył�autorom�wystawy�100�tys.�zwiedzających�w�czasie�całego�
letniego�sezonu.�
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Na wystawie prezentowane są także obrazy przedstawiające 
Radziwiłłów.�pośrodku�zdjęcia�widoczny�jest�obraz�katarzyny�
z�sobieskich�radziwiłłowej.�
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Większość obrazów i pamiątek rodzinnych tworzących wystawę 
nigdy�nie�była�nigdzie�eksponowana.�
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Najcenniejszym zbytkiem wystawy jest Matka Boska spod Wiednia, 
obraz�datowany�na�i�połowę�XVii�wieku.�
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Współkuratorem wystawy 
jest Maciej Radziwiłł, którego�
rodzina�opiekuje�się�obrazem�
od�dziesięciu�pokoleń.�
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MIrKa WoLSKa
-KoBIErECKa

mirka.wolska@lowiczanin.info
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Łowicz |�pieszy�rajd�dla�starszych�i�dla�młodych

Wielopokoleniowa grupa 
poznawała postać Wegnera
– Jeśli Wegner ze swoimi działania nie jest jeszcze 
państwu znany, to po dzisiejszym dniu na pewno 
będzie bliższy – powiedziała Marzena Kozanecka-
Zwierz – dyrektor Muzeum w Łowiczu, witając  
14 czerwca w placówce 47-osobową grupę, która brała 
udział w rajdzie po Łowiczu śladami Jana Wegnera.

Potem dyrektor przekazała gru-
pę pod opiekę Andrzeja Chmie-
lewskiego, zapowiadając, „że o 
Wegnerze wie on wszystko, albo 
nawet więcej”. Pracownik mu-
zeum już na wstępie powiedział, 
że Wegnera nie miał okazji ni-
gdy poznać osobiście, chociaż  
o tym marzył. Gdy zaczynał pracę 
w muzeum, Wegner był już star-
szym, schorowanym człowiekiem 
i nie było okazji do spotkania.

Po tym, jak dalej mówił o ło-
wickim historyku, społeczniku  
i nauczycielu, widać było, że 
prawdziwe są słowa o tym, że jest 
on mu bliski i podziwia go. Opo-
wiedział swój sen, w którym przy-
śnił mu się Wegner, dający wska-
zówkę, gdzie może kupić wydaną  
w latach 60. książkę jego autor-
stwa o Nieborowie, która była 
wtedy białym krukiem. Był bar-
dzo szczęśliwy, gdy to się udało. 

– To, że się tutaj spotykamy, 
to też jest jego zasługa – mówił 
Chmielewski w sali barokowej 
muzeum. Przypomniał w niej hi-
storię powstania kompleksu bu-
dynków, w tym kaplicy, krótko 
wymienił instytucje, które w prze-

strzeni lat miały tu swoją siedzi-
bę. Mówił też, jak niezwykłe było 
to, że kaplica ocalała najpierw w 
1939, a potem w 1945. Podkreślał, 
że naprawdę wielka była zasługa 
ludzi, którzy w czasach powojen-
nych, gdy odbudowy wymagało 
wiele domów i innych obiektów, 
lobbowali za odbudową gmachu 
pomisjonarskiego i to skutecz-
nie. Było to możliwe, ponieważ dr 
Jan Wegner był szanowaną posta-
cią jeszcze przed wojną i znał się 
z prof. Stanisławem Lorentzem 
(dyrektorem Muzeum Narodowe-
go w Warszawie w latach 1935-
1982), który był świadomy odręb-
ności kulturowej Łowicza.  

Z muzeum grupa udała się do 
miejsc związanych z Janem We-
gnerem: pod pomniki Powstania 
Styczniowego i Artura Zawiszy 
Czarnego, do domu Wegnerów 
przy Nowym Rynku, do budynku 
Szkoły Podstawowej nr 2 (gdzie 
mieściło się Gimnazjum nr 2 im. 
Jana Wegnera) oraz do ruin zam-
ku prymasowskiego, gdzie była 
umówiona z Wojciechem Gro-
neckim, obecnym właścicielem 
obiektu. 

Rajd śladami Jana Wegnera 
zorganizowała Mirosława Wal-
czak – członkini Łowickiego 
Uniwersytetu Trzeciego Wie-
ku. Kilkanaście lat, jako dyrektor 
Gimnazjum nr 2, była współorga-
nizatorką podobnych rajdów dla 
młodzieży. W piątkowym rajdzie 
wzięła udział 23-osobowa grupa 
uczniów gimnazjum, oprócz nich 
absolwenci tej szkoły, ich rodzice  
i słuchacze Łowickiego Uniwer-
sytetu Trzeciego Wieku.  mwk 

Łowicz |�powiatowa�Biblioteka�publiczna

63 uczniów recytowało 
poezję i prozę
13 czerwca w Powiatowa Biblioteka Publiczna w Łowiczu 
zorganizowała IV Powiatowy Konkurs Recytatorski.  
Wzięło w nim udział aż 63 uczniów ze wszystkich klas  
szkół podstawnych oraz z ostatniej klasy gimnazjum.

Jury miało problem z wyłonie-
niem zwycięzców, zwłaszcza w 
najstarszej grupie, ponieważ kil-
ka osób prezentowało dobry po-
ziom, a pula nagród była ogra-
niczona. Czy osoby te za rok lub 
kilka lat zdecydują się na udział  
w Ogólnopolskim Konkursie Re-
cytatorskim, do którego elimi-
nacje na szczeblu powiatowym 
rokrocznie przeprowadza PBP? – 
zobaczymy. 

Jak nam powiedziała Magda-
lena Barlak, bibliotekarz, jurorom 
podobał się urozmaicony repertu-
ar jaki prezentowali uczniowie. Co 
charakterystyczne, widoczne było 
to, że znacznie łatwiej było go do-
brać dla uczniów najmłodszych 
i najstarszych, znacznie trudniej 

– dla grupy pośredniej, dla której 
dziecięca literatura jest już zbyt 
dziecinna, a ta poważniejsza – 
zbyt poważna. 

Konkurs rozgrywany był  
w trzech kategoriach. W grupie 
uczniów klas I-III o nagrody ry-
walizowało 18 osób. I miejsce 
zajęła Nadia Muras Szkoły Pod-
stawowej w Nowych Zdunach za 
recytację wiersza Marii Konop-
nickiej „Muchy samochwały”, II 
– Agata Długosz ze Szkoły Pod-
stawowej w Zielkowicach za recy-
tację wiersza Anny Gratkowskiej 
„Bal w kurniku”, III – Barba-
ra Kapusta ze Szkoły Podstawo-
wej w Popowie, która przedsta-
wiła wiersz Bogusława Michalca 
„Koncert pawia”. 

Wyróżnienie otrzymały: Zo-
fia Wojtysiak z SP w Nowych 
Zdunach za interpretację wier-
sza Agnieszki Frączek „Miss sto-
noga” oraz Julia Jóźwiak ze SP  
w Kocierzewie Płd. – za recytację 
utworu Hanny Niewiadomskiej pt. 
„Zaraz”. 

W kategorii uczniów klas IV-
-VI, zgłoszone było 24 osoby. I 
nagrodę zdobyła Zuzanna Ko-
strzewa z SP w Łyszkowicach, za  
wiersz Ludwika Jerzego Kerna 
„Rozmowa z pluskwą”, II – Roza-
lia Gosławska z SP w Popowie za 
recytację wiersza Hanny Niewia-
domskiej „Ploteczki”, III – Wikto-
ria Dzik z SP w Nowych Zdunach 
przedstawiła fragment „Grani-
cy” Zofii Nałkowskiej. Wyróżnie-
nie odebrała Ada Ziębińska z SP  
w Bobrownikach za recytację 
wiersza Jakuba Przebindowskie-
go „Kawoszka”. 

Uczniów klas VII-VIII szkół 
podstawowych oraz klas III gim-
nazjów było 21. W tej katego-
rii drugą nagrodę i jedno wy-
różnienie odebrali też chłopcy. 
Miejsce I zajęła Amelia Łukawska 
ze SP w Gągolinie Płd. która wy-
konała wiersz Joanny Kulmowej  
„Z metafizyki prowincjonalnej”, 
II – Jan Adamowicz z SP w Kier-
nozi za wykonanie „Reduty Od-
rona” Adama Mickiewicza, III 
– Małgorzata Pawłowska z SP  
w Popowie za wykonanie „Niena-
wiści” Wisławy Szymborskiej. 

Wyróżnienia przyznano: Ja-
kubowi Papudze z SP w Popo-
wie za recytację wiersza Stanisła-
wa Mrożka „Wina i kara”, Annie 
Wojtysiak ze SP w Nowych Zdu-
nach za wykonanie „Urszulki Ko-
chanowskiej” Bolesława Leśmia-
na oraz Nikoli Kędziorze z SP  
w Skaratkach M. która sięgnęła po 
„Ofiarę fachowości” Mariana Za-
łuckiego. 

Nagrodami były gadżety BS 
Ziemi Łowickiej oraz głośniki, po-
wer banki i kijki do selfie ufundo-
wane przez ten bank.  mwk

Rajd rozpoczął się w budynku Muzeum w Łowiczu,�gdzie�organizatorka�Mirosława�walczak�(na�zdjęciu��
z�prawej)�powitała�uczestników.�
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Łyszkowice�|�„oldskulowe�trampki”�

Breakdance – coś więcej niż taniec
„Oldskulowe trampki” za nami. Coroczna, 
cykliczna impreza dla dzieci i młodzieży tańczących 
breakdance została zorganizowana w niedzielę, 
16 czerwca, na terenie GOKiS w Łyszkowicach. 

Wzięło w niej udział około 
270 osób w wieku od lat 4 do 18. 
Tancerze z Łowicza, Łyszkowic, 
Kiernozi, Sannik, Sochaczewa 
i innych miejscowości woje-
wództw łódzkiego i mazowieckie-
go popisywali się na scenie, wy-
konując akrobacje przy muzyce 
miksowanej przez DJ Bizz (Rafała 
Pijawkę). 

Rywalizacja odbywała się 
w trzech grupach wiekowych, 
trwała od godz. 10.30 do wieczo-
ra. Popisy tancerzy odbywały się 
na scenie ustawionej na zewnątrz 
ośrodka, obok niej ustawiony był 
telebim, z którego również widać, 
co się dzieje na scenie.

Uczestników konkursu, ich ro-
dziny i pozostałe osoby zgroma-
dzone przed sceną powitali: Mo-
nika Wawrzyn – dyrektor GOKiS 
oraz instruktorzy i organizatorzy 
– Kamil Korzewski i Tomasz Wa-
lak. 

Przedstawili oni jurorów, któ-
rymi były znane w tym środowi-
sku postacie: bboy Anioł z Kutna 
– członek grupy Scrap Beat i in., 
doświadczony juror ogólnopol-
skich zawodów breakdance; bboy 
Snake z Częstochowy – z ekipy 
Ready to Battle, Battle Tribe, le-
genda breakdance w Polsce, któ-
ry prowadzi szkolę tańca ,,Snake 
Dance” w Częstochowie; bboy 
Zawias z Zabrza – z ekipy Chybił-
Trafi ł Crew, Battle Tribe.

Wspomniany na wstępie DJ 
Bizz, również przyjechał z Czę-
stochowy, jest członkiem eki-
py Ready To Battle, wielokrotny 

zwycięzcą i jurorem zawodów dla 
DJ-ów w Polsce i za granicą. 

W przygotowania do imprezy 
zaangażowani byli również Bartek 
Urbański, czyli bboy Erbi z Łowi-
cza, który jako grafi k opracował 
kubki, dyplomy i banery „Oldsku-
lowych trampek”, Maciej Rachu-
biński – bboy Orzech z Łowicza 
– fotograf oraz Mateusz Rutkow-
ski i Julia Flakowska – którzy po-
magali w sprawnym prowadzeniu 
imprezy.

Nowością tegorocznej imprezy 
było stoisko z ubraniami i gadżeta-
mi do breakdance oraz pokaz wy-
konywania graffi ti na żywo, któ-
ry wykonał Koksu Oner – grafi k 
z wykształcenia. 

Nagrody, czyli 
o co w tym chodzi
Dla tańczących breakdance te 

wyjaśnienie będą niepotrzebne, 
ale pozostałym czytelnikom mogą 
pomóc zrozumieć, o co w tym 
chodzi. 

Oryginalność – to w języku hip 
hopu po prostu kreatywne podej-
ście do tańca, charakter w tańcu.

Footwork – to część układu wy-
konywana w parterze, polegająca 
na płynnym przechodzeniu z jed-
nej fi gury do następnej.

Top rock – to „górna” część 
tańca, polegająca na rytmicz-
nym i oryginalnym poruszaniu się 
w płaszczyźnie.

Freez – to efektowne zatrzy-
mania w tańcu (np. stanie na jed-
nej ręce. 

W kategorii I startowało 120 
uczestników (od przedszkolaków 
do uczniów klas III szkół pod-
stawowych). Równorzędne wy-
różnienia za indywidualne pre-
zentacje otrzymali: Aleksander 

Wawrzyniak z Nowej Suchej, Ty-
mon Młodzianowski z Łyszko-
wic, Wojciech Stańczak z Nowej 
Suchej, Bartosz Uczciwek z Chą-
śna i Mateusz Kazimierski z No-
wej Suchej. 

Kategoria II, nietypowo, obej-
mowała młodzież od klasy VII 
szkoły podstawowej wzwyż. Star-
towało w niej 30 tancerzy, którzy 
rywalizowali w systemie pucharo-
wym. Miejsce I zajął Maciej Dą-
browski z Łowicza, II – Kamil Śli-

wiński z Łowicza, III – Ksawery 
Mika z Łowicza, IV – Jakub Wa-
silewski z Sannik. Wyróżnienia:
top rock – Natalia Jarzyńska 
z Sannik, footwork – Michał Rut-
kowski z Łowicza, oryginalność 
– Jan Kwiatkowski z Łowicza, fre-
ez – Julia Plichta z Nieborowa. 

W kategorii III startowało 120 
tancerzy (uczniów klas IV-VI 
szkół podstawowych). Tutaj ry-
walizacja była dwuetapowa. Jury 
nagrodziło: Dominika Michałow-

skiego z Sochaczewa – miejsce I, 
Damiana Bąbę z Nowej Suchej 
– II, Gabriela Jędrzejczyka z Łysz-
kowic – III, Ksawerego Rynka 
z Łowicza – miejsce IV. Wyróż-
nienia: top rock – Aleksandra 
Kurczak z Łyszkowic, footwork 
– Nikodem Pudłowski z Niebo-
rowa. Oryginalność – Szczepan 
Bogusz z Chąśna, freez – Marika 
Piechocka z Sochaczewa. 

Dlaczego tańczą? 
Podczas konkursu mieliśmy 

okazję rozmawiać z kilkoma oso-
bami, które mówiły nam o fe-
nomenie breakdance. 15-letnia 
Karolina Graszka tańczy w Łysz-
kowicach od 6 lat. Przyznała, że 
jeszcze się jej nie znudziło, cho-
ciaż w ostatnim roku treningów 
miała jakiś drobny kryzys. Naj-
bardziej w breakdance podoba się 
jej akrobatyka, ruchy taneczne. 
Uważa, że każdy tańczy inaczej 
i tańcem tym można wyrazić swój 
charakter. – No i muzyka jest su-
per! – dodała na koniec rozmowy. 

13-letnia Honorata Polit tań-
czy również w Łyszkowicach, ma 
5-letni staż. Przyznała, że wszyst-
ko zaczęło się od pokazu w szko-

le, który bardzo się jej podobał. 
Zaczęła przychodzić na treningi 
i jakoś ją to wciągnęło. – Taniec 
daje mi pewność siebie. W kon-
kursie biorą udział piąty raz, mały 
stres przed występem jest, ale 
z roku na rok coraz mniejszy. 

Emilia Adamiec, mama 8-let-
niej Alicji i 6,5-letniego Patry-
ka, powiedziała nam, że jej dzie-
ci od roku chodzą na breakdance 
w Łyszkowicach i uwielbiają ten 
taniec. Nigdy nie opuszczają za-
jąć. – Treningi są raz w tygodniu, 
może nawet fajnie by było, gdy-
by były częściej. Dzieci ćwiczą 
w domu i są zachwycone, a Kamil 
Korzewski jest ich idolem. 

Pani Emilia przyszła obejrzeć 
wystąp wraz ze swoim mężem, 
pod sceną były też obie babcie. 
Wszyscy się w rodzinie cieszą, 
że dzieci wychowywane są ak-
tywnie. Jak nam powiedziała pani 
Emilia, jej dzieci nie „siedzą” 
w telefonach i komputerach, ale 
tańczą, grają w ping-ponga, a Pa-
tryk także trenuje piłkę nożną. 
Na razie nie brakuje im na to cza-
su, gdy zabraknie – łatwiej będzie 
wybrać im to, co im się najbar-
dziej podoba. 

MIrKa WoLSKa
-KoBIErECKa

mirka.wolska@lowiczanin.info

Alicja Adamiec, podobnie jak jej brat Patryk�widoczny�w�głębi�
na�scenie,�nie�omija�żadnego�treningu.�
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Występom tancerzy�przyglądali�się�jurorzy,�którzy�siedzieli�z�tyłu�sceny.
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Najmłodsi uczestnicy konkursu pokazywali swoje umiejętności 
podczas�solowych�występów.�
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 iNFORMATOR�ŁowiCki�

ważne telefony
� �infolinia PkP��

intercity�703�200�200,��
koleje�Mazowieckie�22�364�44�44,��
Łódzka�kolej�aglomeracyjna�(42)�205�
55�15

� informacja PkS 609-846-204
�Pogotowie ratunkowe 999�alarmowy
�Straż pożarna 998�alarmowy
�Policja 997�alarmowy
�Policyjny telefon zaufania�837-80-00
�Pogotowie energetyki cieplnej �

46-837-59-16
�Pogotowie wod.-kan.�46-837-35-32
�Pog. energetyczne�991,�46-830-15-00
�Awarie oświetlenia ulicznego  

w Łowiczu:�881-551-551,�46�830-91-53�
�Warsztat konserwatorski ŁSM  

46-837-65-58
�Taxi osobowe:��

46-837-34-01;�46-191-91;�46-830-05-00;�
606-486-555;�600-508-308;��
Dworcowa:�602-774-552

�Taxi bagażowe:�46-837-35-28�
�Łowickie Stowarzyszenie 

 Abstynenckie „Pasiaczek”��
Łowicz,�ul.�św.�floriana�7,�tel.�46-837-66-92,�
pon.-pt.�godz.�16.-20.00.

�Punkt pomocy dla ofiar przemocy  
w rodzinie�(siedziba�stowarzyszenia�
„nadzieja”�ul.�podrzeczna�3a),��
tel.�46-830-03-63,�czynny:�16.00-19.00.

dyżury przychodni
�Nocna i świąteczna pomoc lekarska  

ul.�ułańska�28,�tel.�46-837-56-11,�46-837-56-
12,�46-837-56-13�lub�509-056-091–�czynna:�
w�dni�robocze�18.00-8.00,�soboty,�niedziele�
i�święta�od�8.00�(przez�24�h).

apteki
�Łowicz – apteka całodobowa:�

ul. Stanisławskiego,�tel.�46-830-22-02

msze święte  
w niedziele i święta

�kościół pw. św. Ducha: 7.00,�8.30,�
10.00,�12.00,�18.00.�

�kościół pw. Chrystusa Dobrego 
Pasterza:�7.00,�8.00,�10.00�(dla�młodzieży),�
11.15�(dla�dzieci),�12.30,�17.00.�

�Bazylika katedralna:�7.00,�9.00,�10.30,�
12.00,�18.00.

�kościół o.o. Pijarów: 8.00,�9.30,�11.00,�
12.30,�16.00.�

�kościół Sióstr Bernardynek:�8.00,�10.00

�kościół pw. Matki Bożej Nieustającej 
Pomocy: 8.00,�10:00,�12.30,�18.00.

�kaplica seminaryjna:�10.00.

basen w Łowiczu 
ul.�kaliska�5,�tel.�46-837-32-94

Grafik wejść indywidualnych
�Poniedziałek: 13.15-15.00;�20.15-21.45
�Wtorek:�19.30-21.45
�Środa:�20.15-21.45
�Czwartek: 14.15-16.30;�19.30-21.45;
�Piątek: 12.30-13.15;�16.50-18.30;�19.30-21.45
�Sobota:�10.00-19.45
�Niedziela:�10.00-19.45

boiska i hale 
sportowe

�Boiska Orlik, ul. Grunwaldzka 9 
tel.�735-048-951

�Boiska Orlik ul. Bolimowska 15/19  
tel.�516-031-268

�Stadion piłkarski ul.�starzyńskiego�6/8,�
tel.�46-837-62-08

�Stadion wielofunkcyjny �
ul.�jana�pawła�ii�nr�3,�tel.�46-837-51-06

�Hala OSiR nr 1 ul. Jana Pawła ii nr 3,�
tel.�46-837-51-06,�czynna�7.00-15.00��
(we�wtorki�7.00-20.00(

�Hala OSiR nr 2 ul. Topolowa 2,��
tel.�46-837-09-04;�czynna:�8.00-16.00��
(czw.�8.00-20.00)�

�Boiska Orlik przy SP nr 1, tel.�519-130-
551,�czynne:�pon.-pt.�12.00-20.00,�sob.-ndz.�
12.00-20.00;

�Boisko przy SP nr 4�–�tel.�46�837-36-94
�Boisko przy LO im. Chełmońskiego  

46�837-42-00

muzea i wystawy
�Muzeum w Łowiczu�ul.�stary�rynek�5/7�

–�czynne�od�wt.�do�niedz.�w�godz.�10-16�
(ostatnie�wejście�15.30).�Bilety:�normalny�
12�zł,�ulgowy�7�zł,�wystawy�czasowe�3�zł,�
wstęp�bezpłatny�na�wystawy�stałe�–�środa;
Wystawy stałe: 

„sztuka�Baroku”,�„historia�miasta�i�regio-
nu”,�„etnografia�księstwa�Łowickiego”,�
izba�pamięci�Łowickich�Żydów

Wystawy czasowe:
„Podróż”�–�malarstwo�aldony�zając;�
czynna�do�23�czerwca.
�Łowicki Park etnograficzny – Skan-

sen w Maurzycach�–�do�końca�września�
czynny�w�godz.�10.00-18.00.��
Bilety:�normalny�10�zł,�ulgowy�6�zł.�

�Muzeum Diecezjalne w Łowiczu,  
stary�rynek�20;�czynne�od�pon.�do�czw.�
w�godz.�10-16,�pt.�i�sob.�w�godz.�10-14.�

�  Galeria Browarna w Łowiczu,��
ul.�podrzeczna�17.�w�celu�zwiedzania�nale-

ży�umówić�się�telefonicznie:�691-979-262.�
„(kontr)efekt”�–�malarstwo�prof.�witolda�
stelmachniewicza.�wernisaż:�piątek,��
7�czerwca,�godz.�17;�czynna�do�7�lipca.
�Muzeum Guzików w Łowiczu  

–�ekspozycja�ozdobnych�i�zwyczajnych�
guzików�z�całego�świata;�czynna�od�pon.�
do�pt.�w�godz.�10-19,�sob.�9-15;�Galeria�Ło-
wicka,�ul.�stanisławskiego�10,�wstęp�wolny.

� izba Pamięci Stanisława klickiego  
w Łowiczu�–�czynna�na�i�piętrze�Baszty�
im.�gen.�klickiego,�w�niedz.�w�godz.�16-18;�
wstęp�wolny.

� izba Pamięci o i wojnie światowej�–��
czynna:�pon.-wt.�w�godz.�12-20,�śr.-czw.�
100-18,�pt.�12-20;�Gminny�ośrodek�kultury�
w�Bolimowie,�ul.�Łowicka�9.

�exlibrisy wykonane w latach 1947-
1986�przez�zdzisława�pągowskiego,�
teofila�jóźwiaka�i�zbigniewa�Dolatowskie-
go�–�Miejska�Biblioteka�w�Łowiczu,��
os.�Bratkowice�3a.�wstęp�wolny.

�Motonostalgia – Muzeum Motory-
zacji, Nieborów 231a –�czynne:�piątek,�
sobota�i�niedziela�w�godz.�10.00-18.00.�
Bilety: normalny�12�zł,�ulgowy�10�zł�(dzieci�
i�młodzież�do�lat�15,�emeryci,�renciści�od�65�
roku�życia),�dzieci�do�lat�7�bezpłatnie.�

�Muzeum w Nieborowie i Arkadii –��
do�30�października�czynny:�pon.-niedz.��
w�godz.�10.00-18.00;�pon.�wstęp�wolny:�

Zwiedzanie Pałacu w Nieborowie  
z przewodnikiem�dla�turystów�indywi-
dualnych�codziennie�o�godz.�11,�14,�16;�
bilety�10�zł�(dzieci�do�12�lat�bezpłatnie)
Wystawa czasowa: „Moda nieborow-
skich dam”�–�czynna�do�9�czerwca;
�Nieborów i Arkadia: Ogrody –�czynne�

codziennie�w�godz.�10-18;�pon.�wstęp�wolny.
�Sanniki: Zespół Pałacowo-Parkowy  

– codziennie�w�godz.�8.00-22.00.�Bilety�do�
pałacu�–10�zł�(normalny),�3�zł�(ulgowy).��
na�teren�parku�–�wstęp�wolny.�

„Ożywić historię, czyli pałac w Sanni- 
kach za czasów Natansonów i Dzie-
wulskich” –�wystawa�stała�nt.�historii�
kolejnych�właścicieli�dóbr�sannickich.
„Jan Wołek. Malarstwo” –�wystawa�
czynna�do�końca�czerwca.
Sobiescy i Radziwiłłowie. Strażnicy 
wizerunku Maryjnego –�wernisaż�
wystawy:�15�czerwca,�godz.�18.00;�pałac�
książąt�radziwiłłów�w�nieborowie.
�Sromów: Muzeum Ludowe rodziny 

Brzozowskich –�czynne:�pon.-pt.�9.-17,��
ndz.�i�święta�12-17.�sromów�11,��
gmina�kocierzew;�tel.�46-838-44-72.

�Walewice:  Pałac�–�bilety:�ulgowy�10�zł;�
normalny�15�zł.�Stadnina koni�–�zwiedza-
nie�indywidualnie�pon.-pt.�w�godz.�8-14�po�
wcześniejszej�rezerwacji�tel.�693-422-684;�
bilety:�ulgowy�5,00�zł,�normalny�8,50�zł.

�Złaków kościelny: obrazy Matki 
Boskiej Częstochowskiej w�wykonaniu�
dzieci�ze�szkoły�podstawowej�w�Mastkach;�
wystawa�w�kościele�pw.�wszystkich�Świę-
tych,�czynna�do�odwołania.

�„Powrót do przeszłości 1919-2014 – 
95. rocznica przybycia do Łowicza  
10 Pułku Piechoty” –�wystawa�zdjęć��
w�dużym�formacie;�zespół�szkół�ponad-
gimnazjalnych�nr�1,�Łowicz,�podrzeczna�30.

koncerty
�Czwartek, 20 czerwca:
godz.�14.15�–�Boże Ciało w Łowiczu – 
występy zespołów ludowych:  
14:15�kapela�ludowa�Gieńczoki�-�Ło-
wiczanie;�14:30�zespół�koderki;�15:50�
kapela�ludowa�Gieńczoki�-�Łowiczanie;�
16:10�zespół�ludowy�Gniewkowanie;�
16:50�-�17:20�zespół�pieśni�i�tańca�
Dobroń;�17:30�zpit�kalina;�scena�na�
nowym�rynku�w�Łowiczu,�wstęp�wolny.
�Piątek, 21 czerwca:
godz.�17.00-22.00�–�Dni Łowicza: Fe-
livers�(pop�rock);�godz.�18.15�Cygański�
zespół�Bogdan Trojanek & Terne 
Roma; godz.�19.45�Daria Zawiałow;�
godz.�21.00 ich Troje;�stary�rynek��
w�Łowiczu;�wstęp�wolny.
�Niedziela, 23 czerwca:
godz.�17.30�–�Dni Łowicza: koncert�
apertus�Quaertet�pt.�Muzyka�ziemi�
obiecanej�-�motywy�muzyczne�z�polskich�
filmów�powstałych�w�Łodzi;�Muzeum�w�
Łowiczu,�stary�rynek�5/7,�wstęp�wolny.

kino Fenix 
Łowicz�ul.�podrzeczna�20,�tel.�46-837-40-01

Bilety:�normalny�17�zł,�ulgowy�15�zł
�Środa, 19 czerwca
godz.�16.15�–�Agent kot�–�film,�anima-
cja,�komedia�prod.�Belgia,�niemcy
reżyseria:�Dexter�fletcher
Czas:�1�godz.�25�min.
godz.�17.00�–�królowa kier /sala�ii�–�
Dramat�prod.�Dania,�szwecja
reżyseria:�May�el-toukhy
Czas:�2�godz.�7�min.
godz.�18.00�–�Rocketman�–�film�bio-
graficzny,�dramat,�fantasy�prod.�wielka�
Brytania.�reżyseria:�Dexter�fletcher
Czas:�2�godz.�1�min.
godz.�19.30�–�Tajemnice Joan�/sala�ii�–�
Dramat�prod.�wielka�Brytania
reżyseria:�trevor�nunn
Czas:�1�godz.�50�min.
�Czwartek, 20 czerwca
godz.�16.15�– Agent kot
godz.�17.30�–� Tajemnice Joan /
preMiera�/sala�ii
godz.�18.00�–��Rocketman
godz.�19.30�–� królowa kier /sala ii
�Piątek – środa, 21 czerwca
godz.�16:15�–�Agent kot 
godz.�18:00�–�Oszustki /preMiera�–�
komedia�prod.�usa
reżyseria:�Chris�addison

Czas:�1�godz.�34�min.
godz.�19:00�–�Petra /preMiera�/sala�ii�
–�Dramat�prod.�Dania,�francja,�hiszpania.�
reżyseria:�jaime�rosales
Czas:�1�godz.�47�min.
godz.�20:00�– Laleczka /preMiera�
komedia�prod.�usa
reżyseria:�Chris�addison
Czas:�1�godz.�34�min.

inne
�Środa, 19 czerwca:
godz.�16.00-20.00�–�Dzień Dziecka 
na osiedlu Przedmieście –�festyn�
rodzinny,�boisko�przy�ulicy�Łyszkowickiej;�
wstęp�wolny.
�Czwartek, 20 czerwca:
godz.�10.30�– Boże Ciało w Łowiczu –�
początek�uroczystości�mszą�św.�w�bazy-
lice�katedralnej,�po�niej�procesja�ulicami:�
stary�rynek,�11�listopada,�pl.�koński�
targ,�tkaczew,�3�Maja,�stary�rynek
ok.�godz.�13.30�–�kolorowy�korowód�
pasiaków�–�parada�ulicami�miasta�-�11�
listopada,�sienkiewicza,�sikorskiego,�
kurkowa,�stanisławskiego,�nowy�rynek;�
godz.�14.15�–�Folklor na Nowym Rynku�
–�występy�zespołów�folklorystycznych,�
warsztaty,�stoiska;�wstęp�wolny.
�Piątek, 21 czerwca:
Dni Łowicza
godz.�18.00�–�puchar�polski�w�parach�
strongmann,�stadion�miejski�w�Łowiczu,�
ul.�jana�pawła�ii
sobota,�22�czerwca:
godz.�10,�12.30,�15.00�– Dni Łowicza: 
Spacer po ruinach zamku pryma-
sowskiego�w�Łowiczu,�oprowadzać�
będzie�właściciel�wojciech�Gronecki;�
wstęp�wolny.
godz.�13.00-17.00�–�Dni Łowicza: 
wystawa aut klasycznych i zmody-
fikowanych; konkursy;�stary�rynek�w�
Łowiczu,�wstęp�wolny.
�Niedziela, 23 czerwca:
godz.�13.00�–�„Przewodnik czeka. 
Poznaj Łowicz z przewodnikiem”�–�
spacer�szlakami�historii�Łowicza�
z�przewodnikiem�łowickiego�koła�im.�
anieli�Chmielińskiej.�spotkanie�przed�
siedzibą�pttk�o/�Łowicz,�stary�rynek�3.�
udział�bezpłatny.
godz.�14.00�–�iV Festyn Parafialny w 
Wygodzie - organizowany�przez�parafię�
Chrystusa�Dobrego�pasterza;�występy�
scholi,�konkursy,�grill,�loteria�fantowa;�
boisko�w�wygodzie.�wstęp�wolny.
godz.�17.00�– Dni Łowicza: wystawa�
„jak�świętował�Łowicz...�obchody�jubi-
leuszu�i�dni�miasta�w�zbiorach�muzeum�
w�Łowiczu�-�muzeum�w�Łowiczu,�stary�
rynek�5/7;
godz.�18.00�–�Sobótkowy wieczór 
w kiernozi –�puszczanie�wianków�i�
dodatkowe�atrakcje;�start�przy�pałacu�w�
kiernozi;�wstęp�wolny.

ważne telefony
� informacja: PkS�42-631-97-06
�Taxi w Głownie�42-719-10-14
 Policja 997�alarmowy;�

w Głownie 42-719-20-20;��
w Strykowie: 42-719-80-07

�Straż pożarna: 998,��
w Głownie 42-719-10-08,��
w Strykowie 42-719-82-95;

�Pogotowie ratunkowe���
999�alarmowy

�Pogotowie wodociągowe 
w Głownie 42-719-16-39

�Pogotowie energetyczne  
w Strykowie 42-719-80-10;��
w Zgierzu 42-675-10-00.

dyżury aptek
�W Głownie: 
środa, 19 czerwca:  
ul.�kopernika�19,�tel.�42�719-20-12�

czwartek, 20 czerwca: 
plac�wolności�4/5,�tel.�42�710-89-60
piątek, 21 czerwca: �
ul.�Łowicka�38�a,�tel.�42�719-21-31
sobota, 22 czerwca: 
ul.�sikorskiego�59,�tel.�42�710-12-99
niedziela, 23 czerwca: 
ul.�Młynarska�1,�tel.�42�716-45-95
poniedziałek, 24 czerwca:  
ul.�zgierska�27,�tel.�736-697-733
wtorek, 25 czerwca:  
ul.�sikorskiego�45/47,�tel.�42�719-10-28
środa, 26 czerwca:  
plac�wolności�4/5,�tel.�42�710-89-60

Apteki pełnią dyżury:��
w�dni�powszednie�od�zakończenia��
zmiany�dziennej�do�8.00�dnia�nast.;�
sob.�w�godz.�20.-8.00�dnia�nast.;��
niedz.�i�święta�18.-8.�dnia�nast.

�W Strykowie: 
niedziela, 23 czerwca,��
w�godz.�9.-14.00:�pl.�Łukasińskiego�15,�
tel.�42-719-80-85,�

dyżury przychodni
�Przychodnia Rejonowa w Głownie, 
ul.�kopernika�19,�tel.�42-719-10-92;�
poradnia�ogólna:�pn.-pt.�7.00-18.00
�Przychodnie w Strykowie: 
ul.�kościuszki�27:�tel.�42-717-45-15�
ul.�targowa�16:�tel.�42-719-92-30
�Punkt konsultacyjny ds. uzależnień 
i Przemocy w Rodzinie:�Głowno,��
ul.�kilińskiego�2�pok.�nr�2,�tel.�42-719-26-46
�Punkt nieodpłatnej  

    pomocy prawnej:
Głowno, ul.�norblina�1:�pon.-pt.�8.-12.00;��
Stryków,�ul.�kościuszki�29:�pon.-pt.�12-16

msze św. w niedziele
�Parafia św. Jakuba w Głownie:  

7.00,�9.00,�10.30,�12.00,�18.00
�Parafia św. Maksymiliana w Głownie: 

8.00,�9.30,�11.30,�16.00
�Parafia św. Barbary w Głownie:  

7.00,�9.00,�11.00,�17.00

�Parafia w Dmosinie:��
7:30,�10,�12,�18:00

�Parafia Św. Marcina w Strykowie: 
8:00,�9:30,�11:00,�18:00

wystawy
�Prace graficzne i malarskie Dariusza 

Młynarczyka –�wystawa�czynna�do�końca�
wakacji;�Galeria�sztuki�współczesnej�
Bank&DM�w�Głownie,�ul.�Młynarska�5/13,�
i�piętro.�wystawa�czynna�do�31�sierpnia,�
pon.-pt.�8.00-18.00.�

inne
�Sobota, 22 czerwca:
godz.�16.00�–�Piknik Rodziny��
na�placu�przy�świetlicy�w�Dmosinie;��
w�programie:�msza�święta,�zawiązanie�
wspólnoty�i�wiele�atrakcji.��
przewidziano�m.in.�gry��
i�zabawy�sportowe�oraz�ognisko��
z�pieczeniem�kiełbasek.��
wstęp�wolny.

godz.�19.00�–�Sobótki�–�nad�zalewem�w�
strykowie�od�ul.�legionów;�w�programie:��
koncert�jazzowy�Dixie�friends,�pokaz�
teatru�ognia,�ognisko�z�pieczeniem�
kiełbasek�(własne�kijki),�dyskoteka�i�
fajerwerki.�wstęp�wolny.�
�Niedziela, 23 czerwca:
godz.�15.00�–�Noc Świętojańska  
w Boczkach Domaradzkich;�pusz-
czanie�wianków,�wspólna�zabawa�przy�
muzyce;�wstęp�wolny.
sobota�–�niedziela,�22-23�czerwca:
od�godz.�8.30�–�XXi�wojewódzka�
wystawa�zwierząt�hodowlanych�i�targi�
rolne�„w�sercu�polski”;�Łódzki�ośrodek�
Doradztwa�rolniczego�z�siedzibą�
w�Bratoszewicach;�wstęp�wolny�dla�
oglądających.�pokazy�bydła,�koni,�trzody�
chlewnej,�stoiska�i�pawilony.
�Środa, 26 czerwca:
godz.�15.00�-�Noc Świętojańska: pusz-
czanie�wianków,�Boczki�Domaradzkie
�Niedziela, 25 sierpnia:
godz.�10.00-12.00�–�Oddaj krew�–�akcja�
zbiórki�krwi;�budynek�ochotniczej�straży�
pożarnej�w�strykowie,�ul.�targowa�11.�

 iNFORMATOR�GŁowieński�i�strykowski�
OFeRTy PRACy 
z�dnia�17.06.2019

POWiATOWy uRZąD PRACy W ŁOWiCZu:
� robotnik�gospodarczy
� technik�prac�biurowych
� kucharz
� prace�pomocnicze�magazynowo-produkcyjne�

z�użyciem�wózka�widłowego
� konfekcjonowanie�wskazanych�produktów
� sprzedawca�w�branży�przemysłowej
� oplatacz�przędzy
� Mechanik�maszyn
� robotnik�gospodarczy
� kierowca�operator�wózków�jezdniowych�

(widłowych)
� operator�zautomatyzowanej�linii�produkcyjnej
� operator�linii�Montażowej
� technik�administracji
� Monter�reklam
� Młodszy�monter
� specjalista�do�spraw�sprzedaży

POWiATOWy uRZąD PRACy W ZGieRZu:

� kasjer�-�sprzedawca
� elektromonter�instalacji�elektrycznych
� sprzedawca
� operator�kratowniczarki
� specjalista�ds.�kadr,�płac,�zus�i�księgowości
� Magazynier�-�brygadzista
� sprzątaczka
� woźna�w�przedszkolu
� pracownik�pomocniczy�produkcji
� przewijacz

POWiATOWy uRZąD PRACy W kuTNie:
� Magazynier
� pomocnik�dekarza
� robotnik�gospodarczy
� pracownik�biurowy
� sekretarz�szkoły
� sprzedawca
� pomocnik�brukarza
� pozostali�robotnicy�wykonujący�prace�proste�

w�przemyśle
� kierowca�kat.�C�e
� pracownik�ochrony
� kierowca�samochodu�osobowego�kat.�B
� kelner
� kucharz
� wędliniarz
� pakowacz
� sprzedawca
� operator�koparki
� szwaczka
� specjalista�kontroli�jakości

SkARB ROLNikA
notowania�z�tarGowiska�MiejskieGo�
(ceny�z�dnia�18.06.2019�r.)

w�Łowiczu w�Głownie
botwinka pęczek 3,00 3,00
brokuły szt. 3,50 3,50
buraki�czerwone kg 2,50 3,50
cebula� kg 5,00-6,00 5,50
czereśnie kg 8,00-10,00 9,00-12,00
czosnek szt. 1,00-2,00 -
fasola�zielona kg - 15,00
fasola�żółta kg 12,00 15,00
jabłka kg 1,00-2,00 2,00
jaja�fermowe 15�szt. 8,00-11,00 8,00-10,50
jaja�wiejskie 15�szt. 12,00 10,00-12,00
kalafior� szt. 3,00-4,00 4,00
kapusta�biała� szt. 3,00 3,00-5,00
koperek pęczek 1,50-2,00 1,50
maliny 0,5�kg - -
miód 0,9�litra 30,00 30,00
marchew� kg 3,00 3,5-4,00
natka�pietruszki pęczek 1,50 1,50
ogórek�gruntowy kg 3,00-4,00 4,00
ogórek�zielony kg 2,00-3,50 3,50
papryka�czerwona kg 7,00 10,00
pieczarki kg 8,00-10,00 -

pietruszka kg 10,00 3,50/
pęczek

pomidor�malinowy kg 6,50-7,00 5,00-6,00
por szt. 2,00 2,50
rzodkiewka pęczek 2,50 2,50
sałata szt. 2,00-2,50 2,50
seler szt. - 3,00
szczypiorek pęczek 2,00 1,50
włoszczyzna� pęczek 3,50 3,50
ziemniaki�młode kg 3,00 2,80
truskawki kg 5,00 5,00

ROLNik SPRZeDAJe 
(ceny�z�dnia�17.06.2019�r.)

Żywiec wieprzowy:

� różyce:�5,50�zł/kg+Vat

� Domaniewice:�5,50�zł/kg+Vat

� Chąśno:�5,30�zł/kg+Vat

� skowroda�płd.:�5,50�zł/kg+Vat

� karnków:�5,30�zł/kg+Vat

� kiernozia:�5,40�zł/kg�+�Vat

Żywiec wołowy:

� skowroda�płd.:�jałówki�7,50�zł/kg+Vat,��
krowy�5,50�zł/kg+Vat;�byki�7,30�zł/kg+Vat

� różyce:�jałówki�7,20�zł/kg+Vat;��
krowy�5,00�zł/kg+Vat;�byki�7,20�zł/kg+Vat

� Domaniewice:�jałówki�7,20�zł/kg+Vat;��
krowy�5,00�zł/kg+Vat;�byki�7,20�zł/kg+Vat

ważne telefony
� informacja PkP�22-194-36�
� informacja PkS 609-846-204
�Policji w Żychlinie (24)�285-29-97
�Policja w Pacynie:�(24)�235-02-710
�Policja w Sannikach:�(24)�235-02-75
�komenda Powiatowa Policji w kutnie:�

(24)�253-22-00�
�Straż pożarna:�998�alarmowy
�OSP w Żychlinie:�(24)�285-12-10 

w Pacynie:�604-349-406 
w Bedlnie:�(24)�285-51-91

�Pogotowie energetyczne  
w Żychlinie:�285-10-27

�Awarie oświetlenia 
ulicznego kutno całodobowo:��
606-605-494,�692-888-144

dyżury
�Nocna i Świąteczna  

Pomoc Lekarska 
kutno, ul.�popiełuszki�1,�nzoz�red-Med�
tel.�(24)�355-60-11,�697-859-705

 Apteka: kutno 
�ul.�Mickiewicza�5,�
tel.�24-254-79-39�-�dyżur�całodobowy

msze święte 
w niedziele i święta

�Żychlin,�parafia�pw.�Św.�apostołów��
piotra�i�pawła:�7.00,�9.00,�10.30,�12.00,�
18.00.�
Żychlin,�kaplica�pw.�św.�Maksymiliana�
kolbego:�9.30,�11.00,�12.30

boiska i hale 
sportowe

�Orlik przy Zespole Szkół nr 1  
w Żychlinie –�tel.�kom.�601-564-839�
(animator�sportu�remigiusz�Michalak)

�Stadion Miejski w Żychlinie,��
ul.�waryńskiego�8�–�boiska do piłki 
plażowej czynne:�pon.-pt.�w�godz.�10.00-
18.00�(opiekun�stadionu�piotr�wojcie-
chowski,�tel.�kom.�607-574-261)

muzea i wystawy
�Muzeum – Zamek w Oporowie  

czynne�codziennie�w�godz.�10-16.��
Bilety:�normalny�–�10�zł,�ulgowy�–�7�zł.�

�Park przy Zamku w Oporowie  
czynny�codziennie�w�godzinach�8-17;��
wstęp�bezpłatny.

�Muzeum Regionalne w kutnie, �
plac�Marsz.�j.�piłsudskiego�20�–�z�powodu�
remontu�nieczynne�do�odwołania.

�Muzeum Bitwy nad Bzurą w kutnie  
–�czynne�od�wtorku�do�niedzieli��w�godz.�
10-16.�Bilety:�normalny�5�zł,�ulgowy�2,50�zł,��
w�niedziele�wstęp�wolny.

�Galeria „Okno na Sztukę” w�kutnow-
skim�Domu�kultury,�ul.�Żółkiewskiego�4:

„Znaki obecności” –�malarstwo�haliny�
kamińskiej.�wernisaż:�piątek,�7�czerwca,�
godz.�18.00;�wystawa�czynna�do�7�lipca.
�Wystawa mozaiki szklanej, obrazów 

i rękodzieła artystycznego�seniorów�
uczestniczących�w�zajęciach�plastycznych�
w�ramach�uniwersytetu�trzeciego�wieku.�
wernisaż:�piątek,�14�czerwca,�godz.�18:00.�
wstęp�wolny.��ŻDk,�ul.�fabryczna�3.

kino kutnowskiego 
Domu kultury 
ul.�Żółkiewskiego�4,�tel./fax�24-254-21-3

�Środa, 19 czerwca:
godz.�14.15�–�Pokémon: Detektyw 
Pikachu�/�2D�dubbing;�–�animacja�/�
familijny�/�akcja,�produkcja:��japonia�/�
usa;��czas�trwania:�104�min.
godz.�20.30�–�Rocketman�/�2D�dub.�–��
biograficzny�/�dramat�/�fantasy�prod.�
wielka�Brytania,�czas:�2�godz.�1�min.
�Piątek, 21 czerwca:
godz.�21.30�–�X-Men  
Mroczna Phoenix

Bilety:�pt.-niedz.�16�zł�normalny,�14�zł�ulgo-
wy;�pon.-czw.�normalny�14�zł,�ulgowy�12�zł

 iNFORMATOR�Dla�ŻyChlina�i�okoliC
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Ogłoszenia

 
PuNkTy PRZyJMOWANiA OGŁOSZeń DROBNyCH DO „NOWeGO ŁOWiCZANiNA”: BiuRO OGŁOSZeń ŁOWiCZ,�ul.�pijarska�3a; BeDNARy,�sklep�p.�papiernik�24a;�BOBROWNiki 27,�sklep�p.�paCler;�BOLiMóW,�ul.�rynek�koŚCiuszki�
17,�sklep�„ewa”,�p.�papiernik;�DOMANieWiCe,�ul.�GŁówna�26,�sklep�p.�jakuBiak;�GąGOLiN POŁuDNiOWy,�sklep�„kos”;� iŁóW:�pl.�rynek�staroMiejski�21;�sklep�p.�papierowskieGo;�kieRNOZiA,�rynek�kopernika,�kiosk��
p.��wesoŁowskiej; kuRABkA 17A,�sklep�p.�topolskiej;�ŁOWiCZ,�os.�BratkowiCe,�kiosk�lotto;�ŁySZkOWiCe,�sklep�„Duet”,�ul.�GMinna�6;�NieBORóW,�al.�leGionów�polskiCh�18,�sklep�p.�fiGata;�NOWA SuCHA 22,�sklep�p.�siewiery;�
OSTRóW 20,�sklep�p.�BejDy;�OSMOLiN:�ul.�rynek�2,�sklep�p.�serwaCh;�ul.�rynek�19,�sklep�spoŻywCzo-przeMysŁowy;�PSZCZONóW 147,�sklep�p.�lipińskieGo;�SANNiki,�ul.�warszawska�183,�sklep�p.�olkowiCz;�SOBOTA,�pl.�zawiszy��
CzarneGo� 12,� sklep� p.� BińCzak;� SOkOŁóW 19,� sklep� p.� GŁowaCkieGo;� STACHLeW 113A,� sklep� p.� wierzBiCkiej;� STARy DęBSk 6A,� sklep� spoŻywCzo-przeMysŁowy,� ŚLeSZyN,� ul.� Górna� 5,� sklep� p.� MąCzyńskiej;���
ZAWADy 67,�sklep�p.�sokalskiej;�ZŁAkóW BOROWy 139A,�sklep�p.�pieCki;

„WieŚCi Z GŁOWNA i STRykOWA”:�BiuRO OGŁOSZeń�GŁOWNO,�ul.�ŁowiCka�40;�DMOSiN 1:�piekarnia�BoŻena,�krzeszewska;�STRykóW:�stary�rynek�1;��ul.�CMentarna�12.

„NOWy ŁOWiCZANiN„ WyDANie DLA ŻyCHLiNA i OkOLiC”: BeDLNO 28 sklep� Mini-MaG;� DOBRZeLiN� sklep� „MaGDa”,� ul.� wŁ.� jaGieŁŁy;� PACyNA,� ul.� towarowa� 4,� sklep� p.� M.� Durki;� PLeCkA DąBROWA,� sklep� „Monika”;� �
PODCZACHy 16,�sklep�spoŻywCzo-przeMysŁowy;�ŚLeSZyN,�ul.�Górna�5,�sklep�p.�MąCzyńskiej;�ŻyCHLiN,�ul.�29�listopaDa�28,�sklep�spoŻywCzo-przeMysŁowy.

WyDAWCA i ReDAkCJA Nie PONOSZą ODPOWieDZiALNOŚCi ZA TReŚć OGŁOSZeń i RekLAM OPuBLikOWANyCH ZGODNie Z ART. 36 uSTAWy  Z DNiA 26.01.1984 R. „PRAWO PRASOWe”

reklaMa

reklaMa

samochodowe

kupno
�złomowanie�pojazdów-�

zaświadczenia,�auto-skup:�
uszkodzone,�rozbite,�
wyeksploatowane,�rząśno�13,�tel.�
kom.�602-123-360.

 Subiekt Nieborów Auto-
kasacja, sprzedaż części, 
tel. (46) 838-55-41.

�Dostawcze,�tel.�kom.��
725-562-998.

�każdego�forda�transita,�tel.�kom.�
725-361-836.

sprzedaż
�auDi�a4�Diesel�150�kM,�Vi�

skrzynia,�2006�rok,�sedan,�bogate�
wyposażenie.�w�rozliczeniu�przyjmę�
tańszy,�tel.�kom.�604-706-309.

�auDi�a6�quattro,�3.0�tDi,�
2005�rok,�bogate�wyposażenie,�
stan�rewelacyjny,�(�w�rozliczeniu�
mogę�przyjąć�mniejszy),�tel.�kom.�
604-706-309.

�BMw�318D,�2014�rok,�w�rozliczeniu�
mogę�przyjąć�mniejszy,�tel.�kom.�
604-706-309.

�BMw�X3,�2.0�diesel,�2005�rok,�
srebrny,�stan�dobry,�tel.�kom.�
602-623-555.

�CitroËn�C15�D,�1996�rok,�tel.�
kom.�504-629-438.

�fiat�panda,�1.2,�2010�rok,�tel.�kom.�
606-348-077.

�fiat�panda,�1.1,�2010�rok,�57.000�
km,�salon�polska,�bezwypadkowy,�tel.�
kom.�695-323-452.

�fiat�panda,�1.1,�2007�rok,�salon�
polska,�bezwypadkowy,�tel.�kom.�
577-694-400.

�fiat�seicento,�1.1,�1999�rok,�
stan�dobry,�Głowno,�tel.�kom.�
692-749-175.

�forD�k,�bogate�wyposażenie,�tel.�
kom.�602-537-502.

�forD�focus,�1.8�Diesel,�2004�rok,�
4.600�zł,�tel.�kom.�602-584-266.

�MazDa�premacy,�1.8�16V,�2002�
rok,�130.000km,�stan�rewelacyjny,�tel.�
kom.�513-375-786.

�MazDa�premacy,�1.8�74�kw,�1999�
rok,�stan�dobry,�tel.�kom.�516-971-319.

�MerCeDes�sprinter,�2000�rok,�tel.�
kom.�602-282-415.

�nissan�almera,�1.4�benzyna/
gaz,�1998�rok,�hak,�1.900�zł,�tel.�kom.�
794-024-710.

�nissan�Micra�k12,�1.2�80�kM,�
2004�rok,�tel.�kom.�603-875-800.

�nissan�Qashqai,�1.5�DCi,�2008�
rok,�24.000�zł,�stan�bdb,�tel.�kom.�
881-732-028.

�opel�astra,�1.8�16V�lpG,�2003�
rok,�cabrio,�4.700�zł,�tel.�kom.�
602-584-266.

�opel�astra,�1.6,�2001�rok,�tel.�kom.�
605-070-411.

�opel�astra�ii,�2.0�gaz,�1999�rok,�
136�kM,�dobra�wersja,�tel.�kom.�
509-392-251.

�opel�astra�benzyna/gaz,�2001�
rok,�1.300�zł,�tel.�kom.�503-654-884.

�opel�astra,�1.6�benzyna/gaz,�
kombi,�tel.�kom.�786-177-772.

�opel�Corsa,�1.2�benzyna,�2007�
rok,�tel.�kom.�723-528-061.

�opel�Corsa�„B”,�1.4,�1997�rok,�tel.�
kom.�661-054-368.

�opel�Corsa,�1.2,�2011�rok,�
i�właściciel,�salon�polska,�
bezwypadkowy,�tel.�kom.�
600-944-728.

�opel�Meriva,�1.7�CDti,�2005�rok,�
klimatyzacja,�możliwość�zamiany�
(mniejszy),�8.200zł,�tel.�kom.�513-329-
718,�513-375-786.

�opel�Merivia,�1.7�CDti,�2004�rok,�
stan�bdb.,�tel.�kom.�501-653-422.

�opel�Vectra,�1,8�benzyna,�1996�
rok,�1.700�zł,�tel.�kom.�570-929-073.

�opel�zafira,�1.6,�2007�rok,�tel.�
kom.�606-348-077.

�peuGeot�207,�1.4,�2010�rok,�
50.000�km,�klima�manualna,�
elektryczne�szyby,�alufelgi,��
komplet�kół�zimowych,��
tel.�kom.�517-328-276.

�peuGeot�partner,�2005�rok,�tel.�
kom.�502-322-564.

�renault�Megane�ii,�1.4�16V,�
2003�rok,�tel.�kom.�533-487-871.

�roVer�75,�2001�rok,�tel.�kom.�
609-855-375.

�skoDa�fabia,�1.2�benzyna,�2004�
rok,�149.500�km,�salon�pl,�tel.�kom.�
691-972-274.

�skoDa�fabia,�1.4�benzyna,�
2009�rok,�kombi,�granat,�klima�
(uszkodzony�prawy�tył),�tel.�kom.�
666-385-505.

�skoDa�octavia�ii,�1.6�benzyna,�tel.�
kom.�608-420-169.

�skoDa�octavia�kombi,�1.9�tDi�
90kM,�2004�rok,�klimatyzacja,�9.700�
zł,�tel.�kom.�790-710-533.

�toyota�avensis,�2.0�D-4D,��
2006�rok,�wersja�D-Cat,�atrakcyjna�
cena,�możliwość�zamiany�(tańszy),�
tel.�kom.�604-706-309.

�toyota�rav4,�2007�rok,�tel.�kom.�
695-027-515.

�toyota�yaris,�1.0,�2000�rok,�tel.�
kom.�606-348-077.

�toyota�yaris,�1.0,�2007�
rok,�5-drzwiowy,�10.200�zł�oraz�
toyota�yaris�1.0�2009r,�tel.�kom.�
513-375-786.

�Vw�Golf�iV,�1.4,�2000�rok,�
bordowy�metalik,�klimatyzacja,�stan�
rewelacyjny,�tel.�kom.�513-375-786.

�Vw�Golf�V,�1.9�tDi,��
2007�rok,�6-skrzynia,��
czarny�metalik,�cena�atrakcyjna,��
tel.�kom.�604-706-309.

�Vw�lupo,�1.4,�1990�rok,�tel.�kom.�
606-348-077.

�Vw�passat,�2.0�tDi�kombi,�2010�
rok,�tel.�kom.�606-486-555.

�Vw�passat�CC,�1.8,�2010�rok,�
salon,�bezwypadkowy,�możliwa�
zamiana�(tańszy),�tel.�kom.�
513-375-786.

�Vw�passat�kombi,�1.9�tDi,�2003�
rok,�bogato�wyposażony,�7.900zł,�(w�
zamianie�przyjmę�mniejszy),�tel.�kom.�
513-375-786.

�Vw�passat�benzyna/gaz,�2000�
rok,�silnik�do�remontu,�tel.�kom.�
507-081-037.

�Vw�polo,�1.4�diesel,�2005�rok,�tel.�
kom.�721-308-987.

�Vw�polo,�1.4�tDi,�2009�rok,�tel.�
kom.�513-375-786.

�Vw�polo,�1.2,�2004�rok,�tel.�kom.�
606-348-077.

�Vw�polo,�1.0,�1997�rok,�stan�dobry,�
tel.�kom.�606-338-873.

�wartBurG�353,�tel.�kom.�
661-537-452.

inne
�opony,�felgi�z�niemiec,��

hurtownia.�największy�skład��
w�rejonie,�klimatyzacja,�mechanika.�
Bratoszewice,�ul.�Łódzka�28,��
www.opony-gaweda.pl,��
tel.�(42)�719-63-08,��
tel.�kom.�505-151-701.

�opony�letnie�z�felgami,�13’,�tel.�
kom.�537-200-181.

�alufelgi�z�oponami�do�opla�Corsy�
C,�tel.�kom.�572-254-511.

motorowe

kupno
�kupię�wsk,�shl,�junak,�

motorynka,�inne,�tel.�kom.�
513-185-357.

�kupię�stare�motocykle�wsk,�shl,�
Mz,�junak,�motorynka,�komarek,�tel.�
kom.�609-942-407.

�kupię�wsk-i,�tel.�kom.��
517-415-026.

�kupię�junak,�wsk,�wfM,�shl,�
Mz,�motorynka�oraz�części,�tel.�kom.�
603-444-431.

sprzedaż
�sprzedam�motor�romet�aDV250,�

nowy,�tel.�kom.�508-534-239.

�wsk�dwuramówka,�tel.�kom.�
696-107-903.

�kawasaki�500,�lifan�125�cm3,�tel.�
kom.�511-311-145.

garaże

sprzedaż
�sprzedam�garaż�przy��

ul.�tuszewskiej,�22.000�zł,��
tel.�kom.�606-425-356.

wynajem
�odstąpię�garaż�(blaszak),�

os.�noakowskiego,�tel.�kom.�
602-103-739.

nieruchomości

kupno
�kupię�ziemię,�gm.�Łyszkowice�i�

okolice,�tel.�kom.�502-602-463.

�kupię�mieszkanie�30-40�mkw.�
w�Łowiczu�do�iii�piętra,�tel.�kom.�
668-720-126.

�kupię�mieszkanie�do�40�mkw��
na�parterze,�tel.�kom.�880-778-094.

�kupię�mieszkanie�w�Łowiczu,��
tel.�kom.�604-413-669.

sprzedaż
�Mieszkanie�trzypokojowe,�iii�

piętro,�Łowicz�os.�tkaczew,�tel.�kom.�
660-599-332.

�Działka�1,22�ha,�zielkowice�i,�tel.�
kom.�790-537-649,�po�16:00.

�Działka�budowlana�2200�
mkw.,�Mysłaków,�media,�tel.�kom.�
665-981-200.

�Budynek�nadający�się�na�magazyn�
lub�halę�produkcyjną�1000�mkw,�tel.�
kom.�663-881-721.

�sprzedam�0,77�ha�ziemi�wraz�z�
domem�w�zielkowicach,�tel.�kom.�
784-279-632.

�Gospodarstwo�rolne,�2,5�ha�wraz�
z�budynkami,�Łyszkowice,�tel.�kom.�
667-747-508.

�Działka�przemysłowa�17.000�mkw.,�
Łowicz,�ul.�armii�krajowej�77,�tel.�
kom.�601-888-400.

�Dom,�Łowicz-przedmieście,�tel.�
kom.�534-767-923.

�M-3,�48�mkw.,�ii�piętro,�Głowno,�ul.�
skokowskiego�(zabrzeźnia),�tel.�kom.�
602-445-248.

�Dom�z�oficyną,�Głowno,�tel.�kom.�
784-391-049,�666-865-844.

�sprzedam�dom,�stan�deweloperski.�
Łowicz,�ul.�Młyńska�17�(os.�Górki),�tel.�
kom.�606-712-892.

�sprzedam�działki�w�Łowiczu�przy�
ul.�Małszyce,�tel.�kom.�604-282-998.

�sprzedam�działki�budowlane�w�
Łowiczu�ul.�płocka/�Małszycka,�
łączna�powierzchnia�10.000�m2,�tel.�
kom.�514-876-245.

�zduny,�dom�120�mkw.,�
zabudowania�gospodarcze,�działka�
0.97ha�,�tel.�kom.�694-182-993.

�Działka�budowlana�6�km�od�
Łowicza,�niedźwiada,�tel.�kom.�
793-449-117.

�sprzedam�gospodarstwo�rolne�12�
ha�z�budynkami,�Bąków�Dolny�,�tel.�
kom.�696-312-211.

�Działka�budowlana,�3.500�mkw.,�
popów�Głowieński,�12�zł/mkw.,�tel.�
kom.�883-929-596.

�Budowlane�otolice,�tel.�kom.�
512-490-910.

�sprzedam�tanio�działkę�
budowlaną,�5�km�od�Łowicza,�tel.�
kom.�509-231-973.

�Dom,�Łowicz,�tel.�kom.�
880-651-700.
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�Działka�z�budynkami�
gospodarczymi,�strzelcew,�tel.�kom.�
664-712-854.

�sprzedam�dom�na�osiedlu�Górki�w�
Łowiczu,�tel.�kom.�602-255-161.

�sprzedam�działkę�1,2�ha,�
wrzeczko-Borowiny,�tel.�kom.�
608-641-402.

�Działka�1�ha�z�budynkami,�Boczki,�
tel.�kom.�604-416-123.

�sprzedam�gospodarstwo�rolne�w�
Dzierzgówku,�pow.�8,88,�z�zabudową,�
w�całości.�Do�autostrady�a2�ok.�6�km�
(zjazd�Łowicz-skierniewice),�tel.�kom.�
602-840-827,�696-230-340.

�Działka,�pow.�3.600�mkw.,�
zabrzeźnia,�tel.�kom.�889-071-414.

�sprzedam�3,5�ha�ziemi�z�
zabudowaniami�lub�bez,�Maurzyce,�
tel.�kom.�661-192-414.

�kamienica�oraz�działka,�centrum�
Łowicza,�tel.�kom.�665-464-794.

�sprzedam�ziemię�5,5�ha,�Borów,�
tel.�kom.�503-339-702.

 Sprzedam ziemię 5 ha i 7 ha, 
tel. kom. 504-184-850.

�sprzedam�działki�budowlane�na�
linii�helenów�zgoda,�przy�lesie,�tel.�
kom.�606-432-666.

�Dom,�stan�surowy,�zamknięty,�
Łowicz�Grunwaldzka�(sprzedam�
lub�zamienię�na�mieszkanie�
spółdzielcze),�tel.�kom.�795-410-608.

�sprzedam�działkę�budowlaną�o�
pow.�1�ha�w�Bielawach,�tel.�kom.�
784-843-470.

�sprzedam�dom�w�stanie�surowym,�
otwartym�w�Domaniewicach,�tel.�
kom.�793-946-596.

�Dwie�działki�budowlane�po�1.000�
mkw,�na�granicy�Bednary-sypień�
lub�całość�86�arów,�tel.�kom.�
694-804-682.

�sprzedam�mieszkanie�blok�29,�
Łowicz,�os.�Dąbrowskiego�(cegła,�
65,10�mkw),�tel.�kom.�669-034-024.

�Działka�rekreacyjna�1.100�mkw��
z�domem,�tel.�kom.�608-871-001.

�Działka�rolna�2,18,�0,45,�0,11�ha�
przy�trasie�Łowicz-sochaczew�oraz�
leśna�0,40,�tel.�kom.�665-464-794.

�sprzedam�we�własnym�budynku�
i�piętro�w�Łowiczu,�tel.�kom.�
693-499-861.

�Działka�budowlana,�Głowno,�ul.�
Graniczna�17,�tel.�kom.�694-903-240.

�Budowlano-rolna,�9.400�mkw.,�
polesie,�rzeka,�możliwość�wykopania�
stawu,�tel.�kom.�603-878-783.

�ziemia�4�ha,�tel.�kom.�699-976-557.

�sprzedam�działki�budowlano-
rolne,�placencja�trakt,�tel.�kom.�
660-724-766.

�sprzedam�działkę�budowlaną�30�
arów�parma�trakt�Łowicki,�tel.�kom.�
725-416-972.

�sprzedam:�działki�budowlane�w�
Bełchowie�i�seligowie�,�tel.�kom.�
502-251-751.

�sprzedam�3�działki�rolno-
budowlane,�stachlew,�gm.�
Łyszkowice,�tel.�kom.�507-081-037.

wynajem
�Do�wynajęcia�mieszkanie�40�mkw�

starzyńskiego,�tel.�kom.�725-413-122.

�wydzierżawię�budynki�
gospodarcze�+dom�na�działce�
2.300�mkw�w�ostrowie�41,�tel.�kom.�
503-135-812.

�wynajmę�mieszkanie�w�Łowiczu,�
tel.�kom.�668-423-381.

�poszukuję�dwóch�współlokatorek,�
Łódź,�tel.�kom.�600-659-700.

�wynajmę�lokal�na�kwiaciarnię,�
biuro,�salon,�tel.�kom.�691-961-224.

�pokoje,�kwatery�pracownicze,�
Głowno�osiny,�tel.�kom.�662-911-545.

�Mieszkanie�umeblowane,�
nowoczesne,�ii�piętro,�50�mkw.,�tel.�
kom.�601-385-535.

 kawalerka do wynajęcia na os. 
Tkaczew, tel. kom. 609-502-572.

�przyjmę�w�dzierżawę�grunty�orne�
w�gminie�zduny�i�okolicy,�tel.�kom.�
606-294-284.

�wynajmę�mieszkanie�45�
mkw,�centrum�Łowicza,�i�piętro,�
os.�noakowskiego,�tel.�kom.�
602-103-739.

�wynajmę�warsztat�500�mkw.,�4�
kanały,�wysokość�5m,�ogrzewany,�
duży�plac�parkingowy,�Łowicz�
ul.�armii�krajowej,�tel.�kom.�
601-888-400.

�wynajmę�lokale�handlowo-
usługowe�w�centrum�miasta.�Łowicz,�
ul.�stanisławskiego,�ul.�Długa.�
wszystkie�media,�klimatyzacja,�do�
700�mkw.,�tel.�kom.�534-500-595.

�Do�wynajęcia�mieszkanie�60�mkw,�
Bratkowice,�tel.�kom.�668-631-963.

�Mieszkanie�do�wynajęcia��
w�wolnym�budynku�w�Łowiczu,��
tel.�kom.�693-499-861.

�wynajmę�dom�dla�9�pracowników,�
koźle�60�koło�strykowa,��
tel.�kom.�516-130-552.

�wynajmę�2-pokojowe�mieszkanie�
w�centrum�Łowicza,�tel.�kom.�
791-745-222.

zamiana
�zamienię�dom�na�bloki�w�Głownie.�

Dzwonić�przed�15.00.,�tel.�kom.�
500-533-669.

kupno różne
�Bagnety,�medale,�monety,�starocie,�

tel.�kom.�606-941-752.

�przyjmę�ziemię�na�wyrównanie�
terenu�z�możliwością�dopłaty�do�
transportu,�tel.�kom.�501-848-099.

�przyjmę�ziemię,�tel.�kom.�
516-299-358.

sprzedaż różne
�extra�czarna�ziemia�ogrodowa,�

po�obróbce�mechanicznej,�tel.�kom.�
601-239-779.

�Żwir�(kamień)�16-35�mm�do�
ogrodu,�odwodnień�i�drenażu,�
kopalnia�Maurzyce,�tel.�kom.�
601-239-779.

�kręgi,�pokrywy,�przepusty,�płytki�
chodnikowe�w�kolorze,�tel.�kom.�
531-467-981.

�skrzynki�uniwersalne,�jedynki;�
donice�ogrodowe,�tel.�kom.�
501-658-261.

�zbiorniki�plastikowe,�
1.000-litrowe,�tel.�kom.�
502-919-192.

�sprzedam�kamień�polny,�tel.�
kom.�601-066-879.

�Łóżko�rehabilitacyjne,�tel.�kom.�
601-976-634.

�regał�sklepowy,�tel.�(46)�837-89-47.

�Drzwi�balkonowe�białe�228x86,��
tel.�kom.�694-803-376.

�rębak�spalinowy,�niemiecki,��
tel.�kom.�537-200-181.

�sprzedam�dwie�stare�skrzynie,�
tel.�kom.�505-442-567.

�piec�tłokowo-miałowy�
tilgner,�45�kw;�pracuje�w�cyklu�
całorocznym,�wygrzany,�bez�
korozji.�za�dopłatą�zasobnik�
wody�Buderus�150�l,�tel.�kom.�
697-650-819.

�używane:�krajzega,�piec�Co,��
okno�1,76x1,45�stan�bdb.,��
tel.�kom.�515-485-718.

�sprzedam�traktorek�ogrodowy�
MtD,�tel.�kom.�514-798-655.

�sprzedam�rower�dziewczęcy,�stan�
bdb,�tel.�kom.�668-599-585.

�witryna�chłodnicza,�zbiorniki�na�
zboże,�siewnik�ciągnikowy,�tel.�kom.�
788-870-752.

�Drzwi�prysznicowe�120,�tel.�kom.�
608-570-485.

�trampolina;�drzwi�drewniane�
używane,�tel.�kom.�536-602-531.

�sprzedam�dwukółkę,�silnik,�
trajzegę,�tel.�kom.�736-702-052.

�Butla�samochodowa,�tel.�kom.�
693-652-261.

�kocioł�c.o.,�bojler,�biurko,�dywany,�
tel.�kom.�785-281-044.

�sprzedam�rower�3-kołowy�tolek,�
tel.�kom.�517-762-351.

�rusztowania�warszawskie,�tel.�kom.�
500-262-573.

�sprzedam�łóżko�rehabilitacyjne�
i�materac�przeciwodleżynowy,�tel.�
kom.�693-441-585.

�topole,�tanio,�tel.�kom.�
694-055-884.

�rowerek�dziecięcy�250�zł,�tel.�kom.�
605-470-435.

�sprzedam�trelinkę,�tel.�kom.�
604-413-669.

�ule�warszawskie�zwykłe�4�sztuki,�
wirówka�do�miodu�3�ramkowa,�
przetrzasaczo-zgrabiarka�5,�tel.�kom.�
799-047-008.

�zamrażarka,�silnik�passat�
kompletny�na�chodzie,�
rozdrabniacz,�kamping,�tel.�kom.�
692-668-521.

�sprzedam�używane�łubianki�
drewniane,�tel.�kom.�509-065-711.

�płyty�osB�22�mm,�80�zł/szt.;�
papa�zgrzewalna�podkładowa�3�
mm,�6�zł/m,�tel.�kom.�668-914-419.

praca

dam pracę
�przyjmę�do�pizzerii�kierowcę�

oraz�pizzermana�z�możliwością�
przyuczenia,�praca�w�Łowiczu,�tel.�
kom.�504-859-387,�885-353-500.

�zatrudnię�osoby�do�zbioru�
truskawek�w�Chruślinie,�tel.�kom.�
697-286-861.

�zatrudnię�do�zbioru�bobu,�tel.�kom.�
605-591-610.

�zatrudnię�spawacza,�ślusarza,�tel.�
kom.�607-570-070.

�zatrudnię�na�stanowisko�
magazyniera,�hurtownia�
materiałów�budowlanych,�Głowno,�
dobre�wynagrodzenie,�tel.�kom.�
601-153-348.

�zatrudnię�kierowców�kat.�C+e�na�
załadunki�i�rozładunki,�tel.�kom.�799-
277-337,�782-223-211.

 Zatrudnię na stanowisko 
sprzedawcy, hurtownia 
materiałów budowlanych, 
Stryków, dobre wynagrodzenie., 
tel. kom. 605-086-824.

�zatrudnię�pracownika�do�rozbioru�
mięsa.,�tel.�(42)�719-89-45,��
tel.�kom.�504-198-216.

�zatrudnię�kierowców��
kat.�C+e�na�hiszpanię,�podwójna�
obsada,�tel.�kom.�799-277-337,�
782-223-211.

�zatrudnię�pomocnika�mechanika�
samochodów�ciężarowych,�tel.�kom.�
604-237-423.

�zatrudnię�kierowcę�C+e�w�
ruchu�międzynarodowym,�tel.�kom.�
501-038-542.

�zatrudnię�do�zbioru�truskawek�
(skaratki),�tel.�kom.�505-904-027.

 Zatrudnię do zbioru truskawek, 
bobu, dowóz, tel. kom. 
724-384-308.

�zatrudnię�pracownika�na�budowę,�
tel.�kom.�606-794-645.

�zatrudnię�elektromontera�na�
linię�sn-nn,�tel.�kom.�501-036-150,�
501-036-020.

�zatrudnię�piekarza,�tel.�kom.�
508-534-239.

�zatrudnię�do�bobu,�tel.�kom.�
668-181-142.

�zatrudnię�do�pracy�przy�bobie�w�
Łowiczu,�tel.�kom.�510-148-311.

�przyjmę�do�zbioru�bobu,�
możliwość�dowozu,�wysoka�stawka�
godzinowa,�tel.�kom.�512-874-011.

 Zatrudnię do zbioru bobu, tel. 
kom. 661-681-278.
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�zatrudnię�do�zbioru�bobu,�tel.�kom.�
697-693-641,�511-144-345.

�zatrudnię�kierowcę�kat.�C,�tel.�kom.�
601-297-797.

�zatrudnię�szwaczki�chałupniczki,�
dam�maszyny,�tel.�kom.�784-111-487.

�zatrudnię�pomocnika�tynkarza,�tel.�
kom.�575-353-634.

�zatrudnię�kierowcę�C+e,�chłodnia,�
kraj,�tel.�kom.�605-680-709.

�zatrudnię�do�zbioru�bobu,�tel.�kom.�
693-370-407.

�zatrudnię�hydraulika,�pomoc�
hydraulika,�tel.�kom.�691-991-000.

�Do�zbioru�truskawek,�tel.�kom.�
723-105-021.

�zatrudnimy�kelnerki�-�praca�stała�
bądź�dodatkowa�(weekendowa),�tel.�
kom.�604-394-133.

�przyjmę�do�zbioru�bobu,�tel.�kom.�
692-327-828.

�Do�zbioru�bobu,�tel.�kom.�696-
441-178,�sierżniki.

�zakład�pracy�chronionej�przyjmie�
kobiety�i�mężczyzn�do�pracy�w�
ochronie�na�portiernię�na�terenie�
Łowicza,�tel.�kom.�606-824-699.

�zatrudnię�kierowcę�C+e;�wyjazdy:�
niemcy,�holandia,�Belgia,�tel.�kom.�
511-403-315.

�Monter�-�praca�siedząco-stojąca,�3�
zmiany,�dofinansowanie�do�posiłków,�
darmowy�transport�-�Dzwoń,�tel.�kom.�
511-237-728,�502-980-220.

�apt�randstad�(47)�zatrudni�do�
lekkiej�pracy�na�produkcji,�3�zmiany,�
stryków,�darmowy�dojazd,�nowa�
wysoka�stawka,�tel.�kom.�603-207-
005,�501-327-839.

�zatrudnię�kierowcę�na�ciągnik�
i�maszyny�rolnicze,�tel.�kom.�
519-645-804.

�zatrudnię�do�prac�elewacyjno-
dociepleniowych,�tel.�kom.�
606-737-576.

�zatrudnię�kierowcę�kat.�C+e�
(chłodnia),�tel.�kom.�530-285-220.

�przyjmę�do�cebuli�i�bobu,�tel.�kom.�
694-366-333.

�zatrudnię�kierowcę�kat.�C,�stałe�
trasy,�z�możliwością�przyuczenia,�
kiernozka�12,�tel.�kom.�698-645-426.

 kucharz/kucharka, osoba do 
sprzątania oraz kierowca do firmy 
cateringowej, tel. kom. 514-
798-655, po 17:00.

 Zatrudnię murarza, pomoc 
murarza i do ociepleń, tel. kom. 
513-985-412.

�przyjmę�do�bobu,�tel.�kom.�
669-008-070.

�przyjmę�do�pracy�na�stacji�pkn�
orlen�na�stanowisko�pracownik�
obsługi�kienta,�cały�etat,�tel.�kom.�
605-199-148.

�przyjmę�ślusarza,�spawacza,�
gmina�Łyszkowice,�tel.�506-771-822.

 Zatrudnię szwaczki, dzianina, 
Głowno, tel. kom. 509-852-909.

 Zlecę przeszycie dzianiny, tel. 
kom. 509-852-909.

�przyjmę�do�zbioru�bobu,�tel.�kom.�
668-479-883.

�przyjmę�kierowcę�kat.�C�na�
zastępstwo,�praca�dodatkowa,�
dobrze�płatna,�tel.�kom.�516-489-137,�
511-723-229.

�zatrudnię�kierowcę�kat.�C,�
praca�stała,�tel.�kom.�516-489-137,�
511-723-229.

�zatrudnię�na�stałe�pracownika�
w�gospodarstwie,�wynagrodzenia,�
wyżywienia�i�zamieszkanie,�tel.�kom.�
721-085-095.

�zatrudnię�do�sprzątania�hotelu,�
stacja�paliw�Bp�Łowicz,�tel.�kom.�502-
272-222,�turbocar@poczta.onet.pl.

�przyjmę�pracowników.�
wykończenia,�elewacje,�17�zł/godz.,�
tel.�kom.�663-211-953.

�przyjmę�do�pracy�przy�bobie,�tel.�
kom.�515-121-410.

�zatrudnię�szwaczki,�tel.�kom.�
512-114-993.

�zatrudnię�lakierników�
samochodowych,�spawaczy��
tig-Mig�i�elektrycznych,�tel.�kom.�
607-570-070.

�zatrudnię�operatorów�dźwigów�
samojezdnych,�operatorów�
wózków�widłowych�i�ładowarek�
teleskopowych�z�doświadczeniem,�
tel.�kom.�607-570-070.

�zatrudnię�ludzi�do�bobu,�
płaskocin,�tel.�kom.�790-575-493.

�przyjmę�ludzi�do�bobu,�sierżniki,�
tel.�kom.�693-048-613.

�przyjmę�do�pracy�przy�
wykończeniu�wnętrz,�tel.�kom.�
665-678-474.

 Zatrudnimy do pracy na 
produkcji oraz do laboratorium, 
CV: biuro@coliberpolymers.com , 
tel. kom. 725-195-195.

 Do ochrony z orzeczeniem o 
niepełnosprawności, tel. kom. 
534-110-610.

 Do sprzątania z orzeczeniem o 
niepełnosprawności, premia, tel. 
kom. 534-110-610.

�zatrudnię�pracownika�do�prac�
wykończeniowych,�tel.�kom.�
509-299-676.

 Zatrudnię do zbioru bobu, 
Bocheń, tel. kom. 691-671-340, 
725-875-589.

�zatrudnię�kierowcę�w�transporcie�
kontenerów�morskich�na�trasach�
niemcy-polska-niemcy,�tel.�kom.�
501-761-347.

�firma�zatrudni�kierowców�kat.�
C+e,�transport�krajowy,�tel.�kom.�
506-262-509.

�Biuro�rachunkowe�„Grosik”�Łowicz�
Bolimowska�63�przyjmie�osobę�do�
księgowości�z�odpowiednią�wiedzą�
w�tym�zakresie�(również�emeryta�lub�
rencistę),�tel.�(46)�837-42-46,�tel.�kom.�
605-578-502,�michal.boczek@vp.pl.

 Przyjmę do pracy na skład 
węglowy, wymagane prawo jazdy 
kat. B, tel. kom. 603-653-020.

�zatrudnię�do�zbioru�bobu,�Gągolin,�
tel.�kom.�880-877-582.

�zespół�weselny�poszukuje�
wokalistki�na�stałe,�tel.�kom.�
667-468-883.

 Zatrudnię przy ociepleniach 
domów jednorodzinnych, tel. 
kom. 695-569-833.

�zatrudnię�pracowników�do�
firmy�budowlanej,�tel.�kom.�
605-051-991.

�przyjmę�do�zbioru�bobu,�tel.�
kom.�667-505-347.

�zatrudnię�do�zbioru�bobu,�tel.�
kom.�798-506-833.

�zatrudnię�magazyniera�
z�uprawnieniami�na�wózki�
widłowe.�firma�„salopak”�
z/s�w�Bełchowie,�tel.�kom.�
698-628-834.

�kierowca�C+e�kontenery�
hamburg-pl,�6.000-8.000�zł�
netto�na�rękę.�weekendy��
w�domu,�tel.�kom.�509-784-126.

�zatrudnię�opiekunkę�do�dzieci�na�
czas�wakacji,�tel.�kom.�602-189-379.

�zatrudnię�ekspedientkę�w�
sklepie�spożywczym�w�Łowiczu.�
wynagrodzenie�2.800�zł�brutto,�
dodatkowo�istnieje�możliwość�
podwyższenia�tegoż�wynagrodzenia,�
tel.�kom.�794-634-430.

�przyjmę�do�zbioru�ogórka�
gruntowego,�zielkowice,�tel.�kom.�
501-649-064.

usługi wideo
�wideofilmowanie.�fotografia,�tel.�

kom.�698-535-780.

 Fotografia okolicznościowa, tel. 
kom. 724-840-508.

remontowo-
budowlane

usługi
�układanie�kostki�brukowej,�tel.�

kom.�724-956-210.

�tynki�maszynowe,�tel.�kom.�
796-954-454.

�Cyklinowanie,�polerowanie,�
układanie�parkietu,�tel.�kom.�
501-249-461.

�Dachy,�pokrycia�dachowe,�
konstrukcje,�obróbki,�tel.�kom.�
609-846-316.

�układanie�kostki�brukowej,�
opaski�wokół�nagrobków,�tel.�kom.�
667-189-380.

�tynki�maszynowe,�wylewki,�tanio,�
solidnie,�tel.�kom.�604-144-668.

�układanie�kostki�brukowej,�tel.�
kom.�667-837-817.

�Budowa�domów�kompleksowo,�tel.�
kom.�889-586-507.

�kierownik�budowy,�kontrole�
okresowe�budynków,�adaptacje�
projektów,�tel.�kom.�889-586-507.

 Przecisk, Minikoparka, tel. kom. 
608-612-013.

�ogrodzenia�-�montaż,�panele,�
siatka,�itp.,�tel.�kom.�606-303-471.

 Wylewki agregatem, tel. kom. 
698-480-048.

�okna:�naprawa,�regulacja,�tel.�kom.�
609-135-411.

�wykończenia�wnętrz,�remonty,�tel.�
kom.�532-115-111.

�Docieplenia�budynków,�tel.�kom.�
666-152-315.

�remonty�wykończenia�od�
a-z,�szybko,�solidnie,�tel.�kom.�
739-021-981.

�stawianie,�renowacja�kominów,�
wylewki,�elewacje,�tel.�kom.�
739-021-981.

�Malowanie,�gipsowanie,�gładzie,�
sufity�podwieszane,�glazura,�
terakota,�przystępne�ceny,�tel.�kom.�
695-263-945.

 Profesjonalna malowanie 
dachów, natryskowo, tel. kom. 
785-165-140.

�kompleksowe�remonty,�tel.�kom.�
511-568-525.

�rozbiórki,�wyburzenia,�usługi�
koparko-ładowarką,�koparką,�tel.�
kom.�721-771-517.

�układanie�kostki,�prace�brukarskie,�
odwodnienia�budynków�terenowe,�
tel.�kom.�782-452-548.

�Docieplenia�budynków:�
jednorodzinnych,�wielorodzinnych,�
przemysłowych.�kompleksowo,�tel.�
kom.�603-452-605.

�Budowy�domów:�jednorodzinnych,�
obiektów�gospodarczych,�
przemysłowych,�tel.�kom.�
603-452-605.

�Drobne�naprawy�domowe�„złota�
rączka”,�tel.�kom.�608-028-762.

�usługi�minikoparką;�70�zł/h,�tel.�
kom.�609-386-630.

�usługi�minikoparką,�wywrotka�do�
3,5�tony,�tel.�kom.�608-632-134.

�usługi�murarskie,�tel.�kom.�
510-159-107.
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 Gipsowanie, malowanie, panele 
podłogowe. Tanio i solidnie, tel. 
kom. 664-712-854.

�Malowanie,�tel.�kom.�514-347-542.

�tynki�tradycyjne,�tel.�575-661-940.

�Budowy�domów�i�garaży,�tel.�kom.�
783-117-546.

�usługi�kruszarką�(rozbiórki),�
przesiewaczem,�walcem,�ładowarką,�
koparko-ładowarką,�koparką�
gąsiennicowa,�wywrotką,�transport�
maszyn�budowlanych,�rolniczych,�tel.�
kom.�693-565-564.

�Malowanie,�glazura,�terakota,�
remonty�mieszkań,�tel.�799-268-290.

�Malowanie,�tel.�kom.�531-980-252.

�Malowanie�elewacji,�dużych�
powierzchni,�tel.�kom.�571-272-033.

 Ocieplenia budynków, płyty k/g, 
wykańczanie wnętrz, tel. kom. 
513-985-412.

�Docieplanie�budynków,�elewacje,�
struktury:�agregatem.�tanio,�szybko,�
solidnie,�tel.�kom.�607-612-176.

 Dachy: profesjonalnie, papa 
termozgrzewalna, malowanie, 
smarowanie, gwarancja!, tel. kom. 
735-300-550.

�Bramy�garażowe,�wrota,�drzwi,�
ogrodzenia,�balustrady,�tel.�kom.�
506-771-822.

�stolarstwo,�schody,�tel.�kom.�
783-487-655.

�Malowanie,�gipsowanie,�panele�
podłogowe,�tel.�kom.�790-294-337.

�Cyklinowanie�bezpyłowe,�tel.�kom.�
504-960-515.

�tynki,�remonty,�docieplenia,�tanio,�
tel.�kom.�510-300-753.

�usługi�koparko-ładowarką,�usługi�
wywrotką,�tel.�kom.�784-464-959.

�rozbiórki�budynków,�tel.�kom.�
784-464-959.

�Budowa�domów,�docieplenia,�tel.�
kom.�572-947-448.

�Malowanie,�gipsowanie,�
tapetowanie,�panele,�płyta�G/k,�
wykańczanie�poddaszy,�tel.�kom.�
535-466-501.

 Docieplenia domów, budowa 
od podstaw, tynkowanie 
tradycyjne z mułkowaniem, 15 lat 
doświadczenia, tel.  605-051-991.

�Murowanie�płotów�z�klinkieru,�
kominy,�tel.�kom.�721-651-936.

�Gładzie,�G/k,�malowanie,�tel.�kom.�
514-347-542.

�usługi�ciesielskie,�tarasy�i�
zadaszenia.,�tel.�kom.�661-333-154,�
po�17:00.

�Malowanie,�tapetowanie,�glazura,�
terakota,�adaptacja�poddaszy,�
wykańczanie�wnętrz,�tel.�kom.�
602-814-481.

�Dachy:�konstrukcje,�pokrycia,�
naprawy,�konserwacje,��
malowanie,�smarowanie,�tel.�kom.�
609-227-348.

sprzedaż
�Żwir�(kamień)�16-35�mm�do�

ogrodu,�odwodnień�i�drenażu,�
kopalnia�Maurzyce,�tel.�kom.�
601-239-779.

�extra�czarna�ziemia�ogrodowa,�
po�obróbce�mechanicznej,�tel.�kom.�
601-239-779.

�tanie�blachy�trapezowe,�dostępne�
od�ręki,�różne�kolory,�przystępna�
cena,�Łowicz�ul.�klickiego�70,�tel.�
kom.�501-543-057.

�producent�siatki�ogrodzeniowej,�
Mysłaków,�tel.�kom.�886-562-223.

�sprzedam�piec�C.o.�450z.ł,�tel.�
kom.�608-641-402.

�sprzedaż�piasku,�kruszyw,�ziemi�
ogrodowej�sortowanej,�tel.�kom.�
693-565-564.

�wózek�widłowy�linde,�Diesel,�tel.�
kom.�607-612-176.

�rusztowania�warszawskie,�tel.�kom.�
500-262-573.

�piec�na�eko-Groszek�Defro,�stan�
idealny,�tel.�kom.�605-725-688.

�wynajmę�lub�sprzedam:�
rusztowania�+�cały�sprzęt�do�
ociepleń,�tel.�kom.�602-814-481.

usługi 
instalacyjne

�usługi�elektryczne,�tel.�kom.�
693-296-530.

�hydraulika�kompleksowo,�tel.�kom.�
601-818-310.

 elektryk, tel. kom. 
506-522-852.

�wiercenie�studni�głębinowych,�tel.�
kom.�608-266-128.

�anteny:�montaż,�instalacje,�tel.�
kom.�601-306-566.

�Vertal:�żaluzje�poziome,��
pionowe,�rolety�materiałowe,�
antywłamaniowe,�siatki�przeciw�
owadom.�produkcja,�montaż,�tel.�
kom.�602-736-692.

 instalacje elektryczne - eletryk. 
Automatyka bram, monitoring, tel. 
kom. 501-152-315.

�usługi�elektryczne,�tel.�kom.�
509-838-364.

� instalacje�elektryczne,�
dokumentacja,�tel.�kom.�603-446-412.

�usługi�elektryczne,�tel.�kom.�
532-176-029.

�Drobna�hydraulika,�biały�montaż,�
tel.�kom.�535-466-501.

�usługi�hydrauliczne,�spawalnicze,�
mechaniczne.�złota�rączka,�tel.�kom.�
506-891-289.

usługi inne
�Masz�problem�z�komputerem:�

zadzwoń.,�tel.�kom.�504-070-837.

 Zespół, wokalistka, deejay, tel. 
kom. 503-746-892.

�wypożyczę�napis�ledowy�
loVe,�stół�wiejski,�nalewak�piwny,�
ławeczki,�parasol,�dowóz,�tel.�kom.�
889-994-992.

�rozdrabnianie�gałęzi�rębakiem,�
wycinka�drzew,�zakrzaczeń,�tel.�kom.�
667-732-751.

�kamaz:�przewóz�piasku,�żwiru,�
ziemi,�tel.�kom.�601-630-882.

�okna:�naprawa,�regulacja,�tel.�kom.�
609-135-411.

�odnawianie�wanien,�tel.�kom.�
600-979-826.

�anteny,�telewizory�naprawa,�tel.�
kom.�728-188-127.

 Wycinka drzew, tel. 696-008-528.

 usługi koparko-ładowarką, tel. 
kom. 726-005-701.

�naprawa�telewizorów.�Łowicz,�
topolowa�19,�tel.�(46)�837-70-20,�tel.�
kom.�728-227-030.

�napis�loVe,�tel.�kom.�721-502-525.

�usługi�koparką�łańcuchową,�tel.�
kom.�503-334-283.

�sklep�hydrauliczno-nawodnieniowy�
hydro-naw:�rury�pe,�ocynk,�
pp,�kanalizacyjne�oraz�złączki.�
linie,�taśmy�kroplujące.�zawory,�
elektrozawory,�inne,�tel.�kom.�725-
381-933,�różyce�zastruga�16.

�transport:�piasek,�pospółka,�
podsypka,�ziemia,�tel.�602-471-796.

�Meble�(2�komody�+rtV),�stan�
idealny,�tel.�kom.�661-054-367.

�piaskowanie,�malowanie,�tel.�kom.�
667-285-669.

�kamaz�-�przewóz:�piasek,�żwir,�
ziemia,�itp.,�tel.�kom.�784-464-959.

nauka
�Matematyka,�tel.�kom.�

791-802-482.

�Matematyka,�tel.�kom.�
660-781-884.

�nauka�języka�angielskiego�jacek�
romanowski,�tel.�kom.�607-440-582.

�Matematyka,�tel.�kom.�
607-440-582.

�Matematyka,�angielski,�tel.�kom.�
515-459-141.

rolnicze – kupno

płody rolne
�skup�zboża,�tel.�kom.�508-471-814.

�kupię�każde�zboże,�odbiór�
własnym�transportem,�tel.�kom.�
783-112-512.

�kupię�każde�zboże,�odbiór�
własnym�transportem,�tel.�kom.�
607-202-732.

�kupię�zboże,�tel.�kom.�693-157-117.

�kupię�zboże�paszowe,�tel.�kom.�
889-722-699.

hodowlane
 kupię byki, tel. kom. 

601-307-164.

 kupię jałówki, tel. kom. 
601-307-164.

 kupię krowy, tel. kom. 
601-307-164.

�kupię�byczki�mieszańce�18zł/kg,�
tel.�kom.�883-806-661.

maszyny
�Ciągnik,�maszyny,�tel.�kom.�

792-703-272.

�kupię�władymirca,�ursusa,�tel.�
kom.�725-361-836.

�kupię�C-328,�C-330,�C-360,��
C-355,�C-380,�Mtz,��
Mf-255,�t-25�władimirec�bez�
dokumentów,�do�remontu,�tel.�kom.�
502-939-200.

rolnicze - 
sprzedaż

płody rolne
�słoma,�tel.�kom.�669-419-342.

�sprzedam�słomę,�okolice�Głowna,�
tel.�kom.�537-607-728.

�pszenżyto,�słoma�balot,�tel.�kom.�
695-066-195.

�sprzedam�słomę,�strugienice,�tel.�
kom.�662-585-814.

�słoma,�sianokiszonka�w�dużych�
balotach,�tel.�kom.�509-355-058.

�słoma�pszenżytnia,�tel.�kom.�
607-385-861.

�wydzierżawię�3�ha�łąki,�tel.�kom.�
570-980-770.

�Żyto,�tel.�kom.�695-068-710.

�sprzedam�siano,�bele�120x120,�
Boczki�Chełmońskie,�tel.�kom.�
603-993-039.

�sprzedam�owies,�tel.�kom.�
509-425-237.

�słoma�kostka,�tel.�880-263-930.

�siano�z�łąki,�sianokiszonka�w�
balotach,�tel.�kom.�661-037-030.

 Wytłoki jabłkowe, żużel, tel. 
kom. 600-323-947.

�sprzedam�siano�w�małych�
kostkach�ze�stodoły,�tel.�kom.�
787-436-230.

�sianokiszonka�120x130,�60�zł;�
retki,�tel.�kom.�663-127-473.

�sprzedam�słomę�w�belach,�gmina�
zduny,�tel.�kom.�889-524-827.

 Sprzedam słomę, Otolice, tel. 
kom. 502-026-691.

�sprzedam�żyto,�słomę,�tel.�kom.�
695-027-515.

�sprzedam�pszenżyto,�tel.�kom.�
501-366-696.

�sprzedam�słomę,�tel.�kom.�
668-035-910.

�sprzedam�pszenicę,�jęczmień�
i�słomę�w�belach,�tel.�kom.�
882-694-103.

�siano,�słoma�ze�stodoły,�tel.�kom.�
503-347-214.

�słoma�w�kosktach�ze�stodoły.�
osiek�ii�35,�tel.�kom.�782-650-805.

�owies�paszowy,�kompina�36,�
tel.�(46)�838-63-16.

�sprzedam�owies,�tel.�kom.�605-
782-911,�reczyce.

�sprzedam�owies,�tel.�kom.�
666-287-727.

�Baloty�sianokiszonki,�tel.�kom.�
518-456-697.

�jęczmień�3�tony,�osiny�k/�Głowna,�
tel.�kom.�668-852-130.

�owies,�tel.�kom.�508-484-228.

�sprzedam�zboże,�tel.�kom.�
602-387-024.

�słoma�baloty,�tel.�kom.�
781-995-103.

�słoma�ze�stodoły�w�balotach�130�
około�80�sztuk,�tel.�792-320-050.

�sprzedam�pszenżyto,�tel.�kom.�
504-158-785.

�pszenżyto,�tel.�kom.�728-894-563.

�pszenica,�tel.�kom.�512-179-465.

�sucha�słoma�B120,�tel.�kom.�
517-544-028.

�sprzedam�rzepak,�tel.�kom.�
601-565-450.

�sprzedam�mieszankę�zbożową,�7�
belek�słomy,�tel.�kom.�695-900-844.

�sprzedam�zboże,�tel.�kom.�
791-966-564.

�pszenica,�tel.�kom.�503-782-462.

�sprzedam�pszenżyto,�tel.�kom.�
509-473-106.

�sprzedam�siano,�tel.�kom.�
663-862-667.

�sprzedam�słomę,�tel.�kom.�
516-299-358.

�sprzedam�słomę,�tel.�kom.�
725-509-016.

�słoma�sucha�ze�stodoły,�ok.�40�
balotów,�tel.�kom.�660-418-804.

�sprzedam�słomę�ze�stodoły�25�zł,�
tel.�kom.�662-752-205.

�sprzedam�pszenicę,�tel.�kom.�
604-457-742.

�jęczmień+pszenica,�Guźnia,�tel.�
kom.�503-730-843.

�sprzedam�zboże,�tel.�kom.�
609-788-366.

�słoma�w�kostkach,�tel.�kom.�
665-489-419.

�słoma�ze�stodoły,�tel.�692-287-672.

�sprzedam�słomę�baloty�ze�stodoły,�
tel.�kom.�503-681-612.

�Żyto�i�pszenżyto,�
tel.�(46)�838-25-79.

�sprzedam�zboże,�tel.�kom.�
502-100-896.

�Mieszanka�owies,�okolice�Głowna,�
tel.�kom.�530-003-300.

�sprzedam�żyto,�mieszankę,�tel.�
kom.�510-622-223.

�sprzedam�słomę,�pszenzyto,�tel.�
kom.�726-390-515.

�słoma�żyto�paszowe,�tel.�kom.�
510-570-275.

�sprzedam�słomę�ze�stodoły�duże�
baloty,�możliwy�transport,�tel.�kom.�
601-662-955.

�sprzedam�słomę�pszenną�ze�
stodoły,�tel.�kom.�666-348-709.

�sprzedam�mieszankę�i�pszenżyto,�
tel.�kom.�721-771-629.

�sprzedam�słomę�w�balotach,�tel.�
kom.�605-954-259.
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�Cielak�-�jałoszka,�tel.�kom.�
665-752-681.

�sprzedam�słomę�z�mieszanki,�
kostka,�tel.�kom.�505-383-202.

�pszenżyto,�tel.�kom.�885-372-588.

�słoma�po�żniwach,�Czatolin,�tel.�
kom.�698-244-821.

�jęczmień,�tel.�kom.�782-513-664.

�sprzedam�40�dużych�bel�słomy,�
sadówka�4,�tel.�kom.�516-130-552.

�pszenżyto�z�dowozem,�tel.�kom.�
726-121-861.

�Żyto,�tel.�kom.�512-544-156.

�Żyto,�tel.�kom.�519-770-911.

�sprzedam�jęczmień�3�tony,�tel.�
kom.�604-088-657.

hodowlane
�Dojenie�krów,�tel.�kom.�

726-811-028.

�sprzedam�prosięta,�tel.�kom.�
662-142-726.

�Byczki,�jałóweczki,�tel.�kom.�
609-874-395.

�sprzedam�cielaki,�tel.�kom.�
725-402-590.

�sprzedam�jałówkę�cielną,�tel.�kom.�
887-978-144.

�sprzedam�jałówki,�wycielenie�
-lipiec,�tel.�kom.�607-809-602.

�sprzedam�2�jałówki�wysokocielne,�
rogóźno�73,�tel.�kom.�691-129-532.

�sprzedam�2�jałówki�na�wycieleniu,�
tel.�kom.�721-296-923.

�sprzedam�byczki�i�jałówki,�tel.�kom.�
726-931-728.

�krowa�cielna,�termin�20�czerwca�
2019,�tel.�kom.�721-169-137.

�prosiaki�10�sztuk,�tel.�kom.�
605-657-256.

 Jałówka wysokocielna, tel. kom. 
502-768-409, 511-220-652.

�sprzedam�jałówkę�hodowlaną,�
wycielenie�22.06.2019,�tel.�kom.�
661-913-898.

�sprzedam�jałówkę,�termin�
wycielenia�15�lipca,�tel.�kom.�
665-239-418.

�sprzedam�dwa�byczki�300�kg.,�tel.�
kom.�693-088-990.

�prosięta,�6�szt.,�tel.�kom.�
795-155-105.

�sprzedam�jałówkę�cielną�z�pod�
oceny,�tel.�kom.�793-594-338.

�jałówka�na�wycieleniu,�popów,�
tel.�(46)�837-47-13.

�sprzedam�krowę�po�pierwszym�
wycieleniu,�tel.�kom.�603-477-845.

�sprzedam�prosiaki�11�sztuk,�tel.�
kom.�724-644-947.

�sprzedam�byczki�żarłoki�14�sztuk,�
waga�100�kg,�cena�1.550�zł/sztuka,�
tel.�kom.�515-894-790.

�sprzedam�jałówkę�mięsną�na�
ocieleniu,�tel.�kom.�662-154-687.

�sprzedam�dwie�cielne�jałówki�i�
byczka,�tel.�kom.�781-346-429.

�sprzedam�4�owce�i�jagniaki,�tel.�
kom.�665-281-739,�665-941-224.

�Drób�ozdobny,�nioski,�kaczki,�
indyki,�perliczki,�tel.�kom.�
726-121-861.

�Cielak�(byczek),�tel.�kom.�
693-543-645.

�prosięta�50�sztuk,�tel.�kom.�
600-611-977.

�jałówka�wysokocielna,�2�tony�
pszenżyta,�tona�pszenicy,�tel.�kom.�
518-103-986.

�Byczki�200�kg,�tel.�kom.�
607-153-116.

�jałówka�na�wycieleniu,�termin:�
27.06.2019,�tel.�kom.�602-213-726.

maszyny
�Beczka�asenizacyjna�4.000�l,�stan�

bdb.,�śrutownik�bijakowy,�tel.�kom.�
600-523-438.

�Bizon�zo-56�1986�rok,�sprawny�z�
sieczkarnią,�tel.�kom.�510-099-950.

�rozrzutnik�obornika,�przyczepę,�
agregat�uprawowy,�sadzarkę,�
opryskiwacz,�talerzówkę�i�siewnik,�tel.�
kom.�607-570-070.

 Sprzedam kombajn Bizon 
ZO56, agregat ścierniskowy 
Gruber, tel. kom. 505-473-022.

�okazja!�nowy�siewnik�zbożowy�
konkslide�3m,�po�pokazach,�
komputer,�pełna�elektronika,�za�50%�
ceny�fabrycznej;�przyczepa�Deutz-
fahr�f-327,�tel.�kom.�783-017-131.

�przyczepa�do�balotów,�kosiarka�
rotacyjna,�zgrabiarko-przetrząsarka�5,�
wieżyczka�i�chwytak�do�balotów,�tel.�
kom.�783-017-131,�797-506-016.

�nożyce�do�cięcia�balotów,�tel.�kom.�
508-194-191.

�sprzedam�części�do�kombajnu�
Bizon,�tel.�kom.�503-065-714.

�Ładowacz�unhz�500,�wycinak�
kiszonek,�tel.�kom.�518-151-870.

�sprzedam�opryskiwacz��
polowy�firmy�tad-len�400l,�
szerokość�robocza�12m,�tel.�kom.�
509-065-711.

�orkan,�pług�5-skibowy,�wózek�
dwukółka,�widły�do�obornika,�tel.�
kom.�601-301-412.

�przyczepy�D-47�wywrot,�
4,5-tonowe;�D-50,�6-tonowe,�tel.�kom.�
603-387-474.

�pług�staltech�u-170,�2010�
rok;�przyczepa�samozbierająca�
jugosłowiańska�t-010,�tel.�kom.�
506-552-043.

�sprzedam�przyczepę�tandemową�
6�ton,�tel.�kom.�664-778-301.

�Ciągnik�fortschritt,�przetrząsarka�
5,�słoma�w�balotach,�dwukółka,�tel.�
kom.�694-146-962.

�Ciągnik�C-360/3p,��
przetrząsaczo-zgrabiarka�5,�tel.�kom.�
510-514-012.

�fendt�610,�Case�51130,�C-360,�tel.�
kom.�504-475-567.

�sprzedam�prasę�warfama�+�
owijarkę,�tel.�(46)�838-70-42.

�prasa�Class�roland�250,�tel.�kom.�
697-974-446.

�sprzedam�kosiarkę�rotacyjną,�tel.�
kom.�604-866-936.

�sprzedam�pług�4-skibowy,�stan�
bdb,�agregat�przedsiewny�2.10,��
prasę�zwijającą�pasową�fiatagri,�stan�
bdb,�tel.�kom.�609-459-539.

�sprzedam�przyczepę�sanok�
D45,�talerzówkę�1,8�m,�tel.�kom.�
602-121-614.

�prasa�warfama�2002�rok,�tel.�kom.�
724-883-471.

�Beczkowóz,�przyczepa�
samozbierająca,�tel.�kom.�
727-472-512.

�Bizon�z-56�1984�rok,�tel.�kom.�
660-172-279.

�sprzedam�ciągniczek�fortschitt�
e930�do�naprawy�z�osprzętem,�tel.�
kom.�505-442-567.

�kupię�kombajn�(Bolko,�anna,�
karlik),�sadzarkę,�cyklop,�troll,�
rozrzutnik,�glebogryzarkę,�kopaczkę,�
inne,�tel.�kom.�511-713-596.

�Śrutownik�Bąk,�sadzarka,�tel.�kom.�
510-846-486.

�Myjka�ciśnieniowa,�tel.�kom.�
663-931-810.

�pług�kverneland�zagonowy�i�
obrotowy,�tel.�kom.�663-931-810.

�silos�zbożowy�60�t,�gruber�
zachodni,�tel.�kom.�601-272-521.

�zgrabiarka�7-gwiazdowa�do�siana,�
tel.�kom.�725-568-673.

�t-25�1988�rok,�tel.�kom.�
502-322-564.

�skrzynki�jedynki,�palety,�wózki�do�
sadu,�drabiny,�wagi,�drut,�cegła,�tel.�
kom.�665-464-794.

�Bizony:�1987,�1980�rok,�tel.�kom.�
697-892-925.

�sprzedam�C-385,�cena�13.000�zł,�
tel.�kom.�516-477-037.

 Sprzedam przyczepę 3-osiową 
18 ton, tel. kom. 504-184-850.

�wycinak�kiszonek�fella�2.600�zł,�
tel.�kom.�692-996-054.

�agregat�ścierniskowy�unia�kos�2.6�
m,�tel.�kom.�669-622-714.

�Bizon�z-56,�cyklop,�ursus�u-902,�
prasa�z-224,�beczka�2000l,�tel.�kom.�
512-179-465.

�tur�do�ciągnika�ferguson�Massey�
235�lub�ursus�2812;�opiełacz�
ciągnikowy�3-rzędowy,�fabryczny;�
rozrzutnik�obornika,�tel.�kom.�
724-320-359.

�kombajn�Claas�Mercator�75�na�
części,�tel.�kom.�517-544-028.

�ursus�C-3603p,�1987�rok,�stan�
idealny,�tel.�kom.�692-614-451.

�wózek�1-osiowy,�brama,�koła�
kompletne�11,5/15,�10/15,�tel.�kom.�
726-843-466.

�prasę�zwijającą�sipma�Classic�
2004�rok,�stan�idealny;�owijarkę�
tekla,�tel.�kom.�505-333-294.

�kombajn�Bizon�z56�1987�rok�z�
sieczkarnią�+podbierakiem�oraz�
narzędzia�rolnicze,�tel.�kom.�500-
488-180�po�18:00.

�sprzedam�kombajn�Bizon�z-56,�tel.�
kom.�669-745-267.

�prasa�sipma�z-224/1�kostka,�mało�
używana,�tel.�kom.�501-969-799.

�nowy�pług�3-skibowy,�obrotowy�
firmy�euromasz,�tel.�kom.�
883-605-469.

�agregat�uprawowy�kverneland�
3m,�kultywator�2,8m�z�wałkami�
uprawowymi�dociskiem�3�m�
podwójne,�wykonam�burty�do�
przyczepy�rolniczej�rozrzutnika,�tel.�
kom.�798-354-351.

�sprzedam�łuskarkę�do�bobu,�tel.�
kom.�724-320-359.

�silos�na�ziarno,�wewnętrzny,�70�t;�
przenośnik�ślimakowy,�pionowy,�tel.�
kom.�606-294-284.

�sprzedam�cyklop,�tel.�kom.�
604-457-742.

�sadzarka,�dwukółka,�trząsarka,�
zgrabiarka,�wycinak,�tel.�kom.�
667-373-504.

�prasa�rolująca�john�Deere�572�w�
oryginale,�owijanie�bel�na�2�sznurki,�
stan�bdb.,�tel.�kom.�608-826-975.

�sprzedam�prasę�kostkową�simpa,�
tel.�kom.�697-286-530.

�sprzedam�pług�na�sprężynie�2�szt.,�
kultywator,�wicher�do�siana,�tel.�kom.�
692-287-672.

�rozsiewacz�nawozów�rauth,�tel.�
kom.�608-826-975.

�kombajn�Bizon�z-56,�tel.�kom.�
503-681-612.

�orkan,�zgrabiarka�5-gwiazdowa,�
schładzalnik�do�mleka�550�litrów�
alfalawal,�tel.�kom.�607-889-775.

�Maszyny�rolnicze�-�likwidacja�
gospodarstwa,�tel.�kom.�
609-865-169.

�sprzedam�rozrzutnik�1-osiowy�
3,5�tony,�stan�bdb,�Dobrzelin,�tel.�
kom.�609-325-990.

�sprzedam�80�z�turem,�prasę�
warfama,�siewnik�zbożowy,�tel.�
kom.�798-021-002.

�Beczka�asenizacyjna�4.000l,�tel.�
kom.�669-480-828.

�prasa�sipma�z-279/1�farma�ii,�
owijarka�do�bel�sipma,�tel.�kom.�
697-714-837.

�sprzedam�kombajn�zbożowy�
z-056,�1990�rok�z�sieczkarnią,�
ciągnik�ursus�C-385,�przyczepa�
rolnicza�4,5�tony,�likwidacja,�tel.�
kom.�602-781-330.

�sprzedam�łuskarkę�do�bobu�
taśmową,�tel.�kom.�781-862-816.

�sprzedam�rozrzutnik�2-osiowy,�
tel.�kom.�514-518-658.

�kombajn�zbożowy�Claas�
Mekator�75;�przyczepka�1-osiowa�
wywrotka,�tel.�kom.�667-212-150.

�Ładowacz�czołowy,�tel.�kom.�
535-275-229.

�Ciągnik�sam,�tel.�kom.�
513-981-547.

�siewnik�2,5�m,�tel.�kom.�
723-454-493.

�przyczepa�1-osiowa,�wywrotka,�
tel.�kom.�723-454-493.

�sprzedam�C-360,�tel.�kom.�
721-386-661.

�siewka�do�nawozu,�tel.�kom.�
509-217-640.

�rozrzutnik�1-osiowy�w�oryginale,�
stan�bdb,�tel.�kom.�691-666-967.

�redło�5,�tel.�kom.�512-544-156.

�przyczepa�6�ton�sztywna�
rejestrowana,�pług�4-skibowy,�
siewka�do�siewu�zbóż�
famarol,�ciągnik�ursus�Mf-
255,�rejestrowany,�tel.�kom.�
507-117-438.

�kopaczka,�sortownik,�silnik�11�
kw,�tel.�kom.�604-245-140.

�Massey�ferguson�3125,�
140�kM,�1990�rok,�tel.�kom.�
512-443-958.

�sprzedam�dwukółkę�
sadowniczą,�tel.�kom.�
603-610-952.

�trząsałka�do�siana�na�pasek,�
tel.�kom.�661-162-575.

�waga�do�bydła,�zgrabiarka�7,�
przyczepa�do�słomy�do�remontu,�tel.�
kom.�601-565-450.

�przetrząsarko-zgrabiarka�kuhn�
szer.�3,60,�2012�rok;�wózek�
ciągnikowy;�węże�rozlewające�do�
beczki�asenizacyjnej,�tel.�kom.�
602-325-159.

�prasa�z-224,�mała�przyczepa�
zbierająca,�tel.�kom.�888-298-163.

 Wykonuję maszyny do 
łupania drewna i pieńków, tel. 
kom. 667-115-455.

 Zrobię platformę do zrywania 
owoców i jabłek, tel. kom. 
667-115-455.

inne
�sprzedam�koła�do�rozrzutnika,�

tel.�kom.�692-199-818.

�obornik,�tel.�kom.�603-243-414.

�sprzedam�basen�do�mleka�
500�l,�cena�2000�zł.,�tel.�kom.�
517-087-698.

�przednie�koła�kompletne�Bizon�
23.1-26,�tel.�kom.�665-664-174.

�obornik�bydlęcy,�tel.�kom.�
665-287-647.

�sprzedam�opryskiwacz�400�
litrów,�tel.�kom.�574-278-322.

rolnicze - usługi
�Białkowanie�obór,�tel.�kom.�

518-168-598.

�transport�maszyn�rolniczych,�tel.�
kom.�665-734-042.

�Bielenie�budynków�
inwentarskich,�dezynfekcja,�tel.�
kom.�663-452-727.

�okna:�naprawa,�regulacja,�tel.�
kom.�609-135-411.

�prasowanie�siana,��
sianokiszonki�i�słomy�prasą�
zmiennokomorową�pasową,��
john�Deere�854,�tel.�kom.�
695-608-762.

�serwis�-�naprawy:�john�Deere,�
new�holland,�zetor,�Deutz-fahr,�
kubota,�tel.�kom.�697-778-780.

�Dojenie�krów,�tel.�kom.�
726-811-028.

�Białkowanie,�tel.�kom.�
726-811-028.

�zbiór�zbóż�i�rzepaku,�uprawy�
pożniwne,�głęboszowanie.�
gruberowanie,�talerzowanie,�tel.�
kom.�606-294-284.

zwierzęta

sprzedaż
�owczarki�niemieckie,�tel.�kom.�

783-637-875.

�owczarek�górski�lub�
mieszaniec,�tel.�kom.�513-300-346.

�oddam�suczkę�4-miesięczną,�
tel.�kom.�792-623-153.

�owczarki�środkowoazjatyckie,�
tel.�kom.�511-345-546.

�koguty�ozdobne�„kochiny”,�tel.�
kom.�604-428-289.

�oddam�suczkę�roczną,�
pieska�półrocznego,�tel.�kom.�
609-941-041.
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Piłka nożna�|�i�liga�skierniewicka�okręgowa�młodzików�młodszych�D2

Awans Pelikana-2007 do II ligi wojewódzkiej
W meczu 13. kolejki I ligi 
skierniewickiej okręgowej 
młodzików młodszych 
D2 stanęły do walki dwa 
zespoły z Łowicza, MUKS 
Pelikan-2007 i UKS AP 
Champions Łowicz. 
Obydwa mocno pracowały 
na zwycięstwo, ale trzy 
punkty wywalczyli 
podopieczni trenera Michała 
Adamczyka pokonując rywali 
7:2 (2:1), co daje im awans 
do II ligi wojewódzkiej.

To nie było łatwe spotkanie i nie 
znaczy, że drużyna Akademii sła-
bo się starała, na co wskazywał-
by wynik. Nie zawsze jednak  gra 
układa się tak, jak się zakłada, 
bez względu na wolę zwycięstwa. 
Biało-zieloni dominowali na bo-
isku i byli zdecydowanie bardziej 
skuteczni, a to bramki decydują 
przecież o zwycięstwie. Do prze-
rwy wynik był jeszcze w mia-

rę wyrównany, ze wskazaniem 
na Pelikan 2:1. 

Dopiero druga odsłona zdecy-
dowanie przechyliła szalę zwy-
cięstwa na stronę zawodników 
trenera Adamczyka, co w mia-
rę straty kolejnych bramek odbie-
rało graczom Akademii zaanga-
żowanie. W efekcie przegranej, 
UKS AP Champions Łowicz, 
stracił szansę awansu do II ligi wo-
jewódzkiej.  Gogo

13. kolejka i ligi skierniewickiej 
okręgowej młodzików młod-
szych D2:

�MukS Pelikan-2007 – ukS AP 
Champions 7:2 (2:1);� br.:� karol�
Cywiński� 3� (2,� 13� i� 55),� szymon�
pilichowski� (39),� alan� Masłowski�
(51),� aleksander� kozłowski� (59)� i�
krystian�kapusta�(60)�–�jakub�Ba-
rański�(23)�i�Bartosz�lus�(56).�
Pelikan-2007:�wojciech�reske�–�
szymon�pilichowski,�antoni�wolski,�

rafał�ugarenko,�kamil�kostrzewski�
–�alan�Masłowski,�Dominik�nowak,�
tomasz�kochanek�–�karol�Cywiń-
ski.� na� zmianę� wchodzili:� kamil�
firak,� aleksander� kozłowski,� kry-
stian�kapusta,�adrian�kret,�Bartosz�
Grzegorek,� Maciej� kępka,� julian�
urbański�i�tomasz�zrazek.
AP: kacper� Ceroń� –� Maksymilian�
Mularski,� adrian� kołodziejczyk,�
julia� antoniak� –� oliwier� pietrzak,�
Bartosz� lus,� Michał� pawlina,� jan�
Burzykowski�–�jakub�Barański.�na�
zmiany� wchodzili:� oskar� Dańczak�
–�Maja�kubel.

Tabela:
1.�Mlks�widok�skierniewice�(1) 11 33 69-4

2.�rks�Mazovia�rawa�Maz.�(2) 11 23 59-6

3. MukS Pelikan-2007 Łowicz (3) 11 23 49-15

4. ukS AP Champions Łowicz (4) 10 15 28-38

5.�lks�orlęta�Cielądz�(6) 10 ��7 7-60

6.�Gks�Bedlno�(7) 11 ��6 14-37

7.�MGks�Białka�Biała�rawska�(5) 12 ��4 5-71

komentarze trenerów obu 
zespołów i szczegółowe wyniki 
na www.lowiczanin.info

Trener Michał Adamczyk�
cieszył�się�ze�skuteczności�swojej�
drużyny.
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Szkoleniowiec konrad Ścibor 
długo�wierzył�w�zwycięstwo�
swoich�podopiecznych.
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Piłka nożna |�Łódzka�liga�orlik�e2�

Pelikan 2009 wygrał 
zaległy mecz
Zespół MUKS Pelikan 
Łowicz z rocznika 2009 
pokonał w zaległym meczu 
8. kolejki łódzkiej ligi 
Orlik MKS Diament 
Zduńska Wola 12:5.

Łowiczanie po 15. minutach 
przegrywali z rywalami 1:4, ale 
pokazali w tym meczu charakter i 
w zdecydowany sposób odwrócili 
losy meczu i cieszyli się z okaza-
łego zwycięstwa.

Początek meczu należał do go-
ści, którzy przejęli inicjatywę, 
potrafi li dobrze rozgrywać piłkę
i wykorzystali swoje sytuacje 
strzeleckie. Łowiczanie dopiero 
po stracie czwartego gola „wróci-
li” do gry. Od tego momentu gra 
zespołu trenera Macieja Grzego-
rego wyglądała bardzo dobrze, 
a efekty dobrej gry przynosiły co 
kilka minut kolejne trafi enia. Cały 
zespół Pelikana 2009 walczył 
i grał z dużym zaangażowaniem 
co zostało nagrodzone wysoką 
wygraną. 

Zespół z Łowicza rozegrał tak-
że spotkanie wyjazdowe z Wido-

kiem Skierniewice, ulegając bar-
dzo mocnej drużynie 6:12.  ever

Zaległy mecz 8. kolejki łódzkiej 
ligi okręgowej orlików e2: 

�MukS Pelikan-2009 Łowicz 
– MkS Diament Zd. Wola 12:5;�
br.:� jagiełło�3� (15,�41,�43),�adrian�
koper� 4� (23,� 25,� 34,� 39),� fabian�
Chlebny� (28),� Maciej� Majchrzak�
(35),�antoni�Bąba�(46),�jakub�Du-
dziński�(52),�Gabriel�Majcher�(56)�
Pelikan 2009:� jan� uczciwek–�
wojtek� Żyto,� adrian� koper� –� kry-
spin� jagiełło–� fabian� Chlebny,�
antek� Bąba� –� Gabriel� Majcher�
oraz�Maciej�Majchrzak,�jakub�Du-
dziński.�
10. kolejka łódzkiej igi okręgo-
wej orlików e2: 

�Widok Skierniewice – MukS 
Pelikan-2009 12:6;� br.:� adrian�
koper�(19),�Gabriel�Majcher�4�(14,�
15,�42,�43),�Maciej�Majchrzak�(49)
Pelikan 2009: jan� uczciwek–�
wojtek� Żyto,� adrian� koper� –� kry-
spin� jagiełło–� fabian� Chlebny,�
antek�Bąba�–�Gabriel�Majcher�oraz�
Maciej� Majchrzak,� jakub� Dudziń-
ski�i�franciszek�uczciwek.

Pelikan 2009�po�wygranej�z�Mks�Diament�zduńska�wola.
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Piłka nożna |�klasa�a

Czarni poza podium
Czarni Bednary przegrali w 25. 

kolejce z Wolą Wola Chojnata 1:5 
i oddali się od awansu do skiernie-
wickiej klasy okręgowej. Czarni 
spadli z trzeciego na piąte miejsce 
i o wszystkim zadecyduje ostat-
ni mecz ligowy przeciwko Unii 
II Skierniewice, która obecnie 
zajmuje trzecie miejsce i ma dwa 
punkty przewagi nad Czarnymi. 

Wysoką porażkę zanotowali 
również zawodnicy trenera Stani-
sława Nezdropy z Laktozy Łysz-
kowice przegrywając na własnym 
boisku GKS Bedlno 1:6. Laktoza 
jest jednak pewna pozostania w 
klasie A. 

Podobny mecz miał miejsce w 
Placencji, gdzie Dar prowadzony 
przez Radosława Gosławskiego 
uległ u siebie Unii II Skierniewi-
ce 1:5. Porażkę zapisał na swoim 
koncie zapisał również Start Zła-
ków Borowy, który przegrał wy-
jazdowe spotkanie z GLKS RZD 
Żelazna 1:2. 

Wysoką porażkę poniosła rów-
nież Olimpia Niedźwiada. Zespół 
grającego trenera Macieja Grze-
gorego przegrał z liderem tabe-
li Manchatanem Nowy Kawę-
czyn 2:7. Olimpia grająca w tym 
meczu bez zawodników rezerwo-
wych prowadziła nawet 2:1, ale na 
więcej minut nie starczyło już sił 
i lider zdecydowanie pokonał dru-
żynę z Niedźwiady. Bardzo waż-
ne zwycięstwo z bezpośrednim 

rywalem w kontekście utrzyma-
nia w lidze odnieśli zawodnicy 
grającego trenera Jakuba Papugi 
z Astry Zduny. Astra wygrała bo-
wiem w Białej Rawskiej z tamtej-
szą Białką i odskoczyła w tabeli.

W niedzielę 16 czerwca od-
był się również pierwszy barażo-
wy mecz pomiędzy wicelidera-
mi dwóch grup klasy B: Sokołem 
Regnów i Meteorem Reczyce. 
Zespół trenera Mariusza Sałudy 
przegrał na wyjeździe z Sokołem 
1:2, a o awansie zadecyduje re-
wanż w Reczycach, 22 czerwca o 
godzinie 15:30.  ever

�25. kolejka skierniewickiej A: 
laktoza�–�Gks�Bedlno�1:6;�Czarni�
Bednary�–�wola�Chojnata�1:5;�Dar�
placencja�–�unia�ii�1:5;�Glks�rzD�
Żelazna� –� start� złaków� Borowy�
2:1;�Manchatan�–�olimpia�7:2;�Biał-
ka�–�astra�zduny�0:4

1.�Manchatan�nowy�kawęczyn� 23� 49� 76-39

2.�Gks�Bedlno� 24� 47� 64-34

3.�unia�ii�skierniewice�� 23�� 46� 77-59

4.�Glks�rzD�Żelazna� 23� 45� 46-33

5.�Czarni�Bednary� 23� 44� 63-42

6.�wola�wola�Chojnata� 23� 37� 65-42

7.�olimpia�niedźwiada� 23� 37� 48-47

8.�Dar�placencja� 23� 31�� 43-56

9.�start�złaków�Borowy� 23� 24� 42-67

10.�laktoza�Łyszkowice� 23� 22� 36-48

11.�astra�zduny� 23� 20� 41-57

12.�rawka�Bolimów� 23� 16� 30-65

13.�Białka�Biała�rawska� 23� 12� 28-70

Piłka nożna�|�klasa�okręgowa

„Olimpijczycy” nadal w formie
Za nami przedostatnia 
kolejka zmagań w 
skierniewickiej klasie 
okręgowej. W meczach nie 
zabrakło emocji i wielu 
goli. Komplet punktów 
na własnym boisku 
zainkasował Zryw Wygoda. 

Podopieczni trenera Macie-
ja Grzegorego pokonali Macovię 
Maków 3:1. Zryw przegrywał 0:1, 
ale przed przerwą do wyrówna-
nia doprowadził Patryk Nasalski. 
W drugiej połowie wygraną go-
spodarzom zapewnił rezerwowy 
Sebastian Witkowski, który strze-
lił dwa gole i dzięki temu Zryw 
mógł świętować zwycięstwo.

W Bełchowie odbyło się der-
bowe spotkanie pomiędzy Pogo-
nią, a Orłem Nieborów. 

Pewne zwycięstwo odnieśli 
zawodnicy z Nieborowa którzy 
wygrali aż 6:0! Pięknego gola 
z rzutu wolnego po niekonwen-
cjonalnym rozegraniu strzelił Mi-
chał Redzisz. 

Punktów nie zdobyła Victo-
ria Bielawy która przegrała na 
własnym stadionie z Pogonią 
Godzianów 2:3. Victoria wal-
czy wciąż o pozostanie w lidze 
i na końcowe rozstrzygnięcia
z udziałem Orła Nieborów w roz-
grywkach IV ligi łódzkiej. 

Pewną wygraną odniosła 
Olimpia Chąśno, która w drugiej 
rundzie gra wyśmienicie. Tym 

razem Olimpia wygrała z Juvenią 
Wysokienice 4:1. 

Na spotkanie do Cielądza 
nie pojechał Vagat Domaniewice, 
który przegrał z Orlętami walko-
werem.   ever

�29. kolejka skierniewickiej 
klasy okręgowej: zryw� wygoda�
–� Macovia� Maków� 3:1;� br.:� patryk�
nasalski�(40),�sebastian�witkowski�
2� (58,� 71)� –� Mateusz� Białek� (21),�
pogoń� Bełchów� –� orzeł� niebo-
rów�0:6;�Victoria�Bielawy�–�pogoń�
Godzianów�2:3;�olimpia�Chąśno�–�
juvenia�wysokienice�4:1;�olympic�
słupia� –� widok� skierniewice� 3:4;�
Glks�wołucza�–�jutrzenka�Drzew-
ce�2:2;�Miedniewiczanka�Miednie-
wice� –� olimpia� jeżów� 0:7;� orlęta�

Cielądz�–�Vagat�Domaniewice�3:0�
walkower

Tabela:
1.�orzeł�nieborów 29 70 88-32

2.�olimpia�Chąśno� 29 62 87-42

3.�Glks�wołucza 29 58 83-32

4.�jutrzenka�Drzewce 29 56� 79-43

5.�olimpia�jeżów 29 55 68-31

6.�orlęta�Cielądz� 29 50 65-52

7.�juvenia�wysokienice 29 41 62-66

8.�Macovia�Maków� 29� 41 65-71

9.�pogoń�Godzianów 29 40 53-67

10.�pogoń�Bełchów� 29 39 64-65

11.�zryw�wygoda 29 33 47-51

12.�olympic�słupia 29 33 55-72

13.�widok�skierniewice 29 29 53-96

14.�Victoria�Bielawy� 29 25 50-77

15.�Vagat�Domaniewice 29 21 51-98

16.�Miedniewiczanka 29 17 47-119

Piłka nożna�|�Mecz�towarzyski

Młodzież zagrała w Cieszynie
Połączone siły MUKS 
Pelikan Łowicz 
z rocznika 2010 oraz UKS 
Soccer Kids Łowicz 
z rocznika 2010 w sobotę 15 
czerwca wybrały się 
do Cieszyna na mecz 
z tamtejszym zespołem.

Spotkanie zakończyło się re-
misem, a obie drużyny wystąpiły 
w ofi cjalnych trykotach reprezen-
tacji Polski.

Łowiczanie zagrali w domo-
wych strojach naszej reprezen-
tacji czyli w białych koszulkach
i czerwonym spodenkach. Trener 
Paweł Dziedzieli miał do dyspo-
zycji 12 zawodników, którzy zo-
stali wybrani oceniając najwyższą 
frekwencję na treningach. Chłop-
cy mogą być z siebie zadowoleni 
ponieważ po długiej podróży do 
Cieszyna zagrali dobre spotkanie 

i cały czas gonili wynik. W końcu 
udało się doprowadzić do remisu
i mecz zakończył się wynikiem 
5:5. Co ciekawe łowicka druży-
na w ostatnich sekundach zdoby-
ła szóstego gola, jednak trafi enia 
Jakuba Dudzińskiego nie zostało 
uznane. Chłopcy rozegrają spo-

tkanie rewanżowe w Łowiczu w 
sierpniu i ponownie wystąpią w 
narodowych trykotach, które były 
prezentem i zawodnicy dostali je 
na własność. 

Łowicka drużyna wybrała się 
do Cieszyna dzięki Piotrowi Mar-
cinakowi ze Stowarzyszenia Hi-

storycznego im.10 Pułku Piechoty 
w Łowiczu.  ever

�Cieszyn – Łowicz 5:5;� br.:�kry-
spin� jagiełło� 2,� jan� uczciwek,�
adam�Dylik,�aleksander�jaros
Łowicz:� antoni� Bąba,� aleksan-
der� jaros,� Gabriel� Majcher,� jan�
uczciwek,� jakub� Dudziński,� Ga-
briel� adamczyk,� kryspin� jagiełło,�
tomasz� Majcher,� antek� anyszka,�
adam�Dylik,�paweł�lenarczyk�i�Ma-
ciej�szczęsny.

Gracze Pelikana i Soccer kids�reprezentowali�Łowicz�w�Cieszynie.
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Lekka atletyka |�Mistrzostwa�woj.�Łódzkiego

Siedem medali Błyskawicy,  
w tym dwa złote
Reprezentanci UKS 
Błyskawica Domaniewice  
w weekend 8-9 czerwca 
wzięli udział  
w Mistrzostwach 
Województwa Łódzkiego  
w lekkiej atletyce w kategorii 
wiekowej U18 i U20.  
Powiat łowicki 
reprezentowany był przez 
piątkę podopiecznych trenera 
Mieczysława Szymajdy, 
którzy łącznie zdobyli 
siedem medali. Mistrzami 
Województwa Łódzkiego 
zostali Julia Perzyńska 
i Tomasz Wieteska.

Starty zawodników Błyskawicy 
rozpoczęły się od konkursu rzutu 
oszczepem 500 g w kategorii U18. 
W konkursie tym Julia Perzyńska 
zajęła pierwsze miejsce i z wyni-
kiem 31,04 m ustanowiła swój re-
kord życiowy. W tej samej konku-
rencji brązowy medal wywalczyła 
jej Natalia Baleja, osiągając re-
zultat 27,75. Baleja brąz zdoby-
ła również w konkursie pchnię-
cia kulą 3 kg z rezultatem 11.43. 
Julia Perzyńska startowała także  
w skoku w dal, z wynikiem 4.92 
(w. +3,0 m/s) zajmując 4. miejsce. 

Występy w pierwszym dniu 
zawodów kończył Tomasz Wie-
teska, który zaprezentował się  
w konkursie skoku w dal U20 –  
z wynikiem 6,27 (wiatr +1,8 m/s) 
wywalczył złoty medal. Łowicza-
nin kilka minut przed tym kon-
kursem wystartował także w bie-
gu na 100 m i z wynikiem 11,34  
(w. +4,2 m/s) o 0,01s pobiegł 
szybciej od swojego rekordu ży-

ciowego (wynik ten nie będzie 
jednak jego oficjalnym rekordem, 
albowiem wiatr przekroczył do-
puszczalną normę 2,0 m/s). Po-
czątkowo było to równoznaczne 
ze zdobyciem srebrnego meda-
lu, gdyż organizatorzy ogłosili, że 
bieg finałowy nie będzie rozgry-
wany. Decyzja ta została jednak 
w trakcie zawodów zmieniona. 
W trakcie rozgrywanego skoku 

w dal finał biegu na 100 m jednak 
się odbył. Spowodowało to, że To-
masz musiał z niego zostać wyco-
fany i medalu nie zdobył. 

– Szkoda tej sytuacji. Jeżeli ktoś 
by o tym wcześniej powiedział, 
Tomek z biegu na 100 m zostałby 
całkowicie wycofany. Byłby bar-
dziej wypoczęty przed skokiem 
w dal. Może byłaby nawet szan-
sa na zbliżenie się do granicy 7 m. 
I tak przez ten bieg to na skutek 
kilkakrotnych zmian w programie 
zawodów doszło do tego, iż skakał 
trzy minuty po zakończeniu biegu 
na 100 m i brak świeżości był wi-
doczny – podsumował całą sytu-
ację aktualnie trenujący Tomasza 
trener Stanisław Znyk. 

W drugim dniu zawodów nasi 
zawodnicy wywalczyli dwa me-
dale. Michał Bryk w rzucie mło-
tem 5 kg U18 zdobył złoto rzu-
tem na odległość 51.21, a Paweł 
Siatkowski był drugi z wynikiem 
42.10 (rekord życiowy). 

Poza konkursem w biegu na 
200 m startowała Julia Perzyń-
ska (regulamin dopuszczał start w 
dwóch konkurencjach), która uzy-
skała bardzo dobry wynik 27.89 
(w. – 0,1 m/s), a w skoku wzwyż 
wyrównała rekord życiowy z wy-
nikiem 1.59.  zł

Trener Mieczysław Szymajda z medalistami: �natalią�Baleją,�
julią�perzyńską�i�tomaszem�wieteską.
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Lekka atletyka |�Mistrzostwa�polski�lzs

Z Zamościa wrócili  
bez medalu
W Mistrzostwach Polski LZS 
w lekkiej atletyce,  
w dniach 1-2 czerwca,  
na starcie pojawiło się  
98 klubów, a powiat łowicki 
reprezentowała 5-osobowa 
ekipa UKS Błyskawicy 
Domaniewice. Mimo że 
podopieczni Mieczysława 
Szymajdy nie wywalczyli 
żadnego medalu, to i tak start 
trzeba zaliczyć do udanych.

W pierwszym dniu zawodów 
jako pierwsza na starcie pojawiła 
się Julia Perzyńska, która w kon-
kursie skoku wzwyż U18 wyni-
kiem 155 cm zajęła miejsce ósme.   
Kolejnym występem był start To-
masza Wieteski w biegu na 100 m 
(U20). Niestety łowicki lekkoatle-
ta otrzymał od sędziów czerwoną 
kartkę za falstart i został zdyskwa-
lifikowany. Wieteska wystarto-
wał również w skoku w dal, gdzie  

z wynikiem 6.52 (+0,6) zajął 5. lo-
katę. 

W konkursie rzutu młotem 5kg 
(U18) wystąpiło dwóch zawodni-
ków Błyskawicy. Michał Bryk, 
dla którego był to największy 
sukces w karierze, zajął 4 miej-
sce, uzyskując wynik 52.76, a Pa-
weł Siatkowski z rezultatem 41.87 
ustanowił rekord życiowy, zajmu-
jąc 8. lokatę. Występy w pierw-
szym dniu zakończył start Julii 
Perzyńskiej w konkursie skoku w 
dal (U18), która uzyskała wynik 
4.93 (+0,6) i była 8. 

W drugim dniu zawodów  
w konkursie rzutu oszczepem 700 
gramów (U18) Paweł Siatkow-
ski zajął 13. miejsce z wynikiem 
37.27. W konkursie pchnięcia kulą 
3kg (U18) Natalia Baleja z wy-
nikiem 10.47 zajęła 16. miejsce. 
Natalia wystąpiła także w kon-
kursie rzutu oszczepem 500 gra-
mów (U18), gdzie uzyskała wynik 
28.30, zajmując 13. miejsce.  zł

Lekkoatleci wrócili z Zamościa zadowoleni, choć�bez�medali.
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Szachy�|�Mistrzostwa�Łowicza

Zakończone zmagania 
„Fiszerowców”
14 czerwca w Ośrodku 
Sportu nr 1 w Łowiczu 
zakończono trwające 
prawie cztery miesiące 
IV Mistrzostwa Łowicza  
w szachach „Fischera”. 
Łącznie w rozgrywkach 
wystartowało  
aż 24 miłośników „innych 
szachów”, którzy w świetlicy 
gościli 8 razy, aby zapełnić 
całą tabelę wynikami.

Ten specyficzny turniej charak-
teryzuje się nietypowym ustawie-
niem figur w pozycji wyjściowej 
przed pierwszym ruchem. Wy-
myślił je przed laty Mistrz Świata 

Robert Fischer wprowadzając do 
„żelaznej taktyki” powiew świe-
żości na szachownicy. Ten sposób 
gry lubią zawodnicy młodzi, któ-
rych często męczą taktyczne za-
wiłości, a wylosowane ustawie-
nie jest dla nich o wielu ciekawsze 
i atrakcyjniejsze do grania. Nie 
znaczy to jednak, że starsi zawod-
nicy nie dadzą rady grać tego typu 
szachów. Wręcz przeciwnie. 

W turnieju zwyciężył trener 
młodzieży z Nieborowa, Doma-
niewic i Pijarskiego KS-u Robert 
Chojnowski, który przecież do-
świadczenie już zdobył. Wice-
mistrzem został Pałacowiec Kac-
per Zakrzewicz, a na najniższym 

stopniu podium uplasował się we-
teran łowickich szachów Zdzisław 
„Twardy Orzech” Orzechowski. 

Najlepszym juniorem był To-
masz Kosiorek mający co prawda 
również 18,5 punktu (tak jak trze-
ci Orzechowski), ale miał o ponad 
dwa punkty gorszy współczynnik 

Sonneborna-Bergera i nie zmie-
ścił się na pudle. 

Najlepszą szachistką zawodów 
była Magdalena Walczak z UKS 
„Pałac” Nieborów, która o puchar 
w tej kategorii stoczyła pasjonu-
jącą walkę z koleżanką klubową 
Wiktorią Mitręgą.  Fischer

Najlepsi zawodnicy�iV�Mistrzostw�Łowicza�w�szachach�fischera.
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Szachy�|�7�turniej�Drużynowy�

Pałacowcy mało gościnni
W sobotę 15 czerwca  
w Bednarach odbył się 
siódmy i ostatni Turniej 
Drużynowy dla klas I-VIII  
w szachach szybkich.  
Do rywalizacji  
w zamykającym sezon 
finałowym turnieju  
stanęło 8 drużyn.

Rozegrały one 7 rund syste-
mem kołowym, a najlepszą oka-
zała się szóstka młodych graczy 
z UKS „Pałac” Nieborów. Go-
spodarze zawodów byli więc mało 
gościnni i wygrali już piąty turniej 
w sezonie 2018/2019. W zwycię-
skim składzie podopiecznych tre-
nera Roberta Chojnowskiego gra-
li: Lena Mitręga (7,0), Kacper 
Zakrzewicz (7,0), Hanna Przyda-

tek (5,5), Stanisław Pacler (5,0), 
Dawid Grzelak (4,0) i Krzysztof 
Jabłoński (3,0). 

Po rozegraniu ostatnich partii 
wszyscy zawodnicy otrzymali na-
grody za uczestnictwo w całorocz-
nych rozgrywkach, a po części ofi-
cjalnej można było podsumować 
całą rywalizację przy wspólnej 
konsumpcji pizzy. 

W całym cyklu rozgrywek try-
umfowała tak jak i rok temu eki-
pa z Nieborowa. Drugie miejsce  
w klasyfikacji generalnej zajęli 
młodzi zawodnicy z ulicy Pijar-
skiej, a trzecią lokatę z minimalną 
stratą zajęli podopieczni trenera 
Pawła Wysockiego.   Fischer

Tabela końcowa 7 turnieju:
1.�uks�„pałac”�nieborów�i 31,5

2.�sp�1�Łowicz�i 28,5

3.�uks�„pijarski�ks”�Łowicz 28,0

4.�Gok�Domaniewice 18,0�

5.�uks�„pałac”�nieborów��ii 18,0

6.�sp�1�Łowicz�ii 17,0

7.�sp�nowe�zduny 16,0

8.�sp�1�Łowicz�iii ��

Drużyna Pałacu Nieborów�była�bardzo�mało�gościnna�na�ostatnich�
zawodach�w�sezonie.

fo
t.

�z
D

zi
s

Ła
w

�C
zy

Ża
k

Piłka nożna�|�ii�liga�woj.�junior�mł.�B2�

Pelikan 2003 z szansami  
na awans
Podopieczni trenera  
Dawida Ługowskiego  
z MUKS Pelikan Łowicz 
z rocznika 2003 rozegrali 
kolejne dwa mecze ligowe 
w rozgrywkach II ligi 
wojewódzkiej.

Łowiczanie w meczu 12. kolej-
ki podzielili się punktami z An-
drespolią Wiśniowa Góra, remisu-
jąc po golu Piotra Lisickiego, a w 
13. serii wygrali wyjazdowe spo-
tkanie z liderującą w tabeli Stalą 
Niewiadów. Wygraną zapewnił 
drużynie Kacper Ledzion, wyko-
rzystując w 81. minucie gry rzut 
karny.  ever

12. kolejka ii liga wojewódzkiej 
juniorów młodszych B2: 

�MukS Pelikan-2003 Łowicz 
– GLkS Andrespolia Wiśniowa 
Góra 1:1� (0:0);� br.:� piotr� lisicki�
(82)

Pelikan-2003:� Mikołaj� pietrzak� –�
piotr� lisicki,� Bartosz� wojciechow-
ski,�Marcel�frątczak,�krzysztof�kłos�
(60� Dominik� wróbel)� –� szymon�
Dębski,�paweł�Graczyk�–�jonatan�
politowicz,� kacper� kosmowski�
(60� Mateusz� kołaczyk),� kacper�
olak�–�kacper�ledzion�(65�adam�
kosiacki).

13. kolejka ii liga wojewódzkiej 
juniorów młodszych B2: 

�MukS Stal Niewiadów – MukS 
Pelikan-2003 Łowicz 2:3� (0:2);�
br.:� jonatan� politowicz� (29),� kac-
per� olak� (39),� kacper� ledzion�
(81rzut�karny)
Pelikan-2003:� Mikołaj� pietrzak�
(78� kacper� olesiński)� –� Marcel�
frątczak� (58� kacper� kosmowski),�
piotr� lisicki,� Bartosz� wojciechow-
ski,�krzysztof�kłos�(75�jakub�siko-
ra)�–�kacper�ledzion,�kacper�olak�
(70�adam�kosiacki)�–�jonatan�po-
litowicz,� paweł� Graczyk,� szymon�
Dębski�–�Mateusz�kołaczyk.

kacper Ledzion wykorzystał�rzut�karny�w�niewiadowie.
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Piłka nożna�|�ii�liga�woj.�trampkarzy�C1�

Dwa mecze – jeden punkt 
Pelikana 2004
Zespół MUKS Pelikan 
z rocznika 2004 w dwóch 
rozegranych meczach zdobył 
tylko jeden punkt i pożegnał 
się z szansami na pozostanie 
w II lidze wojewódzkiej.

Zespół MUKS Pelikan zremi-
sował na głównej płycie Stadionu 
Miejskiego z Wartą Sieradz 3:3,  
a mógł to spotkanie wygrać. 
Znacznie słabiej poszło łowickiej 
drużynie w Łodzi, gdzie w starciu 
z Widzewem tylko przez pierwszą 
połową Pelikan dotrzymywał kro-
ku i bezbramkowo remisował. Po 
przerwie to rywale strzelili cztery 
gole i zwyciężyli. 

– To co często zdarza się mojej 
drużynie – nie potrafiliśmy utrzy-
mać dyspozycji przez całe 80 mi-
nut, tylko wystarcza nam koncen-
tracji na pierwszą połowę. a, takiej 
typowej „dziewiątki”– ocenił tre-
ner Kutkowski.  ever

�13. kolejka ii liga wojewódz-
kiej trampkarzy C1:  MukS Pe-
likan-2004 Łowicz – ukS Warta 
Sieradz jr 3:3�(1:1);�br.:�wiktor�Ma-
tyjas�(34),�Bartosz�wudkiewicz�(44)�
i�kacper�stępień�(65)

�14. kolejka ii liga wojewódzkiej 
trampkarzy C1: SP Sławomir 
Chałaśkiewicz Widzew Łódź – 

Gracze Pelikana 2004 wystąpili�na�głównej�płycie�stadionu�Miejskiego.
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Piłka nożna |�ii�liga�woj.�trampkarzy�C2�

Pelikan 2005 z wygraną 
i remisem

Gracze MUKS Pelikan Łowicz 
z rocznika 2005 w dwóch ostat-
nich meczach w rozgrywkach 
II ligi wojewódzkiej trampkarzy 
młodszych zdobyli cztery punk-
ty. Łowiczanie najpierw okazali 
się lepsi od Juvenii Wysokienice, 
zwyciężając 1:0, a następnie po-
dzielili się punktami w wyjazdo-
wym meczu ze Sportingiem Ra-
domsko.

W meczu z Juvenią łowicka 
drużyna przez całe spotkanie do-
minowała na boisku. Łowiczanie 
zdecydowanie dłużej utrzymy-
wali się przy piłce, ale mieli pro-
blemy ze sforsowaniem bardzo 
defensywnie grającej drużyny ry-
wali. Na szczęście już w 3. minu-
cie meczu wynik spotkania otwo-
rzył Bartłomiej Kowalski i Pelikan 
2005 szybko cieszył się z prowa-
dzenia. W kolejnych minutach nie 
udało się strzelić drugiego gola 

i do ostatnich minut trzeba było 
grać uważnie. Rywale na dwie mi-
nuty przed końcem mieli dobra 
okazje do wyrównania, ale swój 
błąd naprawił Piotr Włodarczyk i 
skończyło się tylko na strachu.

W wyjazdowym meczu ze 
Sprotingiem Radomsko padł re-
mis, a jeden punkt drużynie tre-
nera Ługowskiego zapewnił środ-
kowy obrońca Jakub Milczarek, 
który dwukrotnie wpisał się na li-
stę strzelców.  ever

�12. kolejka ii ligi wojewódz-
kiej trampkarzy młodszych 
C2: MukS Pelikan-2005 – LukS 
Juvenia Wysokienice 1:0� (1:0);�
br.:�Bartłomiej�kowalski�(3).

�13. kolejka ii ligi wojewódz-
kiej trampkarzy młodszych 
C2: Sporting Radomsko – 
MukS Pelikan-2005 Łowicz 2:2;�
br.:�jakub�Milczarek�2

Piłka nożna�|�rozrywki�ligowe�

Słabszy mecz Pelikana 2006
Zawodnicy trenera Marcina 

Rychlewskiego z MUKS Pelikan 
Łowicz z rocznika 2006 występu-
jący w rozgrywkach II ligi woje-
wódzkiej młodzików przegrali na 
boisku OSiR w Łowiczu w meczu 
13. kolejki z UKS APN Piotrków 
Trybunalski 0:3. 

Od pierwszych minut goście  
z Piotrkowa Trybunalskiego lepiej 
weszli w to spotkanie i zaatakowa-
li. UKS APN objął prowadzenie 
w 10. minucie meczu po dobrym 
dograniu piłki, jeden z napastni-
ków z zimną krwią wykorzystał 
dogodną sytuację podbramkową. 
Rywale Pelikana poszli za ciosem 
i szybko strzelili drugiego gola po 
raz kolejny radząc sobie z defensy-
wą Pelikana. W 23. minucie było 

już 0:3, a Pelikan 2006 stracił gola 
w nietypowych okolicznościach. 
Jeden z zawodników rywali moc-
no dośrodkował piłkę w pole kar-
ne, a golkiper Pelikana popełnił 
błąd w chwycie piłki, która wpa-
dła do siatki. 

W drugiej połowie Pelikan pró-
bował odwrócić losy meczu, jed-
nak brakowało konkretnych oka-
zji do strzelenia goli. Gospodarze 
najgroźniejsi byli po stałych frag-
mentach gry, jednak i w tym ele-
mencie rywale sobie radzili dzięki 
dobrej dyspozycji bramkarza i ro-
słym obrońcom.   ever

�13. kolejka ii liga wojewódz-
kiej młodzików D1:  MukS Pe-
likan-2006 Łowicz – ukS APN 
Piotrków Trybunalski 0:3 (0:3)�

Piłka nożna�|�rozgrywki�ligowe�

Pelikan 2008 rozgromił „Championsów”
Dwa mecze ligowe między 
sobą rozegrali gracze 
MUKS Pelikan Łowicz 
z rocznika 2008 przeciwko 
UKS AP Champions 
Łowicz.

We wtorkowym meczu czynny 
udział wziął reprezentant Polski 
Maciej Rybus, który towarzyszył 
trenerowi Sutowi i z wysokości 
ławki rezerwowych podpowiadał 
zawodnikom Pelikana. Pelikan 
wygrał wtorkowe spotkanie 9:4, 
zaś w niedzielnym meczu reważ-
nowym „Biało-Zieloni” pokaza-
li się z jeszcze lepszej strony gro-
miąc rywali aż 21:2!

W niedzielnym meczu ostat-
niej kolejki gracze Pelikana nie 
dali najmniejszych szans rywa-
lom, wbijając im aż 21 goli! Za-

wodników UKS AP Champions 
stać było w tym meczu tylko na 
dwa gole.

�Zaległy mecz 5. kolejki skier-
niewickiej j ligi okręgowej orli-
ków e1:  MukS Pelikan-2008 

Łowicz – ukS AP Champions 
Łowicz 9:4 (3:0,� 2:1,� 3:1,� 1:2);��
br.:�przemysław�Garstka�4�(11,�26,�
30� i� 44),� Bartłomiej� skóra� 2� (12� i�
35),�antoni�haczykowski�2�(14�i�55)�
i� filip� Domińczak� (38)� –� Bartosz�
lus� (29),� Dawid� Gosławski� (39),�
antoni�szczęśniak�(46)� i�Maja�ku-
bel�(57)

�10. kolejki skierniewickiej j ligi 
okręgowej orlików e1: ukS AP 
Champions Łowicz – MukS Pe-
likan-2008 Łowicz 2:21 (0:7,�1:4,�
1:4,� 0:6);� br.:� antoni� szcześniak�
(25),�jan�Ścibor� � (41-rzut�karny)�–�
antoni� haczykowski� 4� (2,� 37,� 55,�
59),� patryk� Banaszczak� 4� (3,� 36,�
42,�54),�witold�Matusiak�2�(8,�56),�
eryk�pietrzak�4�(8,�12,�21,�32),�sa-
mobójcza�(8),�szymon�Gawlik�(10),�
Maciej�Majchrzak�2�(16,�20),�samo-
bójcza�(35),�artur�Boryna�2�(51,�59)

Maciej Rybus dawał cenne wskazówki graczom�pelikana�2008.
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Piłka nożna |�Łódzka�liga�orlik�e2

Pelikan 2009 po Widok Cup
Gracze trenera Macieja Grze-

gorego z rocznika 2009 wzię-
li udział w turnieju Widok Cup  
w Skierniewicach. Łowiczanie 
rywalizowali dwa dni. W sobotę 
zostały rozegrane mecze w gru-
pach, a w niedzielę w rozgryw-
kach „Ligi Mistrzów” oraz „Ligi 
Europy”.

Łowiczanie trafili do trudnej 
grupy z Bronowianką Kraków, 
AP Żyrardów I, Widokiem Skier-
niewice II, Lechią Tomaszów 
Mazowiecki czy też Unią Skier-
niewice. Pelikan 2009 zdobył w 
rozgrywkach grupowych czte-
ry punkty i w niedzielę rywalizo-
wał w Lidze Europy. W tej fazie 
rozgrywek Pelikan 2009 poradził 
sobie znaczniej lepiej i praktycz-
nie w każdym meczu dominował 
nad rywalami. Łowiczanie wygra-
li trzy mecze, jeden zremisowali i 
raz przegrali. Po takich wynikach 
zajęli ostatecznie ósme miejsce w 
turnieju. 

W rywalizacji wzięło udział na-
tomiast 12 zespołów. Najlepszym 
zawodnikiem drużyny został wy-
brany Adrian Koper, który trafił 
do MUKS Pelikan ponad półtora 
roku temu z Laktozy Łyszkowi-
ce. Koper strzelił w turnieju sześć 
goli. 

�MukS Pelikan-2009 Łowicz 
– Bronowianka kraków 1:6;� br.:�
Gabriel�Majcher

�Pelikan-2009 – unia Skiernie-
wice 7:0;� Gabriel� Majcher� 2,� Mi-
łosz� skonieczny� 2,� adrian� koper,�
wojciech�Żyto,�jakub�Dudziński

�MukS Pelikan-2009 – Widok 
Skierniewice ii 0:0;

�Pelikan-2009 – Lechia Toma-
szów Maz. 1:6; br.:G.�Majcher

�MukS Pelikan-2009 – AP Ży-
rardów i 4:5;�br.:�fabian�Chlebny�
2,�Gabriel�Majcher,�adrian�koper

�MukS Pelikan-2009 – AP Ży-
rardów ii 3:3;� br.:� jakub� Dudziń-
ski,�fabian�Chlebny,�adrian�koper

�MukS Pelikan-2009 – Widok 
Skierniewice ii 1:0;� br.:� adrian�
koper

�MukS Pelikan-2009 – Muska-
dor Wola Pękoszewska 2:0;� br.:�
adrian�koper�2

�Pelikan-2009 – unia Skiernie-
wice 4:2;� br.:� franciszek� uczci-
wek,�wojciech�Żyto,�adrian�koper,�
fabian�Chlebny

�Pelikan-2009  – ukS SMS 
Łódź 2:3;�br.:�fabian�Chlebny�2

Walki w turnieju widok�Cup�nie�brakowało.
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Motocross�|�V�runda�Mistrzostw�polski�

Łowiczanie ścigali się w Lipnie
Bardzo dobry start w miniony 

weekend odnotowali zawodnicy 
Łowickiego Klubu Motorowego 
na V rundzie Mistrzostw Strefy 
Polski Północnej w Lipnie. Swoją 
formę w klasie Masters potwier-
dził Paweł Wizgier. Odniósł swoje 
piąte zwycięstwo. 

W klasie MX1C dużą niespo-
dziankę sprawił Michał Szram, 
zajmując najniższe miejsce na po-
dium.  – Po kontuzji z początku 
sezonu nie ma już śladu, a Michał 
jest w życiowej formie. W klasy-
fikacji generalnej Mistrzostw Stre-
fy Północnej łowicki zawodnik 
awansował na 6. miejsce – podają 
reprezentanci ŁKM.

Awaria motocykla wyelimino-
wała z zawodów Filipa Hetke, któ-

ry miał nawet szanse na podium, a 
startujący w klasie MX85 Norbert 
Wojciechowski ukończył zawody 
tuż za podium, na czwartym miej-
scu. W tej samej klasie Piotrek 
Warchoł zajął. 6 pozycję. 

W klasie MX65 Dariusz Tybul-
czuk zajął 10. miejsce, natomiast 
Kacper Ratko ukończył zawody 
na 13. pozycji. 

W klasyfikacji klubowej MP 
Strefy Północnej ŁKM klasyfiku-
je się na 9. pozycji. w gronie 47. 
klubów. 

Przypomnijmy, że łowicki klub 
walczy w tym roku o podium w 
MP Strefy Centralnej, gdzie obec-
nie, po trzech rundach zajmuje 3. 
miejsce (sklasyfikowanych jest 57 
klubów).  zł

Michał Szram�stanął�na�trzecim�stopniu�podium.
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Sporty siłowe�|�zawody�strongman��

Karwat startuje i zaprasza
Dobre starty w tym sezonie 

ma na koncie strongman Konrad 
Karwat. Pochodzący z Mysłako-
wa zawodnik w miniony weekend 
zajął 6. miejsce w Pucharze Świa-
ta Strongman champion league  
w gronie 14 startujących. Karwat 
był bardzo zadowolony ze swoje-
go startu. Najbardziej zaskoczony 
był tym, że udało mu się wygrać 
martwy ciąg. 

Miłośnicy sportów  siłowych 
będą mieć okazję podziwiać na-
szego siłacza w Łowiczu na żywo. 

Karwat  zaprasza na Pucharu 
Polski w Parach Strongman, 
który odbędzie się  21 czerwca 
(piątek) o godz. 18:00 na sta-
dionie OSiR nr 1 w Łowiczu.

Na zawodach spotkać będzie 
można m.in. Mariusza Pudzia-
nowskiego, Krzysztofa Radzikow-
skiego, Konrada Karwata, Domi-
nika Abusa (GogleBox) i innych. 
Będą tradycyjne konkurencje, ale 
też niespodzianki. Warto przyjść 
na stadion OSiRu i podziwiać pol-
skich siłaczy.  zł

konrad karwat i krzysztof Radzikowski zapraszają�do�Łowicza.
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PROGNOZA POGODy�|�19.06.2019�–�26.06.2019

Biuro�MeteoroloGiCzne�CuMulus

PROGNOZA BiOMeTeOROLOGiCZNA 
pogoda�na�ogół�niekorzystnie��
wpływać�będzie�na�nasze�samopoczucie.� Rozbiegani Żychlin wzięli�udział�w�biegu�charytatywnym�w�Łodzi��

pod�nazwą�„Daj�piątkę�na�dzieciaka”�2019.��
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Lekkoatletyka |�Bieganie

Rozbiegani charytatywnie
W sobotę 15 czerwca po raz 

szósty odbył się bieg charytatyw-
ny „Daj piątaka na dzieciaka” w 
Łodzi. Wzięli w nim udział bie-
gacze zrzeszeni w grupie „Roz-
biegani Żychlin”, którzy pokonali 
5-kilometrową trasę w celach cha-
rytatywnych. Zawodnicy pobiegli 
ulicami Bałut dla podopiecznych 
Fundacji Pomocy Dzieciom „Ko-
lorowy Świat”, która był głównym 
organizatorem biegu. 

W ramach imprezy odbył się 
Bieg Główny oraz biegi towarzy-
szące: „Mały Cwaniak” dla dzie-
ci oraz „Wózki w Biegu” dla osób 
niepełnosprawnych. Start i meta 
znajdowały się na terenie Koloro-
wego Ośrodka Edukacyjno-Tera-
peutycznego dla dzieci niepełno-
sprawnych. „Piątak” z roku na rok 
cieszy się coraz większą popular-
nością.   mr  

�Reprezentanci Rozbieganych 
w Biegu „Daj piątaka na dziecia-
ka” w Łodzi: Michał� kowalczyk,�
andrzej� Dzięgielewski,� Michał�
kaczmarek,�estera�Mamczarek.

�Bieg dla najmłodszych „Mały 
Cwaniak” na dystansie 500 m: 
kacper� kowalczyk,� kalina� kowal-
czyk,�szymon�Mamczarek.

�Reprezentanci Rozbieganych 
w V Biegu Terenowym Zgierz – 
Malinka – Zgierz na dystansie 
12 km: krzysztof� jaźwiński� (czas�
01:09:10,� miejsce� open� 30),� szy-
mon�Machtałowicz�czas�01:09:20,�
miejsce�open�31)

�Reprezentant Rozbieganych 
w Vii Półmaratonie Skiernie-
wickim  na dystansie 21,975 
km:� krzysztof� Mamczarek� –� czas�
01:51:27,�miejsce�open�42.

Sport szkolny�|�iMs:�siatkówka�plażowa

Drużyna chłopców 
Gimnazjum Żychlin  
w finale wojewódzkim
W piątek, 14 czerwca 
na boisku do siatkówki 
plażowej w Burzeninie 
został rozegrany finał 
wojewódzki chłopców  
w siatkówce plażowej  
w ramach Igrzysk 
Młodzieży Szkolnej.

W rywalizacji siatkarskiej 
wzięło udział jedenaście drużyn,  
które we wcześniejszych zawo-
dach uzyskały awans do woje-
wódzkich rozgrywek finałowych.  

Reprezentacja chłopców Gim-
nazjum Żychlin pojechała do 
Burzenina w składzie: Bartosz 
Głogowski i Mateusz Jarota, opie-

kunem drużyny był Marcin Rana-
chowski. Mecze rozgrywane były 
systemem ,,brazylijskim” jeden 
set do 21 punktów. 

Drużyna chłopców reprezen-
tująca żychlińskie Gimnazjum 
po dwóch przegranych meczach, 
ostatecznie odpadła z zawodów, 
zajmując w końcowej klasyfikacji 
jedenaste miejsce.  mr

Skład drużyny chłopców Gim-
nazjum w Żychlinie:�Bartosz�Gło-
gowski,� Mateusz� jarota.� opiekun:�
Marcin�ranachowski.

�Gimnazjum Nr 4 w Bełchato-
wie – Gimnazjum Żychlin 21:17

�Gimnazjum w Dobroniu – Gim-
nazjum Żychlin 23:21

Mecz drużyny chłopców Gimnazjum w Żychlinie  
podczas�wojewódzkich�rozgrywek�finałowych�siatkówki�plażowej��
na�boisku�w�Burzeninie.
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Reprezentacja dziewcząt SP Nr 2 w Żychlinie�zajęła�drużynowo��
drugie�miejsce.

Reprezentacja chłopców SP Nr 2 w Żychlinie�uplasowała�się�
drużynowo�na�czwartym�miejscu.

Sport szkolny�|�trójbój�lekkoatletyczny�dziewcząt�i�chłopców�klas�iV�i�młodszych

Reprezentacje SP 2 Żychlin 
w finale wojewódzkim
Reprezentacje drużynowe 
dziewcząt i chłopców 
ze SP Nr 2 w Żychlinie 
uplasowały się odpowiednio 
na drugim i na czwartym 
miejscu w wojewódzkim 
półfinale w Trójboju 
Lekkoatletycznym  
klas czwartych i młodszych 
(bieg na 60 m, skok w dal 
i rzut piłeczką palantową).

Młodzi lekkoatleci z żychliń-
skiej „dwójki” awansowali do 
wojewódzkich rozgrywek finało-
wych, które odbyły się 11 czerwca 
na stadionie Miejskiego Ośrodka 
Sportu i Rekreacji w Kutnie. 

Do rywalizacji przystąpiło  
11  reprezentacji szkół podstawo-
wych dziewcząt oraz dwanaście 
drużyn chłopców. W rywalizacji 
dziewcząt udział wzięły szkoły: 
Szkoła Podstawowa Nr 2 w Żychli-
nie, Szkoła Podstawowa Nr 9 w 
Kutnie, Szkoła Podstawowa Nr 5  
w Zgierzu, Szkoła Podstawowa 
Nr 3 w Aleksandrowie Łódzkim, 
Szkoła Podstawowa Nr 79 w Ło-
dzi, Szkoła Podstawowa Nr 12  
w Tomaszowie Maz., ZSiP Mo-
krsko, PSP Kodrębie, Szkoła 

Podstawowa Nr 1 w Opocznie, 
Szkoła Podstawowa w Niechci-
cach i Szkoła Podstawowa Nr 2  
w Zelowie. 

Ostatecznie dziewczęta ze SP 
Nr 2 w Żychlinie w finale zaję-
ły drugie miejsce, tracąc jedynie 
cztery punkty do zwycięskiej dru-
żyny. Uczennica SP 2 w Żychlinie 
– Julia Kotecka wywalczyła trze-
cie miejsce w klasyfikacji indywi-
dualnej dziewcząt.

W rozgrywkach chłopców 
wzięło udział dwanaście zespo-
łów, reprezentujących szkoły pod-
stawowe: Szkołę Podstawową  
Nr 2 w Żychlinie, Szkołę Podsta-
wową Nr 9 w Kutnie, Szkołę Pod-
stawową Nr 5 w Zgierzu, Szkołę 
Podstawową Nr 3 w Aleksandro-
wie Łódzkim, Szkołę Podstawo-
wą Nr 2 w Wieruszowie, Szkołę 
Podstawową Nr 5 w Skierniewi-
cach, Szkołę Podstawową Nr 205 
w Łodzi, Szkołę Podstawową Nr 6  
w Zduńskiej Woli, Szkołę Pod-
stawową Nr 4 w Zelowie, Szko-
łę Podstawową Nr 1 w Opocznie, 
Szkołę Podstawową w Niechci-
cach oraz PSP w Strzałkowie. 

Reprezentacja chłopców SP Nr 
2 w Żychlinie zajęła czwarte miej-
sce w finale.  mr

Skład drużyny dziewcząt SP 2 
w Żychlinie: józwiak� natalia,�
klarzyńska� Małgorzata,� kotecka�
julia,�król�Maja,�krysiak�julia,�piąt-

kowska�klaudia.�opiekun:�joanna�
florczak.��
Skład drużyny chłopców SP 2:�
adamczyk�Michał,�Babecki�adam,�
Białkowski� Łukasz,� falkowski� ja-
kub,� roźniatowski� Maksymilian.�
opiekun:�jarosław�kapes.

Wyniki drużynowe dziewcząt:
1.�sp�nr�12�w�tomaszowie�Mazowieckim 509�pkt.

2. Szkoła Podstawowa Nr 2 w Żychlinie 505 pkt.

3.�sp�nr�3�w�aleksandrowie�Łódzkim 499�pkt.

4.�szkoła�podstawowa�nr�9�w�kutnie 492�pkt.

5.�zsip�Mokrsko 478�pkt.

6.�szkoła�podstawowa�nr�79�w�Łodzi 463�pkt.

7.�szkoła�podstawowa�nr�1�w�opocznie 442�pkt.

8.�szkoła�podstawowa�nr�2�w�zelowie 407�pkt.

9.�szkoła�podstawowa�w�niechcicach 396�pkt.

10.�psp�kodrębie 396�pkt.

11.�szkoła�podstawowa�nr�5�w�zgierzu 344�pkt.

Wyniki drużynowe chłopców:
1.�sp�nr�3�w�aleksandrowie�Łódzkim 453�pkt.

2.�szkoła�podstawowa�nr�2�w�wieruszowie 451�pkt.

3.�sp�nr�5�w�skierniewicach 436�pkt.

4. Szkoła Podstawowa Nr 2 w Żychlinie 374 pkt.

5.�psp�strzałkowo 372�pkt.

6.�szkoła�podstawowa�nr�4�w�zelowie 360�pkt.

7.�szkoła�podstawowa�nr�1�w�opocznie 353�pkt.

8.�szkoła�podstawowa�nr�205�w�Łodzi 351�pkt.

9.�sp�nr�6�w�zduńskiej�woli 341�pkt.

10.�szkoła�podstawowa�w�niechcicach 338�pkt.

11.�szkoła�podstawowa�nr�9�w�kutnie 291�pkt.

12.�szkoła�podstawowa�nr�5�w�zgierzu 228�pkt.
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Julia kotecka�–�uczennica�
szkoły�podstawowej�nr�2��
w�Żychlinie�zdobyła�trzecie�
miejsce�w�klasyfikacji�
indywidualnej�dziewcząt.

SyTuACJA SyNOPTyCZNA: 
pogodę�kształtuje�obszar�obniżonego�ciśnienia,��
ale�od�piątku�układ�wyżowy.�napływa�bardzo�
ciepła�masa�powietrza�zwrotnikowego.

CZWARTek – PiąTek: 
słonecznie,�zachmurzenie�małe�oraz�bardzo�
ciepło,�po�południu�lokalnie�możliwe�burze��
z�przelotnymi�opadami�deszczu.��widzialność�
dobra,�w�czasie�opadów�umiarkowana�i�słaba.�
wiatr�południowo-zachodni,�słaby��
do�umiarkowanego,�3-6�m/s,�w�czasie�burz�silny�
i�porywisty.�temp.�max�w�dzień:�+�30�st.�C��
w�czwartek�do�+�27�st.�C�w�piątek.��
temp.�min�w�nocy:�+�17�st.�C�do�+�16�st.�C.

SOBOTA – NieDZieLA: 
słonecznie,�zachmurzenie�małe,�bez�opadów�
oraz�ciepło.�widzialność�dobra.�wiatr�północny�
i�północno-wschodni,�słaby�do�umiarkowanego,�
4-7�m/s.�temp.�max�w�dzień:�+�24�st.�C��
w�sobotę�do�+�25�st.�C�w�niedzielę.
temp.�min�w�nocy:�+�15�st.�C�do�+�14�st.�C.

PONieDZiAŁek – WTORek – ŚRODA: 
słonecznie,�zachmurzenie�małe�do�
umiarkowanego,�bez�opadów.�widzialność�
dobra.�wiatr�wschodni,�3-7�m/s.��
temp.�max�w�dzień:�+�27�st.�C�do�+�28�st.�C.�
temp.�min�w�nocy:�+�17�st.�C�do�+�15�st.�C.
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Dorota�Grąbczewska,�agnieszka�antosiewicz,
tomasz�Bartos,�Marcin�a.�kucharski,�
tomasz�Matusiak,�Mirosława�wolska-kobierecka;
Marcin�ranachowski�i�paweł�a.�Doliński�(sport)�

Stale współpracuje: 
mł.�asp.�urszula�szymczak�(kronika�policyjna)�

redakcja�zastrzega�sobie�prawo�skracania��
nadesłanych�tekstów,�zmiany�ich�tytułów,��
dodawania�śródtytułów.�
nie�odsyłamy�niezamówionych�tekstów.�

Ogłoszenia ramkowe i reklamy�
przyjmujemy�telefonicznie,�faxem:�(46�837-37-51,��
46�830-34-08),�e-mailem�(reklama@lowiczanin.info)�
lub�osobiście�w�biurze�ogłoszeń,�ul.�pijarska�3a,��
w�pon.,�wt.�i�pt.�w�godz.�7.30-18.00,��
śr.�i�czw.�w�godz.�7.30-16.00,��
sob.�w�godz.�8.00-14.00.

Ogłoszenia drobne przyjmowane�są�osobiście�
w�biurze�ogłoszeń,�punktach�wymienionych��
na�stronie�30,�a�także�przez�www.lowiczanin.info
Skład tekstu�własny.�

Druk: sereGni�printinG�Group�sp.�z�o.o.��
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100%
własności�polskiej

Łukasz Wójcik, pochodzący z kutna szybownik, wywalczył�drugie�
miejsce�w�klasyfikacji�drużynowej�podczas�20.�Mistrzostw�europy.�
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Sport szybowcowy�|�Me�i�MŚ

Łukasz Wójcik w top 
dziesiątce najlepszych 
pilotów na świecie

Łukasz Wójcik reprezentował 
Polskę podczas 20. Mistrzostw 
Europy w Szybownictwie zawo-
dów szybowcowych, które odbyły 
się na lotnisku w Turbi koło Sta-
lowej Woli w dniach 12-25 maja. 

Była to ważna rywalizacja dla 
Łukasza Wójcika, gdyż  na lot-
nisko w Turbi przyjechali najlep-
si piloci szybownictwa z kilkuna-
stu europejskich państw, którzy 
walczyli o tytuł Mistrza Europy –  
61 zawodników z 20 krajów. Do-
minowały tu ekipy z Niemiec, 
Francji, Wielkiej Brytanii i oczy-
wiście z Polski. Zawody roz-
grywane były w trzech klasach: 
otwartej, 18 metrowej oraz 20 me-
trowej – dwumiejscowej. 

Zadaniem pilotów było poko-
nanie trasy o długości często prze-
kraczającej 500 kilometrów ze 
średnimi prędkościami nawet do 
150 km/h, w jak najlepszym cza-
sie. Za wynik w każdej z konku-
rencji pilot zdobywał odpowied-
nią ilość punktów. O przyznaniu 
tytułu Mistrza Europy decydowa-
ła najwyższa suma punktów uzy-
skanych we wszystkich konkuren-
cjach. 

Niestety pogoda podczas zawo-
dów nie sprzyjała uczestnikom, 
z tego powodu rozegrano tylko 
cztery konkurencje, każda po ty-
siąc punktów. Kutnianin Łukasz 
Wójcik wywalczył w nich druży-
nowe Wicemistrzostwo Europy 
oraz szóste miejsce w klasyfikacji 
indywidualnej. 

W kalendarzu sportowym szy-
bownika, zaraz po Mistrzostwach 
Europy, znalazł się finał Grand 
Prix Mistrzostw Świata w Wyści-

gach Szybowcowych. Zawody te 
rozpoczęły się na początku czerw-
ca 2019 – w Pirenejach. Spor-
towcy mieli przed sobą wyścig  
w trudnym górskim terenie  Pire-
nejów na pograniczu francusko-
-hiszpańskim. Kutnowski szy-
bownik po raz kolejny ma się 
czym pochwalić, bowiem znalazł 
się w dziesiątce najlepszych pilo-
tów na świecie. „

– Podsumowując całe zawody 
jestem zadowolony ze swojego 
latania. Latanie w terenach gór-
skich nie jest moją mocną stroną 
bowiem nie jestem górskim pi-
lotem, ale tutaj w Pirenejach po-
radziłem sobie bardzo dobrze 
zajmując 10 miejsce wśród naj-
lepszych pilotów świata. W zawo-
dach typu Grand Prix niezwykle 
ważne jest latanie bez popełniania 
błędów, których później nie ma 
czasu naprawić w tych krótkich 
konkurencjach. W porównaniu do 
poprzedniego finału Grand Prix 
poczyniłem duże postępy i myślę, 
że nauka ta zaowocuje w przyszło-
ści, podczas startów w kolejnych 
zawodach. Gratuluję zwycięz-
com: Tilo Holighaus (Niemcy), 
Sebastian Kawa (Polska), Louis 
Bouderlique (Francja). Dziękuję 
Sebastianowi Kawie i Adamowi 
Czeladzkiemu za współpracę i do-
brą atmosferę w polskim teamie – 
oto słowa Łukasza Wójcika na te-
mat swojego udziału w Grad Prix 
Mistrzostw Świata w Wyścigach 
Szybowcowych. 

Pod koniec sierpnia sportowiec 
weźmie również udział w mistrzo-
stwach Polski, które odbędą się  
w Lesznie. mr

Piłka nożna�|�Łódzka�iV�liga

Po wygranej z Orkanem Buczek KS Sand Bus 
kończy rozgrywki na trzecim miejscu
Dobiegły końca 
rozgrywki IV łódzkiej 
ligi. Ostatnia 34. kolejka 
czwartoligowych 
rozgrywek odbyła się 
w niedzielę 16 czerwca. 
Drużyna KS Sand Bus 
Kutno zagrała ostatni 
mecz ligowy przeciwko 
zespołowi Orkan Buczek.

Piłkarze Kutnowskiego KS 
dzięki wyjazdowej wygranej 1:4 
umocnili swoją pozycję – zajmu-
jąc trzecie miejsce w ligowej ta-
beli. Już w pierwszej części gry 
piłkarze KS strzelili trzy gole. W 
drugiej połowie dołożyli jedno tra-
fienie. Gospodarze strzelili hono-
rowego gola w doliczonym cza-
sie gry.

Bramki dla KS Kutno strzelili: 
Adrian Marcioch, Kamil Bartos, 
Piotr Gawlik i Dmitry Pietrow. 

Tytuł mistrzowski IV ligi łódz-
kiej zdobył RKS Radomsko, któ-
ry w ligowym pojedynku pokonał 
1:0 Wartę Sieradz (wicemistrza). 

Zespół seniorów KS Sand Bus 
Kutno zakończył czwartoligowe 
rozgrywki zajmując wysokie trze-
cie miejsce w tabeli, z dorobkiem 
65 punktów na swoim koncie.

Adrian Marcioch zawodnik  
KS Sand Bus Kutno został kró-
lem strzelców IV ligi łódzkiej.  
W sezonie 2018/2019 strzelił  
26 goli. Na miejscu drugim upla-
sował się Paweł Marchewka  
z Warty Działoszyn – 22, a na 

trzecim Krystian Wojtczak z RKS 
Radomsko – 20 goli.  mr

Skład drużyny kS kutno: reszka,�
padzik,�kowalczyk,�Gawlik,� i.�sob-
czak,�pietrow,�wielgus,�Brochocki,�
Cichacki,� Łochiński,� Bartos,� kral-
kowski,� pierizhok,� Miarka,� Dynel,�
jakubowski,�Marcioch.�trener:�Do-
minik�tomczak.

�Orkan Buczek – kS kutno 1:4
�Pilica Przedbórz – Pogoń-eko-

log Zduńska Wola 1:6
�Warta Działoszyn – Włókniarz 

Zelów 3:1

�RkS Radomsko – Warta Sie-
radz 1:0

�LkS kwiatkowice – Omega 
kleszczów 0:1

�Andrespolia Wiśniowa Góra – 
Pelikan ii Łowicz 10:2

�Ceramika Opoczno – Ner Pod-
dębice 3:3

�Stal Niewiadów – Boruta 
Zgierz 3:3

�Zjednoczeni Stryków –�pauza

Tabela:
1.�rks�radomsko 32 82 81:17

2.�warta�sieradz 32 78 82:28

3. kS kutno 32 65 72:39

4.�orkan�Buczek 32 52 62:37

5.�omega�kleszczów 32 52 57:47

6.�zjednoczeni�stryków 32 50 44:36

7.�lks�kwiatkowice 32 48 47:45

8.�włokniarz�zelów 32 48 47:47

9.�Ceramika�opoczno 32 47 36:44

10.�ner�poddębice 32 40 53:62

11.�warta�Działoszyn 32 37 71:74

12.�andrespolia�wiśniowa�Góra 32 36 54:55

13.�pogoń-ekolog�zduńska�wola 32 36 45:54

14.�Boruta�zgierz 32 28 39:57

15.�pelikan�ii�Łowicz 32 21 41:109

16.�stal�niewiadów 32 18 31:67

17.�pilica�przedbórz 32 17 52:96

Piłkarze kS Sand Bus kutno wygrali 1:4 w wyjazdowym spotkaniu z Orkanem Buczek podczas�ostatniej�
33.�kolejki�łódzkiej�iV�klasy.�seniorzy�ks�kutno�zakończyli�czwartoligowe�zmagania�na�wysokim�trzecim�miejscu.�
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Piłka nożna�|�skierniewicka�a�klasa

Siódme zwycięstwo GKS Bedlno
25. kolejka skierniewickiej 
A klasy odbyła się w 
niedzielę, 16 czerwca 
2019. Wówczas piłkarze 
GKS Bedlno zmierzyli się 
w wyjazdowym meczu 
z zespołem Laktoza 
Łyszkowice. Podopieczni 
Łukasza Znyka pokonali 
wysoko rywala 6:1.

Zawodnicy z Bedlna zagra-
li dobry mecz i zasłużenie zain-
kasowali komplet punktów. GKS 
w pierwszej części gry zdomino-
wał boiskowe wydarzenia, efek-
tem czego było strzelenie dwóch 
goli. Gospodarze ograniczyli się 
do gry z kontry, po których jed-
nak nie zdobywali goli. Po zmia-
nie stron obraz gry w zasadzie nie 
uległ zmianie, nadal przeważał 
GKS. Cały czas widoczna była 
przewaga zespołu z Bedlna, któ-
ry dołożył jeszcze cztery trafienia. 
Było to siódme zwycięstwo z rzę-
du drużyny GKS Bedlno.  mr

Skład drużyny GkS Bedlno: Ma-
teusz�sawicki,�Łukasz�szczygielski,�
kamil� Błęcki,� Marcin� panek,� Bra-
jan� kostrzewa,� Damian� okupski,�
Bartłomiej�lewańczyk,�Damian�Mi-

chalski,� kamil� kowalczyk,� Marcin�
Głogowski,� Bartosz� Baranowski,�
Maciej� jackowski,� przemysław�
kamiński,�Michał�Dylik,�Łukasz�Ga-
łązka,�Łukasz�Górczyński,�przemy-

sław�kucharczyk,�szymon�wódka.�
trener:�Łukasz�znyk.

�Laktoza Łyszkowice – GkS Be-
dlno 1:6

�Białka Biała Rawska – Astra 
Zduny 0:4

�Czarni Bednary – Wola Wola 
Chojnata 1:5

�Dar Placencja – unia ii Skier-
niewice 1:5

�GLkS RZD Żelazna – Start Zła-
ków Borowy 2:1

�Manchatan Nowy kawęczyn – 
Olimpia Niedźwiada 7:2

�Rawka Bolimów – pauza
1.�Manchatan�nowy�kawęczyn 23 49 76:39

2. GkS Bedlno 24 47 64:34

3.�unia�ii�skierniewice 23 46 77:59

4.�Glks�rzD�Żelazna 23 45 46:33

5.�Czarni�Bednary 23 44 63:42

6.�wola�wola�Chojnata 23 37 65:42

7.�olimpia�niedźwiada 23 37 48:47

8.�Dar�placencja 23 31 43:56

9.�start�złaków�Borowy 23 24 42:67

10.�laktoza�Łyszkowice 23 22 36:48

11.�astra�zduny 23 20 41:57

12.�rawka�Bolimów 23 16 30:65

13.�Białka�Biała�rawska 23 12 28:70

Drużyna GkS Bedlno�wygrała�siódmy�mecz�z�rzędu.
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